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Svet Zveze svobodnih sindikatov Slovenije v svojih 
prizadevanjih za delo, dostojno plačo in sožitje v družbi čestita 
delavkam in delavcem za 27. april-dan upora proti okupatorju

in 1. maj - praznik dela.
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26. aprila 1995 DRUGAPLAT

Piše: Dušan Semolič

Drugačen
in
podoben

Prvi maj bo letos zagotovo drugačen in hkrati 
tako podoben lanskemu, da - celo podoben 
tistemu, ki so ga delavci praznovali prvič. 
Tisto drugačnost morda daje upanje, da bodo 
zaposleni - tisti z najnižjimi plačami, 
s katerimi ni mogoče ne živeti in ne umreti, 
dobili nekoliko višje plače. Morali bi jih 
dobiti po vseh zapisanih in podpisanih 
papirjih, ki nosijo zveneče naslove: Socialni 
sporazum za leto 1995, Dogovor o politiki 
plač in drugih prejemkov zaposlenih 
v gospodarstvu in Tarifna priloga k splošni 
kolektivni pogodbi za gospodarstvo za leto 
1995. Svobodni sindikati Slovenije smo uspeli 
vsaj v tistem delu, kjer želimo popraviti 
krivico, ki se je zgodila v preteklem letu, ko 
so plače mnogo hitreje rasle tistim, ki so imeli 
relativno visoke plače na račun nizkih plač. 
Ali nam je to uspelo, vsaj delno, če ne v celoti, 
bodo pokazali že izplačilni dnevi v maju. 
Zlasti spodnja meja, kije določena s 45.000 
tolarjev minimalne plače, mora vzdržati. 
Svobodni sindikati Slovenije smo s podpisom 
socialnega sporazuma za leto 1995 dokazali, 
da se problemov 20. stoletja ne more reševati 
zgolj s sredstvi, ki so bila primerna za 19. 
stoletje. Lahko bi zbrali alternativo - biti 
proti vsemu, biti v popolni opoziciji, groziti 
s stavkami - bila je to možna odločitev - toda 
ali bi ta pot, razen afirmacije temperamenta 
sindikalnih liderjev, dala več delavcem, zlasti 
tistim, ki žive najtežje, ki jim je vsak dan 
pretežak za čakanje na drugi mesec, drugo 
leto? Odgovor bo dal čas - že prvi maj, že prvi 
izplačilni dnevi.
Bo pa prvi maj zagotovo podoben mnogim 
prejšnjim. Praznovalo se bo, kot se spodobi; 
bodo srečanja mnogih, ki jim ta praznik 
pomeni nadaljevanje neke tradicije, ki ne 
priznava političnih sprememb - takšnih ali 
drugačnih, ne priznava državnih meja 
- pozna in priznava pa pravice delavcev do 
človeka vrednega življenja, pravico do takšne 
socialne varnosti, da bo z delom, s plačo 
preživel sebe in družino, kot se spodobi za 
današnji čas. Gre za praznik, ki je postal 
civilizacijska pridobitev velike večine 
človeštva. Pa saj drugače ne more biti.
Kapital gor ali dol, liberalizem takšen ali 
drugačen — vse se vendarle začne in konča 
z delom - k sreči. In to delo praznuje - ima 
svoj veliki praznik.
V imenu Zveze svobodnih sindikatov 
Slovenije Vam čestitam za praznik in želim 
veselo praznovanje.
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Podpis naročnika:

0 denacionalizacijskih 
krivicah
K izjavam Mirana Potrča kot 
vodje poslanske skupine 
Združene liste socialnih 
demokratov v DE 13. 4.1995 na 
str. 9 in 10
- o denacionalizacijskih krivicah
- nekaj dopolnitev še z drugega 
zornega kota:

1. Citat: »Upravni organi izva
jajo ta zakon izrazito v škodo dr
žavnega oz. družbenega premože
nja in izrazito v korist posamez
nika.«

Dopolniti bi ga bilo treba s po
datki, da je to večinoma v prime
rih posameznikov, ki 50 bili pri 
koritu prej in so tudi še sedaj.

2. »Skoraj prepovedano nam je 
bilo govoriti« - je naslednji citat.

Vprašanje je: le komur je bilo pa 
čisto prepovedano govoriti, ga 
tudi še zdaj kljub govorjenju ne 
more nič doseči.

3. Skrbi ga takole: »Ali se bo 
z vrnjenim premoženjem še kdaj 
upravičeno gospodarilo«. Kako se 
je pa gospodarilo 40 let nazaj?

Da se s tem izgubljajo delovna 
mesta, tudi ne drži tako dobe

sedno! Izgubljajo se v glavnem 
zato, ker so bila nesmotrno, plan
sko in ne tržno postavljena - zato, 
da so pač bila, ne pa zato, da bi 
bila potrebna, ker bi bila koristna! 
Veliko ljudi je pač bilo na teh de
lovnih mestih - niso pa nič nare
dili! Zaradi denacionalizacije 
same pač nekateri izgubijo delo
- ga pa zato spet drugi dobijo - saj 
noben dober gospodar - zasebnik
- ne bo zaprl podjetja, če je renta
bilno. In zato tudi rabi dobre de
lavce, ne pa sestankov!

4. Vprašanje ugotavljanja od
škodnine; Navaja takole: »Praksa 
je, da se uporablja vedno tista 
prednost, ki je v korist upravi
čenca, in vsi tisti, ki so 30 ali 40 let 
vlagali v to premoženje, ne dobijo 
za to niti tolarja; upravičenec pa 
dobi za polovico ali enkrat večjo 
vrednost premoženja. Čisti po
klon države!« Ob tem naj vas 
spomnim na to, da so prejšnji last
niki to premoženje tudi 30 ali 40 
let koristili in so ga torej morali 
primerno obnavljati in vanj vla
gati, če so hoteli imeti donosno 
podjetje! Vprašam pa vas še tole: 
kje pa je ves tisti dobiček, ki ga je 
t.i. družba pobirala tistih 30 ali 40 
let - namesto pravega lastnika, 
zdaj upravičenca, ki je medtem 
lahko le životaril in opazoval tež
kega srca, kako se njegova last
nina počasi, toda vztrajno - v ve
čini primerov uničuje in krade? 
(Če že ta družba pač ni nič vlagala 
v odvzeto tujo lastnino!)

5. Glede revizije že izdanih od
ločb: naj se ugotovi tudi to, kdo 
namenoma ovira izvajanje tega

zakona na občinah in sodišču
- tako, da kljub celim goram pa
pirja, dopisov in odločb, da o stro
ških, jezi in razburjenju sploh ne 
govorim - po tolikih letih še 
vedno zadeva ni rešena. Pač pa 
v takem prej družbenem, zdaj 
n. pr. mojem primeru, podjetju še 
vedno kraljuje prejšnji protežira- 
nec!

6. Strinjam pa se s tem, da za
kon izvajajo prijatelji! Toda le ne
katerim! Zakaj se vračajo celi gra
dovi, tovarne, agrarna posestva 
takim, ki sploh niso slovenski dr
žavljani, niti niso ves čas do zdaj, 
niti še zdaj ne živijo v Sloveniji
- nam malim upravičencem se pa 
mečejo polena pod noge!? Kaj se 
res samo delamo lepe pred 
Evropo?

7. K lobiju razlaščencev in pro
blemu tega zakona pa dodajte še 
lobi prejšnjih funkcionarjev, ki so 
te položaje zapustili svojim po
tomcem - sorodnikom - tako, da 
so si lepo razdelili prej pridob
ljeno, pa še zdaj vrnjeno premože
nje!

8. V tem pogledu se pa z g. Po
trčem strinjam: kar preverite 
malo tiste »od zgoraj« in njihove 
tete in strice s svojimi podjetji.

9. Ugotovitev, da je nekdo bil le 
član Zveze komunistov, ne pa član 
Komunistične partije - zame ne 
spremeni nič - saj je prav tako 
užival vse ugodnosti in privilegije 
in je zato »imel moralno politične 
kvalitete« - ki jih navadni držav
ljan po takratni miselnosti ni imel 
in mu je bilo že vnaprej onemogo
čeno vsako napredovanje v službi

na odgovornejše, bolje plačano in 
cenjeno mesto - kljub vsej stro
kovnosti! Saj je znano dejstvo, da 
so mnogi šli v to organizacijo celo 
na stara leta prav iz koristoljubja 
in ugodnosti, ki jim jo je nudila.

Maribor, 20. 4. 1995
MALČIŠPENDL, dipl. farm.

Gregorčičeva 15, Maribor

P. S.
Moj pok. oče je šele l. 38 dobil 

koncesijo za lekarno, ki jo je z ve
liko težavami, s pomočjo kreditov 
(ker nismo imeli nobenega premo
ženja!) odprl in opremil. Kredite 
smo odplačevali vse do nacionali
zacije! V dobri veri o zagotovljeni 
eksistenci v domači lekarni je po
slal naju z bratom študirat farma
cijo v Zagreb. Ob nacionalizaciji 
pa je bilo čez noč uničeno vse! 
Z muko, stradanjem in velikim 
odrekanjem cele družine sva kljub 
vsemu doštudirala, pa čeprav kot 
otroka t.j. »kapitalista«, brez šti
pendije, brez otroških dodatkov. 
Kasneje (l. 53) nisva mogla dobiti 
ne službe v Ljubljani, niti stano-

bilo prazno! Torej nama ni bila 
storjena le krivica in škoda z odv
zemom lekarne kot take, ampak 
uničena možnost opravljanja po
klica samostojnega lekarnarja in 
s tem v zvezi veliko boljšega živ
ljenjskega standarda. Pomislite 
na doživeto krivico tudi z mojega 
stališča, g. Potrč, pa potem govo
rite o favoriziranju denacionaliza
cijskih upravičencev kar na 
splošno!

Zaustavimo državni 
terorizem, ohranimo 
nivo človekovih pravic 
in svoboščin

Aprilski dogodki, katerih reži
ser, scenarist in glavni igralci so 
bili policisti, stažisti pa prebivalci 
Slovenjegraške občine, so z vso si
lovitostjo in brutalnostjo posegli 
v temeljne pravice in svoboščine 
Slovenjegradčanov in za hip od
krili Potemkinove kulise, izza ka
terih preži demon državnega tero
rizma.

Enota kriminalistov, ki jo neka
teri imenujemo podivjana policij
ska drhal, je v popoldanskih tor
kovih urah, 4. aprila 1995, prvič 
udarila po soobčanih, ki so se za
drževali v lokalu PIK BAR v sre
dišču mesta miru Slovenj Gradec.

V prvem napadu kriminalistov 
so njihove pesti, brce, treskanje ob 
zid, in zastraševanje s strelnim 
orožjem na svojih telesih občutili: 
trije dijaki slovenjegraške srednje 
šole (Hinko Gregl, Sašo Kurečič, 
Milivoj Tesič), 25-letni invalidski 
upokojenec Franjo Pritržnik in 
26-letni delavec lokala Milan 
Lužnik.

Istega dne v večernih urah so 
kriminalisti ponovno udarili v isti 
lokal. To pot so se brutalno znesli 
nad 50-letnim invalidom Anto
nom Klančnikom, 47-letnim inva
lidom Andrejem Stradovnikom, 
delavcem Maksom Pavličem, 
Francem Ramšakom, Milanom 
Petkom...

V naslednjih dneh so na različ
nih krajih mesta v senci večera in 
teme brutalno napadli: Ivana Kr
pača, Aleksandra Matka, Tomaža 
Strmčnika in Vlada Kuna. Na
pada na slednjega, ki se je končal 
z obstrelitvijo, policisti ne priz
najo. Kot je mogoče domnevati po 
izjavah očividcev in posnete ka
sete, so napad na Kuna načrtovali 
tudi z vpadom v bolnišnico. Tako 
imenovana prisilna sredstva, upo
rabljena v napadih na občane v to
rek, so policisti v naslednjih dneh 
dopolnili z: gumijevkami, pišto
lami za elektrošoke, strelnim 
orožjem.

Akcije policistov pa se po izja
vah prizadetih niso začele in kon
čale le z udarci s pestmi, nogami, 
gumijevkami, elektrošoki, strel
nim orožjem, treskanjem v zid in 
metanjem ob steno, temveč so bile 
popestrene z grožnjami: z ustreli
tvijo, z lomi rok, razrezi telesa in 
metanjem v vodo, repetiranjem 
pušk in merjenjem v različne dele 
telesa, ipd.

Rezultati policistov v izvedenih 
akcijah so: poškodovane glave, 
razbiti nosovi, razbite ličnice, po

škodovani vratovi, roke, noge, re
bra, čeljusti, zobje, ledvice, tre
bušne prepone, strelna rana, srčni 
napad, psihični stresi, ipd.

Koroška in slovenska javnost je 
razslojena. Tisti, ki se ne zavedajo 
kršitev človekovih pravic in svo
boščin, akcijo policistov pozdrav
ljajo, drugi akcijo policistov obso
jajo, tretjim pa je vseeno, kaj se 
okrog njih dogaja.

Posebej zaskrbljujoča je sko
rajda soglasna podpora policijski 
brutalnosti nad soobčani s strani 
svetnic in svetnikov Mestnega 
sveta Slovenj Gradec in političnih 
strank ter tišina - molk koroških 
humanistov sociologov, psiholo
gov, razen redkih izjem.

Z zatiskanjem oči pred dejanji 
policistov in odobravanjem njiho
vih dejanj na široko odpiramo 
vrata tistim, ki želijo umoriti 
mlado demokratično usmerjeno 
slovensko državo, ki želijo name
sto modeme pravne in demokra
tično urejene države z značil
nostmi zavzemanja za človekove 
pravice in svoboščine skozi tako 
odprta vrata pripeljati diktaturo 
policije in našo državo pahniti ob 
bok policijskih držav.

Policijski minister, ki bi že mo
ral biti odstopljen zaradi koroških 
dogodkov, ki po svoji vsebini in 
obliki brutalnosti nad občani pre
kašajo Depalo vas in ki se ga spo
minjam po besedah: PRIHAJA 
ČAS, KO SE BODO LOPOVI ZO
PET BALI POLICISTOV, za
vestno ali podzavestno pljuva po 
zametkih pravne in demokratične 
modeme države, oživlja demone 
preteklosti, ki so za blagor naroda 
in v imenu ljudstva z lažmi in 
montiranimi procesi na krut na
čin pobili na milijone ljudi.

Danes so podivjani policisti na 
brutalen način obračunali z soob
čani zaradi domnevnih kriminal
nih dejanj, jutri se bodo znesli nad 
drugimi zaradi domnev, drugač
nih razmišljanj, ki ne bodo pov- 
šeči oblasti željnim.

Mar je mogoče pristajati na to
vrsten državni terorizem, na 
grobo teptanje človekovih temelj
nih pravic in svoboščin. Povzdig
nimo glas in recimo ne.

Braniti pravice in svoboščine 
vseh pretepenih v koroških do
godkih pomeni braniti svoje pra
vice in svoboščine, pomeni zapreti 
vrata državnemu terorizmu in od
preti vrata razvoju mlade Sloven
ske države v smeri modeme de
mokratično in pravno urejene dr
žave z vsemi značilnostmi ohra
njanja človekovih pravic in svo
boščin.

Ogorčen nad dejanji slovenskih 
policistov, ogorčen nad teptanjem 
pravic in svoboščin pretepenih in 
obstzeljenega soobčana zahtevam 
odstop policijskega ministra in 
ukrepanje proti vsem, ki so po
sredno in neposredno odgovorni 
za koroške dogodke, zahtevam, da 
se vsem prizadetim v čim krajšem 
času izplača tudi denarna odškod
nina za telesne poškodbe, bolečine 
in strah.

Miroslav, Garb, Stari trg 109, 
Slovenj Gradec

Smo mar Slovenci res 
žrtve političnih 
manipulaciji?

V zgodovini je slovenski narod 
trpel in bil trpinčen, navajen 
vsega. Sedaj se imamo možnost 
dokazati pred svetom in argumen
tirati dejstvo, da smo sposoben 
narod, ki zna poskrbeti zase s svo
jim delom in sposobnostjo ter isto
časno ponuditi tujcem model, 
kako doseči razcvet države 
z lastno pametjo, pa čeprav izhaja 
v novejši zgodovini izpod škor
njev komunizma in boljševizma. 
Sedaj pa nastaja problem, saj je 
izpeljava mogoča, vendar brez 
prekomernega naslanjanja in 
iskanja pomoči tujcev, kar pa se 
v glavah naših politikov zdi ne
mogoče, kajti navajeni so na po
moč tujcev, takšno ali drugačno. 
Vsem nam pa je znana resnica, da 
je vsaka pomoč tistega, ki jo daje, 
s čim pogojena, na kar pa Slo
venci nismo imuni (primer 
OGLEJ) in kljub vpletenosti ce
lotne vladne koalicije v zadeve 
strateškega pomena, se izluščijo 
krivci iz določene sredine in tako 
navidezno ustvarijo vtis samovo
lje posameznih politikov, seveda 
brez »vednosti« same vlade in ti 
ljudje so potem dežurni krivci 
pred volivci (kar je seveda tihi za
četek predvolilne kampanje) 
s svojim jasnim ciljem - formira
njem še močnejše zavezniške ko
alicije v bližnji prihodnosti.

Istočasno pa se vzporedno s po
litičnimi igricami, mimo naše za
vesti dogajajo korupcija, divje 
privatizacije (v poplavi le-teh še 
niti ena ni dobila sodnega epiloga) 
itn. Sprašujemo se, zakaj oblast 
na tem področju ne poseže z radi
kalnimi posegi. Obstaja popol
noma preprosta razlaga! Zato, ker 
so v večini podjetjih menedžerji iz 
vrst komunističnih direktorskih 
lobijev, z miselnostjo in pokvarje
nostjo prejšnjega sistema in ti isti 
ljudje finančno napajajo državni 
aparat, v katerem sedijo nekateri 
ljudje, ki izhajajo iz krogov, ka
teri so od prej povezani s to direk

torsko srenjo, ki vedri in oblači na 
SLO - prizorišču in namensko 
uničuje podjetje za podjetjem, na
kar se jih polastijo z nekakšnim 
kvazi lastninjenjem. In tu se upra
vičeno postavlja vprašanje, če ni 
ta direktorski lobi v Sloveniji pre
kašal vlade in njihovih uslužben
cev v vseh pogledih, tako z eko
nomskega kot s političnega vidika 
ali pa oboji skupaj v navezi delu
jejo proti projektu »Ekonomske 
neodvisne Slovenije«. Kaj pa slo
venski narod? - Beda in revščina. 
Da pa je ironija še večja, ta beda 
in revščina ter zmeraj večja neza
poslenost je v danem trenutku zo
pet voda na mlin tem strukturam, 
saj imajo ti isti, ki so takšno stanje 
povzročili, moč in denar, da dr
žavljanom nekaj malega pred vo
litvami ponudijo in potem zopet 
iztržijo politične točke.

Zdenko Kolar, predsednik
OS Neodvisnih sindikatov

Zadeva Talum
Neodvisni Sindikati Slovenije 

sporočajo,da prihaja v podjetju 
TALUM v Kidričevem do kršitve 
splošne kolektivne pogodbe.

Vodstvo podjetja ne upošteva 
SKP v smislu priznanja plačanih 
ur sindikalnemu predstavniku 
- funkcionarju za delo v predsed
stvu NSS. Članu predsedstva do
voljuje za delo v predsedstvu ko
riščenje le lastnega rednega let
nega dopusta, kot se je to dogodilo 
31. 03. 1995 pri podpisu social
nega sporazuma med Vlado Repu
blike Slovenije, GZ Slovenije in 
sindikati.

V omenjenem podjetju so se že 
večkrat pojavile podobne nevšeč
nosti tako, da smo pričeli razmi
šljati, da ima vodstvo dvojna me
rila za sindikate, saj ZSSS v po
djetju dovoljuje profesionalno 
opravljanje sindikalnega dela, 
medtem ko NSS ne priznava na
josnovnejših pravic, ki pripadajo 
po SKP. Ali je problematika 
v tem, da NSS sestavlja članstvo, 
ki ni komunistično opredeljeno?

Lidija Leber, 
Služba za informiranje
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DELAVSKA STRANKA NI MRTVA 
- OŽIVIMO DELAVSKO ZVEZO

Dobil sem vabilo na volilno programsko sejo republiškega zbora oziroma kongresa Delavske 
stranke Slovenije v četrtek, 20. aprila. Vesel sem ga bil, saj o stranki, za katero sem verjel, kako 
močno jo slovenski delavci potrebujejo, dolgo dolgo nisem slišal. Pohod na sejo je bil v teh 
brstečih pomladnih dneh kar nekam slovesen. Posebno še, ko sem srečal enega od ljubljanskih 
originalov, ki jo je vinsko navdahnjen mahal po Dalmatinovi. Ob bergli, a Židane volje, s šopom 
pomečkanih nageljnov pod prosto pazduho je prešerno vzklikal: »Pogrešam Tita! Pogrešam 
tovariša Kardelja!«

»Hm hm, kakšna nenavadna simbolika,« sem si mislil in poln radovednosti stopil med zveste 
soborce za delavski prav.

Bitko je začel Miloš Pavlica, še v vlogi pod
predsednika stranke in poslanec v državnem 
zboru. Pravzaprav je za uvod nanizal celo vrsto 
že izbojevanih zmag in opozoril na nekaj pora-

SVOBODNIH SINDIKATOV SLOVENIJE, saj
so drugi sindikati stali ob strani.

Kljub temu pa na žalost stranka ni zaživela, 
kot smo si želeli. Dobra volja in lepe želje so

stranka enostavno zamrla. Če bi svojih aktov 
v pol leta ne uskladila z zakonom, bi jo eno
stavno zbrisali iz registra. Ostala bi le kot 
zveza in eden od elementov Združene liste.

Odločili so se drugače - Delavske stranke 
pač ne kaže pustiti umreti. Ne zaradi samostoj
nosti in ne zaradi delovanja desnih strank, ki 
z vsemi možnimi prijemi vdirajo med delav
stvo.

O nekaterih konkretnih dosežkih v času 
delovanja v sklopu Združene liste:

»Sprejeli smo zakon o reprezentativnosti 
sindikatov, ki je glede na prvotne, sindikatom

blažev žegen. Država se namreč niti najmanj 
ne potrudi, da bi zakone tudi spoštovali. Na
sprotno, delavci so vse bolj ogroženi in pre
žema jih strah, apatičnost ob tolikokrat neu
spešnih poskusih uveljavljanja norm pravne in 
socialne države. To je bilo moč zaznati tako iz 
uvodnega poročila kot iz razprav, ki so mu 
sledile:
Prepoznavni

Ivan Ošlaj je opozarjal, da se sploh več ne ve, 
kdo je »naš« in kdo ne. Tako demagogi kar 
naprej slepijo delavce, da bodo rdeči direktorji 
pobasali njihove tovarne. Ko pa povrtaš, vidiš,

Miloš Pavlica

zov - da bi se iz njih česa naučili in bi jih bilo 
v prihodnje čim manj:

»Pred dobrimi štirimi leti smo nekateri oce- 
njevali, da so za delavca napočili hudi časi, da 
jim v novi državi gotovo ne bo z rožicami 
postlano.

Tega smo se zavedali predvsem tisti, ki smo 
delovali v sindikalnem gibanju in so nam bile 
stiske ljudi zato najbližje.

Prišla je nova oblast in za te stiske je bila 
povsem gluha. Menili smo zatorej, da je treba 
glas delavstva na neki način spraviti v parla
ment. Povsod, kjer smo delovali kot sindikali
sti, smo poslušali in spoznavali tudi na lastni 
koži, da je to nujnost. Država je ob nastanku, 
konstituiranju in potem z delovanjem dokazo
vala, da ji delavstva ni mar. Kot bi novi oblast
niki v delavcih videli nujno zlo, če ne že kar 
sovražnika.

Kako z delavskimi interesi v parlament, 
če ne z delavsko stranko!?

Ustanovili smo jo in sledila je burna doba za 
državo in zelo pestra za delavsko stranko. Do
kazovala je, kako prav smo imeli. Našo odloči
tev pa je potrdilo predvsem včlanjevanje. Bilo 
je, skromno rečeno, množično. Pristopne izjave 
so kar deževale, v delavsko stranko so se poleg 
posameznikov včlanjevale cele tovarne, kolek
tivno.

Kljub temu bi prvi dve leti težko delovali, če 
bi ne bilo sindikatov. Mirno lahko rečem, da so 
sindikati omogočili tako zagon kot delovanje 
stranke v prvem obdobju - seveda le ZVEZA

Tugomer Kušlan

bile premalo. V vodstvu enostavno nismo bili 
kos zahtevnim nalogam. Zašepala je evidenca, 
zatajili smo pri pobiranju članarine, nismo 
zmogli pravega prodora na teren, skratka, pre
malo in napak smo bili dejavni.

Odgovor je bil hiter in neusmiljen - kot 
je bilo prej množično včlanjevanje, takšen 
je bil potem osip

Izzivu smo skušali odgovoriti in sledila je 
cela vrsta sej. Prave rešitve nismo našli. Pred 
dvema letoma smo se zbrali na zboru stranke 
in rezultat je bila ocena, da stranka ni kos 
samostojnemu nastopu. Združevanje torej!

Pogovarjali smo se s krščanskimi socialisti, 
socialisti, socialno demokratsko unijo, upoko
jenci, prenovitelji... Vse z osnovnim ciljem, da 
bi razdrobljene šibke stranke povezali v eno 
močno, vplivno na levi strani političnega pro
stora.

Tako smo leta 1992 na volitvah le nastopile 
štiri stranke skupaj in ta združena lista je pri
peljala v parlament 14 poslancev. Med njimi je 
delavska stranka z menoj dobila en sedež.

Na združitvenem kongresu smo se preimeno
vali v Delavsko zvezo, delujočo v okviru Zdru
žene liste socialnih demokratov.«

Miloš Pavlica je govoril o ambicijah te zdru
žitve - širiti ideje Delavske stranke znotraj 
združene liste in jo vsaj na programskem delu 
le premakniti v smer, na kateri bi le postajala 
čimbolj tudi stranka dela.

Potem smo dobili zakon o političnih stran
kah in kaj lahko bi se zgodilo, da bi Delavska

Lojze Raško

Organi Delavske stranke Slovenije
Predsednik: Miloš Pavlica 
Podpredsednika: Vlado Rančigaj in An
drej Satran
Glavni tajnik: Jože Vuk 
Predsedstvo: Franc Albreht, Sandi Bar
tol, Marjana Koren, Jože Kragelj, 
Branko Medik, Marjan Ramšak, Lojze 
Raško, Ivan Ošlaj, člani po položaju 
Nadzorni odbor: Vlado Bizovičar, Silvo 
Lednik, Edo Ozimič
Izvršilni odbor: Vinko Blatnik, Tugo Ku
šlan, Dušan Semolič, Jože Smole, člani 
po položaju

Program
Delavske stranke Slovenije

Delavska stranka Slovenije se bo zavzemala za 
demokratično, socialno pravično in bogato 
družbo, ki bo oprta na ekonomske svoboščine 
ljudi, na industrijsko in gospodarsko demokra
cijo, na organizacijsko in akcijsko svobodo sindi
katov. Ti morajo postati enakopraven pogajalec 
z zastopniki kapitala oziroma državo. Delavska 
stranka Slovenije se bo zavzemala za širjenje 
človekovih pravic in svoboščin, za nove vrednote 
življenja, temelječe na znanju, delu, sposobnosti, 
motivaciji in enakopravnosti delavcev - ustvar
jalcev materialnih in .duhovnih dobrin ter njihovi 
pravici, da sodelujejo pri upravljanju in odloča
nju o svoji sedanjosti in prihodnosti.

Za nas je najpomembnejše, da ustvarimo soci
alno pravično državo, ki bo uveljavljala politiko 
visoke zaposlenosti, pravičnega zaslužka, delav
skega soupravljanja in delničarstva in ki bo našla 
pravično razmerje med delom in kapitalom, zas
novano na kolektivnih pogodbah oziroma na so
cialnem paktu.

Soustvarjali bomo državo, ki bo imela takšno

delavsko zakonodajo, kot jo ima razvita Evropa.
Nezaposlenost je postala tako pereče vpraša

nje, da lahko preraste v huda socialna in politična 
nasprotja ter s tem poruši temelje samostojne in 
neodvisne države, zato Delavska stranka Slove
nije od državnih organov in drugih družbenih 
subjektov zahteva takojšnje učinkovito ukrepa
nje na tem področju. Sredstva, ki omogočajo 
ohranitev in dopolnitev ukrepov aktivne politike 
zaposlovanja, morajo imeti prednost pred tistimi, 
ki jih država namenja za vzdrževanje državotvor
nih resorjev. Delavska stranka Slovenije zago
varja politiko, ki bo spodbujala lastnike kapitala 
k vlaganjem v nova delovna mesta, in takšno 
organizacijo, v kateri bo presežek na enem delov
nem mestu pomenil zaposlitev na drugem. Delo
vanje trga delovne sile mora spremljati socialna 
varnost.

Za nas sta možnost za delo in delovno mesto 
pogoj za človeško dostojanstvo in samospoštova
nje vsakega posameznika. To je osnova človekove 
in delavčeve svobode.

vse prej kot naklonjene predloge vendarle 
sprejemljiv kompromis. Za to imamo nemajhne 
zasluge.

• Pri štirih zakonih, ki so omejili pravice do 
stavke, se seveda ne moremo trkati na prsi. 
Sam sem storil, kar sem mogel, prepričeval, 
bentil, a kljub še tako odločnemu nasprotova
nju seje mojemu glasu proti pridružil le še en 
sam samcat poslanec.

• Ekonomško-socialni svet smo vendarle 
ustanovili, a ga žal še nismo uspeli zakonsko 
podpreti. To delo je še pred nami.

• Ob vseh proračunskih razpravah in tudi ob 
tej, ki teče zdaj, smo se spopadali s trmasto, 
z vsemi življenjskimi izkušnjami sprto fronto, 
ki skuša delavcem vzeti še tisto bore malo, kar 
jim je ostalo. Še kar lajnajo, da je delavec 
preveč zaščiten, da so brezposelni lenuhi, ki se 
branijo prijeti za delo, da uživajo prevelike 
ugodnosti... Ni bilo lahko in še danes ni, ohra
niti vsaj to raven socialnih pravic in seveda 
sredstev za njihovo varovanje.

Prav zdaj se zaletavamo v presenetljivo 
složno logiko LDS in SKD, ki ju je tesno zve
zalo prav zavzemanje za omejevanje teh sred
stev.

• Spet v sodelovanju s sindikati smo ublažili 
zakon o omejevanju plač. Kljub ublaženi ina
čici pa sem prepričan, da je ZLSD storila ve
liko napako, da je takrat na ta zakon sploh 
pristala. Upam, da do takšne napake ne bo več 
prišlo.

• Vztrajno, čeprav precej osamljeno, sem se 
zavzemal za razumno ureditev in višino po
slanskih plač.

• Zakon o soupravljanju smo z veliko po
močjo sindikatov le do neke mere približali 
evropskim normam. Žal je ostal le pravica de
lavcev in ne tudi zakonska obveza. Delavci so 
dandanašnji ustrahovani in ne sežejo tako 
zlahka po vsaki pravici, čeprav jo zakonodaja 
omogoča...«

Kar sodoben zakon o inšpekciji dela in drugi 
zakoni, ki naj bi delavcu zagotavljali gmotno, 
socialno in pravno varnost, pa so v tej državi le

Vinko Blatnik

da direktor nikoli ni bil ne rdeč ne član ZK, 
prenoviteljev ali ZL.

»O Združeni listi pa le to - že prav, da smo 
v njej, a ne kar na pamet. Če pleteniči o sto 
tisoč novih delovnih mestih in tega ne izpolni, 
jo je treba prijeti za jezik. Sicer senca lažnih 
obljub pade tudi na Delavsko stranko ali 
zvezo. Na Primorskem smo izgubili vse člane in 
ne bomo jih zlahka spet pridobili!«

In za njim razprava: Status gor ali dol, 
stranka sem, zveza tja, oživiti bo treba delova
nje, spet priti na teren med ljudi, doseči jasno 
prepoznavnost. Delavci, ogroženi in ustraho
vani, so že tako lahek plen za manipulacije. 
Delavska stranka mora stopiti prednje z jas
nimi stališči in prepoznavna!

Tudi poslancem, kljub podpori ZL, bi še 
kako prav prišla trdna, jasna stališča delavske 
stranke. Za njimi še vedno stoji spoštovanja 
vredna množica.

Lastninjenje, denacionalizacija, soupravlja
nje, kaj šele stiske posameznih delavcev, terja 
od stranke več dejavnosti, več aktivizma in 
odločnosti. Teren očita nedorečenost in po
manjkanje ostrine.

Odločni
Že res, da desnica vdira med delavstvo s po

pulizmom in demagogijo, toda ta prostor je 
prej nekdo izpraznil! To pa je Delavska 
stranka, premalo razvidna, jasna in odločno 
delujoča!

Jože Smole je bil med bolj odločnimi, ko je 
beseda tekla o prepoznavnosti in učinkovitosti. 
Naj gre za parlament, občine, tovarne, stranka 
mora biti povsod - še posebej, če je bilo včla
njevanje res tako množično. Prvič je treba 
okrepiti stranko in se otresti pomislekov, kako 
bi to vplivalo na delovanje Združene liste.

»Močna delavska stranka je lahko moči 
Združene liste le v prid!« je pribil.

Tugomer Kušlan: »Prodirajoča desnica, nam 
nenaklonjeni mediji, mi pa leni in zaspani. 
Tako ne bo šlo! Krivice, afere, sramota na 
sramoto, kamor sežeš v tej državi, Delavska 
stranka pa tiho!?

Branko Medik je navedel misel kolege Edija 
Ozimiča: »Če imajo krščanski demokrati
cerkve in prižnice, če ima SLS kmete in zemljo, 
imamo mi delavce in tovarne!« in dodal, da vse 
v tej državi kaže, kako zelo bodo delavci potre
bovali svoje sindikate in svojo stranko. Spet, 
močno in prepoznavno stranko.

Lojze Raško o nujnosti aktivnejše stranke in 
da bi se izognili očitkom nenaklonjenim medi
jem - novinarji so predvsem naklonjeni aktiv
nosti, dogodku.

Vinko Blatnik je vse skupaj nekako strnil in 
»operacionaliziral« s podrobnejšim projektom 
organizacije in prodora v širši prostor. Za ko
nec so sprejeli program Delavske stranke, ki pa 
je za enkrat bolj delovno gradivo. Dopolnila ga 
bo akcija stranke do konca tega leta.

Ciril Brajer
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V organizaciji Sindikata prometa in zvez iz sestave ZSSS so šoferji medmestnih avtobusov večkrat obvozili 
središče Ljubljane. S to akcijo so podprli svoje kolege, ki v nečloveških razmerah na meji sredi Evrope 
izgubljajo ure in ure. Hkrati so s svojo akcijo opozorili najodgovornejše v vladi in na ministrstvih na razmere, 
ki ogrožajo tudi prebivalce Lendave in Dolge vasi. S svojim protestom so izrazili podporo organizatorjem 
blokade Lendave, napovedane za 28. april. »Gospodje Umek in drugi, zadnji čas je, da se zganete,« sporočajo 
šoferji. (F. K.)

SAMOPLAČNIŠKE AMBULANTE 
BREZ NADZORA

V 45-čIanski skupščini Zavoda za zdravstveno zavarovanje Slovenije 16 predstavnikov Zveze 
svobodnih sindikatov Slovenije zastopa interese aktivnih zavarovancev. V četrtek, 20. aprila 
1995, je skupščina Zavoda razpravljala in glasovala o predlogu usmeritev za uravnavanje porabe 
na področju obveznega zdravstvenega zavarovanja v Sloveniji v letu 1995. V skladu z zakonom in 
statutom Zavoda je bila za izglasovanje predlaganega sklepa potrebna večina vseh prisotnih 
glasov članov skupščine. Čeprav so vsi prisotni člani iz ZSSS glasovali proti predlogu usmeritev, 
je bil sklep izglasovan s preglasovanjem.

Za glasovanje proti so se od
ločili zato, ker so ocenili, da gre 
za paket ukrepov, ki bo zavaro
vancem objektivno zožil obseg 
pravic iz obveznega zdravstve- 

_ nega zavarovanja. Šlo je pred- 
| vsem za omejevanje števila re- 
® ceptov in obsega bolniške od- 
| sotnosti z dela. Ocenili so, da bi 
y pri tem morala svoj del odgo- 
g vornosti prevzeti tudi država.

Na podlagi zaključnega računa 
Zavoda za leto 1994 so opozar
jali, da je potrebno manjkajoča 
sredstva za obvezno zdrav
stveno zavarovanje zagotoviti 
predvsem z dosledno izterjavo

PRIPRAVLJEN JE ZAKON 
0 PRAVIH MINIMALNIH PUČAH

Pet let po opustitvi socializma prihaja v državni zbor prvi 
pravi zakon o minimalnih plačah. Tako kot je v navadi v evrop
skih deželah, se ta zakon ne bo nanašal na socialne prejemke in 
na plače v nesolventnih podjetjih. Nova višina minimalne plače 
zagotavlja tistim, ki delajo, minimalno materialno in socialno 
varnost. Višina minimalne plače bo odvisna zlasti od košarice 
minimalnih življenjskih potrebščin.

O višini minimalne plače bo 
vlada odločala praviloma 
dvakrat letno in znesek obja
vila v Uradnem listu. Zakon 
izrecno prepoveduje izplače
vanje nižje plače od zneska, ki 
ga bo objavila vlada. V pri
meru likvidnostnih težav po
djetja imajo minimalne plače 
prioriteto.

Višina minimalne plače bo 
odvisna tudi od višine in giba
nja plač ter od produktivnosti 
dela. Minimalna plača se bo 
izračunavala po posebni me
todologiji, ki jo bo predpiso
val minister za delo na pod
lagi soglasja reprezentativnih 
sindikatov.

Svobodni sindikati so vse
skozi nasprotovali vračanju 
premoženja v naravi, če bi 
vračanje povzročilo nove kri
vice in ogrozilo delovna me
sta. Zato vztrajajo pri predla
ganih zakonskih spremem
bah, ki so po zaslugi Jožeta 
Škete in konzorcija zavezan
cev prišle v parlamentarno 
proceduro.

Nadaljevanje sedanjih gi
banj lahko naše kmetijstvo 
uniči. Kljub temu, da imamo 
skoraj najboljše možnosti za 
proizvodnjo hrane, lahko 
v nekaj letih ostanemo brez 
kmetijstva in na njem teme
lječe živilske industrije. Pri
haja do nasilnega oranja zem
lje, na kateri so desetletja go
spodarili kmetijski kombinati 
in vanjo vložili veliko denarja. 
Začelo se je v Kranju, nadalje
valo v Komendi in Domžalah. 
To, kar se je te dni zgodilo 
v Levanjcih pri Ptuju, je po
smeh naši državi. Ker njeni 
organi nič ne ukrenejo, kmetje 
napovedujejo še nove akcije.

Naši kombinati na šestih 
odstotkih kmetijskih zemljišč 
proizvedejo kar 70 odstotkov 
hrane za naš trg. Gre za revo
lucionaren poseg v kmetijstvo, 
ki ne prenese hitrih spre
memb. To, kar se dogaja pri 
nas, lahko primerjamo z vpli
vom vojne, ki zemljišča za-

Vrednost minimalne plače 
se bo letos in v prihodnjem 
letu postopoma približevala 
vrednosti košarice življenj
skih stroškov. V prvem pol
letju 1997 bo minimalna plača 
usklajena s košarico. Do spre
jema nove košarice se bo upo
rabljala doslej veljavna koša
rica, ki menda še ni bila ob
javljena.

Pravna oseba, ki bo plače 
izplačevala v nasprotju s tem 
zakonom, bo plačala milijon 
tolarjev kazni. Izvajanje za
kona bo nadzirala inšpekcija 
dela.

Takšen je kratek povzetek

strupi j a za desetletja, je med 
drugim povedal Jovo Laba- 
nac, sekretar Sindikata delav
cev v kmetijstvu in živilski in
dustriji Slovenije. Naši sindi
kalni zaupniki na Ptuju so, 
kljub hajduštvu kmetov, de
lavce umirjali. Dobro vedo, da 
bi morebitni krvavi konflikti 
povzročili dolgotrajne posle
dice. Vračanje zemljišč bi pri
zadelo več kot deset tisoč de
lovnih mest. Uničilo bi tudi 
našo stroko. To se je v gozdar
stvu in veterini že zgodilo, je 
zaključil Jovo Labanac.

Sandi Bartol, sekretar sin-

osmih tez, ki bodo osnova za 
zakon. Svobodni sindikati ta 
zakon zahtevajo že od leta 
1990. Kot nam je povedal 
Brane Mišič, so pripravljale! 
upoštevali večino predlogov 
Svobodnih sindikatov.

Minimalne plače izpolnju
jejo pravice delavcev do do
stojnega življenja na podlagi 
dela. V nekaterih deželah pa 
minimalne plače zagotavljajo 
tudi socialno varnost delav
čeve družine. Evropska soci
alna listina določa, da morajo 
minimalne plače znašati 68 
odstotkov povprečne plače. 
Naše najnižje plače znašajo 
sedaj le 40 odstotkov pov
prečne plače in že več let zao
stajajo za gibanjem plač, ne le 
najvišjih. Prav zaradi takšne 
plačne ureditve so se socialne 
razlike pri nas čezmerno po
večale.

Za primerjavo z Evropo po-

dikata delavcev trgovine, ki 
združuje 35 tisoč zaposlenih, 
pa je dodal, da lahko vračanje 
poslovnih prostorov ogrozi 
štiri tisoč delovnih mest v pet
desetih velikih trgovskih or
ganizacijah. Če predlagane 
spremembe denacionalizacij
skega zakona ne bodo spre
jete, bodo trgovci prisiljeni 
uporabiti radikalnejše me
tode. Mogoče bodo organizi
rali še zakonodajni referen
dum.

Jovo Labanac in Sandi Bar
tol sta vse to povedala na 
redni tiskovni konferenci

vejmo, da najnižje minimalne 
plače, po 500 mark, prejemajo 
zaposleni na Portugalskem, 
največ, 2000 mark, pa na Nizo
zemskem. Civilizacijsko raz
vite dežele imajo tudi posebne 
predpise o plačevanju zelo 
mladih delavcev.

Zakon o minimalnih plačah 
so v večini dežel bistveno 
zmanjšali razlike v plačah. 
Menda so tudi zmanjšali inte
res za izobraževanje. Podjetja, 
ki tolikšnih plač ne zmorejo, so 
prisiljena zmanjševati število 
zaposlenih.

Za naše razmere lahko re
čemo le, da zakon s takšnimi 
rešitvami nujno potrebujejo 
zlasti delavci, ki s tem, kar jim 
dajejo, res ne morejo preživeti. 
Prav zato si zakon ne zasluži le 
sindikalne podpore, ampak 
tudi naklonjenost vseh tistih, 
ki so zase že poskrbeli.

Franček Kavčič

Svobodnih sindikatov prejšnji 
teden. Dušan Semolič je na 
njej očital vladi pomanjkanje 
iniciative pri tej zadevi. Menil 
je, da odločanje o spremem
bah tega zakona ne sme biti 
prepuščeno merjenju moči ne
zadovoljnih razlaščencev in 
zavezancev.

Mi lahko k vsemu temu do
damo le ugotovitev, da dr
žavni zbor še naprej zavlačuje 
z odločitvijo o spremembah 
zakona v korist zavezancev. 
Takšen položaj lahko koristi 
le tistim, ki pomanjkanje poli
tične volje in odsotnost države 
izkoriščajo za nasilne posege 
v zemljišča. Ta zemljišča, so se 
zaokroževala in izboljševala 
več desetletij. F. K.

prispevkov od tistih, ki se nji
hovemu plačilu izmikajo.

Kljub preglasovanju je čla
nom skupščine iz ZSSS uspelo 
v razpravi v upravnem odboru 
in skupščini Zavoda v predlog 
usmeritev vnesti številne spre
membe, ki bodo v korist zava
rovancev, zlasti aktivnih zava
rovancev, katerih interese 
v skupščini Zavoda predstav
ljajo:
• Zavrnili so predlog stro

kovne službe Zavoda, da bi 
skupščina Zavoda državnemu 
zboru predlagala dvig pri
spevne stopnje za obvezno 
zdravstveno zavarovanje (z 
12,7% na 14,12%).
• Zavrnili so predlog, da 

se strokovna služba Zavoda 
pooblasti, da pripravi stro
kovne podlage za spremembo 
zakona o zdravstvenem var
stvu in zdravstvenem zavaro
vanju tako, da bi se uvedla 
poleg plačila prispevka za ob
vezno zdravstveno zavarova
nje in premije za prostovoljno 
zdravstveno zavarovanje še 
participacija k receptom in za 
specialistični pregled. Stro
kovna služba tudi nima poo
blastila za pripravo strokovne 
podlage za spremembo za
kona, ki bi znižala odmero na
domestila plače za bolniško 
odsotnost z dela nad 30. de
lovnimi dnevi.
• Pri sprejemanju zaključ

nega računa Zavoda je na nji
hov predlog skupščina Za
voda sprejela ugotovitveni 
sklep, da so bili vzrok za pet 
milijard tolarjev izgube Za
voda v letu 1994 nepobrani 
prispevki zavarovancev in za
vezancev za plačilo prispev
kov iz zasebnega sektorja. Na 
podlagi te ugotovitve je na
loga Zavoda, da v letu 1995 
odločno izterja neplačane pri
spevke in pripravi strokovne 
podlage za zakonsko ureditev 
izbire realnejših zavarovalnih 
osnov samozaposlenih.

S Časovna dostopnost do 
zdravstvene storitve se je za 
naše zavarovance bistveno po
slabšala, odkar je ministrstvo

za zdravstvo začelo javnim 
zdravstvenim zavodom izda
jati dovoljenja za odprtje sa
moplačniških ambulant. Mini
strstvo ne izvaja nadzora, ali 
samoplačniške ambulante spo
štujejo pogoje za pridobitev 

dovoljenja. Čakalne dobe so se 
namreč izredno podaljšale, 
zdravstveni delavci pa naše za
varovance usmerjajo v samo
plačniške ambulante, kjer mo
rajo doplačevati za tisto, za 
kar so enkrat že plačali s pri
spevkom za obvezno zavarova
nje in premijo za prostovoljno 
zavarovanje. Zdravstvo pri 
tem neupravičeno tolmači, da 
je prisiljeno tako ukrepati, ker 
za te storitve ne dobijo plačila 
od Zavoda. Resnica je obratna. 
Zavod zdravstvu plačuje bi
stveno več storitev, kolikor jih 
slovenski zavarovanci sploh 
potrebujejo.

Zato so predstavniki ZSSS 
zahtevali, naj Zavod okrepi 
službo za izvajanje nadzora 
v skladu s pravili obveznega 
zdravstvenega zavarovanja.

Neuspešno so tudi predla
gali, naj skupščina od ministr
stva za zdravstvo zahteva za
časno prepoved delovanja sa
moplačniških ambulant.
• Od ministrstva za zdrav

stvo so zahtevali, naj se opre
deli do predlaganih usmeritev 
Zavoda glede na v zakonu in 
statutu Zavoda jasno razde
ljene naloge med ministr
stvom in Zavodom.
• Zahtevali smo strokovna 

medicinska zagotovila Zdrav
stvenega sveta in Zdravniške 
zbornice, da omejevalni ukrepi 
obsega izdanih zdravil na re
cepte in bolniške odsotnosti 
z dela ne bodo ogrozili zdravja 
posameznikov.
• Zahtevali smo obrazlo

žitev predlagane znižane cene 
dialize, da bi se prepričali, ali 
ukrep ne bo ogrozil zdravja 
bolnikov. Predlagali in uve
ljavili smo zahtevo, naj se v le
tih 1995-1997 poveča obseg 
presaditev organov, kadar to 
pomeni kvalitetnejši življenje 
za bolnika.

ZLATARJI SE PRIPRAVLJAJO NA STAVKO
Razmere v Zlatami Celje so se znova zao

strile, zato so delavci na ponedeljkovem zboru 
postavili zelo odločne zahteve. Če poslovodstvo 
skupaj z upravljale! nanje ne bo dalo zadovo
ljivih odgovorov, bo sindikatu preostala le še 
stavka, ki je že napovedana za 8. maj. Mirna 
rešitev je možna le, če bo novi generalni direk
tor zbral več kot dva milijona mark za izplačilo 
marčnih plač in plačilo drugih zapadlih terja
tev.

Delavci zahtevajo odgovore na številna 
vprašanja, povezana z nezavidljivim položajem 
in prihodnostjo Zlatarne. Zanimajo jih številne 
škodljive pogodbe, ki so koristile poslovnim 
partnerjem, škodovale pa Zlatarni, še pred 
kratkim zglednemu podjetju.

Delavci so nezadovoljni s plačami, ki stagni
rajo od leta 1991, direktorji pa so si jih lani

povečali za 30 odstotkov. Delavci skupaj s sin
dikatom zahtevajo od skupščine, naj se opre
deli do individualnih pogodb. Skupščino Zla
tarne so tudi zadolžili, naj prevetri primernost 
in sposobnost direktorjev za vodenje podjetja.

Delavci so se skupaj s SKEI resnega položaja 
zavedeli šele po obvestilu o presežnih delavcih. 
Mednje je menda uvrščena kar polovica od 455 
zaposlenih. Poslovodstvo Zlatarne je še pred 
desetimi dnevi javno razlagalo sanacijski na
črt, temelječ na odprodaji premoženja in dobri 
volji bank, ki so pravi gospodar Zlatarne. Zdi 
se, da sta te dni na voljo le še dva scenarija, 
hiter stečaj ali nadaljevanje agonije. Ta se je 
začela z razpadom Jugoslavije, po katerem di
rektor Stane Seničar s sodelavci ni pravočasno 
ukrepal. Nobena izmed sedanjih možnosti de
lavcem ne prinaša veliko dobrega. p p

Koristen obisk

Od nedelje do srede sta se na tridnevnem delovnem obisku pri kolegih 
iz Sindikata tekstilne in usnjarsko-predelovalne industrije Slovenije 
mudila Hans-Joachim Breuer (na sliki drugi z desne) in Michael Holger 
(drugi z leve), podpredsednik in »tarifni« sekretar nemškega sindikata 
Gewerkschaft Leder iz Stuttgarta.

V ponedeljek sta se udeležila razširjene 4. seje izvršnega odbora, na 
kateri so ob navzočnosti predstavnikov večjih usnjarskih podjetij raz
pravljali o položaju in vlogi sindikata te dejavnosti v državi in Evropi, 
v nadaljevanju pa so se lotili tudi kolektivnega dogovarjanja in proble
matike norm. V torek sta bila gosta iz Nemčije na obisku v Tržiču, kjer 
sta si ogledala tovarno obutve Peko in se pogovarjala z njihovimi 
sindikalnimi zaupniki, v sredo dopoldne pa ju je sprejel tudi mag. 
Dušan Semolič, predsednik ZSSS.

»Prvič sva tu, zato sva precej radovedna, kaj vse bova doživela,« je na 
začetku obiska v Sloveniji povedal podpredsednik Hans-Joachim Bre
uer, v sindikatu Gevverkschaft Leder odgovoren za finance in kadre, in 
dodal: »Prvi vtisi so lepi.« Najbrž bo tak tudi celoten vtis, saj so se 
gostitelji zelo izkazali: razkazali so jima tudi Postojnsko jamo in Bled, 
nastanili pa so ju v lepo urejenem Sindikalnem izobraževalnem centru 
v Radovljici. (D. K.)

LOMIJO SRP IN KLADIVO
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PODPORA AU STAVKA AU...?
SKEI naj podpre združitev ravenske in štorske metalurgije, je 

glavna želja ministra Maksa Tajnikarja, ki jo je izrazil na 
pogovoru z delegacijo SKEI družb Slovenskih železarn na loka
ciji Ravne na Koroškem. Do pogovora je prišlo na željo sindika
listov, ki so se izognili nedavnemu ministrovemu obisku v Meži
ški dolini. Predsednik uprave Slovenskih železarn Alojz Vrečko 
in član uprave Brane Žerdoner pa sta ugovarjala večini očitkov 
Skei o narobe zastavljeni sanaciji in napakah pri privatizaciji. 
Vzrok za pogovor je bil tudi slab položaj^ Strojev, Nožev in 
drugih predelovalcev iz nekdanje ravenske železarne.

Dušan Posedi, Janko Dež
man, Janez Klančnik, Drago 
Horjak, Tončka Rožen, Adi 
Zib, Ljubo Prikržnik in Jože 
Kolar so uvodoma predstavili 
svoje poglede in tudi nekaj 
zahtev, ki pomenijo spre
membo sanacijskega pro
grama, zlasti pa opustitev 
združevanja v družbo Metal. 
Ker za slednjo ni nobenih pra
vih argumentov, je proti njeni 
ustanovitvi glasovalo več kot 
tisoč delavcev, ki so se udele
žili nedavnih zborov.

Ravenčani enotno naspro
tujejo tej združitvi tudi zaradi 
nerazčiščenih bilanc in visoke 
izgube štorskega Jekla.. Po be
sedah skeijevcev, tej združitvi 
nasprotujejo tudi vsi tisti, ki 
bi naj bili njeni nosilci.

Janko Dežman pravi, da 
ima to nasprotovanje zelo glo
boke korenine, ki segajo v ob
dobje združevanja železarn. 
Ravenčani se neradi spomi
njajo tudi polpreteklega ob
dobja, ko so za skupne inve
sticije menda zbrali kar 40 
milijonov mark, ki so bili ve
činoma naloženi v druge žele
zarne.

»Železarne imajo le enega 
lastnika in problematike ra
venskih družb ne moremo re
ševati ločeno od drugih,« je za 
začetek povedal Maks Tajni
kar. »Pred tremi leti, ko smo 
kljub številnim pomislekom 
začenjali z državno sanacijo, 
so vse družbe imele bilance 
podobne zaključnemu računu 
štorskega Jekla za lansko leto. 
Rdeče številke so bile najvišje 
v Evropi. Druge države so 
takšne železarne zapirale 
z levo roko. Imeli smo srečo 
s konjunkturo. Država je pri
skrbela tudi za denar.

Prejšnje vodstvo združitve 
ni izvedlo in zato smo ga mo

rali zamenjati. Zaradi kapric 
nekaterih posameznikov je 
veliko nalog ostalo nerešenih. 
Tisti, ki programa ne bodo iz
vajali, bodo morali oditi. Če je 
kdo na položaju, nima pravice 
do nasprotovanja.

Prve zamisli o združevanju 
ravenske in štorske metalur
gije so nastale v železarnah. 
Te zamisli so podpirali tudi 
domači partnerji. Združeva
nje predvidevajo tudi vse štu
dije.

Ni nobenega opravičila za 
neizvedbo predvidenih reor
ganizacij skih ukrepov. Odgo
vornost mene kot ministra je 
prevelika, da bi me male stva
ri odvračale od zastavljenega

programa. Zaradi pesimizma 
so propadla številna velika 
podjetja.

Tudi od vašega sindikata 
pričakujem razumevanje in 
pomoč pri prepričevanju lju
di. Zavedati se morate, da ne 
smete povzročati neodgovor
nega obnašanja ljudi, ki je po
topilo marsikatero podjetje.«

Toliko je povedal minister. 
Alojz Vrečko in Brane Žerdo
ner pa sta dodala:

»Tudi uprava se zaveda nuj
nosti deblokade žiro računa 
štorskega Jekla. Sindikalna 
razprava o tem. zato ni po
trebna. Vlada bo še ta teden 
obravnavala naše poročilo in 
predloge novih ukrepov, ki 
naj bi nadomestili neuresnič
ljive dele sanacijskega pro
grama.

S svojimi stališči ste se po
stavili na stran srednjih in 
višjih menedžerjev, ki naspro
tujejo združitvi metalurgije. 
Klima na Ravnah je res 
takšna, kot ste povedali, ven
dar jo moramo popraviti čim- 
prej. Za izvedbo projekta je

odgovorna ekipa v sestavi Po
gačnik, Tasič, Filipov in dva 
prokurista. Morate vedeti, da 
Metal ni bistveno boljši od Je
kla. Za izvedbo projekta je 
uprava koncerna odgovorna 
tudi lastniku, ki ga predstav
lja naš minister.«

Predstavniki Skei so posta
vili več vprašanj tudi o sana
ciji C podjetij, ki so privatizi
rala nekdanje servisne in 
druge stranske dejavnosti. 
Brane Žerdoner jih je poučil, 
da se je država leta 1991 odlo
čila za dražjo varianto, stečaj 
bi bil zanjo bistveno cenejši. 
»Novi podjetniki so dobili ne
kaj namenskega denarja za 
ohranitev delovnih mest in 
zato prevzeli zaposlene. S to 
potezo se je zmanjšala izguba 
A podjetij. Če bi takšna mrtva 
podjetja, kot je naprimer 
,vzdrževanje1, prodali delav
cem za certifikate, bi špekuli
rali. Prav je, da na Ravnah ni 
še nič prodano. Če bi prodali 
Nože, za katere je bilo že pod
pisano pismo o nameri, bi na
redili napako. Predelovalna

Maks Tajnikar: »Ne smete povzročati neodgovor- Janko Dežman: »Nasprotovanje združitvi Metala in 
nega ravnanja ljudi.« Jekla ima zelo globoke korenine.«

PREKMURKE 
PREMEŠČAJO 
NA KOROŠKO

Tekstilna industrija iz Oti- 
škega Vrha pri Dravogradu je 
imela vrsto let svoj obrat na 
manj razvitem obmejnem ob
močju v Dobrovniku pri Len
davi. V tem obratu so delavke 
in delavci v glavnem pakirali 
nogavice za tuje partnerje, ne
kaj malega pa so tudi proizva
jali. Obrat TIO v Dobrovniku 
je zašel v težave že lani, ko je 
tuji partner odpovedal naro
čila. Takrat se je začela ago
nija več kot 50 delavk in de
lavcev tega obrata.

Ker za vse delavce v obratu 
v Dobrovniku ni bilo dovolj 
dela, novega dela pa odgovor
nim ni uspelo najti, je vodstvo 
Tekstilne industrije Otiški 
Vrh že lani večino delavcev 
napotilo na čakanje, hkrati pa 
je stekel postopek za ugotav
ljanje trajno presežnih delav
cev, ki so kasneje dobili od
ločbe o prenehanju delovnega 
razmerja.

Po besedah Danila Sipoša, 
sekretarja območnega odbora 
Sindikata delavcev tekstilne 
in usnjarskopredelovalne in

dustrije v Pomurju, je konec 
marca in v začetku aprila pre
nehalo delovno razmerje še 
zadnjim 18 delavcem, ki so 
bili opredeljeni za trajno pre
sežne delavce. Tako so sedaj 
v obratu TIO v Dobrovniku, ki 
ne obratuje več, zaposleni 
samo še zaščiteni delavci. 
Vodstvo podjetja iz Otiškega 
Vrha je dvanajst zaščitenih 
delavcev »posodilo« oziroma 
začasno premestilo v bližnji 
Kobiteks Kobilje (po Šipoše- 
vih podatkih so mnogi sedaj 
ponovno na čakanju, ker tudi 
to podjetje nima dovolj dela), 
nekatere zaščitene delavke 
(gre v glavnem za nekdanje in 
sedanje sindikalne zaup
nice!!) pa je začasno razpore
dilo na delo v matično tovarno 
v Otiškem Vrhu.

Delavke, ki so tudi žene in 
matere, so se na sklep G za
časni prerazporeditvi na delo 
v 150 kilometrov oddaljeno 
matično firmo pritožile z ar
gumentom, da jim podjetje 
v Dravogradu ne zagotavlja 
enakovrednih bivalnih pogo

jev, kakršne imajo doma v Do-
. --- i —;brovniku. u zaaevi uu v lch 
dneh odločalo delovno sodišče 
v Mariboru - oddelek v Mur
ski Soboti. Zanimivo pa je, 
kakšne odgovore je na na
vedbe delavk poslalo sodišču 
vodstvo Tekstilne industrije 
Otiški Vrh.

»Menimo, da so prerazpore
jeni delavki zagotovljeni ena
kovredni bivalni pogoji v ho
telu D kategorije v Dravo
gradu. Delavki podjetje krije 
tudi stroške prevoza domov in 
nazaj ob vikendih ter dodatek 
za ločeno življenje po kolek
tivni pogodbi,« pišejo vodilni 
iz Otiškega Vrha sodišču in 
dodajajo, da po njihovem 
mnenju za delavko in njeno 
družino ne bo nastala nenado
mestljiva škoda, če bo pre
meščena iz Pomurja na delo 
na Koroško.

»Delavka ima po podatkih 
naše kadrovske službe tudi 
polnoletno osebo - zakonca, 
ki bo v času njene odsotnosti 
varoval mladoletne oziroma 
šoloobvezne otroke,« piše so
dišču vodstvo TIO in dodaja, 
da zato ne vidijo razlogov za 
preselitev cele družine.

V nadaljevanju odgovora 
sodišču vodstvo TIO navaja, 
da so zaradi ustavitve proiz
vodnje delavka(ke) že od me
seca maja 1994 doma in preje
majo osebne dohodke za delo, 
ki ga ne opravljajo. S tem pa 
posredno ogrožajo poslovanje 
preostalega dela podjetja.

Vodstvo TIO poskuša v od
govoru sodišču delavke tudi 
diskvalificirati. Tako trdi, da 
so bile najprej prerazporejene

v INDIP, vendar jih je to po-
fnrfo Iror T1KO Hn-UJCIJC Zdi dUi ICgUj ikV>x iuuv mu

segle pričakovanih rezultatov, 
predčasno vrnilo v TIO. »Te 
delavke zaradi tega mečejo 
slabo luč na TIO Otiški Vrh in 
logično je, da se jih tudi ostali 
morebitni delodajalci izogi
bajo. Za zagotovitev dela pre
sežnim delavcem TIO Dobrov
nik smo poslali 26 ponudb ra
zličnim podjetjem v pomurski 
regiji, vendar so kljub potre
bam po delavcih našo po
nudbo zavrnili (razen dveh 
podjetij),« piše vodstvo TIO 
sodišču. Ali so bile te delavke 
tudi v obratu TIO v Dobrov
niku tako slabe? Ali je imel res 
TIO to nesrečo, da je zaposlil 
v obratu v Dobrovniku same 
naj slabše pomurske delavke, 
ki so sicer znane kot pridne in 
prizadevne?

Zagotovo Tekstilni indu
striji iz Otiškega Vrha ni eno
stavno (in ne poceni) poskr
beti za uresničevanje pravic 
delavcev v propadlem obratu 
v Dobrovniku, vendar delavke 
v Dobrovniku za propad 
obrata in sedanje težaveT po
djetja niso krive. Same pa so 
se znašle v najtežjem polo
žaju: podjetje se do njih ob
naša, kakor do nebodigatreba, 
na zavod za zaposlovanje ne 
morejo, saj jih Tekstilna indu
strija iz Otiškega Vrha ne 
more zakonito odpustiti kot 
trajno presežne delavke, ker 
jih zakon ščiti. Skratka, de
lavke so se brez svoje krivde 
znašle »med tnalom in nako
valom«, zato še toliko bolj 
preseneča odnos vodstva po
djetja do njih. T g

podjetja so namreč zelo pove
zana z metalurškimi in jih 
zato ni mogoče prepustiti ko
murkoli. Kolegij direktorjev 
z lokacije Ravne je soglašal 
z vsemi pogodbami o oddaji 
C podjetij. Ta kolegij zavrača 
predlog, da se špedicija vrne 
v sestav Metala. Uprava kon
cema pa se v takšne zadeve ne 
more vpletati.«

Sindikalna delegacija je na
čela tudi vprašanje lastninje
nja koncerna Slovenskih žele
zarn in možnosti uporabe cer

nobena domača banka) in 
koncernom Slovenskih žele
zarn za kapital, ki je odobren 
z odločitvijo državnega zbora.

Maks Tajnikar jim je pove
dal, da je tudi on jezen zaradi 
kasnitve te pogodbe. Ta pa je 
zelo zahtevna, je dodal Alojz 
Vrečko, in v Sloveniji se na 
tako velike pogodbe ne spozna 
nihče. Nobena domača banka 
ni sposobna ponuditi takšne 
pogodbe.

Skeijevci so se pritožili tudi 
nad pomanjkanjem in zapira

tifikatov. Minister jim je ob
ljubil, da bo skušal pospešiti 
uvrstitev zakona o lastninje
nju državnih podjetij v parla- 
metnamo proceduro.

Na očitek sindikalistov o vi
sokih plačah, dragih avtih in 
drugih šefovskih ugodnostih 
ob enotedenski zamudi in niz
kih plačah delavcev (lani so 
bile ob slabših rezultatih bolj 
stimulativne) je Alojz Vrečko 
obljubil odgovore v desetih 
dneh. Žerdoner pa je dodal, da 
razmišljajo tudi o izboljšanju 
stimulacij za aeiavce.

Če Ravenčane motijo visoki 
honorarji za tuje eksperte 
(menda 3000 mark na dan), jih 
bo namesto Metala plačeval 
koncern. Tuji konzultanti so 
dragi, vendar nujni.

Zlasti Janeza Klančnika so 
zanimale visoke provizije po
srednikov, ki prodajajo raven
ske izdelke. Njegovi kolegi so 
opozarjali tudi na prelivanje 
sredstev in na zamude pri ra
venskih investicijskih načrtih. 
Zanimalo jih je tudi, zakaj 
kasni pogodba med banko iz 
New Yorka (zakaj ni izbrana

njem informacij. Alojz Vrečko 
jim je v svojem in imenu dru
gih direktorjev zagotovil so
delovanje. Ker jim je izročil 
tudi povzetek poslovnega po
ročila in načrt za letošnje leto, 
lahko sklepamo, da bo sodelo
vanje res boljše kot pri njego
vem predhodniku, ki je odgo
vornost za obveščanje prepuš
čal predsedniku nadzornega 
sveta.

Pogovori predstavnikov las
tnika in uprave s predstavniki 
večinskega sindikata so stekli, 

tomu Ha imata obeIVA J U U -------

strani nasprotujoče si po
glede, zlasti na združitev Me
tala z Jeklom, je treba upošte
vati dosedanjo kooperativnost 
SKEI. Njegovo vodstvo bo 
moralo skupaj s članstvom 
pretehtati poziv ministra 
Maksa Tajnikarja. Premisliti 
bodo morali tudi o nasvetu, 
naj se ne »petijajo« v nesindi- 
kalne zadeve. »Ce pozitivnega 
rezultata ne bom dosegel jaz, 
ga bo kak drug minister,« je 
med drugim dejal Maks Tajni
kar. In tudi za SKEI lahko ve
lja ista logika. Franček Kavčič

Ob L maju
Nekaj prijaznih dni pred nami nas sili k sklepu, da se 

morajo razplamtele strasti delavskega boja za nekaj 
kratkih trenutkov prikloniti umirjenemu tihožitju spomla
danskega brstenja.

Nekaj trenutkov torej namenimo sebi, svoji notranjosti 
in dišeči opojnosti predprvomajskega časa!

Zazrimo drug drugemu v oči, si priznajmo, da smo še 
ljudje, četudi včasih malce nerodni v medsebojnih odno
sih, in s stiskom rok potrdimo tisto elementarno lastnost, 
ki nas vendarle razvršča v človeški rod.

Vsem sindikalnim in drugim prijateljem, ljudjem do
bre volje, čestitamo za 1. maj, mednarodni delavski 
praznik.

Srečno
Franc DRUKS, predsednik SPESS 

Jože,KOŽAR, predsednik sindikata 
Premogovnika Velenje

X__________________________________________-_____________ J
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ANGAŽIRANOST, VZTRAJNOST IN DOSLEDNOST 
SO ODUm KI KRASIJO LETOŠNJE NAGRAJENCE

Med slavnostnim sprejemom, ki ga je ob letošnjem 1. maju - prazniku dela v sredo dopoldne v veliki dvorani Doma sindikatov Slovenije priredil predsednik ZSSS mag. Dušan Semolič, je 
Marjan Ferčec v imenu Komisije sveta ZSSS za sindikalna priznanja podelil dvanajst »Plaket svobodnih sindikatov Slovenije« za leto 1995. Zaslužili so si jih:
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Gregor BREZNIK,
zaposlen v ŽITO-Mlini, član 
območnega sveta in izvršnega odbora 
Območne organizacije ZSSS Ljubljana 
in okolica ter član izvršnega odbora 
Republiškega odbora kmetijstva in 
živilske industrije Slovenije:

Že kot mladinec je bil aktivno vključen v organe upravljanja, kjer se 
je vseskozi zavzemal za interese delavcev. Prav zaradi zastopanja 
delavcev v organih upravljanja si je pridobil zaupanje delavcev in bil 
izvoljen za predsednika sindikata osnovne organizacije in kasneje za 
predsednika konference sindikata delovne organizacije ŽITO, kjer je 
s svojim delom pomembno prispeval k razvoju in uveljavitvi sindikata 
v delovni organizaciji ŽITO.

S svojimi izkušnjami in prizadevnim delom je prispeval k razvoju in 
krepitvi učinkovitosti sindikata na posameznih ravneh organizirano
sti, tako na temeljni kot na občinski ravni. Zelo aktiven je bil v svetu 
občinskega sveta Ljubljana Moste-Polje ter njegovem predsedstvu.

Po statusnih spremembah DO ŽITO v Poslovni sistem ŽITA je bil 
glavni nosilec organiziranja sindikatov družb.

Pomemben je njegov prispevek v zvezi z aktivnostmi pri uveljavitvi 
podjetniške kolektivne pogodbe, s čimer je pomembno prispeval 
k uveljavitvi sindikata v Poslovnem sistemu Žito.

Veliko je pripomogel tudi pri oblikovanju območnega odbora dejav
nosti in območne organizacije ZSSS Ljubljane in okolice.

S svojim večletnim delom je veliko prispeval pri delu organov ZSSS 
ter pri uresničevanju interesov članov sindikatov in pri uveljavljanju 
ter razvoju sindikata.

Stanka JANŽIČ,
zaposlena v podjetju MTT — Tekstilni 
tovarni Melje, kjer je predsednica 
sindikata, članica območnega odbora 
sindikata tekstilne in usnjarsko- 
predelovalne industrije Slovenije za 
Podravje, članica republiškega odbora 
tega sindikata:

Stanka Janžm se je kot dolgoletna sindikalna aktivistka vedno 
zavzemala za varovanje in izboljšanje ekonomskega, gmotnega in 
socialnega položaja članic in članov sindikata v MTT - Tekstilni 
tovarni Melje, kjer je zaposlena. V MTT - Tekstilni tovarni Melje je 
zaposlenih 820 delavcev, od tega je kar 723 članic in članov sindikata 
oziroma 88 % vseh zaposlenih.

MTT - Tekstilna tovarna Melje je preživljala od leta 1988 težke čase, 
saj je bil takrat uveden ukrep družbenega varstva in ves čas do leta 
1994 je bila tovarna v sanaciji. Zamenjala se je vrsta direktorjev, 
zmanjševalo se je število zaposlenih. Od takratnega števila 2200 zapo
slenih se je le-to zmanjšalo na današnjih 820. Tudi pri včlanjevanju 
leta 1990 so se zaposleni opredeljevali in včlanjevali v enakem deležu 
kot danes v sindikat dejavnosti v okviru ZSSS in v tem podjetju ni 
drugega sindikata.

Po večletnem sanacijskem obdobju so leta 1992 prešli v last Sklada 
za razvoj RS. zaposleni niso imeli plač po kolektivnih pogodbah, 
izpolnjevanje le-teh je bilo 60%. Odločilno je bilo leto 1994, ko je bil 
v juniju uveden postopek prisilne poravnave. Podjetje je bilo preza
dolženo in slabo tehnološko opremljeno. Med vsemi upniki so imeli 
delavci največje terjatve. V septembru 1994 je bila sklenjena prisilna 
poravnava, na katero so odločilno vplivali prav zaposleni, saj so se 
90 % odločili, da svoje terjatve preoblikujejo y lastniški delež. Pri Sem 
je iuiei naj večji in odločilni vpliv sindikat. V pogajanjih s Skladom za 
razvoj kot lastnikom podjetja je pred odločitvijo o prisilni poravnavi 
s pogodbo zagotovil zaposlenim določene pravice mimo pogojev iz 
prisilne poravnave. Po sklenjeni prisilni poravnavi so bile delavcem, 
ne giede na določila prisilne poravnave, izplačane odpravnine za 
presežne delavce in odpravnine za upokojitev ter jubilejne nagrade. 
Februarja 1995 je prišlo do 100% izpolnjevanja kolektivne pogodbe. 
Kot posledica finančne reorganizacije v postopku prisilne poravnave 
je bilo odpuščenih 215 delavcev. Sindikat podjetja je ves čas postopka 
opozarjal na nezakonitost postopka ter na nezakonitosti pri odpušča
nju delavcev. Na delo je bilo nazaj sprejetih 25 delavcev. Vsi postopki 
še niso zaključeni.

V MTT - Tekstilni tovarni Melje deluje že od aprila 1994 svet 
delavcev, ki mu predseduje Stanka Janžič. Ves čas svojega delovanja 
je ukrepala in delovala preko zakonitih organov in po poti nekonflikt- 
nih razreševanj problemov. V tem času v podjetju ni bilo stavk.

S sodnim postopkom se je v MTT začela pot gospodarske stabiliza
cije in možnega napredka, kar so omogočili predvsem delavci s svojo 
odločitvijo. Prav tako je bil to način za doseganje 100 % plače po 
kolektivni pogodbi po mirni poti.

Za svoje sindikalno delovanje je leta 1988 v takratni občinski 
sindikalni organizaciji Maribor-Pobrežje prejela priznanje - Srebrni 
znak.

JANKO KARDOŠ,
zaposlen v Pošti Radenci, predsednik 
Konference sindikatov v Pošti 
Slovenije, predsednik Območnega 
odbora prometa in zvez v Pomurju, 
predsednik Odbora za Pošto 
v Sindikatu delavcev prometa in zvez 
Slovenije, član sveta delavcev Pošte 
Slovenije, član Upravnega odbora PTT 
Slovenije in član Upravnega odbora 
Poštne banke Slovenije:

V svojih dosedanjih aktivnostih se je izoblikoval v klenega sindikal
nega aktivista, ki zaradi delavnosti in sposobnosti uživa ugled in 
zaupanje pri delavcih in vodstvu podjetja.

V veliki meri je njegova zasluga, da smo v času, ko so bile težnje po 
osamosvajanju sindikatov, uspeli večino članstva zadržati v Svobod
nih sindikatih Slovenije. Predstavniki teh članov so nosilci vseh aktiv
nosti za zaščito delavskih interesov v PTT sistemu.

Na ravni bivšega PTT podjetja Slovenije, ki je zaposloval okrog 
8000 delavcev, smo takoj po prvem kongresu ZSSS organizirali Kon
ferenco sindikatov PTT Slovenije, v katero so se povezovali vsi sindi
kati v sistemu, ki je uspešno nastopala napram vodstvu PTT podjetja 
Slovenije. V štirih letih njegovega predsednikovanja si je konferenca 
pridobila ugled in veljavo, kar se je odražalo v upoštevanju sindikal
nih pobud in zahtev.

Tudi v postopku reorganizacije PTT podjetja Slovenije si je sindikat 
priboril zaščito delavcev v smislu zadržanja pravic po Kolektivni 
pogodbi PTT prometa Slovenije, kar je za delavce izredno pomembno.

Z aktivnostmi, ki jih je vodil kot predsednik Konference sindikatov 
PTT podjetja Slovenije, je bila po težki z njegovo pomočjo dosežena 
zmaga na področju soupravljanja delavcev, saj so bili v svet delavcev 
PTT podjetja Slovenije izvoljeni člani, ki so jih predlagali sindikati 
v posameznih poslovnih enotah, s čimer je bilo doseženo, da se sindi
kat aktivno vključuje tudi v to obliko soodločanja.

Tudi po izvedbeni reorganizaciji PTT podjetja Slovenije v Telekom 
Slovenije in Pošto Slovenije so mu delavci izkazali zaupanje^ saj so ga 
ponovno izvolili za predsednika Konference sindikatov Pošte Slove
nije, ki se aktivno vključuje v vse aktivnosti v zvezi s postopki 
reorganizacije v smislu zaščite delavcev.

Pri njegovem dolgoletnem delu v organih sindikata je pomemben 
njegov prispevek pri uresničevanju interesov članov in pri uveljavlja
nju ter razvoju sindikata.

Roman OBERČ,
zaposlen v Elektro Trbovlje, 
predsednik območne organizacije 
ZSSS Zasavje.

Po končanem šolanju na poklicni in delovodski šoli se je zaposlil 
v Elektro Trbovlje kot rajonski električar. Na delovnem mestu je 
pokazal veliko stopnjo samostojnosti, odgovornosti in se odločno 
zavzemal za uveljavljanje pravic delavcev preko sindikata. Zaposleni 
so mu zaupali in tako je postal njihov predstavnik v Občinskem 
sindikalnem svetu Trbovlje v letu 1967.

V letu 1982 se je profesionalno zaposlil kot sekretar Občinskega 
sindikalnega sveta Trbovlje, ker je pokazal velike organizacijske in 
strokovne sposobnosti, Saj je bil med nosilci in organizatorji pomemb
nih aktivnosti, ki so še nadalje afirmirale sindikat kot pomembno 
stanovsko organizacijo delavcev. Med te aktivnosti sodijo: ustanovitev 
Kluba samoupravljalcev, kjer je skozi 15-letno delo odigral po
membno nalogo pri neposrednem usposabljanju sindikalnih aktivi
stov in članov sindikata, organizaciji vsakoletnega srečanja delavcev 
in občanov ob praznovanju 1. maja, ki ima v Trbovljah veliki tradici
onalni pomen, organizaciji sindikalnega tekmovanja »Sindikati 
v SLO«, ki je prerasla v splošno sindikalno akcijo Zasavja.

Velik in odločujoč je njegov prispevek pri razvoju delavskega tu
rizma, saj je pod njegovim neposrednim vodstvom delovala Občinska 
počitniška skupnost, ki združuje vrsto sindikatov podjetij in tako 
omogoča, da tudi finančno šibki člani iz manjših sindikalnih organi
zacij lahko vsakoletno letujejo.

Vrsto let je neposredno vodil aktivnosti za razvoj delavske rekre
acije — zgrajena je bila trim steza, organiziral je letne zimske športne 
igre sindikalnega članstva v Trbovljah, ki so po množičnosti presegale
slovensko poprečje. „ . ... .

Neposredno je sodeloval pri organizaciji športnih iger sindikatov 
Slovenije iz področja gradbeništva, energetike, kovinarjev in komu
nalnega gospodarstva, za kar je požel vrsto javnih priznanj.

Suzana HORVATH,
predsednica sindikata na dvojezični 
osnovni šoli Lendava:

Suzana Horvath že vrsto let - vse od konstituiranja sindikata do 
danes - s svojim neposrednim angažiranjem, vztrajnostjo in nesebično 
prizadevnostjo, z uveljavljanjem zahtev sindikata, bistveno prispeva 
k varovanju pravic delavcev in izboljševanju njihovih gmotnih in 
socialnih razmer tako v svojem zavodu kot tudi v številnih drugih 
zavodih v Pomurju, kjer se je v reševanje problemov vključevala kot 
predsednica območnega odbora sindikata.

Kot aktivna članica ROS je sooblikovala politiko sindikata, ki jo je 
potem zagovarjala in uveljavljala pri organih lokalne samouprave. 
Preko časopisnih člankov in javnih nastopanj je večkrat opozorila na 
neugoden položaj vseh zaposlenih v dejavnosti vzgoje in izobraževa
nja ter predstavila njihove utemeljene zahteve ter na ta način popula
rizirala sindikalna stališča in prispevala k promoviranju tako sindi
kata kot tudi Zveze svobodnih sindikatov Slovenije.

Bogdan IVANOVIČ,
zaposlen v Metalni Maribor, 
predsednik sindikata poslovnega 
sistema v Metalni, podpredsednik 
Območnega odbora SKEIPodravja, 
vodja pogajalske skupine SKEI:

Bogdan Ivanovič je predan sindikalist in dosleden borec za delavske 
pravice. Kot takšnega ga poznajo in cenijo njegovi sodelavci ter 
stanovski kolegi v sindikatu dejavnosti.

Kot dolgoletni predsednik sindikata poslovnega sistema Metalna si 
je vseskozi prizadeval maksimalno zaščititi interese članov in delav
cev. Pri svojem delu se je dokazoval kot funkcionar, ki zmaguje 
s pomočjo argumentov in kot preudaren in ciljno naravnan organiza
tor radikalnih oblik sindikalnega dela.

Njegovo sindikalno aktivistično delo ni omejeno samo na Metalno, 
temveč je razprostrto na vseh ravneh organiziranosti sindikata dejav
nosti in izven. Bogdan Ivanovič je dal pomemben prispevek kot prvi 
mož pogajalske ekipe pri pogajanjih za izboljšanje zaščite ekonom
skega, gmotnega in socialnega položaja vseh članov sindikata in 
delavcev v kovinski in elektroindustriji Slovenije.

Stane SUMRAK,
predsednik Sindikata kulturnih in 
umetniških ustvarjalcev RTV in član 
glavnega odbora Sindikata kulture 
Slovenije:

Stane Sumrak je bil pobudnik in ustvarjalen sodelavec pri sodobni 
prenovi Sindikata kulture Slovenije, ko vzpostavlja nove, nekonvenci
onalne odnose s sindikati v zavodih tako, da v ničemer ne omejuje 
njihove avtonomije.

V matičnem sindikatu je Stane Sumrak opravil pomembno delo od 
organizacije znotraj zavoda do pogajanj in kolektivne pogodbe. V tako 
heterogenem kolektivu pa to ni preprosto niti lahko.

Njegova želja po ustvarjalni integraciji med sindikalno organizira
nimi posamezniki in med sorodnimi sindikati je v navezi z glavnim 
odborom Sindikata kulture pri ZSSS dala rezultat.

Stane Sumrak je dal bistven prispevek dogovoru o trajnem sodelo
vanju (oziroma skupnem pridruženem članstvu) med Sindikatom kul
turnih in umetniških ustvarjalcev RTV in Sindikatom kulture Slove
nije.

To je oblika sodelovanja, ki odpira v sindikalnem delu popolnoma 
nove razsežnosti.

Za izjemne dosežke na področju varovanja in izboljšanja ekonom
skega, gmotnega ter socialnega položaja članov sindikata prejme 
plaketo:

SKEI - Sindikat kovinske in elektroindustrije 
Slovenije,
najštevilčnejši sindikat dejavnosti, ki deluje v okviru ZSSS.

SKEI - Sindikat kovinske in elektroindustrije s svojim delovanjem 
že več let vodi konkretne aktivnosti za varovanje in izboljšanje eko
nomskega, gmotnega in socialnega položaja članov, uveljavlja zahteve 
sindikata v podjetjih, v organih lokalne samouprave in institucijah na 
ravni države. SKEI jev svojem dosedanjem delovanju uspel izgraditi 
čvrsto, samostojno in v slovenskih gospodarskih in političnih razme
rah tudi dokaj učinkovito in priznano organizacijo.

Kot ustanovni član ZSSS si je SKEI vseskozi prizadeval, da se 
vprašanja v Zvezi svobodnih sindikatov Slovenije razrešujejo kon
struktivno in po demokratični poti, s ciljem, izgraditi Zvezo kot 
močno, demokratično organizacijo sindikatov.

Včlanitev SKEI v mednarodno sindikalno gibanje (SKEI je član 
E MF in IMF) pomeni, da je SKEI priznana in spoštovana sindikalna 
organizacija, ki pri svojem delu izpolnjuje tudi vsa »mednarodna 
sindikalna merila«.

Za vsestransko pomoč na področju mednarodnega sodelovanja in 
drugih oblik sindikalnih aktivnosti ter za popularizacijo ZSSS v med
narodnem prostoru se plaketa podeli:
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Zaradi takšnega njegovega dela Roman Oberč skozi daljše časovno 
obdobje uživa velik ugled in spoštovanje med članstvom.

V letu 1989 je bil zaradi svojih doslednih stališč, odločnosti in 
priljubljenosti izvoljen za predsednika Občinskega sindikalnega sveta 
Trbovlje.

Pri vseh sindikalnih nalogah in aktivnostih Roman Oberč kaže 
veliko samoiniciativnost, kreativnost, samostojnost in doslednost pri 
načrtovanju in izvedbi dogovorjenih nalog, od svojih sodelavcev pa 
zahteva maksimalno angažiranost in odgovoren odnos pri učinkoviti 
zaščiti in uveljavljanju pravic delavcev.

Bil je med pobudniki ustanovitve pravne službe pri Občinskem 
svetu sindikatov Trbovlje, ki je v več letih prerasla v območno stro
kovno pravno službo za zaščito delavskih pravic v občinah Hrastnik, 
Trbovlje in Zagorje ob Savi.

Neposredno in odločno je sodeloval v organih občinske skupščine 
pri uveljavljanju zahtev sindikata, še predvsem, ko je zasavski bazen 
zajel val stečajev in ukinitev podjetij.

Posebej pomemben je njegov prispevek, da se je Občinski svet 
sindikatov Trbovlje, kot eden redkih v slovenskem prostoru, v letu 
1979 odločil za nakup lastnih poslovnih prostorov, kar danes omogoča 
odličen start Območne organizacije ZSSS Zasavje.

Vse te aktivnosti, velika uspešnost sindikatov podjetij in nenehno 
iskanje novih rešitev za krepitev sindikalnega gibanja, so neposredno 
povezane z dejstvom, da je bil Roman Oberč zelo aktiven tudi kot član 
Statutarne komisije Zveze več mandatov. -

Roman Oberč tudi aktivno sodeluje pri vseh oblikah sindikalnega 
usposabljanja, saj je v občini in pozneje v območni organizaciji razvil 
stalen, strokoven pristop sindikalnega usposabljanja, kamor prenaša 
svoje izkušnje in znanje na sindikalne aktiviste na vseh ravneh organi
ziranosti sindikata, kar je še posebej pomembno ob družbenih in 
ekonomskih spremembah po letu 1991.

Kot podpredsednik Medobčinskega sveta sindikata za Zasavje je bil 
po 1. kongresu ZSSS izvoljen za neprofesionalnega predsednika nove 
Območne organizacije ZSSS Zasavje - Trbovlje, sam pa se je vrnil na 
delo v nekdanjo organizacijo Elektro Trbovlje.

Velik prispevek Romana Oberča se po letu 1990 odraža pri razvoju 
in krepitvi samostojnosti ter učinkovitosti sindikata, tako območnih 
odborov sindikatov dejavnosti kakor tudi celotne zasavske organiza
cije, saj je ta s trdim delom uspela na novo včlaniti nad 90% vseh 
zaposlenih, anulirati druge sindikate in tako postaviti Območno orga
nizacijo ZSSS Zasavje kot eno boljših v slovenskem prostoru, kar 
potrjuje neposredni stik sindikatov podjetij in zavodov s strokovnim 
servisom v Območni organizaciji ZSSS Zasavje. V vse to delo je 
vtkano delo celotnega sindikalnega tima, ki ga do nove organizirano
sti vodi Roman Oberč.

Velika osebna zavzetost, doslednost, trdo delo, kolegialen odnos, so 
vrline, ki Romana Oberča uvrščajo med tiste sindikalne aktiviste, ki 
uživajo velik ugled v lastni organizaciji in širše. Vse to se zrcali 
v skoraj 30-letnem delu na najbolj izpostavljenih sindikalnih dolžno
stih, kjer je bilo potrebno z vso odločnostjo, veliko stopnjo strokovno
sti in analitičnosti zagovarjati in se bojevati za sindikalne pravice.

Ivan TURK,
zaposlen v Kmetijski zadrugi Vrhnika, 
dolgoletni aktivist Sindikata 
kmetijstva in živilske industrije 
Slovenije:

Ivan Turk je svojo aktivnost usmerjal predvsem US temeljni lavni. 
Imel je razvit čut za delovno in socialno pravičnost. Ta njegova 
lastnost in prizadevnost ga je že leta 1962 popeljala na odgovorne 
naloge v Izvršni odbor sindikata Republiškega zavoda za socialno 
zavarovanje, kjer je takrat služboval. Po prevzemu delovne dolžnosti 
v Kmetijski zadrugi Vrhnika je svoje pridobljene sindikalne izkušnje 
in znanje delil s svojimi novimi sodelavci. Tudi v Kmetijski zadrugi 
Vrhnika je bil član izvršnega odbora sindikata. Aktiven je bil tudi 
v predsedstvu Območnega sindikalnega sveta Vrhnika^

S svojo mirnostjo in preudarnostjo je velikokrat odločilno vplival na 
stališča in dejavnost republiškega odbora Sindikata kmetijstva in 
živilske industrije Slovenije, katerega član je bil dva mandata.

V izvršnem odboru Sindikata kmetijstva in živilske industrije Slo
venije je z lastnim primerom aktivnega člana velikokrat prispeval 
h konstruktivni rešitvi vrste nasprotij, ki so nastajale v delu teh 
organov.

Med drugim je bil član Komisije za pogajanja KP, kjer je bil 
neizprosen borec za čim ugodnejši položaj delavca v podjetju in čim 
višjo plačo za opravljeno delo.

Zaradi številnih obveznosti, ki jih Ivan Turk ima tudi v drugih 
organizacijah in na delovnem mestu, je prosil za razrešitev v najvišjih 
republiških organih Sindikata kmetijstva in živilske industrije Slove
nije.

Valter JORDAN,
vodja družbene prehrane v Steklarni 
Boris Kidrič Rogaška Slatina, 
predsednik območne organizacije 
ZSSS Celje:

Valter Jordan kljub odgovornemu delu v Steklarni zelo prizadevno 
in angažirano opravlja od leta 1990 funkcijo neprofesionalnega pred
sednika območne organizacije, odlikujejo ga predvsem širina pozna
vanja problemov zaposlenih, demokratičen pristop in sposobnost us
klajevanja različnih interesov.

S svojo delavoljnostjo in sposobnostjo skupinskega dela je po
membno prispeval k oblikovanju in razvoju Območne organizacije 
ZSSS Celje in posameznih sindikatov na tem območju.

Valter Jordan ni neznan tudi širše v Sloveniji. Že prej je vrsto let 
deloval v organih sindikatov na republiški ravni. V zadnjih štirih letih 
je član sveta ZSSS, kjer vidno izstopa s konstruktivnimi razpravami 
in predlogi.

S svojim dolgoletnim delom v sindikatih je pomembno prispeval 
k utrjevanju sindikalne organizacije od temeljne do republiške ravni.

Danilo VEDLIN,
predsednik sindikata podjetja »Gales« 
Boračeva in predsednik RO lesarstva 
Slovenije:

Danilo Vedlin je sindikalist že več kot 22 let. Njegovo angažiranje 
pri sindikalnem delu pa je prišlo do svojega viška, ko se je letal 1977 
zaposlil v lesarski dejavnosti v Marlesovem TOZD-u Žaga Radenci. Po 
letu 1988, ko so bile za doseganje pravic delavcev potrebne tudi 
stavke, se je pokazal kot pravi sindikalist. V tem letu so ga delavci 
izvolili za prvega predsednika stavkovnega odbora. Dosegel je, da so 
se v novo ustanovljenem podjetju zaposlili vsi delavci nekdanjega 
Marlesovega obrata Žaga Radenci. To je bil prvi večji viden uspeh in 
od takrat je Danilo Vedlin postal nesporen sindikalni vodja, cenjen 
v kolektivu in zunaj njega. Leta 1990 je bil izvoljen za predsednika 
sindikata podjetja.

Aktivno je deloval tudi v takratnem občinskem svetu v Gornji 
Radgoni.

Po 1. kongresu ZSSS leta 1990, ko je bilo potrebno na novo včlanje
vati, je s svojim delom in zgledom včlanil 93% vseh zaposlenih 
v Sindikat lesarstva Slovenije, ki deluje v okviru ZSSS.

V kratkem času so že drugič nastopile težave v njegovem podjetju, 
saj se je podjetje Žaga Radenci, ki ie bilo v družbeni lasti, preobliko
valo v podjetje Gales v mešani lasti, 60- % lastnik pa je postal tujec. To 
je bila nova preizkušnja za sindikalista Danila Vedlina. Izkušnje 
s tujim kapitalom v večinski lasti v Sloveniji ni bilo dosti, zato je 
moral orati ledino. Kljub temu je v sodelovanju z območnim odborom 
sindikata lesarstva uspel podpisati s tujim lastnikom podjetniško 
kolektivno pogodbo, ki je bila mnogo boljša od splošne kolektivne 
pogodbe lesarstva in mnogih drugih podjetniških kolektivnih pogodb 
v Sloveniji.

Od leta 1991 je Danilo Vedlin predsednik območnega odbora lesar
jev Pomurja, član republiškega odbora Sindikata lesarstva in njego
vega izvršnega odbora. Istočasno je tudi član pogajalske skupine za 
panožno kolektivno pogodbo.

Vsa njegova sindikalna aktivnost je odmevala tudi v širši sindikalni 
javnosti in še posebej v lesarski panogi, zato je bil na volilni seji sredi 
februarja letos izvoljen z veliko večino glasov za predsednika Republi
škega odbora Sindikata lesarstva Slovenije.

VeČ kot tri leta se je boril s predstavniki Izvršnega sveta v Gornji 
Radgoni, Javnega tožilstva, Družbenega pravobranilstva in UNZ ter 
dokazoval, da je v njegovem podjetju Gales prišlo do odtujitve družbe
nega kapitala, vendar mu niso prisluhnili. Sele zakon je omogočil, da 
je sindikat lahko vložil zahtevek za revizijo lastninskega postopka. 
Pred kratkim je Danilo Vedlin kot predsednik sindikata podjetja in 
vlagatelj zahtevka prejel poročilo revizijske komisije, ki je potrdila 
vse navedbe o odtujitvi družbene lastnine.

Fritzu SCHOSSERJU,
predsedniku Nemške sindikalne zveze 
- DGB Svobodne dežele Bavarske.

Sodelovanje med Zvezo svobodnih sindikatov Slovenije in Nemško 
sindikalno zvezo - DGB Svobodne dežele Bavarske je, kljub temu, da 
poteka šele od leta 1991, eno najplodnejših, konkretnih in najbolj 
koristnih oblik mednarodnega sodelovanja ZSSS, za kar je nedvomno 
najbolj zaslužen predsednik bavarskih sindikatov Fritz Schosser.

V času, ko si je Republika Slovenija šele utirala pot, da bi postala 
mednarodno priznana država in so Svobodni sindikati Slovenije šele 
pričenjali s vzpostavljanjem stikov s sindikalnimi organizacijami 
v Evropi, je bil Fritz Schosser prvi, ki je svobodnim sindikatom 
ponudil konkretne oblike sodelovanja in pomoč pri vsebinskem in 
organizacijskem dograjevanju naše sindikalne organizacije. Bil je 
pobudnik sindikalnega izobraževanja in usposabljanja vodilnih de
lavcev ZSSS, ki so lahko ne le v teoriji, ampak tudi v praksi spozna
vali delovanje nemških sindikatov tako v nekaterih tovarnah (AUDI, 
BMW) kot tudi zavodih. Prav tako je s pomočjo svoiih. vedno zelo 
dobro pripravljenih predavanj v Ljubljani skrbel, da so bili vodilni 
sindikalni delavci ZSSS seznanjeni z najbolj aktualnimi novicami 
o dogajanjih v nemškem sindikalnem gibanju. Omogočil je, da smo se 
v Svodonih sindikatih Slovenije seznanili s taktiko nemških sindika
tov pri kolektivnih pogajanjjih, z delovanjem svetov delavcev, delova
njem Bavarskega senata, razreševanjem organizacijskih problemov 
v nemški sindikalni zvezi in podobno. Svobodnim sindikatom je po
sredoval vrsto strokovnih in informativnih gradiv ter svojih osebnih 
izkušenj pri razreševanju posameznih problemov.

Bil je tudi pobudnik za tesnejše sodelovanje panožnih sindikatov 
obeh sindikalnih organizacij, pri čemer naj omenimo zelo dobro sode
lovanje Sindikata kovinske in elektroindustrije Slovenije z bavarskim 
IGM. Fritz Schosser je velik prijatelj svobodnih sindikatov in Repu
blike Slovenije. Na svojih srečanjih z najvišjimi predstavniki naše 
države je sogovornikom odkrito posredoval svoje mnenje o pomenu 
močnih in svobodnih sindikatov za pravno in socialno državo. Ne
nehno se je zavzemal za izenačevanje delovnih pogojev za vse zapo
slene v Evropi in opozarjal, da Slovenija ne sme postati odlagališče 
zastarele in ekološko oporečne tehnologije ter rezervat poceni delovne 
sile.

S svojo poslanico delegatom 2. kongresa ZSSS je napovedal trdno in 
močno podporo bavarskih sindikatov Zvezi svobodnih sindikatov 
Slovenije pri njenem vključevanju v polnopravno članstvo Evropske 
konfederacije sindikatov ter še posebej podporo pri vključevanju in 
sodelovanju Slovenije v Evropski uniji.

KAM ZA 1. MAJ?
ZASAVJE

Hrastnik-Prapretno: kresovanje 30. 4. ob 19. uri; 
pozdrav udeležencem: Soniboj Knežak.

Trbovlje-Kipe Doberna: kresovanje 30. 4. ob 19. 
uri; pozdrav: Rudi Tomše.

Zagorje-Pleše: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 11. 
uri; pozdrav: Marko Glavač.

Tradicionalna srečanja delavcev in občanov bodo 
tudi na zasavskih planinskih postojankah, v vseh 
večjih krajih pa bo 1. maja zjutraj Delavska godba 
odigrala budnice.

LJUBLJANA IN OKOLICA
Rožnik: kresovanje 30. 4. ob 20. uri; pozdrav: Du- GORENJSKA 

šan Semolič;
® prvomajsko srečanje 1. 5. ob 10. uri; pozdrav:

Dimitrij Rupel; ob 10.30 kulturni program v kate
rem bodo sodelovali Viška godba na pihala, Parti
zanski pevski zbor in dramski umetniki; ob 12. uri 
otroški program.

Vrhnika-Ulovka: kresovanje 30. 4. ob 19. uri.
Logatec: budnice godbe na pihala 1. maja zjutraj.

DOLENJSKA
Dobenec pri Mirnif prvomajsko srečanje 1. 5. ob 

11. uri; pozdrav: Albert Vodovnik; podelitev priz
nanj Območne organizacije ZSSS za Dolenjsko; po 
tem družabno srečanje, na katerem bo nastopila tudi 
Modra kronika.

POSOČJE
Opatje selo na Krasu: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 

15. uri: pozdrav Gregor Miklič in Ivan Furlan-Ko- 
dermac; po tem kultumozabavni program.

Škofja Loka-Križna gora: prvomajsko srečanje 1. 
5. ob 11. uri; nastop folklorne skupine Tehnik, Mladi 
za mlade.

Radovljica: budnice 1. 5. v vseh večjih krajih. 
Lesee-Sobec: prvomajski tabor ob 14. uri v Šobcu; 

koncert godbe na nihala in tamburaške skupine Pro
svetnega društva iz Orkovcev.

Jesenice-Poljane: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 11; 
uri; v kulturnem programu bodo sodelovali: pihalni 
orkester jeseniških železarjev, recitatorji gledališča 
Tone Čufar Jesenice, vokalni kvartet Žirovnica 'ter 
plesna in folklorna skupina.

Tržič-Brezje: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 11. uri; 
nastopili bodo pihalni orkester Tržič, folklorna sku
pina Karavanke in plesna skupina.

KOROŠKA
Dravograd-Košenjak: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 

11. uri.
Ravne-Ivarčko jezero: prvomajsko srečanje 1. 5- 

ob 9. uri.
Radlje-Župank: prvomajsko srečanje 1. 5. ob Ib 

uri.
Slovenj Gradec-Kremžarjev vrh: prvomajsko sre

čanje 1. 5. ob 11. uri.

POMURJE
Murska Sobota: na Trgu zmage 30. 4. ob 18.30 

začetek kulturnega programa, ki se bo nadaljeval 
s postavitvijo mlaja in kresovanjem; slavnostni go
vornik Janez Kovač.

Gornja Radgona-Grad: kulturna prireditev s kre
sovanjem 30. 4. ob 19. uri.

VELENJE
Vrbovec-Nazarje: maraton »24 ur malega nogo

meta« od 28. do 29. 4.
Graška gora: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 11. uri; GROSUPLJE 

kulturni program, polaganje venca k spomeniku No
šenje ranjencev; četrti gorski tek, trimski pohod 
z Graške gore na Jesenjakov hrib, športne igre...

V Velenju, Šoštanju, Šmartnem ob Paki, Mozirju, 
Nazarjih in drugih večjih krajih bodo 1. maja bud
nice.

Polževo: kresovanje 30. 4. ob 20. uri; prvomajsko 
srečanje 1. 5. ob 11. uri; kulturni program, športne 
igre.

DOMŽALE
Vir: kresovanje z ognjemetom 30. 4. ob 18. uri; 1. 5. 

budnica in nadaljevanje družabnega srečanja.

rei ib

Boč: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 11. uri pri pla
ninskem domu; slavnostni govornik Dušan Semolič; 
kulturni program s koncertom pihalnega orkestra 
Impol Slovenska Bistrica in nastop igralca Marka 
Cvahteta v vlogi Jurija Vodovnika; prižig simbolič
nega ognja, športna tekmovanja, bogat srečelov; za 
prijetno razpoloženje in zabavo bosta poskrbela Pa
norama in narodnozabavni ansambel Smeh.

Griček: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 10. uh; poz
drav: Ladislav Kaluža.

Resevna: prvomajsko srečanje ob 10. uri; pozdrav: 
Franc Klepej.

Šmiglova zidanica: prvomajsko srečanje 1. 5. ob
10. uri; pozdrav: Forto Turk.

Stari grad: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 10. uri; 
pozdrav: Milica Dabanovič.

PODRAVJE
Ruše-Smolnik: postavitev mlaja in kresovanje 30. 

4. ob 18. uri; pozdrav: Ignac Frešer; 1. 5. budnice 
V vseh zaselkih občine.

Ormož: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 11. uri na 
Jeruzalemu; pozdrav: Srečko Čater.

Boč: prvomajsko srečanje 1. 5. ob 11. uri (glej pod 
Celje).

Maribor: tradicionalno delavsko srečanje 1. 5. ob
11. uri pri čolnarni Galeb v Brestemici; pozdrav: 
Alojz Omejc; bogat kulturni in zabavni program.

BELA KRAJINA
Smuk: kresovanje 30. 4. ob 19. uri; 1. maja budnice 

v Črnomlju, Metliki in Sevnici.

RIBNICA
Planinski dom pri Francetovi jami: kresovanje 26. 

4. ob 19. uri in 30. 4. ob 19. uri.
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Predsednik Republike Slovenije Milan Kučan o aktualnih družbenih razmerah v Sloveniji

Pogoj za človeško dostojanstvo je, da ima človek delo in si z delom zagotavlja neodvisnost. Ya pohodu je partitokratska logika ali 
lotizacija. Denacionalizacija razburja. Za lastnino cerkve velja načeloma isto kot za druge upravičence, koncept notranjega lastniška 
vendarle zagotavlja načelo socialne pravičnosti. Mmamo jasne predstave o naši prihodnosti. Sestop ZKS z oblasti je bil dobro 
premišljen. Kolaboracija je kolaboracija.

»Kar zadeva vračanje premoženja cerkvi: tudi zanj veljajo po moji sodbi v načelu ista merila kot 
za vračanje drugega premoženja, če gre seveda za vračanje, torej za premoženje, ki je bilo odvzeto, 
v cerkveni lasti.«
»Za razliko od tistih, ki gledajo na nekdanji sestop ZKS z oblasti z ironijo, podcenjujoče in 
posmehljivo, sam sodim o tem sestopu kot skrajno resnem in odgovornem političnem dejanju, do 
katerega je prišlo na podlagi temeljite ocene, da so za prihodnost Slovencev in Slovenije nujno 
potrebne globalne strukturne, politične in gospodarske spremembe. To ni bila poza, politični 
trik.«
»Ne snujem nikakršne nove stranke.«
»Zgodovine enostavno ni mogoče spremeniti. Bila je takšna, kot je bila: vseslovenski upor zoper 
fašistično in nacistično okupacijsko soldateskoje 9. maja 1945 rodil sadove in mu prinesel 
mednarodno priznanje. Kolaboracija z okupatorjem pa ostaja kolaboracija.

m.silili

IZ KUHINJE KOALICIJSKIH 
MOJSTROV
V slovenski politiki in 
konkretno v parlamentu do 
sedaj, razen v prvih dveh letih 
Demosove vladavine, ne 
poznamo boja med opozicijo in 
pozicijo. Razlog? Od začetka 
funkcioniranja te Drnovškove 
vladne koalicije sedijo na dveh 
stolčkih krščanski demokrati, 
v začetku pa so to počeli še 
izraziteje Janševi 
socialdemokrati. Držijo se že 
znane izjave izpred petdesetih 
let: »Sedimo-v vladi, toda 
pripravljamo se pri 
odločitvah, kot da jutri ne 
bomo več sedeli v vladi.« Torej 
parlamentih boj in boj za 
oblast poteka predvsem med 
vladnimi strankami, nevladne 
stranke pa tudi po svoji krivdi 
stojijo le ob strani in jih izkoriščajo 
za svoje »finte« le vladne stranke.

NOSTALGIJA? NE!
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Pred nami sta dva praznika, dan upora proti 
okupatorju (torej stari dobri dan OF) in 
tradicionalni delavski praznik prvi maj. Zbujata 
mi nekoliko sentimentalne občutke, a v resnici 
ne vem, kaj naj si pravzaprav o njiju sploh, 
mislim. Morda še vedno boleham za kakšnimi 
rdečkami — in če je to moj partijski atavizem, 
nisem niti najmanj osramočen pred sicer silno 
demokratično in poevropeizirano slovensko 
srenjo. Včasih imam občutek, daje država ta dva 
praznika pustila preživeti zgolj zavoljo nekakšne 
zadrege. Morda podobne, kot jo je socialistična 
oblast čutila ob božiču.
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Na (napačni) strani
Razprava o spremembah zakona o denaciona

lizaciji je kljub temu, daje bilo odločanje o spre
membah odloženo na nedoločen čas, vendarle 
razjasnila nekaj stvari. Predvsem se je v držav
nem zboru povsem konkretno pokazalo, kdo je 
na strani delavcev, ogroženih, neposredno priza
detih. Voditeljem socialdemokratske stranke, 
Slovenskih krščanskih demokratov, Slovenske 
ljudske stranke... se ni zdelo potrebno niti to, da 
bi poskušali podrobneje pojasniti in utemeljiti 
svoje odklonilno stališče do sprememb. Večkrat 

'napol prazna dvorana je bila drugo nazorno do
kazilo, koliko je posameznim »predstavnikom 
ljudstva« do tega, da bi se resno spoprijemali 
z življenjsko resnično pomembnimi vprašanji. 
Tisti, ki se tako izogibajo in bojijo povedati svoje 
stališče, sebi pač ne morejo pripisovati kakšne 
posebne načelnosti. Tako ravnajo dvoličneži in 
tisti, ki nimajo pravih argumentov za svoje na
sprotovanje.

Seveda ni ostala neopažena tudi čudna vloga 
vlade in liberalnih poslancev. Vlada po liniji naj
manjšega odpora sprememb ni podprla, hkrati 
pa tudi ni prepričljivo povedala, s čim to uteme
ljuje. Seveda sije moč predstavljati, daje znotraj 
vlade spremembam nasprotovala krščanska de
mokracija. Prav tako bi lahko z gotovostjo rekli, 
da so bili za spremembe ministri Združene liste 
socialnih demokratov, saj je bila ta stranka 
v parlamentu že od samega začetka nedvoumno 
opredeljena za spremembe. Kakšno je bilo sta
lišče Liberalne demokracije? Predsednik vlade bi 
pač moral poskrbeti za drugačno razvidnost (po
sameznih) interesov in opredelitev znotraj 
vlade, še zlasti ker gre za pomemben zakon, za 
zadevo, kije dobila tudi izrazite ideološke razsež
nosti. Ali pomeni »odklonilno« stališče vlade to, 
da so znotraj vlade tako predstavniki krščanskih 
demokratov kot predstavniki Liberalne demo
kracije Slovenije preglasovali predstavnike 
Združene liste? Ali pa to, da se premier Drnovšek 
pač ni hotel bolj angažirati in dogovoriti za ak
tivnejšo vlogo v parlamentarni proceduri spre
minjanja denacionalizacijskega zakona? Drnov
škov »pragmatizem« se je v tem primeru vseka
kor pokazal kot slab. Končno bi lahko tudi libe
ralni poslanci enkrat, tako kot počno krščanski 
poslanci malodane stalno, v parlamentu izrazi
teje pokazali, ali se zavzemajo za spremembe 
denacionalizacijskega zakona, četudi bi bilo to 
v nasprotju s trenutnim »stališčem« vlade. Tako 
pa je eden izmed poročevalcev »kot zanimivost« 
izrecno omenil, »da se v sredo, 19. aprila, za 
govorniškim odrom ni pojavil nihče od poslan
cev Liberalne demokracije Slovenije (morda ni 
prišel na vrsto?), če izvzamemo Marjana Še
tinca, ki je v imenu poslanske skupine ponovil 
splošno znane stvari...« Ali so potemtakem 
točne govorice, da je v koalicijski pogodbi med 
Slovenskimi krščanskimi demokrati in Libe
ralno demokracijo Slovenije med drugim tudi 
določilo o tem, da sprememb zakona o denaci
onalizaciji ne bo?

Deželakova odkritja 
- komu se bo smejal 
svet?

Novi (krščanskodemokratski) minister za 
ekonomske odnose in razvoj se je zadnje dni kar 
nekajkrat pojavil v javnosti s svojimi nenavad
nimi odkritji

Najprej je opozoril na »bedo pomembnega dela 
slovenskega prebivalstva in na to, da postajajo 
na drugi strani socialne pomoči včasih že moti
vacija, ne pa korektiv. Biti brezposeln za neka
tere še vedno pomeni ekonomsko motivacijo, kar 
je seveda velika težava. Sociala se tako spreminja 
v svoje nasprotje. Kljub osebnemu katoliškemu 
etosu bi bil na teh področjih veliko bolj rigorozen 
in strog. Poglejte, ob 130 tisoč brezposelnih mo
ramo v Sloveniji še vedno najemati tujo delovno 
silo za gradnjo avtocest! Čeprav je med njimi več 
kot polovica žensk, je to podatek, ob katerem se 
nam lahko smeji ves svet«.

Svet bi se nedvomno smejal, če bi ugotovil, da 
imamo (ekonomskega) ministra, ki si tako po
enostavljeno predstavlja »ukinjanje« brezposel
nosti. Seveda bi bilo še bolj zabavno, če bi Deželak 
povedal, kako bi različne profile »120 tisoč neza
poslenih« poenotil in usposobil za delo na avto
cesti. Bi bile to posebne, specializirane brigade 
(brezposelnih) zdravnikov, učiteljev, admini- 
strativcev, kovinarjev...?!

Nekoč je ultra desni Marjan Poljšak že predla
gal, naj bi prepovedali uvoz tuje delovne sile za 
posamezna manj zahtevna dela v Sloveniji, de
nimo, za čiščenje ulic in podobno, ker bi morali 
tudi na teh področjih Slovenci v popolnosti doka
zovati svojo suverenost. Tistim Slovencem, ki ne 
bi bili pripravljeni prijeti za vsako delo, pa bi že 
lahko pokazali...

Drugo nenavadno javno »odkritje« ministra 
Deželaka pa je izjava, da v njegovem ministrstvu 
na področju privatizacije pripravljajo vrsto 
ukrepov, ki naj bi »olajšali proces privatizacije 
v zadnji fazi.« Kot je povedal, gre za vladne 
uredbe, s katerimi naj bi predvsem pospešili de
nacionalizacijo, »zlasti, ko gre za vračanje v na

ravi«. To pa je že manj smešna zadeva. V tre
nutku, ko je v parlamentu odprta razprava 
o spremembah denacionalizacijskega zakona, 
zlasti tistega dela, ki neživljenjsko togo določa 
zgolj vračanje imovine v naravi (in s tem pov
zroča neštete probleme in stiske gospodarstvu in 
tisočem posameznikov), Deželakovo ministrstvo 
torej »pospešeno« pripravlja ukrepe za »pospe- 
šenje denacionalizacije, zlasti, ko gre za vračanje 
v naravi«. Namesto, da bi minister Janko Deže
lak (v skladu z »osebnim krščanskim etosom«) 
prisluhnil kritičnim, konkretnim in argumenti
ranim pripombam v zvezi z denacionalizacijo, 
kategorično izjavlja, da »sam« ni bil nikoli privr
ženec teze, »da vračanje poprej pokradenega pre
moženja v naravi lahko sproža nove krivice«.

Thaler - kako je že 
bilo?

ljubljansko Delo je 18. aprila poročalo, da je 
zunanji minister Zoran Thaler na javni tribuni 
v Portorožu med drugim dejal, da »odnosi s Hr
vaško niso idealni, vendar so bolj sproščeni, 
manj napeti in z manj incidenti. So določene 
možnosti, da rešimo vsaj del problemov. Thaler 
meni, da je za Slovenijo naj dračje, če ni spora
zuma. Nekaj Pirančanov ga je seznanilo z odpr
tim pismom piranskemu občinskemu svetu, 
v katerem zahtevajo, da morajo zemljišča na 
Savudrijskem polotoku postati slovenska last. 
Zunanji minister je pojasnil, zakaj se mu zdi 
razmejitev med Italijo in Jugoslavijo po drugi 
svetovni vojni krivična za Slovence. Po franco
skem razmejitvenem predlogu je namreč v Italiji 
ostalo 120 tisoč Slovencev. Slovenija je plačala 
ceno za vse druge v Jugoslaviji, predvsem za 
Hrvaško, ki je tedaj dobila Istro, Dalmacijo in 
otoke. Slovenci pa so ostali brez dela obale, ob 
katerem so živeli stoletja, to je obale med Trstom, 
Nabrežino, Sesljanom, Devinom in Križem. Tedaj 
je Slovenija dobila le 46 kilometrov obale, čeprav 
je cona B segla do reke Mirne. V imenu Jugosla
vije se je torej žrtvovala predvsem Slovenija, 
v zameno pa ni dobila nič. »To sem povedal Gra- 
niču in Kačiču in opazil, da jima tega še nihče ni 
razložil, vendar to ne bo veliko vplivalo na pri
hodnje reševanje odprtih mejnih vprašanj...«

Dne 20. aprila so slovenski dnevniki poročali, 
da so se italijanski časopisi »spet na široko raz
pisali o slovensko - italijanskih odnosih«. Spra
ševali so se, kaj je menil minister Thaler z bese
dami, da se mu zdi razmejitev med državama po 
drugi svetovni vojni krivična za Slovence. Itali
janski časopisi so v zvezi s tem navajali tudi 
mnenje svoje zunanje ministrice Sussane An
geli!, da se ji vse skupaj zdi nekoristno in v na
sprotju s helsinškimi načeli. Še ostrejši je bil 
nekdanji podsekretar v zunanjem ministrstvu 
Livio Caputo. Dejal je, da se bodo italijanski part
nerji v Evropski uniji le lahko prepričali, kako 
Slovenci niso Evropejci, pač pa zakrinkani bal
kanski komunisti, ki jih je treba postaviti pred 
vrata...

Delo je 20. aprila poročalo, daje zunanji mini
ster Zoran Thaler na tiskovni konferenci ob 
koncu tradicionalnega posveta slovenskih vele
poslanikov v tujini uvodoma komentiral itali
janske odmeve na njegove izjave na portoroški 
javni tribuni. »Po njegovih besedah gre za izmi
šljeno polemiko o spodbijanju italijansko - slo
venske meje. Polemika seje v italijanskem tisku 
pojavila pozno, skoraj en teden po dogodku, te
melji pa na izjavah, ki niso bile izrečene, saj 
o slovensko - italijanski meji sploh ni bilo go
vora, je povedal Thaler. Ob razpravi o načinih 
določanja meja pred petdesetimi leti, ki se je 
nanašala na slovensko-hrvaški dialog, je bilo 
jasno rečeno, da to ne more vplivati na današnja 
pogajanja o meji, je zagotovil zunanji minister in 
poudaril, da gre za polemiko, ki je umetno izz
vana.«

Delo je istega dne objavilo uvodnik, v katerem 
je zapisalo, daje »večidel italijanskega časopisja 
objavil članke z bombastičnimi naslovi, da je 
meja z Italijo po mnenju vodilnega slovenskega 
diplomata krivična. Zunanji minister skuša 
svojo Izjavo, ki so jo mediji v zahodni sosedi 
seveda takoj pograbili, češ daje meja med nekda
njo Jugoslavijo in Italijo, kakršna je nastala po 
drugi svetovni vojni, nepravilna, ublažiti. Za ra
zlage, daje bila mišljena v kontekstu slovensko- 
hrvašklh odnosov, v Italiji ne bodo imeli razume
vanja. Ministrova izjava verjetno ne bo brez po
sledic za krhke odnose med Ljubljano in Ri
mom... Ministrove besede so bile najbrž faux 
pas, ki gaje mogoče pripisati neizkušenosti. V di
plomatskem besednjaku ni prostora za komen
tarje o mejah, ki da so takšne ah drugačne, ker se 
o tem pač ne govori in ker je to stvar zgodovine. 
Predvsem za Slovenijo, za katero je sklicevanje 
na mednarodne pogodbe najtrdnejši argument 
v pogajanjih s sosedo... Previdnost in premišlje
nost v izjavah, ki so v nenaklonjenem okolju 
vedno potegnjene iz konteksta, v katerem so bile 
izrečene in jih je mogoče obračati tako ali dru
gače, je zato toliko bolj potrebna.

Slovensko zunanje ministrstvo je 20. aprila 
povabilo na pogovor odpravnika poslov italijan
skega veleposlaništva. V ministrstvu so mu po
vedali, da slovenski zunanji minister na javni 
tribuni v Portorožu ni problematiziral sloven- 
sko-italljanske meje. »Prav nasprotno. Po njego
vem je meja med Slovenijo in Italijo dokončna,

nedotakljiva in kot taka uzakonjena s pariško 
mirovno pogodbo in osimskimi sporazumi...« So 
pa italijanskemu predstavniku povedali, da je 
Slovenija zelo nezadovoljna zaradi umetno 
ustvarjene polemike in gonje o neobstoječem 
mejnem problemu med državama. Še zlasti, ker 
se je vsemu temu s tiskovnim sporočilom pri
družilo tudi italijansko zunanje ministrstvo. Po 
prepričanju slovenskega zunanjega ministrstva 
takšne jalove razprave ne koristijo nikomur.

Že dan prej pa so slovensko odpravnico poslov 
poklicali na italijansko zunanje ministrstvo in 
jo opozorili, da bi morebitna potrditev resnično
sti besed slovenskega zunanjega ministrstva 
ogrozila meddržavne meje, kar bi bilo v na
sprotju s helsinškimi načeli. Povprašali so jo 
tudi, ali se slovenski minister zaveda, da bi s tem 
postalo vprašljivo tudi samo slovensko nasled
stvo v sporazumih z Italijo...

Naj novejši »nesporazumi« med Slovenijo in 
Italijo kažejo, da tako na eni kot na drugi strani 
hitreje govorijo, kot mislijo. Kar zadeva nas, se 
bodo naši politiki in diplomati pač morali nava
diti, da so plačani tudi zato, da kakšne stvari ne 
povedo na glas, če pa to že storijo, naj bi bilo to 
rečeno diplomatsko taktno in precizno, da bi 
imela druga stran čim manj možnosti za more
bitne zlorabe. Tokrat seje na Thalerjevo portoro
ško kramljanje »eruptivno« in špekulativno odz
vala Italija, čeprav vsebuje Thalerjev portoroški 
nastop predvsem veliko nabojev za hrvaške re
akcije. Je to potrebno?

Prav je, da se v zunanjem ministrstvu jezijo na 
Italijane »zaradi umetno ustvarjene polemike in 
gonje«, vendar pa (samokritično) ne bi smeli 
pozabiti, da so nedavno tudi sami uprizorili pri
bližno takšno gonjo zaradi neke izjave general
nega sekretarja Združenih narodov Butrosa Ga
lija, za katero se je pokazalo, da je bila napačno 
prenesena v slovenski prostor in napačno inter
pretirana...

Thaler bi moral vedeti, da je v razmerah, ko 
nekateri vplivni Italijanski krogi kar naprej po
skušajo uveljavljati svojo tezo o nelegitimnosti 
in problematičnosti sporazumov, ki jih je Italija 
sklenila z nekdanjo, kot pravijo komunistično in 
nedemokratično Jugoslavijo, neproduktivno go
voriti o nekakšnih krivicah, ki naj bi jih Jugosla
vija pri razmejevanju z Italijo storila Sloveniji. 
Tudi ti krogi namreč govorijo, seveda zaradi svo
jih interesov, o krivicah, ki naj bi jih povzročil 
Italiji Tito, zaradi česar naj bi se Italija o vsem, 
vključno o osimskih sporazumih, ki so določili 
tudi mejo med Italijo in Jugoslavijo, ponovno 
pogajala in dogovarjala s sedanjima demokratič
nima režimoma v Sloveniji in na Hrvaškem. Na 
to pa mi upravičeno ne pristajamo.

Kdo ne priznava napak 
in ne odpušča?

ljubljanski nadškof in slovenski metropolit 
dr. Alojzij Šuštarje v sobotnem intervjuju v Slo
vencu med drugim izjavil, da je ob praznovanju 
zmage nad fašizmom in nacizmom nevarnost 
razdora na Slovenskem zelo velika, »ker pri ne
katerih sploh ni pripravljenosti, da bi kaj priz
nali«. Nadškof dr. Šuštar je poudaril, da je za 
»spravo potrebno troje: najprej priznanje tega, 
kar se je hudega zgodilo, potem obžalovati ozi
roma se kesati zaradi storjenega in nazadnje 
prositi odpuščanja. Če ne priznamo teh treh se
stavin, je sprava izredno težka. Ko smo imeli leta 
1990 spravno pobožnost v Kočevskem Rogu, je 
šlo za spravo z mrtvimi. Takrat smo se vsi zave
dali, da bo sprava med živimi veliko težja. Toliko
krat smo odtlej ljudi prosili, naj si vendar za 
spravo prizadevajo, pa so pogosto tudi sicer 
mirni ljudje odgovorili: »Počakajte, najprej ho
čemo nekoliko obračunati.« Za takim mišljenjem 
se seveda skriva maščevalnost. Zato je treba 
vedno znova opozarjati in prositi ljudi, naj ne 
spodbujajo drug v drugem maščevalnosti, pač pa 
jim moramo pomagati k odpuščanju. Premagati 
moramo sovraštvo, pripravljeni moramo biti, da 
tako, kot od nas zahteva evangelij, tudi hudo 
zamenjati z dobrim... Če ni pripravljenosti, da bi 
odpustili drug drugemu, nam ostane samo so
vraštvo. če pa damo duška sovraštvu, ostane 
med nami boj in spomin na pobijanje, to pa ne 
pelje nikamor...«

Koliko želimo in znamo živeti v duhu takšnih 
nadškofovih in metropolitovih napotkov? Kateri 
ljudje so pripravljeni odpuščati in kateri pravijo: 
»Počakajte, najprej hočemo nekoliko obraču
nati?«

Kako so se zadnje dni v Slovencu in Družini 
ukvarjali z vprašanji in dogodki, ki jih je moč 
neposredno povezati z (ne)spravo?

»Ko bodo na dan svetega Bonifacija natanko 
opoldne na Trgu republike slovenski borci za 
komunizem v vsem blišču razkazovali medalje, 
ki naj bi simbolizirale njihovo veliko ljubezen do 
slovenskega naroda in herojska dejanja, bo to ' 
njihov labodji spev,« piše v sobotnem uvodniku 
Slovenec. »Med njimi bo veliko tistih, ki so jih 
slovenski komunisti prevarali, pa tudi tistih, ki 
so vojna leta preživeli skriti po kleteh in so se 
ojunačili šele zadnje dni vojne. Brez sramu pa se 
bodo pred slovenskim narodom in skupaj z bra
nilci Slovenije leta 1991 razkazovali tudi morilci 
in likvidatorji Slovencev.

Čedalje manj je Slovencev, ki še verjamejo v do- 
bronamenskost komunističnih »odrešiteljev«.

Čeprav so potomci krvnikov slovenskega naroda 
arhive, ki bi pričali o krvavi komunistični prete
klosti, pred padcem totalitarizma uničili, bodo 
njihovi zločini razkriti. Prišel bo čas, ko bo slo
venski narod spoznal vso umazano resnico o dr
žavljanski vojni, čas, ko bodo razgaljeni morilci. 
Njihova imena bodo ostala zapisana kot poduk 
in svarilo prihodnjim slovenskim rodovom, da 
so tudi med nami grdi, umazani in zli.«

Duhovnik Branko Rozman v zadnji številki 
Družine piše, da so se leta 1941 nad Slovenijo 
spravili trije totalitarizmi: fašizem, nacizem in 
komunizem.

Septembra 1943 je propadel fašizem. Ob tem 
nismo imeli Slovenci nobenega razloga za praz
novanje, saj so »njegov« kos Slovenije pograbili 
Nemci.

Maja 1945 je propadel nacizem. Slovenci tudi 
takrat nismo imeli razlogov za praznovanje, saj 
seje Sloveniji vsilil komunizem: začelje s krvavo 
rihto, nadaljeval pa s 45-letnim jemanjem člove
kovih pravic.

Aprila 1990 je morala KPS oddati oblast demo
kratičnim silam. (Baje bi se ji bili dolžni za to 
zahvaliti! Po tej logiki bi se morali zahvaliti tudi 
tatu, ki je nehal krasti.) Ob tem vsaj zunanjem 
sestopu avantgarde z oblasti smo pa imeli Slo
venci res vse razloge za praznovanje.

Kaj naj potemtakem letos praznujemo? Konec 
vojne? Razlog za tako praznovanje imajo tisti 
narodi, kjer je konec vojne pomenil tudi začetek 
demokracije. Pri nas je pa takrat žal le en totali
tarizem zamenjal drugega.«

Stane Štrbehk, tajnik Nove slovenske zaveze je 
v intervjuju Slovencu med drugim dejal, da od 
slovenske vlade pričakuje, da izrecno obsodi Ko
munistično partijo, »ki je med vojno in okupa
cijo zlorabila slovensko željo po svobodi in na
rodnoosvobodilni boj v svoje revolucionarne in
terese; da obsodi zločine, ki so jih nosilci revolu
cije storili nad slovenskim narodom pod pre
tvezo narodnoosvobodilnega boja, s čimer so ho
teli uničiti svoje idejne in politične nasprotnike; 
da prizna, da je bil slovenski odpor proti komu
nizmu (revoluciji) med drugo svetovno vojno 
samoobrambno in domoljubno dejanje, da raz
glasi poboj domobrancev in vseh drugih na
sprotnikov komunističnega totalitarizma za zlo
čin proti človeštvu...«

»Brezpogojno vdani« 
Mussoliniju

Podpredsednik Zveze združenj borcev in udele
žencev NOB Slovenije Lado Pohar jev pogovoru 
za Republiko govoril o »izkrivljanju zgodovine« 
in polemiziral s tezo o državljanski vojni in zlo
rabi osvobodilnega boja za revolucijo. »Že dej 
stvo, da te očitke tako ponavljajo, pove, da j it 
nujno potrebujejo za dnevnopolitične potrebe 
prav tisti, ki so v vojni nastopali proti svojemu 
narodu in sodelovali z napadalci. Imamo na volje 
pravo množico protiargumentov. Bdenje na pri 
mer mednarodnopravni. Kadar je država okupi 
rana, je gospodar okupator, zato boj za oblas' 
dveh delov istega naroda ni mogoč, saj je gospo 
dar tujec. Mogoča je le kolaboracija z okupator 
jem ali osvobodilni boj. Domobranci in njihov 
ideologi govorijo tudi o vsesplošnem bratomor 
nem boju. Ne smemo pozabiti, da je boj mec 
stranema potekal samo na območju, ki so g£ 
okupirali Italijani. To pa je predstavljalo man, 
kot tretjino slovenskega ozemlja.

Izdajstvo se je začelo že veliko prej. Korošec 
voditelj Slovenske ljudske stranke, katere tradi 
olj o danes nadaljuje SLS, je kolebal med nasloni
tvijo na Berlin in Rim. Druga funkcionarja dr 
Krek in dr. Kulovec pa sta skušala za Slovenije 
pridobiti status slovaškega protektorata. Na 
srečo Nemci tega niso sprejeli. Ban dr. Marko 
Natlačen seje še pred okupacijo pogajal z Nemci, 
da bodo zasedli celotno Dravsko banovino. Prvič 
je izdal svojo državo Jugoslavijo, kateri je kot 
ban prisegel, potem pa se je šel poklonit še Mus
soliniju in izdal svoj primorski rod, ki seje 25 let 
upiral fašistični nadvladi. Na koncu je izdal Slo
vence v Ljubljanski pokrajini in jih izročil tuji, 
sovražni državi, saj je Italija ta del Slovenije 
anektirala. 0 klečeplazenju pred okupatorjem 
obstajajo pisni dokazi. Četrtega maja 1941 je 
časopis Slovenec objavil vdanostno izjavo ljub
ljanskega škofa in spomenico zastopnikov slo
venskih županov, ki so jo poslali Mussoliniju: 
.Zvedeli smo, z velikim veseljem, daje slovensko 
zasedeno ozemlje po italijanski vojski vključeno 
v italijansko kraljestvo. Prosimo vas, da sprej
mete najglobljo zahvalo v imenu vse duhovščine 
škofije tega ozemlja zaradi širokogrudne in 
skrbne ureditve, ki ste jo poklonili slovenskemu 
prebivalstvu. Sprejmite tudi izraze naše brezpo
gojne vdanosti in sodelovanja. Hkrati prosimo, 
naj božji blagoslov pride nad vaše delo, nad ves 
veliki italijanski narod in nad slovensko ljud
stvo, ki bo pod okriljem velikega rimskega impe
rija lahko živelo in se razvijalo.1 Torej, stvari so 
jasne.«

Tudi to je treba kdaj povedati, kot bi bilo po
trebno (ponovno) spregovoriti o žrtvah okupa
torjev in domobrancev. Zaradi resnice. Zdaj nam
reč v javnosti prevladujejo napadalni teksti, ki 
»dokazujejo« zgolj »krivdo« partizanov, in tako 
se včasih zazdi, kot da bi slovenski narod med 
vojno umiral in trpel samo zaradi partizanov...

Pripravil: J. K.
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Predsednik Republike Slovenije Milan Kučan o aktualnih družbenih razmerah v Sloveniji

HUDOURNIK IZJEMNEGA SE JE UMAKNIL 
V NORMALNO STRUGO VSAKDANJEGA 
ŽIVLJENJA Z NJEGOVIMI ČLOVEŠKIMI
PROBLEMI IN STISKAMI
Pogoj za človeško dostojanstvo je, da ima človek delo in si z delom zagotavlja neodvisnost. Na pohodu je 
partitokratska logika ali lotizacija. Denacionalizacija razburja. Za lastnino cerkve velja načeloma isto kot za druge 
upravičence. Koncept notranjega lastništva vendarle zagotavlja načelo socialne pravičnosti. Nimamo jasne 
predstave o naši prihodnosti. Sestop ZKS z oblasti je bil dobro premišljen. Kolaboracij a j e kolaboracija.

Panorama: Kako ocenjujete družbene raz
mere na Slovenskem po desetleju organizi
ranega upiranja centralističnim hotenjem 
Beograda in končno po osamosvojitvi, ko je 
slovenska država zadihala s polnimi pljuči? 
Kučan: Ocene o sedanjih družbenih razmerah, ki 

se slišijo v javnosti, so zelo različne. Nekatere gredo 
v skrajnosti. Vidijo samo dobre strani dosedanjih 
družbenih spreminjanj in nočejo priznati, da se 
soočamo tudi s problemi in težavami. So pa tudi 
drugačne, ki oporekajo takšnim ocenam in zanikajo 
kakršenkoli dosežek in uspeh. Odvisno pač od polo
žaja, ki ga kdo ima v družbi, v porazdelitvi politične 
moči. Sam sodim, da so razmere bolj ali manj takšne, 
kot smo jih pričakovali. V osnovnih črtah tudi niso 
bistveno drugačne kot v drugih državah takoimeno- 
vanega prehodnega obdobja — če seveda zanema
rimo posebne okoliščine slovenskih sprememb, ki 
so povezane z razpadom nekdanje skupne jugoslo
vanske države, z osamosvojitvijo, z vojno, z medna
rodnim priznanjem Slovenije in z graditvijo celotne 
infrastrukture nove slovenske države. Te posebno
sti pa niso nepomembne in jih pri oceni doseženega 
preprosto ni dopustno spregledovati. Bržkone je po
trebno upoštevati tudi to, da so bila pričakovanja, 
kaj vse se bo zgodilo tako rekoč čez noč, ko bomo 
Slovenci dobili svojo samostojno državo, zelo ra
zlična, praviloma velika, ponekod tudi na meji ilu
zije. Po velikih dogodkih, ko sta bila potrebna pozi
tivno in pričakujoče razpoloženje ter enotnost za 
vse, kar smo takrat v borbi za samostojnost želeli 
doseči in tudi dosegli, so se stvari umirile. Hudour
nik izjemnega se je umaknil v normalno strugo 
vsakdanjega življenja z njegovimi človeškimi pro
blemi in stiskami. Te so ostale in zdaj je marsikdo 
tudi razočaran.

Želj ene spremembe preprosto niso možne kot en
kratno dejanje. Gre za zelo daljnosežen proces z am
bicioznimi cilji, v katerih se postopoma vendarle 
razpoznava želja velike večine Slovencev in držav
ljanov te države, da bi Slovenija postala to; kar je 
zapisano v ustavi, torej pravna in socialno urejena 
država, v kateri bo življenje prijazno in bo na vseh 
področjih urejeno približno na takšnih standardih 
kot drugod v razvitem delu Evrope.

Naše življenje pa kaže tudi nekaj resnih slabosti, 
nad katerimi se velja zamisliti. To so predvsem vse 
bolj očitni znaki strankokracije, pojava, ki kaže na 
to, da strankarska vodstva razumejo državo po svoje

- kot svojo last, ki je v službi predvsem strankar
skih interesov, in ne v »službi ljudstva«, kot da 
temeljna naloga države ni skrb za blaginjo in dobro
bit njenih državljanov. To velja tudi za premajhno 
veljavo prava, premajhno spoštovanje ustavnosti in 
zakonitosti, kar odpira oblasti in politiki pot v sa
movoljo. Velja pa tudi za premajhno občutljivost za 
konkretne življenjske probleme ljudi, za razmere, 
v katerih živijo, za prešibko odzivanje na vse tisto, 
kar je povezano z neupoštevanjem človekovega do
stojanstva, s kršitvijo njihovih pravic in za neke 
vrste cinizma, ko gre za socialne stiske, v katerih se 
je znašlo kar dobršno število naših ljudi.

Panorama: Pogoj za človeško dostojanstvo Je, 
da človek dela, da Je ustvarjalen. Skoraj sto 
trideset tisoč nezaposlenih, množice delav
cev, ki delajo v tovarnah z izgubo, celo stran
karsko mešetarjenje z lastnino podjetij - to 
pač niso ugodne razmere za resnično dosto
janstvo človeka.
Kučan: Res je eden od bistvenih pogojev za člove

kovo dostojanstvo njegova neodvisnost v material
nem in vsakem drugem pogledu. Tudi v tej zvezi je 
pomembno, ali ima človek delo, ali more uresničiti 
pravico do dela in sl z delom zagotavljati neodvis
nost ter socialno in vsakršno drugo varnost. Zdaj je 
vlada pripravila program socialnega razvoja, ki med 
drugim upošteva tudi dejstvo, da približno 18 do 20 
odstotkov naših ljudi potrebuje različne oblike soci
alne pomoči, oz. se mora z njimi posebej ukvarjati

socialna politika. To je zgovoren podatek, ki mora 
biti v ospredju sleherne politike, ne samo vladne, in 
ne samo tega, kar se dogaja v parlamentu. Gospo
darski razvoj in gospodarska moč države je najbolj 
zanesljivo zagotovilo, da delo ne bo postalo vpra
šljivo še za večje število ljudi, oziroma, da se bo 
število nezaposlenih, zlasti mladih ljudi, iskalcev 
prve zaposlitve, zmanjševalo. Če so napovedi vlade 
za letošnja gospodarska gibanja točna, potem bi 
lahko glede tega bili zmerni optimisti. Mene pa pri 
tem ne skrbijo samo podatki, ampak realna per
spektiva, ki jo v tej državi imajo oz. jo vidijo mladi 
ljudje. Če njim ne kaže prijaznega videza, je njena 
prihodnost na majavih nogah.

Panorama: Številke o nezaposlenosti so še 
zmeraj velike in temu ne botruje samo raz
pad Jugoslavije ali zmanjšanje trga, temveč 
se zdi, da tudi namerno pošiljanje nekaterih 
podjetij v stečaj.
Kučan: Za oceno, kot jo ponujate, nimam trdnih 

argumentov. Strinjam pa se, da bi bilo treba take in 
podobne primere, če so, zelo natančno pregledati. 
Namesto abstraktnega govorjenja o kraji družbe

nega premoženja, ki žal služi političnemu obraču
navanju strank in ne resnični skrbi za to, da bi ne 
bili okradeni in ogoljufani delavci, bi bilo treba dati 
večjo veljavo ugotovitvam agencije za plačilni pro
met in drugih institucij, ki nadzorujejo postopek 
privatizacije, še posebej, če gre za prodajo podjetij 
tujcem. Tudi za ustanovitev kakšne parlamentarne 
komisije so to lahko utemeljeni razlogi, prej kot za 
katero od obstoječih, ki se ukvarjajo z »velikimi 
zarotami«. Namesto abstraktnih govoričenj o udbo- 
mafiji, o tajinstveni organizaciji, o tihotapljenju 
družbenega kapitala čez mejo bi na ta način prišli do 
zelo konkretnih ugotovitev, ki bi zaustavile govo
rice, ki prinašajo toliko škode v razmerja med 
ljudmi v tej družbi z ustvarjanjem občutka, da je 
v tej državi vse skupaj samo korupcija in nepošte
nje. Konkreten odpor proti konkretnim pojavom 
korupcije bi nedvomno okrepil družbeno higieno.

Pomanjkanje te higiene povečuje nezaupanje v dr
žavo in njene institucije. Če bi se takšne govorice 
izkazale kot točne, morajo pristojni organi ukrepati 
in take pojave preprečevati. Naj slabše je, če tega ne 
delajo in prepuščajo, da o tem ugiba in razsoja ulica. 
Potem so krivi vsi in nihče.

Panorama: Vi lahko s svojo moralno in držav
niško avtoriteto vplivate na to dogajanje. 
Nedvomno je vlada odgovorna za mnoge 
stvari, ki se danes dogajajo v družbi. Mnogi 
pravijo, da je to vaša vlada, sami pa ste ob 
njenem oblikovanju rekli, da Je to vlada, ki 
lahko najbolj uravnoteženo vlada...
Kučan: Ta vlada ni moja. Vlada- tudi ni nepo

sredno odgovorna za preprečevanje kriminala in za 
nezakonita početja v državi, razen za tista, ki jih 
morebiti sama zagreši. Za to so pristojni organi 
pregona in pravosodje. To, kar bi v zvezi s tem bilo 
mogoče pripisati vladi, je pomanjkanje celovitega 
analitskega poročanja o poteku lastninjenja, ali 
o poteku procesa denacionalizacije, kar bi kot rele
vantna podlaga lahko sprožilo premislek v parla
mentu o tem, ali bi bili potrebni popravki bodisi 
v zakonih o lastninskem preoblikovanju podjetij ali 
v zakonu o denacionalizaciji, pa tudi o tem, ali so 
z vidika družbene prevencije zagrožene kazni 
ustrezne.

Če pa ste mislili na to, da sem podpiral koalicijo, ki 
je po volitvah 1992. leta oblikovala vlado, j e to točno. 
Za tremi vladnimi strankami stoji največji del volil

nega telesa s svojimi pogledi, interesi, pričakovanji 
in upanji. Po moji presoji so bile zato poklicane, da 
prevzamejo v zelo občutljivem obdobju odgovornost 
za preoblikovanje slovenske družbe, za vzpostavlja
nje prepoznavnosti slovenske države v svetu, za 
varovanje njene neodvisnosti in varnosti, za obliko
vanje same državne infrastrukture in vsebine živ
ljenja v slovenski državi, odgovornost za to, kar 
razumem kot odgovornost strank za državo in dr
žave za dobrobit državljanov. Žal je bilo to moje 
pričakovanje, kot sem že dejal, deloma izjalovljeno. 
Namesto sodelovanja zaradi skupne odgovornosti 
za tisto, kar je nacionalni interes, je prišlo do preti
ranega uveljavljanja in izterjevanja ozkih, sebičnih 
interesov strank pri porazdelitvi družbene moči. 
V borbi za vzvode oblasti, zlasti ekonomske, je šla ta 
partitokratska logika ali lotizacija, če uporabim ita
lijanski izraz, predaleč v celotno strukturo posa
meznih upravnih resorjev. To se je zgodilo tudi 
s proračunom, ko je bilo žrtvovano načelo njegove 
integralnosti. Za namenskimi tolarji za ceste itd. so 
se formirali posebni skladi, za njimi so upravne 
strukture s konkretnimi interesi, ki niso najbolj

priročne niti navdušene nad parlamentarnim nad
zorom nad trošenjem sredstev davkoplačevalcev. Pri 
tem ne gre zgolj za to, da nastajajo nove težave. 
Sprašujem se, ali obstaja volja za to, da bi dobili 
celovit in analitičen vpogled v dogajanje in na tej 
osnovi predlog vlade za ustrezno odločanje v parla
mentu.

Panorama: Nekatere stvari vlada in parla
ment hitro uredita. Kot Jara kača pa se vleče 
nujno potrebna sprememba zakona o denaci
onalizaciji, ki povzroča hude krivice delav
cem, tistim, ki so obogatili premoženje nek
danjih razlaščencev, zdaj pa zahtevajo ra
zlaščenci svoje premoženje na osnovi zakona 
nazaj v naravi. Tu je še kajpak poseben pro
blem za vračanjem premoženja Katoliški 
cerkvi, ki sprva ni kazala takšnih premo
ženjskih žeja.
Kučan: Za več vprašanj gre. Najprej, zakona, ki 

ste ju navedli, skupaj z zakonom o lokalni samou
pravi in še nekaterimi drugimi, spadajo med te
meljne zakone, ki so pomembni za preoblikovanje 
slovenske družbe in države v skladu z ustavo. Za 
večino teh zakonov lahko mirne duše trdim, daje bil 
vpliv pravne stroke na njihovo vsebino in podobo 
premajhen. Pravna stroka je bila vključena v glav
nem samo do tiste meje, ki sojo postavili politični in 
strankarski interesi. To je povzročilo, da so ti za
koni, nekateri bolj, drugi manj, nedorečeni in nedo
sledni. Vanje je vgrajen konflikt. Prav nerazumljivo 
je, da strokovna mnenja tistih organov, ki so po 
strokovni plati dolžni zakonodajnemu telesu posre
dovati strokovna mnenja glede predlaganih rešitev, 
niso zaželjena. Pri tem je mogoče celo slišati, češ da 
gre za poskus zavajanja poslancev, oz. da gre za 
intelektualno nesposobnost dojeti globino predlo
gov oz. amandmajev iz poslanskih klopi. Na nesrečo 
se ne srečujemo s podcenjevanjem pravne stroke 
samo v parlamentu, podoben odnos se kaže v vsej 
družbi.

Zato zame ni problematično dejstvo, da se zakoni 
spreminjajo, kajti dobro in koristno bi bilo, da se iz 
zakonov odpravijo nedorečenosti. Vendar ne znova 
kot posledica razmerja politične moči, ampak šele 
na podlagi temeljite strokovne ocene posledic, kijih 
povzroča uveljavljanje žakonov. Torej ne gre za izsi

ljeno spreminjanje zakonov z morebitno vsako
kratno drugače vzpostavljeno močjo političnih sil 
v parlamentu, ampak mora biti osnova za to ocena 
posledic in primerjava posledic z ustavno opredeli
tvijo odnosov. Občasno bi morali celovito oceniti 
uveljavljanje teh zakonov in ugotovitvah razprav
ljati v parlamentu. To velja tudi za omenjena za
kona. Bivši SDK oz. Agencija za plačilni promet je 
nedavno objavila osmo poročilo o svojih ugotovi
tvah o poteku procesa lastninskega preoblikovanja 
podjetij. V njem so npr. ugotovitve, ki zaslužijo odziv 
vlade in parlamenta.

Glede zakona o denacionalizaciji: na samo denaci
onalizacijo kot ukrep, ki naj popravi storjene kri
vice, ni mogoč ugovor. Tako bi bilo vsaj pričakovati. 
Zanimivo pa je, da temu ni tako. Nezadovoljni so 
denacionalizacijski upravičenci, ki trdijo, da so po
stopki prepočasni, da se celo preprečuje izvajanje 
zakona, da nimajo zagotovljene pravne varnosti, da 
se jim skratka povzroča gospodarska škoda in nove 
krivice. Hkrati pa tudi denacionalizacijski zave
zanci zatrjujejo, daje oškodovano družbeno premo
ženje, da zakon posledično povzroča veliko nezapo
slenost in socialno ogroženost ter da se povzroča 
škoda gospodarstvu. Prav zdaj je v parlamentarni 
proceduri predlog o spremembi zakona o denaciona
lizaciji. Odgovornost za to, kar se bo zgodilo, je na 
vladi in na parlamentu. Moje stališče je enako kot 
tedaj, ko se je pripravljal zakon o denacionalizaciji 
na temelju odločitve, da se popravijo krivice. Vendar 
naj se to stori na način, ki ne bo povzročal novih 
krivic, in ne tako, da bi popravo krivic nosil le del 
družbe, zlasti delavci, temveč je breme za popravo 
krivic potrebno porazdeliti na celotno družbo. Bilo 
bi koristno prisluhniti zahtevi matičnega parla
mentarnega odbora in pred odločitvijo dobiti celo
vito analizo uresničevanja tega zakona.

Kar zadeva vračanje premoženja cerkvi: tudi zanj 
veljajo po moji sodbi v načelu ista merila kot za 
vračanje drugega premoženja, če gre seveda za vra
čanje, torej za premoženje, ki je bilo, ko je bilo 
odvzeto, v cerkveni lasti. V izogib nekoristnega raz
pravljanja in očitnega politiziranja tega vprašanja 
bi morali najprej ugotoviti, kakšno je bilo pravno 
stanje glede lastništva gozdov. Sicer pa menim, daje 
za financiranje cerkvene dejavnosti temeljni vir pri
spevek članov cerkve, država pa je zainteresirana in 
odgovorna, da sofinancira tiste dejavnosti cerkve, ki 
imajo širši družbeni pomen, kot so npr. kulturne, 
karitativne, socialne in druge dejavnosti, tudi ohra
njanje in vzdrževanje zgodovinskih spomenikov, to
rej vse tisto, kar presega ožje cerkveno religiozno 
poslanstvo. To seveda ne velja samo za Katoliško, 
ampak tudi za druge cerkve oz. verske skupnosti, če 
se ukvarjajo s takšnimi dejavnostmi. Kar se mi v tej 
zvezi ne zdi normalno, je zavlačevanje pri vračanju 
kulturnih objektov, kot je to primer z Jožefovo cerk
vijo v Ljubljani, kar po moji sodbi, resda brez pozna
vanja vseh okoliščin, po nepotrebnem povzroča 
slabo voljo in politično škodo ter postavlja pod vpra
šaj voljo države, da uresniči ne samo tisto, kar je 
obljubila, ampak tudi tisto, za kar se je pravno 
zavezala z zakonom.
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(Nadaljevanje s prejšnje strani)
Panorama: Našli ste verjetno redek primer, 
en sam, kjer cerkev ni dobila nečesa nazaj ln 
kar pravno ni sporno.
Kučan: Za državo, ki hoče biti pravna država, za 

kar je temeljni pogoj spoštovanje sprejetih zakonov 
vsaj z njene strani, je tudi en sam primer preveč. 
Tudi tega primera ne bi smelo biti. Naj povem še, da 
bo po mojem mnenju v strpnem dialogu med vlado 
in Ljubljansko nadškofijo moč najti rešitev tudi 
glede teh gozdov in da s tem v zvezi še ni bila rečena 
zadnja beseda. Tudi glede tega ne, ali vračanje v na
ravi ali kako drugače. Z dobro voljo bi bilo mogoče 
najti sporazumno rešitev v okviru modela sofinan
ciranja cerkvenih dejavnosti.

Panorama: Prav gotovo poznate ekspertize 
okrog cerkvenega premoženja, predvsem go
renjskih gozdov, zgodovinarja dr. Grafenau
erja ln pravnika dr. Pretnarja...
Kučan: Poznam, poznam tudi prigovore predstav

nikov Cerkve in mislim, da na laični ravni in ravni 
javnih tribun in političnih diskusij, ki so gluhe za 
argumente, ampak želijo le opredelitev, ni mogoče 
priti do relevantnih pravnih dejstev. Vlada se je 
zdaj, kolikor mi je znano, odločila za ustanovitev 
takšne ekspertne skupine, ki naj ugotovi relevantna 
pravna dejstva.

PANORAMA: Tudi okrog poprave krivic po 
vojni, okrog sprave in vsega, kar že to po
meni, se sklicujejo različne okrogle mize, 
zbori In zasedanja, kjer se srečujejo zmeraj 
isti ljudje. Kaj sodite o tem?
Kučan: Tisti, ki z javnimi tribunami rešujejo pro

blem po vojni storjenih krivic, večkrat niso za od
pravo teh krivic v resnici. Krivice oz. razpravljanje 
o njih brez resnega namena, da se popravijo, jim 
služijo kot sredstvo za lastno politično promocijo. 
Težave in stiske ljudi, ki so krivice res trpeli, in ki 
zato zaslužijo odgovoren odnos in pieteto, jih niti 
kaj dosti ne zanimajo. Zgodovine ne morejo pisati 
ljudje, ki so bili akterji dogodkov, ne moreta je pisati 
ne politika in ne oblast. Ne gre, da bi politika vna
prej napisala zgodovino, in se potem nanjo sklice
vala kot dokument. Pisanje zgodovine je stvar 
stroke, ki kot vsaka stroka nima politične in stran
karske barve.

Panorama: Gospod predsednik, ali ne bi bilo 
dobro, če bi sedaj ob SO. obletnici zmage nad 
naclfašizmom ln konca druge svetovne vojne 
nastopili v parlamentu ln v mirnem duhu 
umirili strasti, ki so se v zadnjem času spet 
razplodlle?
Kučan: Parlament bo imel ob petdesetletnici 

konca II. svetovne vojne, kije bila zelo razpoznavno 
določena kot borba zavezniških držav zoper vojaško 
silo fašističnih in nacističnih držav in zmaga zavez
nikov nad naclfašizmom, svečano zasedanje, na ka
terem bo govoril predsednik Državnega zbora. Ver
jamem, da bo on to opravil dobro in odgovorno. Sam 
pa bom govoril na svečani akademiji v Cankarjevem 
domu.

Panorama: Povrniva se še nekollkanj nazaj, 
v čas, ko ste kot predsednik ZKS najavili 
sestop z oblasti. 8te pričakovali, da se bodo 
na družbeni sceni pojavili takšni antago
nizmi v gospodarstvu ln v družbi, še posebej 
na politični sceni?
Kučan: Za razliko od tistih, ki gledajo na nekdanji 

sestop ZKS z oblasti z ironijo, podcenjujoče in po
smehljivo, sam sodim o tem sestopu kot skrajno 
resnem in odgovornem političnem dejanju, do kate
rega je prišlo na podlagi temeljite ocene, da so za 
prihodnost Slovencev in Slovenije nujno potrebne 
globoke strukturne, politične in gospodarske spre
membe. To ni bila poza, politični trik. Bilo je dejanje

v funkciji omogočanja in tudi iniciranja prav takš
nih sprememb. Po moji sodbi je tudi odločilno pri
spevalo k temu, da so te globoke družbene in poli
tične spremembe potekale in potekajo na razme
roma miren in civiliziran način. Mirne duše lahko 
povem, ne samo v svojem imenu, pač pa tudi 
v imenu ljudi, s katerimi sem takrat delal, da smo 
vedeli, da se s tem začenja zelo burno obdobje, ob
dobje globokih sprememb, sprememb tudi v misel
nosti, tudi v naši miselnosti, tudi v položaju in tudi 
v interesih. Treba je vedeti, da se je o spremembah 
v Sloveniji razmišljalo in vstopalo vanje, še preden 
se je zgodila »perestrojka« v Sovjetski zvezi, še pred 
padcem berlinskega zidu, ko je izgledalo, da bo za
radi tega vse enostavnejše. Berlinski zid ni bil razlog 
slovenskih sprememb. Jih je pa pospešil in olajšal. 
Sloje za racionalne premisleke, za zavest o odgovor
nosti do prihodnosti slovenskega naroda. In ker me 
sprašujete, če je bilo to, kar se dogaja, pričakovano, 
potem moram reči, da v konkretnih pojavnih obli
kah tega ni bilo mogoče predvideti.

Ob tistem, kar sva že govorila in kar bremeni 
sedanje odnose v slovenski družbi, ni bilo moč pred
videti tako nagle diskontinuitete na ravni socialne 
varnosti, socialnih problemov in socialnih stisk 
ljudi, kljub sicer razumljivi prerazdelitvi družbene 
in politične moči. Mislim sicer, da koncept notra
njega lastništva, za katerega se je odločila velika 
večina slovenskih podjetij, vendarle zagotavlja 
v procesu lastninjenja uveljavitev načela socialne 
pravičnosti, kolikor je to pač mogoče, da ne bi preda
leč posegla v druga načela, predvsem v načelo učin
kovitosti gospodarjenja z lastnino. Tuje izziv zlasti 
za sindikate. Gre za vprašanje, kako uveljaviti sou
pravljanje delavcev v podjetjih in kako organizirati 
delavce, da bi lahko učinkovito opravljali tudi svojo 
lastninsko vlogo. Gre za vprašanje, kako ohraniti

družbeno moč, moč lastnikov, čeprav po deležih 
majhnih lastnikov. To je zelo pomembna in povsem 
nova vloga sindikatov.

Sindikati so usmerjeni, razumljivo, na svoje kla
sične funkcije. Zlasti tudi na oblikovanje in uresni
čevanje kolektivnih pogodb. Podpis socialnega pakta 
in dogovora o plačah štejem za pomembno dejanje, 
ki omogoča stabiliziranje socialnih razmer in kaže 
vendarle na občutljivost za socialno plat našega 
življenja. Je gotovo velik dosežek. Res pa je, da bi ob 
tem morali poskrbeti tudi za to, da bodo delavci znali 
gospodariti s svojimi lastninskimi deleži, da se bodo 
znali organizirati glede uveljavljanja svojih intere
sov in glede nalog, ki jim jih zakon daje kot souprav- 
ljalcem v podjetjih. Poudarjanje te naloge ter njeno 
izvajanje dolgoročno krepi zaupanje v sindikate, 
njihovo uspešno organiziranje in povezovanje de
lavcev in v njihovo podporo sindikatom, s tem pa 
tudi njihov vpliv in ugled.

Panorama: Gospod predsednik, Slovenija je
samostojna In neodvisna država. Na zunanje

političnem torišču se srečujemo z različnimi 
silnicami, tudi pritiski, kako urejati neka
tera vprašanja, ki so v domeni samo sloven
ske države. Zdi se, da smo v minulih štirih 
letih bili vse preveč navezani na Dunaj In 
Ulm, premalo pa Je slovenska zunanja poli
tika pri varovanju slovenskih Interesov na
stopala v velikih svetovnih metropolah... 
Kučan: Slovenija je med dvema pomembnima to

kovoma evropskih interesov, germanskim in ro
manskim. Med njima mora uravnotežiti svoj polo
žaj. To velja tako za kapitalske in gospodarske 
sploh, pa tudi za vse druge povezave. Gre za načelo, 
ki ga bo morala Slovenija uveljavljati ne glede na to, 
ali bo Slovenija v Evropski zvezi ali ne. Za male 
narode in male države je sodelovanje in povezovanje 
objektivna nuja, bodisi da gre za institucionalno 
povezovanje, kot ga zahteva Evropska zveza, bbdisi 
da gre za integracije, kijih zahtevajo sodobni načini 
gospodarjenja, sodobna tehnologija in sodoben na
čin poslovanja na kompetitivnih globalnih trgih. 
Koliko bomo prisotni, koliko bodo imeli na nas 
vpliva Dunaj, Rim, denimo tudi Zagreb in Budimpe

šta, oziroma koliko bo Slovenija zaželjena in zaz
navna recimo tudi v Parizu, Londonu in še kje 
drugje čez Ocean, je v veliki meri odvisno od nas, od 
naše sposobnosti, da pokažemo in dokažemo, da 
hočemo in znamo biti partner v dialogu o prihodno
sti Evrope in sveta. To pa je vprašanje, ki ni odvisno 
od velikosti, gospodarskih potencialov, finančne in 
druge moči. Gre predvsem za vprašanje, ali imamo 
jasno predstavo o naši prihodnosti, o izzivih in 
dilemah, ki so povezane s prihodnostjo Evrope... 

Panorama: Je ta predstava oblikovana? 
Kučan: Mislim, da ne, vsaj ne v celoti, na kar sem 

že večkrat opozarjal. Nujno je, da se ustvarjalne sile 
slovenske politike povežejo za presojo procesov,. ki 
zaznamujejo današnjo Evropo in svet, ki niso enoz
načni in ne obljubljajo le prijazne poti v prihodnost. 
Sodelovanje je potrebno, nujno, da bi dali pojmu 
»nacionalni interes« jasno vsebino in o tem dose
ženi nacionalni konsenz. Potlej pa je stvar politike 
in razmerij politične moči, kot jih vzpostavijo voli
tve, da skladno z nacionalnimi interesi operativna 
politika uravnava konkretna razmerja znotraj dr
žave in njena razmerja do sosedov, do drugih držav, 
do evropskih integracij, gospodarskih, političnih, 
varnostnoobrambnih. No, to sodelovanje je bistvo 
predloga o ustanovitvi Sveta za nacionalno varnost, 
ki ga nekateri nikakor ne marajo. Tako pač njim 
ostaja, da vsakokrat in sproti »določijo« nacionalni 
interes.
Panorama: Zdi se, da z novim zunanjim mini
strom lažje dosegamo poenotenje ob nekate
rih bistvenih zunanjepolitičnih potezah slo
venske države?
Kučan: Najprej moram povedati, da zunanja poli

tika ni nekaj abstraktnega. To so zmeraj konkretna 
razmerja, konkretni interesi in konkretna dejanja, 
obenem pa tudi jasna predstava o nacionalnih inte

resih v razmerjih do drugih držav, posebej do sose
dov, do multinacionalnih obrambnih, ekonomskih, 
političnih organizacij, integracij itd. Mislim, da se
danji zunanji minister tako razume zunanjo poli
tiko, ve, kaj je zunanja politika, kaj so konkretna 
dejanja in kaj je strategija, ki služi kot orientacija 
pri določanju praktičnega obnašanja. To vse je zu
nanja politika. In to je potrebno oblikovati. Potem io 
je tudi razmeroma lahko izvajati.

Panorama: Kako bi v tem spletu Interesov na 
zunanjepolitičnem področju definiral naše 
odnose do držav, ki so nastale iz bivše Jugo
slavije?
Kučan: Objektivni interes za sodelovanje obstaja. 

Tako kot do vseh drugih delov Evrope. Vprašanje pa 
je, ali je bila preverjena skladnost pogledov v sloven
ski politiki do vprašanja, kaj za Slovenijo in njene 
interese predstavlja jugovzhod Evrope. Ne mislim 
samo na področje nekadanje Jugoslavije, ampak na 
celo področje jugovzhodne Evrope. Po moji sodbi ne 
more biti dvoma o tem, da je Slovenija zainteresi
rana za to, da mir nadomesti vojno na Balkanu, tudi 
zato, ker bližina vojne objektivno vpliva na položaj 
Slovenije. Politično in kapitalsko tveganje je veliko 
večje, kot bi bilo sicer. Takrat bo treba vzpostaviti 
z državami, ki so nastale ali bodo nastale na tem 
območju, takšne meddržavne odnose, ki po svoji 
kvaliteti ne bodo drugačni od odnosov z drugimi 
državami in ne bodo posledica dejstva in sentimen
talnosti, da smo nekoč živeli v skupni državi. Pri 
tem naj opozorim na vprašanje ki se navadno ob 
razpravah o Balkanu pozablja: mislim, da bi bilo 
tem državam potrebno odpreti perspektivo evrope
izacije, torej vključevanja v evropske integracije. Če 
bodo ostale te države izolirane, dolgoročne stabilno

sti na tem področju ni mogoče pričakovati. Seveda 
bodo lahko sprejemane v evropske integracije, ko 
bodo za to izpolnile potrebne pogoje.

Panorama: Toda za takšne procese je po
trebno sodelovanje. 8 sedanjo ZKJ sodeluje 
vrsta držav, mi pa čakamo pri vzpostavitvi 
navadnega urada v Beogradu...
Kučan: Slovenskih potez ni mogoče izvzeti iz po

tez mednarodne skupnosti. Ta je postavila Srbiji 
določene pogoje z jasno namero, da jo prisili k poli
tičnemu razreševanju konfliktov namesto voja
škega, da bi se zaustavila vojna. Slovenija je sestavni 
del ZN in tako, kot bodo ravnali Združeni narodi, bo 
ravnala tudi Slovenija. Ni potrebe za kakršnokoli 
drugačno ravnanje. Res pa je nekaj problemov, ki so 
nastali z razpadom Jugoslavije in ki so življenj
skega pomena za naše ljudi v Srbiji in za Srbe, ki 
živijo tukaj. Gre za državljanska in družinska raz
merja, za statusna vprašanja, na katera je vezana 
vrsta drugih pravic, za premoženjske odnose in zato 
je objektivni interes, da se vzpostavi neka komuni
kacija z Beogradom, kot to namerava storiti sloven
ska vlada. Morda z nastopanjem slovenskih intere
sov preko diplomatskega predstavništva kakšne dr
žave, ki ima z Beogradom diplomatske odnose. Moje 
mnenje je, da razlogi za takšno komunikacijo, prag
matično, obstajajo že dolgo časa. Nenazadnje bi mo
rali interese za sodelovanje temeljiti na odgovoru, 
kaj potem, ko bo konec vojne. Verjetno ne živimo 
v prepričanju, da bo vojna trajala večno.

Panorama: Kakorkoli že, Slovenija se je Iz
vila Iz tega balkanskega kotla. Postavlja pa 
se vprašanje, ali ne bi lahko več storila za 
prenehanje vojne, ali ne bi morda vi, kot 
človek, ki poznate vse te ljudi, ki so glavni 
protagonisti vojne na Balkanu posredovali... 
Kučan: Ne vidim veliko možnosti. Posredniška 

vloga je možna takrat, kadar si jo želijo vse strani, ki 
so vpletene v spore. To vlogo opravljata v imenu 
mednarodne skupnosti ta hip lord Owen in Stolten- 
berg, skupaj z Jagušijem Akašijem. Dosegajo rezul
tate, kakršni pač so. Ne podcenjujem prizadevanj, 
vendar se mi zdi, da ni jasnega koncepta rešitve 
krize in dolgoročnega stabiliziranja Balkana. Žal 
gredo napori samo v odpravljanje posledic, ne pa 
tudi v ugotavljanje vzrokov za nestabilnost, ki bi mu 
sledil napor za njihovo odpravljanje.

Panorama: Če danes kdo spregovori o nuji po 
sodelovanju z državami jugovzhodne Evrope, 
še posebej tistimi, ki so nastale Iz bivše Ju
goslavije, dobi takoj epltet jugonostalglka, 
človeka, ki žaluje za nekdanjo državo... 
Kučan: ...približno enako je, če govorite o sodelo

vanju na področju Srednje Evrope, ker vam bodo 
očitali, da ste avstro-ogrski nostalgik, kakor da so te 
ideje vezane na nekaj, kar je kot njihova konkretna 
realizacija nekoč že obstajalo.,Sodelovanje v Srednji 
Evropi je za nas nuja, je za nas eksistenčen problem. 
Temu prostoru pripadamo duhovno, gospodarsko, 
kulturno in politično. Vse te države imajo svoje 
interese na vzhodu, zahodu, severu in jugu, kakor 
jih ima tudi Slovenija. Od tod potreba po objektiv
nem premisleku, kaj bo potem, ko bo na Balkanu 
vojne konec. V razmišljanju o obnavljanju Jugosla
vije so predvsem pragmatični interesi zapreti vojni 
konflikt med balkanskimi državami za meje neke 
države in ga tako spremeniti v notranji konflikt te 
države, brez obveznosti mednarodne skupnosti. 
Vendar tudi razmišljanje v tej smeri samo dokazuje, 
da ničesar, kar se je dogajalo in se dogaja na Bal
kanu, ne razume. Preprosto povedano, Jugoslavija 
je zgodovinska preteklost. Te ni mogoče obnoviti. 
Slovenije tam ni mogoče videti in je ne bo.

Panorama: Pred kratkim je bila objavljena 
vest, da so vas In dr. Drnovška za to pristojni 
obvestili o odgovorih na znamenitih 87 vpra
šanj, ki Jih je poslanski klub ZLSD postavil 
v parlamentu, o trgovini z orožjem. Kaj lahko 
poveste In kakšen epilog pričakujete okrog 
trgovine z orožjem?
Kučan: Pred časom je vlada sklenila, da bo o re

zultatih preiskave in ugotovitvah notranjega m 
obrambnega ministrstva o trgovini z orožjem sezna
nila predsednika Državnega zbora Jožefa Školča in 
mene. Pri meni sta bila oba ministra in sta me ustno 
informirala, da se preiskava, če smem temu tako 
reči, nadaljuje. 0 tem, da bi bil, kot pravite, o odgovo
rih na ta znamenita vprašanja obveščen jaz skupaj 
z dr. Drnovškom, pravim zase, da nisem bil. To pa ne 
pomeni, da odstopam od svoje zahteve, da slovenska 
javnost zve, kdo je v čigavem imenu in na podlagi 
kakšnih odločitev trgoval z orožjem, torej kupoval 
orožje z namenom, da ga prodaja, ne pa za okrepitev 
obrambne sposobnosti države.

Panorama: Menda bo spet porinjena v javnost 
vaša predsedniška kampanja...
Kučan: Iz moje predsedniške kampanje ni mo

goče delati afere.
Panorama: Kritični ste do delovanja politič-. 
nlh strank In oblikovanja strankokracije na 
slovenski politični sceni. Nekateri analitiki 
predvidevajo, da boste ustanovili svojo 
stranko?
Kučan: Ne snujem nikakršne nove stranke. 0 se

danjih strankah, o tem, kako jim ljudje zaupajo in 
kakšno kredibilnost imajo, pa dovolj zgovorno govo
rijo mesečne analize, ki jih delajo slovenska sred
stva javnega obveščanja.

Panorama: Vaša beseda za neko stranko bi na 
volitvah pomembno vplivala pri odločanju 
volilcev. Kako boste ravnali pred volitvami, 
v jeku volilne kampanje?
Kučan: Veste, kakšna je ustavna pozicija pred

sednika, in vključevanje predsednika države v vo
lilno kampanjo posamezne stranke ne pride v po
štev.

Panorama: Prišlo pa Je v poštev pri vaši pod
pori dr. Dimitriju Ruplu za ljubljanskega žu
pana!? Ste bili izkoriščeni!?
Kučan: Nisem bil izkoriščen. Za vsakega kandi

data za župana Ljubljane bi, če bi me kdo vprašal, 
povedal svoje mnenje in dodal, da želim končno, 
tako kot mnogi drugi, v mestu oblast, ki bo imela 
svoje mesto rada in ki se bo trudila za to, da bi bilo 
življenje v njem prijazno in naklonjeno ljudem. Za
radi mesta, ki mi je pri srcu, kjer živim že veliko več 
kot pol svojega življenja, in mi ni vseeno, kakšna je 
mestna oblast, ali je prijazna ali neprijazna do svo
jih prebivalcev in gostoljubna do svojih gostov. 

Panorama: Gospod predsednik, pred nami Je
1. maj, delavski praznik. ljudje ga zadnja 
leta praznujejo lepše kot prej in, zanimivo, 
kar množično se udeležujejo teh proslavljanj 
Izven dvoran. Kaj vam pomeni 1. maj? 
Kučan: Že prej sem vam povedal, da človek ohra

nja svoje dostojanstvo, če si more z delom zagotoviti 
neodvisnost in socialno varnost. Prvi maj mi zato 
pomeni enako kot prej, praznik dela in spoštovanje 
dela. Kot takšnega ga bom praznoval tudi letos. 

Panorama: Okrog 1. maja se ne lomijo kopja, 
kako ga bomo praznovali. Zato pa se je prav 
do histerije spolitiziralo praznovanje 9. 
maja, dneva osvoboditve slovenskega naroda 
izpod nacističnega in fašističnega škornja. 
Kako komentirate te razprave In kaj sodite 
o poskusih potvarjanja zgodovine, zlasti ti
stega njenega dela, za slovenski narod in dr
žavo najbolj svetlega, narodnoosvobodilnega 
boja. Za vas je praznovanje osvoboditve, ker 
je tudi vaš oče sodeloval in Izgubil življenje 
v tem dejanju, bržkone še posebej Intimno, 
na državni ravni pa morate kot predsednik 
države presojati z bolj racionalnimi premi
sleki.
Kučan: Mislim, da je zdaj vlada oblikovala kar 

dostojen program, s katerim bo naša država zazna
movala konec druge svetovne vojne in zmago demo
kratičnih držav zavezniške koalicije nad nacizmom 
in fašizmom. Del te koalicije in del sil, ki so prema
gale to največje zlo 20. stoletja, smo tudi Slovenci 
kot narod. To je dejstvo. In tega dejstva ni mogoče 
spremeniti, četudi bi ne bilo nikakršne slovesnosti 
in proslave. Našo državo so povabili kot zmagovalko 
tudi na velike proslave v London, Pariz in Moskvo in 
s tem so to dejstvo potrdili. Zgodovine enostavno ni 
mogoče spremeniti. Bila j e takšna, kot je bila: vseslo
venski upor zoper fašistično in nacistično okupacij
sko soldatesko je 9. maja 1945 rodil sadove in mu 
prinesel tudi mednarodno priznanje. Kolaboracija 
z okupatorjem pa ostaja kolaboracija. Toda ob vsem 
tem je tudi priložnost, da sprejmemo svojo prete
klost takšno, kot je bila, vključno z obžalovanjem in 
obsodbe vrednim pobojem domobranskih ujetnikov 
po vojni, in da popravimo tudi vse krivice, ki so 
nastale po koncu vojne. To je glavna vsebina mojega 
prizadevanja za narodno spravo in za združitev se
danjih in prihodnjih rodov za nov razvoj države in 
boljšo prihodnost. Od preteklosti k prihodnosti, je 
moje povabilo vsem Slovenkam in Slovencem, vsem 
ljudem dobre volje. MarJan Horvat
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Nostalgija? Ne!

Piše: Martin Ivanič

Pred nami sta dva praznika, 
dan upora proti okupatorju (to
rej stari dobri dan OF) in tradici
onalni delavski praznik prvi maj. 
Zbujata mi nekoliko sentimen
talne občutke, a v resnici ne vem, 
kaj naj sl pravzaprav o njima 
sploh mislim. Morda še vedno bo
leham za kakšnimi rdečkami - in 
če je to moj partijski atavizem, 
nisem niti najmanj osramočen 
pred sicer silno demokratično in 
poevropeizirano slovensko sre
njo.

Včasih imam občutek, daje dr
žava ta dva praznika pustila pre
živeti zgolj zavoljo nekakšne za
drege. Morda podobne, kot jo je 
socialistična oblast čutila ob bo
žiču. Njeno zadrego sem dojel 
v otroštvu na primer svojega 
strica, kije bil major milice, torej 
visoka živina v majhnem malo
meščanskem gnezdu, kakršen je 
Črnomelj še vedno. Sam je še ne
kako krotil svojo dvoličnost, toda 
njegova pohlepna žena (pooseb
ljena gospa ministrica) je v me
stu igrala čisto partijsko krepost, 
hkrati pa se ni mogla odpovedati 
božičnim in velikonočnim dobro
tam, ki so prišle na mizo tudi 
vubožnlh hišah. Tako so se hodili 
redno nažlrat k nam, ker smo pač 
živeli v odročni gmajni...

Nekaj podobne licemernosti 
opažam pri sedanjih oblasteh ob

omenjenih dveh praznikih. Za
kaj? Vsi Slovenci, ki kaj »veljajo«, 
bi najraje prikrili dejstvo, da so 
sploh živeli tudi v času partijske 
oblasti. Čeprav je velikanska ve
čina z njo še kar dobro shajala, 
presenetljivo številni ljudje neu
spešno skrivajo svoj kompleks 
»kolaborantov«, dasiravno je šlo 
za najbolj normalno koeksi
stenco z »danim« sistemom. Ker 
se državnopolltična nomenkla
tura šteje za dejansko narodno 
elito, je pri njej to ponesrečeno 
prikrivanje »kolaboracije« s par
tijskim režimom toliko bolj 
očitno. Ni namreč mogoče pre
zreti presenetljive ostrine v oce
njevanju prejšnjih časov ravno 
pri ljudeh, ki so v njih nenavadno 
dobro koeksistirali ali pa bili celo 
pravi politični biriči v svojih kur
jih dvoriščih.

Zakaj sploh govorim o politič
nih kompleksih v zvezi z bliž
njima praznikoma? Meni osebno 
oba dramita simboliko svobode in 
enakopravnosti. Pa se sprašujem, 
ali je to kaj pregrešno partij
skega. Prej bi rekel, da gre za 
skrajno prvinski civilizacijski 
vrednoti. Enkrat zvezani s strem
ljenjem delavskih množic, da ne 
bi ostale brezpravna raja, na mi
lost in nemilost prepuščena gra
bežljivim delodajalcem, da bi si 
zagotovile jamstva za dostojno 
življenje, da bi se lahko počutile 
svobodne vsaj toliko, kolikor jim 
še omogoča ohraniti človeško do
stojanstvo, če hočete - enako
pravnost vsaj v smislu biti in 
ostati človek. Drugič pa sta ti dve 
vrednoti zvezani z bojem za svo
bodo, ki jo je ljudem hkrati s po

nižanjem v nižjo, še komajda člo
veško vrsto odvzel zloslutni pre- 
urejevalec sveta.

Na dolgo in široko lahko raz
predamo o razlogih, zakaj so se 
v obeh primerih v prvih kolonah 
borcev za delavsko oziroma na
rodno svobodo znašli komunisti. 
Prepričan, da ljudje sledijo ti
stemu, ki s spretno besedo in 
zglednimi dejanji obljublja tisto, 
po čemer hrepenijo, moram ugo
toviti, da boljših, bolj prepričlji
vih »vodnikov« od komunistov 
ljudje v nobenem od teh dveh 
konkretnih primerov niso našli. 
Tudi če bi jih pozneje, že sredi 
razmaha enega in drugega boja, 
trdnol verjamem, da bi množice 
komuniste zavrgle, saj v tem po
gledu življenja ne ureja nobena 
sentimentalnost. S temi trdi
tvami hočem podkrepiti svoje do
mala neomajno prepričanje, da 
so komunisti svoj moralni in po
litični kapital med ljudstvom za
pravili šele tedaj, ko so dejansko, 
v polnem smislu besede prišli do 
moči, ki jo daje oblast, razpolaga
nje z državo.

Šele tedaj je polagoma legala 
senca nekakšnega nelagodja na 
oba nedvomno velika praznika. 
Resnici na ljubo moramo namreč 
priznati, da razen redkih izjem 
o teh sencah zavoljo obetov o sko
rajšnjem lepšem jutri in zavoljo 
malodane hermetičnega poli- 
tično-oblastniškega obvladovanja 
resnice vse predolgo nismo niče
sar vedeh. Morebitne dvome je po 
pravilu razblinjala krepka propa
gandna mašinerija. Niti nje se ni
smo kaj prida zavedali. Toda čas, 
ta večni »zdravnik«, je zlagoma 
opravil svoje. Tedaj seje — vendar 
že spet pod vplivom druge propa
gandne mašinerije - črv spraše
vanja vselil v nas.

Zakonitost gibanja nihala poz
namo; bolj ko ga potisnemo v eno

skrajnost, bolj bo zanihalo 
v drugo. Komu naj danes očitamo 
ta siloviti zamah »v desno«? Poli
tični desnici? V sebi mislim, da 
bolj prejšnji oblasti. Razložil bom 
najbolj enostavno! Imela je več 
kot kopico razlogov, da je bila do 
»ostankov« prejšnje oblasti ter 
pohtično-ideološke nomenkla
ture s Cerkvijo vred nadvse kri
tična. Imela je (kljub vsemu) ve
liko soglasje ljudstva. Imela je, 
kajpada, tudi samozavest zmago
valca, s tem pa v sebi že vse uniče
valne klice. Samo nečesa ni imela: 
velikodušnosti zmagovalca!

Tvegal bom razlago pojma veli
kodušnost zmagovalca - in sicer 
z izmišljenim primerom, kakrš
nih pa je bilo po vojni veliko. Za
mišljam si mater padlega (ubi
tega?) domobranca, ki je po vojni 
ostala sama in onemogla. Morda 
je sina sama nagovorila, da je šel 
k domobrancem, da bi nemara 
tako lažje preživel vojno ujmo. 
Lahko je šel k njim proti njeni 
volji. A vse to sploh ni bistveno. 
Človeško bi bilo, da bi država 
(oblast) tej ženski pomagala izk
ljučno iz humanitetnih razlogov. 
In da bi to vsem, ki takšne poteze 
zavoljo osebnih ali siceršnjih, tra
gičnih izkušenj s kolaboranti ne 
bi razumeli, pojasnila in človeč
nost državljanom vcepljala v 
glavo kot svoje (politično) vodilo. 
Samo s tem bi ostala zvesta nače
lom iz obdobja ilegalnih in narod
noosvobodilnih prizadevanj.

Tako bi danes gotovo ne bilo 
onih senc nelagodja, ki ležijo nad 
bližnjima praznikoma. Žal sta iz
gubila nekaj svojega čara, svoje 
pristnosti. Marsikomu delujeta 
posiljeno, marsikomu kot relikt 
komunizma. Vendar nas oba 
krepko družita s sicer rahlo skle
rotično evropsko demokracijo.

Jedrsko orožje

Piše: Jože Smole

Ali bodo velike sile neomejeno 
razpolagale z jedrskim orožjem? 
To vprašanje je postalo osrednje 
na svetovni konferenci o podalj
šanju veljavnosti sporazuma 
o neširjenju Jedrskega orožja. 
V imenu stoenajstih neuvrščenih 
držav ga je najjasneje oblikoval 
zunanji minister Indonezije Ibra
him Izhar. Meni, da bi privolitev 
v trajno podaljšanje sporazuma 
pomenila absolutno pravico veh- 
kih sil do nenadzorovanega delo
vanja.

Sporazum o neširjenju jedr
skega orožja je bil podpisan pred 
petindvajsetimi leti. Do njega ni 
prišlo lahko, saj so mnoge države, 
zlasti Indija, nasprotovale, da bi 
velike sile imele pravico do mono
polnega položaja. Že na prvi kon
ferenci narodov Azije in Afrike 
v Bandungu leta 1955 je bila kri
tizirana neenakopravnost držav 
v Združenih narodih, ki se zlasti 
kaže v stalnem članstvu velikih 
sil v Varnostnem svetu s pravico

veta. Kljub očitnim privilegijem 
velikih sil je ogromna večina dr
žav pristala na obveznost odpo
vedi jedrskemu orožju. Toda ta 
obveznost je bila takrat sprejeta 
pod pogojem, da se tudi velike sile 
obvežejo za postopno jedrsko obo
rožitev.

V času hladne vojne sta obe ta
kratni velesili, ZDA in Sovjetska 
zveza, dokazovali, kako potrebno 
je ohraniti jedrsko orožje, da bi se 
preprečil izbruh tretje svetovne 
vojne. Programi jedrskega oboro
ževanja velikih sil naj bi torej bili 
nekakšna varovalka proti neod
govornemu ravnanju.

Na sedanji konferenci Združe
nih narodov so predstavniki 
mnogih držav opozorili, da velike 
sile tudi po prenehanju hladne 
vojne med Vzhodom in Zahodom 
niso začele resno Izpolnjevati 
svojih obveznosti. Še naprej izpo
polnjujejo orožje za množično 
uničevanje ljudi in v tem smislu 
neomejeno nadaljujejo poskuse.

Amerlško-ruski odnosi zares še 
niso stabilni. Z možnostjo razširi
tve NATA na Poljsko, Češko, Slo
vaško in Madžarsko se zaostru
jejo tudi odnosi med Rusijo in za
hodnoevropskimi državami, zla

sti z Nemčijo. Ruski obrambni 
minister Gračovje zagrozil s pro
tiukrepi, general Lebed, koman
dant 14. ruske armade pa je šel
tako daleč, da je širitev Nata na 
Vzhod ocenil kot »začetek tretje 
svetovne vojne«. Takšne preti
rane izjave ruskega vojaškega 
vrha niso nobeno opravičilo za 
neizpolnjevanje obveznosti veli
kih sil za postopno jedrsko razo
rožitev.

Izrael, Iran, Irak, Indija, Paki
stan, Severna Koreja in še neka
tere države se še naprej ukvarjajo 
s programi jedrske oborožitve. 
Izrael to opravičuje z nevar
nostjo Sirije; Iran s potrebo po 
podpori Islamskemu fundamen
talizmu v svetu; Indija in Paki
stan s sporom o Kašmirju; Se
verna Koreja z nevarnostjo eks- 
-panzionlzma Južne Koreje.

Uradni VVashlngton miži nad 
jedrskim oboroževanjem Izraela, 
ostro pa obsoja napovedano pro
dajo ruskega jedrskega reaktorja 
Iranu. Moskva pa Washingtonu 
oporeka pravico vmešavanja v tr
govske posle z Iranom. Pri vsem 
tem pa se nadaljuje nenadzoro
vana ruska prodaja sestavnih de
lov Jedrskega orožja mnogim azij
skim in tudi drugim državam.

Takšno ravnanje dveh velikih 
sil povečuje zaskrbljenost večine 
udeleženk konference Združenih 
narodov glede podaljšanja spora

zuma o neširjenju jedrskega 
orožja. Zunanji minister Indone
zije ima zelo prav, ko opozarja, da 
je treba odločno zahtevati odgo
vorno ravnanje velikih sil. To pa 
pomeni zmanjšanje arzenala je
drskega orožja in prenehanje po
skusov z njim ter dosledno prepo
ved prodaje Jedrske tehnologije 
državam, ki imajo ambiciozne vo
jaške programe.

Podaljšanje sporazuma o nešir
jenju jedrskega orožja je v času, - 
ko se terorizem grozljivo širi, zelo 
odgovorno dejanje. Uporaba plina 
v tokijski podzemeljski železnici 
in Jokohami, podtaknjena bomba 
v stavbi WTC v New Yorku in se
daj grozljiva razstrelitev fede
ralne stavbe v Oklahomi opozar
jajo na novo veliko nevarnost. 
Nosilci tega novega vala tero
rizma so verski fanatiki. Še pose
bej islamski fundamentalisti, ki 
so v nekaterih državah uradno 
priznani, v drugih pa so kot opo
zicijsko gibanje na pohodu (na 
primer v Alžlru).

Lahko ■ sl predstavljamo, 
kakšne strahotne posledice bi 
bile, če bi teroristi dobili v roke 
razne vrste Jedrskega orožja,. 
Tudi to je razlog za nujnost po
daljšanja mednarodnega spora
zuma o neširjenju Jedrskega 
orožja,, z obveznostjo velikih sil, 
da se resno pričnejo pogajati 
o uničenju jedrskega orožja.

Pot bivanja

Samosvoja pot se pričenja. Za
četek Individualne eksistence
se upoveduje. Vedenje se meta- 
morfozira v znanje. V sveti spo
min za tisto preživetje, ki v to- 
stranem bivanju išče s spozna
njem najdeno božje, katero se 
udejanja v prepričanju, da je lju
bezen do svobode uresničljiva le 
z ubesedenjem posameznosti 
same zase za človeka kot biva
joče osebnosti.

Civilna obvezna osnovnošol
ska ukaželjnost se mora samo
stojno in popolnoma svobodno 
kristalizirati v Javnost, tako da 
se ne omejuje samo-odločanja in 
samo-opredeljevanja, samo-izbi- 
ranja in samo-iskanja, da se v živ
ljenjsko kito spleteno detinstvo 
in otroštvo razrasteta v mla
dostno odraščanje, ker potem v 
odrasli zrelosti ne bo posvečene 
institucije dvoma in dogme,

strahu in pokore, ampak se bo 
kapitalnost modrosti plemenitila 
v modrijanjenju za vrednote, ki 
edine lahko bližajo tako človeka 
kot občestvo in celotno družbo 
proti ciljni tostrani večnosti. Ta 
pa ni nebeški paradiž, ampak je 
stvarnost grude zemeljske in na
tura njene priročnosti.

Mladost je iživetje danega časa 
svetlobe in samo-izrekljivo hre
penenje po tisti luči sonca, ki 
omogoča dozorevanje; pripravlja
nje na zrelost oziroma na odra
slo življenje, ki ne sme biti odži- 
ranje in požiranje, daritev in žeg- 
nanje zunaj in nad osebnostjo, 
ampak se mora zrelostno 
odraščanje ubesedovati v samo- 
upovedovanju kot sporočilu, ki ni 
žrtev za smrt in rešitev za po- 
smrtje, ampak je oddaljevanje od 
konca in sprejemanje mrtvosti 
kot bivanje zaključka. Kakršno
koli kaznovanje mladosti je 
skregano z vsako zdravo pametjo, 
rojevajočo se iz človečnosti. Mia- 
dostnost mladosti vzgajajmo in 
izobražujmo, vendar ne z zapo

rednim hermetično zaprtim ka
talogom, ne s samostanizacijo in 
in tematizacijo vsakodnevja, am
pak nastežaj odprimo vrata biva
nja, tako da bo kljuka eksi
stence skoz in skoz na dosego 
roke radovednosti, ker samo tako 
lahko dedovano in pridobljeno iz
kustvo dobi svojo hrbtenico. Mla
dost je dotik telesa s telesom, 
duše z dušo, duha z duhom, življe
nja z življenjem. Je prvikrat obi- 
vanjanje erotike kot ene izmed 
možnosti zemeljske ohranitve, 
saj je soočanje čustvenosti in čut
nosti, razumskosti in treznosti, 
izkustva in presenečenja pod per- 
njačo največje skritosti. To je 
spolnosti kot estetskega in etič
nega, mitološkega in transcen
dentalnega; nikakor pa ne kleri- 
kalistično dogmatičnega početja; 
ki je lahko spočetje stvarnosti, 
hkrati pa je še doživetje zadovolj
stva in sreče. Je presrečnost, če je 
ljubezen sočasno spoved in izpo
ved, če je ljubezen hkrati svoboda 
in rojevanje; seveda pa so izklju
čene vsakršna bolestnost in bo
lehnost, norost in norčavost. Po
etika erotike je konstruktivni 
del mozaika umetnosti življe
nja, ki se spoštljivo vede do smrti 
in niti slišati noče o njej kot 
o božji kazni za Zemljane.

Grozljivo! Papež je zagovornik 
smrtne kazni, saj ima ta vrednost 
pokore in bi jo naj prostovoljno 
sprejeli kot rešitev in odrešenje. 
Zavzema se za nerojene, za tiste 
v tostranem svetu pa mu je vse
eno. Katolicizem je religija kruto
sti, ker časti bolečino in trpljenje, 
ker verjame v odrešenje s križa
njem in krvjo. To je pogansko žr
tvovanje. To je eksistencialna 
grozljivka. Papež z vsemi svojimi 
spokorjenci propagandistično 
diktira in zahteva slavljenje po
ganskega Boga. Katolištvo je eno 
samo žrtvovanje tOBtranega živ
ljenja. Je mučeništvo, ki z indi
vidualnostjo človeka nima nič 
skupnega, ampak samo s prvimi 
in ta pravimi svetniki; ker če pač 
žrtvujemo svoje življenje, bomo 
svetnikovani. Dogma o papeževi 
nezmotljivosti je navišji totalita
rizem, je najbolj perverzna oblika 
izvajanja oblasti nad človekom 
kot posameznikom, občestvom, 
družbo kot celoto; nad ljudstvom, 
narodom in celo nacijo.

Slovenska mladostna mla
dost, ne predajaj se katolici- 
stičnemu homoseksizmu na 
svoji poti bivanja v zrelost in 
odraslost, ampak živi erotiko 
življenja kot umetnost ži
vega!

Po razpravi prejšnji teden 
v parlamentu o zakonu o de
nacionalizaciji oz. težavah 
pri denacionalizacijskem 
procesu bi se kajpak spodo
bilo, da bi tudi v tej rubriki 
obračali palce gor ali dol ti
stim, ki so skoraj tri dni do
kazovali, kaj je prav in kaj 
narobe z denacionalizacijo. 
Toda prazniki so tu, zato se

Polomija
je bolje lotiti zabavnejše teme. Lotila se je je pravza
prav naša nadvse zbegana nacionalna televizija in ji 
dala naslov Slovenci in pornografija.

Omizje s tem naslovom je vodila dr. Manca Košir
jeva. Sam Bog ve, kakšno mnenje si je z njim prislu
žila pri svojih študentih, saj je bilo prava polomija, za 
katero človek ne ve, ali naj bi jo objokoval ali se ji 
veselo režal.

Gospa Koširjeva je za začetek imela to smolo, da pri 
izbiri povabljencev najbrž ni računala, da porniči, 
pisani ali filmani, ne obravnavajo obiranja sliv, pač 
pa se v njih na vse mogoče načine seksa. Tako so se za 
njenim omizjem zbrali ljudje, ki so si z izjemo dveh, 
treh vzeli glavno besedo, čeprav njihova častitljiva 
leta dovoljujejo hudomušen sum, da so svoja najbolj 
plodna seksualna obdobja že uspeli premagati. Morali 
pa so govoriti prav o tistih rečeh, v katerih se seksa 
na vse pretege, in pri tem razglabljati, ali je pornogra
fija škodljiva ali ne, kdo in kdaj naj bi jo lahko gledal 
in podobne reči. Kot da bi šlo za omizje denimo o dru
žabnem življenju upokojencev, za sogovornike pa bi 
povabili prvošolčke in za reklamo še kakšnega gimna
zijca.

Tako so Mančini gostje z redkimi izjemami tri ure 
»nakladali« o seksu, kot da bi šlo za njihove davne 
spomine, v katerih niso uspeli izpolniti vseh svojih 
želja.

Gospa Koširjeva pa si je privoščila še eno zmeš
njavo. Televizijsko omizno razglabljanje je zamenjala 
za sejo kakšnega szdljevskega ali parlamentarnega 
odbora, saj je po vsej sili hotela sprejemati nekakšne 
sklepe. Ves čas je v z raku visel strah, da bo zdaj zdaj 
pred ekran poklicala še kakšnega zapisnikarja, ki bo 
sklepe oblikoval, kot se spodobi, prisotni pa se bodo 
podnje, na čelu z gospo Koširjevo seveda, nadvse pri
zadeto podpisali. Takega poskusa metamorfoze časni
karstva v forumstvo zlepa še ni bilo videti in za zbe
gano nacionalno televizijo je to bil vsekakor nov pro-

Še sreča, da se je dr. Manci 
Košir uspešno upiral znani so
ciolog dr. Mišo Jezernik. Hvala 
Bogu je večkrat glasno povedal, 
da si ne dovoli, da bi mu kdo 
odmerjal, kako naj živi, in da 
tudi sam ne misli pridigati dru
gim, ker pridige sovraži. Go
spoda Jezernika je bilo prav za
bavno gledati, kako trpi v druš ^ 
čini, zbrani za omenjenim 
omizjem, in se najbrž sprašuje,

Pomota
ali ni po pomoti padel vanjo, ko pa mora poslušati toliko 
tercijalskega modsovanja o seksu, ki naj bi se ga šli samo 
tedaj, ko nas prime razploditvena strast, kondomi pa da 
niso primerni niti zaradi strahu pred aidsom, ker pač rabijo 
samo za mehanski seks.

Gospod Jezernik je tu in tam vzplamtel, ko pa je videl, za 
kaj greje raje zamahnil z roko, češ le čemu toliko praznega 
besedičenja za nekaj, kar je zame dolgočasno, podobno kot 
doktor romani. Njegovi sogovorniki pa so se v pornografijo 
zaganjali in se na vse kriplje trudili, da bi vendar ne bili 
videti kot izganjalci hudiča.

Ves čas je viselo v zraku vprašanje, kakšen seks naj bi bil 
za to sveto podalpsko deželo sploh dovolj spodoben, le da si 
o tem nihče ni upal spregovoriti. Kazalo pa je, da prav za
radi tega večino sogovorcev srbi jezik. Ko jih je sogovornica 
iz Vročega Kaja le vprašala, kaj pa je zanje sploh sprejem
ljivo seksanje, so to seveda vsi preslišali, kajti za častitljive 
sogovornice in sogovornike bi bilo o tem skrajno nespo
dobno govoriti. Morda bi komu od njih še ušlo, da je nekoč 
v svojem življenju zganjal kar v živo tisto »pornografijo«, ki 
mu gre sedaj tako zelo na živce. Slišati je bilo tudi take 
domislice, da je tej oblasti naravnost cilj moralno spodjeda
nje ljudi, ker je potem lažje z njimi manipulirati, pornogra
fija pa seveda grozno spodjeda moralo.

Nič niso pomagala pojasnila gospoda Jezernika, da so že 
v antiki pisali tako erotiko, kot jo danes. Njegovi sivolasi 
sogovorniki so kar gonili svoje o družbeni škodljivosti sek
sanja in vsega, kar zraven spada, med normalnimi ljudmi, 
ki jim je kaj do branja in učenja iz knjige Spolne radosti. Za 
okras pa so se skušali iz te kolobocije izmotati z razglablja
njem o vlogi in krizi družine in družinske vzgoje. K sreči je 
gospa Koširjeva oddajo končala okrog polnoči, da so si 
ljubitelji porničev lahko še kakšnega ogledali.

Boža Gloda
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Na malce retorično vprašanje, kako bo letos praznovala 
praznik dela ln ali bo za ta dan kaj rož, veselja ln nekoč 
obvezne »fešte«, ml je Žlrovka Nataša Demšar odvrnila: 
»Kje neki, nič od tega ne bo. Saj prvi maj ni več to, kar 
je bil. Zdi se ml, daje praznik povsem zvodenel. 
Prepričana pa sem, da sl bomo čez čas za prvi maj spet 
pripenjali rdeče nageljne. Ja, nekoč smo lepo 
praznovali. Zato, ker je delavec nekaj pomenil. Večina 
ni bila prav v nobeni stranki In sl Je za svoj dan pripela 
cvet. In zdaj? Obračunavanja, prepiri, tepež za stolčke, 
množice s svojim bojem za preživetje, na drugi strani 
pa vse več bogatinov. Vendar pravim, da delavec ne bo 
večno tako na obrobju dogajanj, kot je danes. Znova bo 
prišel naš čas za dobro voljo, samozavest ln rdeče 
cvetove...«

Resnici na ljubo je treba za
pisati, daje Nataša kar precej 
nezadovoljna z nekaterimi 
potezami oblastnikov. »Zelo 
nespametno se mi zdi, da smo 
oziroma so — tako moram po
vedati — prav vse postavili na 
glavo,« pravi DEMŠARJEVA 
»Zakaj nismo bili tako pa
metni in obdržali vsaj tisto, 
kar je bilo nesporno dobro? 
Zakaj smo morali zaradi ne
kakšnega odpora do preteklo
sti brezglavo podreti stvari, ki 
se nam jih. ni bilo potrebno 
sramovati in na katere smo 
bili lahko celo ponosni?

Teh zakaj ev, takih, podob
nih, pa tudi nekoliko drugač
nih vprašanj med sloven
skimi delavci ni malo. Po
sebno med tistimi ne, ki že 
davno ne nosijo več slinčka, 
imajo za seboj že marsikaj in 
razmišljajo s svojo glavo. Ve
liko vprašanj, pomislekov, 
dvomov - odgovorov, takih 
s ščepcem soli pa, žal, bore 
malo.

No, pa vseeno, našega praz
nika nam kljub vsemu nihče 
ne more vzeti, mar ne?

Država je kriva, 
vendar ne samo 
ona

Žirovski čevljarji bodo 
imeli za bližnje praznike kra
tek kolektivni dopust. Večina 
si bo malce oddahnila, ne pa 
vsi. Za nekatere ne bo prijet
nega pohajkovanja, počitka 
in brezskrbnosti. Kaže, da bo 
delala tudi naša sogovornica. 
Zaposlena je v šivalnici, kjer 
»matriči« okraske za čevlje.

»V Alpini sem že kar nekaj 
desetletij, predsednica sindi
kata pa štiri leta. Naša orga
nizacija, ki je vključena 
v Zvezo svobodnih sindikatov 
Slovenije, ima tisoč članov, to 
je dve tretjini vseh zaposle
nih. Kakih štirideset delavcev 
je pri. Neodvisnih sindikatih, 
preostali pa niso včlanjeni. 
Zakaj? Nekaj jih je zunaj sin
dikatov zato, ker so na vrhu 
oziroma pri vrhu firme, še 
več pa zaradi članarine. Vsaj 
tako mislim. Za članarino si
cer odtegujemo le 0,6 od
stotka, kar je za nekatere 
očitno preveč.«
- Čemu, imate tako zelo 

slabe plače?
»Slabe so, res niso kaj prida. 

V povprečju zaslužimo 
50.300 tolarjev. To je, poudar
jam, povpreček, ki pa ne pove 
kaj veliko. Z opravljeno 100- 
odstotno normo zaslužijo ne
kateri delavci komaj 30 tiso
čakov. V primerjavi s Pekom 
in Planiko se sicer nimamo 
kaj dosti pritoževati. Če pa se 
ozremo na plače v sloven
skem gospodarstvu, potlej 
smo revčki. Pravi revčki...«

— Ali ni bilo še lani čisto 
drugače?

»Bilo, bilo. Po osamosvojitvi 
Slovenije smo se kljub izgubi 
trgov in dejstvu, da so nas do
besedno okradli - na jugu so

nam pobrali prostorov in čev
ljev za težke milijone mark 
- zelo hitro spet postavili na 
noge. Tako nam je šlo razme
roma prav dobro vse do lan

Bojan Starman

Tončka Poljašek

skega leta. Sedaj pa precej 
slabo kaže. Imamo dolgove in 
naša skladišča so preveč 
polna.«

— In kdo je za to kriv?
»To se nenehno sprašujemo 

tudi sami v Alpini. Prav go
tovo gre vzroke za naš neza
vidljiv položaj pripisati tudi 
državi. Skoraj vse, kar napra
vimo, izvozimo, naš izkupiček 
pa je realno iz meseca v me
sec manjši. Vendar je v tem 
pogledu kolektiv nemočen. 
Moramo izvažati, domači trg 
je za nas veliko veliko pre
majhen. Na vrednost tolarja 
pa seveda nimamo vpliva. 
Skratka, kot izraziti izvozniki 
v tem primeru nimamo kaj 
napraviti. To je jasno. Prepri
čani pa smo, da bo morala 
ukrepati država. V nasprot
nem primeru izvoza ne bo 
več. Pa tudi Alpine in še mno
gih drugih ne.«

kovnjaki. Zato jih imamo in 
za to so plačani. Torej, trditi, 
da smo v Alpini izčrpali prav 
vse notranje rezerve, je ne
smiselno. Ne moremo pa jih 
iskati delavci, ki smo zapo
sleni za stroji...«

— Torej vseeno upate, da se 
bo kolektiv znova trdno po
stavil na svoje noge, kot temu 
pravimo?

»Seveda, imamo možnosti. 
Saj še kako dobro vemo, da 
tovarna drži pokoncu Žiri. Če 
bi ugasnila Alpina, bi ugasnil 
tudi kraj. Tega pa nikakor ne 
moremo dopustiti. Tu preje
majo kruh cele družine, mati, Nejko Podobnik (drugi z leve) med izdelovalci obutve za snovbord

Irena Treven, Martina Grošelj in Urška Bogataj pri tanjšanju zgornjih delov

oče, oba otroka... Zato ni mi
sliti na obup. Ker nočem, pa 
tudi ne znam lagati, bom na
ravnost povedala naslednje: 
naša tovarna bo splavala, ko 
bodo odhajali s »šihta« domov 
vsi tako utrujeni in prezno
jeni kot delavci v proizvodnji. 
Trdim, da nekateri delajo še 
vedno premalo. Pa tudi pre
malo strokovno...«

je vrednost tolarja nerealno 
visoka. To pa našo tovarno, ki 
izvaža 85 do 90 odstotkov 
svoje proizvodnje, še kako 
tepe. Seveda iščemo notranje 
rezerve, toda kljub temu po
časi tonemo,« pravi direktor 
Bojan Starman. »Lansko po
slovno leto smo zaključili 
z ničlo, zato je zmanjšani da
vek na dobiček za nas, kot

prenizek. Kot pravi direktor, 
so njihove plače kar za 22 od
stotkov nižje, kot so v sloven
skem gospodarstvu. Pa že tam 
so mizerne, zelo mizerne.

Med dolgolentimi delavci 
Alpine, ki zelo dobro poznajo 
svojo tovarno in vse, kar je 
v zvezi z njo, je gotovo tudi 
Nejko Podobnik. Včasih je 
skrbel za izobraževanje, zdaj

dov, kolikor je delavcev, tem
več pride iz kranjske tiskarne 
vsak mesec kar 2400 izvodov. 
Zato pač, ker je to tudi glasilo 
krajanov. Alpina so namreč 
Žiri in kraj je Alpina.

»Poleg časopisa Delo-življe- 
nje izdajamo redno še dve pu
blikaciji,« pravi urednik Po
dobnik. »Ena je Manager in 
druga Informacije, ki izhajajo 
po potrebi, vendar precej po
gosto. Skratka, ljudje so 
z vsem na tekočem, kar je 
edino prav. Če so delavci 
glavni lastniki podjetja, vanj 
so takorekoč vsi vložili svoje 
certifikate, morajo zato biti 
seznanjeni z vsemi 'skriv
nostmi’ poslovanja...«
- Je res, kar pravijo neka

teri, da je v tovarni še vedno 
preveč ljudi?

»Ne vem, mislim, da ni 
glavni problem v tem, koliko 
nas je, temveč v tem, koliko 
kdo dela, koliko kdo napravi. 
Če bi vsi, od prvega do zad
njega visoko zavihali rokave, 
nam zagotovo ne bi šlo za 
nohte.«

- Kaj pravite o sedanji po
litični prenapetosti v Slove
niji, se vam zdi koristna?«

»Niti najmanj ne. Politična 
evforija samo škodi. Nisem pa 
pesimist. Prišel bo čas, ko. 
bodo imele nekdanje vrednote 
spet pravo ceno. Andrej Ulaga

— Ponavadi malce zoprno 
vprašanje, pa kljub vsemu: 
kako je s tako imenovanimi 
notranjimi rezervami?

»V zelo malo primerih 
lahko trdimo, da so prav vse 
rezerve izčrpane. Pri nas se 
v tem pogledu zelo trudimo. 
Mnogi delajo in se znojijo po 
svojih najboljših močeh, pre
pričana pa sem, da to ne velja 
za vse zaposlene. Nekateri bi 
lahko dali več od sebe. Toda 
sindikat ne more biti tisti, ki 
bo s prstom kazal na najra
zličnejše organizacijske, po
slovne in podobne odločitve, 
ki podjetju niso v prid. 0 stro
kovnih odločitvah, o poslova
nju in z njim povezanimi tve
ganji morajo odločati stro

- Kako gleda generalni na 
vašo organizacijo in prizade
vanja sindikata? Postrani?

»Ne, nikakor ne. Sodelu
jemo, in to dobro sodelujemo. 
Oboji, namreč predstavniki 
sindikata in direktor smo 
prepričani, da le dogovarjanje 
prinaša pluse. Zato znamo 
drug drugemu prisluhniti in 
se sporazumeti. Saj smo ko
nec koncev vsi na isti barki.«

Lastniki podjetja 
morajo biti 
seznanjeni 
s »skrivnostmi« 
poslovanja

Misli Nataše Demšar se 
v marsičem, seveda ne 
v vsem, pokrivajo z razmišlja
njem generalnega direktorja 
Bojana Starmana. Med dru
gim je prepričan, da je tolar 
precenjen najmanj za 20 od
stotkov in da je v tem pogledu 
politika države na moč krat
kovidna.

»Ker je ponudba deviz v Slo
veniji večja od povpraševanja,

tudi vsa druga podjetja v Slo
veniji, ki so v škripcih, brez 
pomena. Nič nam ni ostalo, 
dolgovi pa so se povečali. Če 
ne bo država prav kmalu po
kazala več razumevanja za te
žave slovenskih izvoznikov, 
se ji bo to še kako maščevalo. 
Ne skrivam, da v Alpini že iz
gubljamo živce.«

Seveda gre direktorju Star
manu verjeti. Proizvodni 
stroški naraščajo, dohodek od 
prodaje pa je vse manjši. 
V nedogled tako ne bo šlo. Za
gotovo ne. Zato se v Alpini 
bojijo, da bodo v letošnjem 
letu pridelali izgubo, če dr
žava s takšnimi ali drugač
nimi ukrepi izvoznikom ne bo 
pomagala.

K temu naj dodamo, da je 
Alpina samo lani vložila 
v razvoj tri do štiri milijone 
mark, v najrazličnejše oblike 
propagande pa poldrag mili
jon mark. Obnovila je tudi del 
svoje strojne opreme. Žal 
v precejšnji meri na račun 
plač oziroma življenjskega 
standarda delavcev. Zato je 
sedaj ta na takšni ravni, da ga 
ni moč še zmanjšati. Že zdaj je

Nataša Demšar

pa je organizator obveščanja.
»Medtem ko so se v večini 

slovenskih tovarn odrekli 
svojemu glasilu in še marsi
čemu dragemu, da bi prihra
nili kak dinar oziroma tolar, 
smo pri nas razmišljali neko
liko drugače. Čim težje je, čim 
trša je pot do kakovosti in 
svetovnih trgov, tem več je 
potrebno vedeti. Zato se infor
miranju in izobraževanju ni
smo odrekli,« pove Nejko Po
dobnik.

V Alpini imajo svoj redni 
mesečnik Delo-življenje že 33 
let. Že dvajset let ga ureja 
Nejko Podobnik. K temu je 
treba dodati, da časopis ne 
izhaja le v nakladi 1500 izvo

Predpraznični klepet v žirovski Alpini

»ČEZ ČAS SI BOMO TA PRAZNIK DEU 
SPET PRIPENJALI RDEČE NAGELJNE <
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Krkina zgodba o uspehu
vsozrr JE DELA.

KARTALA EV ZNANA
Medtem ko so zahodne (socialne) demokracije že 
zdavnaj presegle marksistično paradigmo 
o permanentnem konfliktu med delom in kapitalom, je 
ta v Sloveniji izbruhnil na dan z vso silovitostjo 
paradoksalno ravno s konstituiranjem nove slovenske 
parlamentarne demokracije. Kaj kmalu pa se je 
izkazalo, da Slovenija svoje zgodbe o uspehu ne bo 
mogla graditi na tem antagonizmu dveh temeljnih 
ekonomskih kategorij. Tembolj, ker je zelo hitro 
postalo jasno, daje poleg njiju odločilnega pomena 
znanje, ki kot najpomembnejša ekonomska prvina sili 
prvi dve k sožitju. Simptomatično je, da so danes 
v Sloveniji najuspešnejša prav tista podjetja, ki jim je 
uspelo spraviti v medsebojno harmonijo vse tri 
omenjene komponente. Lep primer tega sožitja pa 
najdemo v Krki, tovarni zdravil iz Novega mesta.

Ob našem obisku v Krki 
smo lahko ugotovili, da je fa
vorizirani kult dela stahanov- 
skega tipa, ki gaje za domačo 
rabo svoj čas simboliziral
Alija Sirotanovic in iz kate
rega seje napajal sistem nek
danjega jugoslovanskega so
cializma, mrtev. Brane Bam
bič, predsednik sindikata po
djetja, nam je pred letošnjim 
praznikom dela praktično ra
zložil Krkino pojmovanje 
dela, ki v simbiozi s kapitalom 
(lastnim!!!) in znanjem (prav 
tako lastnim!!!) predstavlja 
temelj Krkine zgodbe 
o uspehu. Za primer sije vzel 
sistem nagrajevanja, v kate
rem so na pobudo sindikata 
uspeli ukiniti norme kot po
membno kategorijo v plačah. 
Poslej delavec v Krki sklepa 
pogodbo s podjetjem za točno 
določeno plačo, v kateri je že 
vnaprej opredeljena zahtev
nost dela in pričakovati uči
nek. Če delavec dela več, ga 
mora podjetje po Bambičevih. 
besedah posebej plačati. Če pa 
dela manj, je potrebno ugoto
viti vzroke. Ti so lahko objek
tivne ali subjektivne narave. 
Ene in druge je potrebno v po
stopku preverjanja odpraviti. 
V končni posledici lahko dela
vec zaradi lenobe, malomar
nosti ali drugih, podobnih ne
popravljivih razlogov izgubi 
delo.

»Naš cll Je, da delavec 
dela zmerno, da bi lahko 
dosegel pokojnino in jo po

Lastno znanje — lastni izdelki Miloš Kovačič

tem tudi užival!« je pouda
ril Bambič. Posledica takš
nega pristopa se kaže tudi 
v spremenjenem pravilniku 
o nagrajevanju, v katerem .so 
s 1. marcem letos vse stimu
lacije kot 30-odsotni faktor 
uspešnosti vgradili v plače. 
Bambič je prepričan, da bi si 
na tem področju morala en
krat naliti čistega vina tudi 
država in prenehati z neneh
nimi administrativnimi reci- 
divnimi štosi iz nekadnjih ča
sov, ki ne gredo skupaj z no
vimi razmerami.

Krka je zelo uspešna firma. 
Vendar je po Bambičevem 
prepričanju takšna zaradi 
tega, ker so vse stvari pra
vilno postavljene na svoje 
mesto. Ta država bi morala 
vedeti, da dobri menedžerji ne

padajo z neba. Tudi še tako 
dober menedžer pa ne more 
uspeti, če njegovih zamisli ne 
izvajajo dobri delavci. Takš
nih delavcev pa ni, če za to 
izvajanje niso ustrezno zain
teresirani. V Krki velja oboje 
in za Bambiča je prav v tem 
»ves vic« njenega uspeha.

Da njegove besede niso iz
vite iz trte, se lahko prepri
čamo iz podatkov o plačah 
glede na kolektivno pogodbo. 
Najnižja bruto plača 
v Krki je približno 60 od
stotkov nad kolektivno po
godbo. Povprečna bruto 
plača na zaposlenega v Krki 
z obema družbama pa znaša 
nekaj tolarjev manj kot 
160.000.

Najbrž prav zaradi tega 
Bambiču ne gre v glavo, da 
država limitira plače mened
žerjev. Po njegovem mnenju 
bi jih morala samo pogoje
vati. Pri tem pa bi morala 
upoštevati samo dva krite
rija: zaposlenost in dobiček. 
Prepričanje, da bi bili mened
žerji v tem primeru motivi
rani za iskanje novih proiz
vodnih programov in novo 
zaposlovanje, od česar bi 
imeli vsi korist, še naj večjo pa 
država. Tembolj, ker bi se 
s tem število davkoplačeval
cev povečalo, zmanjšal bi se 
pritisk na socialne fonde, 
s tem pa bi bili bruto stroški

Krke si danes ne moremo za
mišljati brez stalnega izobra
ževanja

na enoto proizvoda manjši in 
naši izdelki'na tujem konku
renčnejši.

Bambič tudi pri tem vidi so
žitje dela in kapitala, ki sta po 
njegovem obsojena na sodelo
vanje. »Dobrega dela ni brez 
kapitala in narobe,« pravi.

V tej luči je Bambič ocenil 
zelo pozitivne odnos Krki
nega menedžmenta do dela in

Slavko Plaveč Brane Bambič

zaposlenih. »Najbrž pri nas 
prav zaradi tega ni bilo večjih 
sporov. Nesporazume pa smo 
na relaciji sindikat-vodstvo 
tekoče razreševali. Lahko re
čem, da je ni bilo stvari ali 
pobude z naše strani, na ka
tero se vodstvo ne bi ustrezno 
odzvalo. Sam tudi pri tem vi
dim element uspešnosti na
šega podjetja, ki se v tem po
gledu lahko primerja z zelo 
uspešnimi tujimi firmami. 
Poanta takšnega odnosa pa je 
v dolgoročni stabilnosti po
djetja. Danes v vsaki 
uspešni firmi na svetu 
vedo, da se z zategovanjem 
pasu in izmozgavanjem de
lavcev lahko doseže dolo
čene kratkoročne učinke, 
dolgoročno pa takšna stra
tegija prav gotovo vodi 
v zlom podjetja,« razmišlja 
Bambič.

Predsednika sindikata 
v Krki, ki od skupno 3600 za
poslenih šteje 3172 članov, 
prav zaradi teh stvari zelo 
skrbi prihodnost Krke po 
lastninjenju, ko bodo prišli 
v podjetje novi lastniki, ki ne 
bodo čutili pripadnosti kolek
tivu, temveč jih bo slej ko prej 
zanimal le profit. To velja za 
vsa področja od investicij do 
plač in vsestranske vpetosti 
Krke v domače dolenjsko oko
lje. Iz njegovega razmišljanja

Poslovanje v letu 1994

Lastninjenje - junija
Za razliko od nekaterih večjih slovenskih podjetij so se v Krki 

na področju lastninjenja odločili »hiteti počasi«. Tako priprave 
na lastninjenje, ki prehajajo v zaključno fazo, ne ovirajo rednega 
poslovanja, na kar kažejo tudi doseženi rezultati.

Glede na visoko vrednost premoženja - 200 milijonov dolarjev 
- je Krka izbrala kombiniran način lastninjenja. Program last
ninskega preoblikovanja predvideva, da bo od 25 do 28% kapi
tala olastninjenega z interno razdelitvijo delnic, in z notranjim 
odkupom delnic, kar 70% kapitala pa bo namenjenega javni 
prodaji - za certifikate in gotovino. Od leta 1994 je Krka vodilno 
farmacevtsko podjetje v srednji Evropi, zato se za nakup njenih 
delnic zanimajo tudi tujci. Vendar pa Krkin program lasninskega 
preoblikovanja ne predvideva vključevanja tujcev v lastninjenje. 
Začel naj bi ga junija.

Krka je v lanskem letu prodala za 264 milijonov dolarjev 
izdelkov in storitev. (Zdravila za humano in veterinarsko upo
rabo, farmacevtsko-kemijske surovine, t.i. zelena zdravila, koz
metični izdelki, zdraviliško-turistične storitve). V primerjavi 
z letom 1993 je prodaja porasla za 17%. Krka je tri četrtine 
svojih izdelkov prodala na tujih trgih, na trgih 80 držav po vsem 
svetu, predvsem na trgih srednje in vzhodne Evrope. Najmoč
nejši kupci v tujini so države višegrajske skupine, države nekda
nje Sovjetske zveze, države nekdanje Jugoslavije in ostali svet. 
Krka je s svojim poslovnim nastopom, fleksibilnostjo in široko 
paleto kakovostnih, a cenovno dostopnih zdravil na področju 
vzhodne in srednje Evrope prehitela vse konkurente, tudi tek
mece iz razvitih držav. Na trgih zahodne Evrope, Japonske in 
ZDA je Krka prodajala predvsem farmacevtsko-kemiiske suro
vine, izdelane po lastnih tehnologijah. Z določenimi generičnimi 
zdravili pa je pričela vstopati tudi v Nemčijo, Veliko Britanijo in 
Skandinavijo. Glede na Krkino strategijo bodo trgi razvitih 
držav vse pomembnejši, kar kaže tudi odprtje predstavništva 
v New Yorku konec lanskega leta.

Lastna prodajna mreža
Doseženi prodajni rezultati so tudi rezultat široko razpredene 

lastne trgovinske mreže. Krka ima v tujini 11 podjetij - v Italiji, 
Avstriji, Nemčiji, Keniji, na Poljskem, Hrvaškem, v Makedoniji 
in Srbiji in predstavništva v Moskvi, Sankt Peterburgu, Vladivo
stoku, Varšavi, Alma Ati, Kijevu, Pragi, Bukarešti, Sofiji, Bu
dimpešti in New Yorku. V tujini dela za Krko 150 strokovnjakov.

Spremenjene razmere na trgih, kjer Krka pretežno prodaja 
svoje izdelke, so zahtevale tudi velika vlaganja v raziskave in 
razvoj. Rezultat vlaganj so novi izdelki, predvsem lastna gene
rična zdravila. Krka približno polovico zdravil proizvaja v sode
lovanju s svetovnimi proizvajalci zdravil, drugo polovico pa 
predstavljajo generična zdravila.
Plan 1995 - 100.000 USD na 
zaposlenega

Kakšne so perspektive za leto 1995? Miloš Kovačič, generalni 
direktor: »Pričakujemo, da bo to leto za Krko še uspešnejše, kot 
je bilo lansko, če seveda ne bo kakšnih izjemnih dogodkov ali 
pretresov. Prodajo bomo povečali, načrtujemo tudi številne inve
sticije. Plan je postavljen dokaj realno, so pa v njem prav gotovo 
še rezerve, in če bo potrebno, bomo naredili rebalans. Prodajo na 
zaposlenega naj bi letos povečali na okoli 100.000 dolarjev. Tudi 
v prihodnost gledamo optimistično, tja do leta 2000 načrtujemo 
prodajo (skupaj z družbami) v višini 500 milijonov dolarjev.«

Naložbe
Dobri poslovni rezultati so omogočili nadaljevanje naložbenih 

aktivnosti, ki tudi ob pripravah na lastninjenje v Krki niso 
zamrle. V letu 1994 so za investicije in opremo namenili 43 
milijonov dolarjev. Hkrati to po besedah Slavka Plavca, namest
nika generalnega direktorja, podjetju omogoča nadaljevanje nje
gove tesne vpetosti v širše družbeno okolje. Krka je doslej na tak 
način v mnogočem zaznamovala razvoj Dolenjske. Pa tudi tre
nutno je praktično edino podjetje, ki je v večjem obsegu sposobno 
sponzorirati kulturne, športne, humanitarne in druge derjavno
sti.

seje dalo razbrati, da tu tičijo 
nove pasti, ki se jim lahko 
izognemo le s pravočasno dr
žavno regulativo. V nasprot
nem primeru bomo namesto 
o sedanjem sožitju dela in ka

pitala spet prisiljeni živeti 
v njunem konfliktu, kar 
utegne povzročati nove 
(družbene) napetosti in go
spodarsko povsem neproduk
tivne učinke. T „ ,Ivo Kuljaj
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V GORENJU GA smo se pogovaijaii o nagrajevanju v funkciji razvoja

RAZVOJA BREZ MOEVACHEM
Plača ima več razsežnosti, os

novne pa so, kot učijo strokov
njaki, tri: socialna, motivacijska 
in stroškovna. Tri glavne akterje 
v dogovarjanju o plačali, državo, 
delodajalce in zaposlene, naj bi 
zanimale različne razsežnosti 
plač. Zaposlene najbolj motivacij
ska dimenzija, državo predvsem 
socialna, delodajalce pa zgolj 
stroškovna dimenzija plač. Kako 
potemtakem naravnati sistem 
plač, da bo zadovoljil hkrati vse 
tri osnovne vidike? O tem smo se 
skušali prepričati na konkret
nem primeru Gorenja, tovarne 
velikih gospodinjskih aparatov, 
kjer smo se pogovarjali s kadrov
skim direktorjem Dragom Bahu- 
nom, ki je tudi tvorec njihovega 
sistema »nagrajevanja«, s pred
sednikom SKEI v tej tovarni Emi
lom Krušičem, predsednikom 
SKEI Gorenja Brankom Amo
nom, delavko v galvani Silvo Plev
nik in mojstrom v montaži hla
dilnikov Janijem Sušo.

Bahun meni, da še vedno ži
vimo v .obdobju, ko imajo plače 
tudi socialno komponento, vse 
bolj pa prodira v ospredje stro
škovna komponenta. Upa pa, da 
bo počasi vse pomembnejša po
stajala tudi motivacijska kompo
nenta plač. To se bo hitreje doga
jalo v uspešnih podjetjih. Potem 
je nadaljeval:

»V Gorenju smo motivacijo vse
skozi upoštevali in smo tudi ob 
snovanju kolektivnih pogodb 
v same pogodbe vnesli sistem na
predovanja glede na uspešnost 
dela. Kaše izhodišče je naslednje: 
temelj za uvrstitev v plačilni ra
zred, imamo jih devet, je zahtev
nost delovnega mesta (izo
brazba). Uspešnost posameznika 
pa določamo z desetimi stop
njami v vsakem razredu. Uspeš
nost ocenjujemo enkrat letno. Da 
se izognemo neobjektivnostim, 
pravimo, da mora vsak zaposleni 
v treh letih vsaj enkrat napredo
vati po stopnjah. Če ne napreduje, 
potem naj komisija presodi, zakaj 
ni napredoval. Poleg tega ocenju
jemo še medmesečno osebno 
uspešnost. Imamo tudi defini
rano kolektivno pripadnost: po
leg dodatka na minulo delo, pol 
odstotka za vsako leto delovne 
dobe dodamo še pol odstotka za 
vsako leto dela v Gorenju. V ce
lem našem sistemu nagrajevanja 
je osnovne plače za 33,7 odstotka. 
Vse ostalo je vezano na uspeš
nost.«

PANORAMA: Kaj je osnovna 
plača?

BAHUN: »Osnovna plača je ra

zred. po naši kolektivni pogodbi, 
ki je enaka panožni kolektivni 
pogodbi.

PANORAMA: Ali to pomeni, 
da delavec lahko potroji os
novno plačo?

BAHUN: »Lahko. Vendar je 
eno plača, drugo pa sistem nagra
jevanja. Plače v kovinskopredelo
valni industriji nikoli niso bile in 
tudi ne bodo visoke. Smo na ravni 
dejavnosti. Naš problem j e več ka
kor polovica nekvalificiranih za
poslenih in ta količina znižuje 
povprečje. Povprečna plača pri 
nas je okoli 57000 tolarjev neto. 
Sistem nagrajevanja pa je tak, da 
res omogoča veliko povečevanje 
osnovne plače in spodbuja tudi 
dodatno usposabljanje in verti
kalno (pridobljeno izobrazbo) 
napredovanje. Skozi stopnje na

predovanja lahko delavec poveča 
osnovo za okrog 60 do 70 odstot
kov, še več pa lahko pridobi 
z osebnim prispevkom, nekaj pa 
tudi s plačevanjem zvestobe po
djetju. Plača se torej določa 
z vrednostjo točke in s stopnjo 
napredovanja. Kaša filozofija je, 
da z osnovno plačo sledimo kolek
tivni pogodbi, vendar nikoli ne 
bomo le-te presegli. Če bi to nare
dili, bi ustvarili sistem enakosti, 
ne glede na prizadevnost in 
uspešnost posameznika. In če 
bodo rezultati v bodoče omogočali 
večje vsote za plače, bomo te po
večevali samo skozi sistem 
uspešnosti posameznika in ni
koli z višjo vrednostjo točke.«

PANORAMA Kakšne plače 
dobiva vodstvo, kakšne vo
dilni strokovnjaki?

BAHUN: »Pri nas velja za vse 
ravni zaposlenih, da plače v tej 
dejavnosti niso najboljše. Kar se

tiče menedžerjev, spoštujemo vsa 
na Slovenskem veljavna pravila. 
Vsa leta, ko v Gorenju nismo mo
gli v celoti spoštovati kolektivne 
pogodbe, tudi menedžerjem ni
smo plačevali toliko, kolikor bi 
jim po predpisih smeli. Mislim 
pa, da imajo naši vodilni strokov
njaki prenizke plače, in namera
vamo nekatere strokovne delavce 
glede na uspešnost posameznika 
dosti bolje nagrajevati. Drugače 
jih bomo izgubili.«

PANORAMA Ali kompenzi
rate relativno nižje plače 
strokovnjakov s kakšnimi bo
nitetami. Takimi, kot so v na
vadi v razvitih državah?

BAHUN: »Nimamo službenih 
elitnih stanovanj. Poslovodni de
lavci nimajo bonitet. Nekateri 
imamo pravico do službenega av
tomobila za prihod na delo in za 
nujne službene poti. Bo pa seveda 
trg delovne sile, ko se bo razvil, 
prinesel s seboj tudi potrebo po 
takšnih in drugačnih bonitetah. 
Imamo pa za zaposlene nekakšne 
bonitete v obliki stimulacij pri 
razdelitvi počitniških kapacitet. 
V Moravskih toplicah imamo

VEC POUDARKA STIMULACIJI

Ali ste v SKEI tovarne veli
kih gospodinjskih aparatov 
zadovoljni s sistemom nagra
jevanja ali pa bi kaj spreme
nili, smo povprašali Emila 
Krušiča, predsednika SKEI 
v Gorenja GA.

KRUSIČ: »Sistem v osnovi 
ni slab, ga je pa treba dogra
diti in izgraditi v podrobno
stih. Največjo težavo je pov
zročil prehod iz prejšnjih 
grup dela v plačilne razrede 
ter stopnje zaradi same, dokaj 
nizke kvalifikacijske struk- 
ture delovne sile.«

PANORAMA: Kaj ste mi
slili s tem, ko ste dejali, da 
je treba sistem še izpiliti? 
Ali so plače slabše kot po 
starem sistemu?

PRI NITKI P1ACI 
SE STIMULACIJA 
NE VIDI

Silvo Plevnik smo zmotili 
v Galvani.

PANORAMA: Kakšne so 
plače v proizvodnji?

PLEVNIK: »V Gorenju de
lam 26 let, vseskozi v galvani. 
Plača je prenizka, kljub ta
kemu sistemu, kakršnega 
imamo zdaj. Tam zgoraj imajo 
sicer zapisano, da napreduješ 
zaradi let, spodaj pa se razlike 
ne vidi, ni opaziti, če je de
lavka ,stara'.«

PANORAMA: S tem, da 
vam firma pol odstotka 
doda za vsako leto pripad
nosti podjetju, bi se vam to 
moralo poznati pri plači...

PLEVNIK: »Trinajst od
stotkov bi moralo biti več, da.«

PANORAMA: Kaj ni?
PLEVNIK: »Ja, napisano 

je, samo spodaj ni nič.«
PANORAMA: V kuverti?
PLEVNIK: »Triintrideset

tisočakov za 26 let dela zame 
ni plača.

PANORAMA: Ali da po
djetje kaj ob praznikih, 
novem letu, kaj Je z regre
som?

PLEVNIK: »Za novo leto

smo dobili, regres pa je v treh 
delih. Boljše bi bilo, če bi vse 
naenkrat dah, bi vsaj kaj zale
glo.«

PANORAMA: Vaše vod
stvo pravi, da delavci ne
radi delate ob sobotah, če
prav so plače kar v redu...

PLEVNIK: »Saj delamo.
Lahko rečem, da je obvezno, 
a večinoma raje koristimo 
proste dneve, ker je davek 
tako visok. S kakimi petimi 
.iberšihti' bi prišla čez 50 tiso
čakov.«

PANORAMA: Vendar ko
ristite proste dneve?

PLEVNIK: »Če je dosti de
lavcev na delu, potem lahko 
koristimo. Ugodneje je biti 
doma, kot da ti plačajo.«

KRUŠIČ: »Slabše, boljše. To 
je relativno. Delavce zanima, 
koliko dobijo v žep, in dejan
sko zaradi te spremembe v si
stemu delavec ni dobil večje 
plače, nekateri kvečjemu 
manjšo. Treba ga je izpiliti 
z vidnejšo stimulacijo.«

PANORAMA: Ampak saj 
ta je vključena v sistem...

KRUŠIČ: »Vprašanje je,
kako se izvaja. Nekdo to oce
njevanje bolj korektno izvaja 
oziroma ga izvaja, drugi pa ga 
sploh ne.«

PANORAMA: Ali je takih 
primerov veliko?

KRUŠIČ: »Tisti šefi, ki so 
začeli ocenjevati, so še 
v manjšini. Ampak v takih 
okoljih je potem manj proble
mov, ker pri tem mora človek 
človeku pogledati v oči, pa ni 
več zahrbtnih predvidevanj, 
pretvez, čudnih razmišljanj 
ali obtožb.«

PANORAMA: Koliko časa 
že delti e ta sistem?

KRUSIČ: »Imamo ga že 
štiri leta, je pa resda dve leti 
miroval, dve pa se že »vrti«, 
tako da lahko že vidimo ra
zlike med posameznimi okolji 
v tovarni, vidimo, kje se izvaja 
in kje ne. Ko sem rekel, da 
hočemo vidnejšo stimulacijo, 
sem mislil na tole. Dolgo so 
kot stimulacijo uporabljali 
samo povprečni koeficient 
osebnega prispevka in tudi ta 
je bil dovolj nizek, komaj 3,3- 
o ds to ten. Pri zadnjih dveh 
plačah so ga dvignili na 5 od
stotkov. Se pa kajpak v sku
pini ti odstotki seštejejo in 
uspešnejši je lahko nagrajen 
tudi z več kakor temi skupin
skimi petimi odstotki.«

PANORAMA: Kako se je 
sindikat pri tem angaži
ral?

KRUŠIČ: »Najdlje smo se 
borih za spoštovanje kolek
tivne pogodbe. Lani jeseni 
smo jo začeli stoodstotno spo
štovati, kar pa ni bilo kdove- 
kako težko, glede na višino os
novne plače. Potem smo v sin
dikatu rekli, zdaj pa so na vr
sti drugi členi kolektivne po
godbe, na primer določilo 
o nagrajevanju osebne uspeš
nosti. V svojih okoljih imamo 
ljudi, ki niso napredovali že 
več let, in to je treba urediti. 
Ah dokazati, da so ti delavci 
slabi ah pa jim dati, kar jim 
gre. Večina ljudi hodi na delo, 
da zasluži.«

PANORAMA: Kje so
vzroki za zastoje pri ures
ničevanju sistema nagra
jevanja?

KRUŠIČ: »Vzrok je člove
ški faktor. V nov sistem smo 
šli z istimi ljudmi, istimi gla
vami, v katerih ni mogoče čez 
noč spremeniti miselnosti. Da 
šef ne bi naredil napake pri 
osebni oceni podrejenih, raje 
vse skupaj pusti pri miru in 
tako stanje se potem vleče iz 
leta v leto. Delavci pa so danes 
že bolj osveščeni, tudi v sindi
kalno, berejo kolektivne po

godbe, vprašujejo. Pogovar
jajo se med seboj, ker je že 
prodrla v njih zavest, da posa
meznik ne more narediti nič, 
da je uspešna le skupina, ki 
enako misli, ki se bori za iste 
cilje, ki tišči v isto smer, da se 
energija sešteva in je moč 
večja. Pripravljamo analize, 
kje delavci že dlje časa niso 
napredovali. Za te bo treba 
v najkrajšem času položiti na 
mizo argumente za zastoj 
v napredovanju, in če jih ne 
bo, bo treba tem delavcem ta
koj popraviti plačo.«

PANORAMA: Kako se pri

takih debatah gledata sin
dikat in vodstvo, preko 
»puškinih cevi«, ali kako?

KRUŠIČ: »Delamo vsak
svoje delo, imamo vsak svoje 
interese, za katere pa vemo, 
da jih je treba na neki točki 
združiti. Delamo v interesu 
podjetja, za boljšo plačo, de
lamo za to, da jutri ne bo po
djetje zastalo. Odnosi so ko
rektni, dobri pa so zato, ker 
smo se naučili nastopati z ar
gumenti. Nihče ne blefira. Ko 
je treba, razbijamo s pestmi 
po mizi, se skregamo, ni
mamo pa navade trdo zapirati 
vrat za seboj. Znamo sedeti od 
pol osme zjutraj do devete 
zvečer in pri tem nihče ne gre 
iz pisarne. Tak razgovor po
navadi obrodi sadove.«

v najemu letno 1500 nočitev do 
leta 1997. Polovico jih delita oba 
sindikata po svojih ključih, 850 
nočitev pa deli poslovodstvo kot 
nekakšno dodatno stimulacijo. 
Finansiramo gledališko pred
stavo, vstopnice dobe delavci tudi 
kot neke vrste nagrado. Pri dolo
čenih strokovnih usposabljanjih 
organiziramo ekskurzije kot na
grado. Vse te bonitete so v funk
ciji stimulacije...«

PANORAMA: Vaš »gene
ralni«, Jože Stanič, je ne
davno tega potožil, da imate 
toliko naročil, da bi morali de
lati vse proste dneve, toda de
lavci se upirajo, češ da pre
malo zaslužijo pri tem...

BAHUN: »Ta odpor se mi zdi do 
neke mere logičen, čeprav se vsi 
zavedamo, da je treba te dodatne 
tržne možnosti izkoristiti. Do 
zdaj smo tudi delali ob sobotah, ki 
jih, poleg tega, da jih plačujemo 
kot nadure, še dodatno stimuli
ramo. Vsak delavec dobi zraven 
še nominalni znesek. V režiji pa 
skušamo v kar največji meri iz
koristiti proste dneve. Problem 
pa nastane, ker država obdavčuje 
nadurno delo, torej plača podjetje 
več, pa še delavec lahko zaradi 
teh izplačil pri dohodnini pre
skoči v višji davčni razred.«

PANORAMA: Kaj bi v Gore
nju storili s prihrankom, če bi 
vlada znižala obremenitve 
plač, tako, kot to terja gospo
darstvo? Bi sredstva lahko 
uporabili za razvoj ali pa bi 
delavci pritisnili z zahtevo po 
večjih plačah?

BAHUN: »Gorenje delavce še 
kako zanima razvoj podjetja. 
V zadnjih štirih letih smo 
ogromno vložili v modernizacijo 
proizvodnje, da bi nadomestili iz
gubo jugoslovanskega trga s trgi 
na Zahodu. To smo uspeli nare
diti na račun kar naj večje raci
onalizacije v podjetju in tudi na 
račun plač. Prepričan sem, da je 
politika hitrega prelivanja de
narja v plače dolgoročno po
gubna. Uspešna podjetja so to že 
spoznala in tam te nevarnosti več 
ni.«

RAZMIŠLJAMO 0 EM 
KOLEKTIVNI POGODBI ZA
GORENJE

Enako vprašanje kot Rru- 
šiču smo postavili Branku 
Amonu, predsedniku SKEI za 
celotno Gorenje. Torej naj 
oceni veljavni sistem nagraje
vanja.

AMON: »Sistem plač je
v Gorenju GA temeljito pri
pravljen in bolj ali manj je to 
tudi projekcija za jutrišnje 
Gorenje, delniško družbo 
z vsemi hčerinskimi firmami. 
Razmišljamo, da bomo potre
bovali enoten sistem kolektiv
nih pogodb. Jutrišnji cilj je 
imeti eno kolektivno pogodbo 
za vse Gorenje, da bomo imeli 
enaka izhodišča. Pred očmi 
imam vizijo nekakšnega soci
alnega plana, ki bo deloval 
v primeru, da bo Gorenje 
uspešno poslovalo, ki pa bo 
zaščitil delavce, če se poslova
nje toliko poslabša, da bi po

djetje potrebovalo sredstva za '■< 
odpravnine. O tem se sindikat 
namerava pogovarjati tako 
s poslovodečo strukturo kot 
z novimi lastniki firme, idejo 
namerava prenesti. tudi čla
nom svetov delavcev. Gre za 
nekakšno finančno rezervo, 
sredstva, ki bi jih oblikovali in 
uporabili v omenjenem pri
meru ter tako delavcem za
jamčili tudi to socialno var
nost.«

PANORAMA: Kaj bi sin
dikat želel storiti z denar
jem, ki bi denimo ostajal 
podjetju na račun nižjih 
obremenitev plač?

AMON: »Razmišljali smo 
že in tudi predlagali, da bi 
imeli dodatno pokojninsko 
zavarovanje skozi podjetje, 
skozi dobiček. Vendar zamisel 
ni padla na plodna tla, menda 
iz bojazni, da bi se ta sredstva 
nenamensko uporabljala. 
Smo pa to pobrali, kje drugje 
kot na Zahodu, kjer imajo

vsaj tri veje pokojninskega 
zavarovanja: poleg zakonsko 
obveznega imajo v podjetjih 
še svoje dodatno prostovoljno 
pokojninsko zavarovanje, ki 
ga izvajajo in nadzirajo sveti 
delavcev in sindikati, tretja 
pa je potem še osebna odloči
tev za doplačilo.«

VSAJ PLAČA JE REDNA
Janija Sušo, mojstra v mon

taži hladilnikov, smo povpra
šali, kako je zadovoljen 
s plačo, sistemom nagrajeva
nja, možnostjo napredovanja.

SUŠA: »Zaenkrat se tola
žimo s tem, da dobimo plačo 
redno. Nagrajevanje po delu 
pa še ni učinkovito. Če hočeš 
nekoga nagraditi, mu ne mo
reš dati gor pol procenta ali 
en procent. Ko smo se z vod
stvom o tem pogovarjali, smo 
pričakovali vsaj kakih 10 od
stotkov za koeficient oseb
nega prispevka. Pa so nam 
najprej dali približno tri od
stotke in šele nedavno tega so 
ta koeficient dvignili na pet 
odstotkov. No ja, pet odstot
kov tudi je nekaj...

PANORAMA: Kolikšno
plačo Imate?

SUŠA: »Letos bom imel 15 
let delovne dobe, vso v Gore
nju. Z dvema delovnima sobo
tama na mesec dobim okrog 
69000 tolarjev. Za moje delo

je to premalo, ampak v teh 
časih je Gorenje edino od nek
danjih gigantov,' ki je še 
ostal.«

PANORAMA: Ali delate 
veliko nadur?

SUŠA: »Od novega leta de
lamo samo v prvi izmeni ob 
sobotah, se pravi tista iz
mena, ki je imela ves teden 
dopoldanski turnus, potegne 
še v soboto. Lani pa smo delali 
še v obeh sobotnih izmenah. 
Z vodstvom smo se dogovorili, 
da smo malo dvignili dnevni 
plan. Bilo je v interesu delav
cev, da naredijo dnevno de
nimo po 10 komadov več, pa 
je zato sobotno popoldne pro
sto. Za soboto dobimo tudi do
datno stimulacijo, po 2000 to
larjev in še nekaj za šiht.«

Pripravil Boris Rugelj
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Reportaža o Muri, kjer vladata red in zadovoljstvo in jim kljub težavam ne manjka optimizma, saj se zavedajo, kot pravi Jože Turkelj:

MURA JE NAŠA IN TAKO BO TUDI
OSTALO. MUHA JE EVROPA

V Muro v Murski Soboti ne 
more priti oziroma vstopiti vsak 
obiskovalec, kadar bi se mu zaho
telo. Gost mora najprej vljud
nemu vratarju povedati, koga želi 
v Muri obiskati, in šele ko vratar 
po telefonu preveri, ali gostitelj 
gosta pričakuje oziroma sprejme, 
sme ta nadaljevati pot. Murine 
vratarje pa bi lahko kdo mimo
grede zamenjal tudi s cariniki: ko 
namreč obiskovalec prestopi 
prag Mure, se mu iznenada zazdi, 
daje stopil - v Evropo!

Tovarna v parku
Murine prostrano »tovarniško 

dvorišče«, če mu sploh smemo 
tako reči, še najbolj spominja na 
lepo urejene parke, s katerimi se 
ponašajo v Radencih, Moravskih 
Toplicah in drugih naravnih 
zdraviliščih v Pomurju. Snežno 
bele proizvodne hale Mure ležijo 
med čudovitimi nasadi vrtnic in 
drugega cvetja ter med cvetočim 
okrasnim drevjem, skrbno nego
vane zelenice pa krasijo umetni
ške skulpture. Enako kakor po
doba tega »parka« pa človeka pre
senetita čudovit mir in tihota, ki 
vlada v njem med delovnim ča
som, saj kljub temu, da dela na 
matični lokaciji Mure v Murski 
Soboti več tisoč delavcev, izven 
proizvodnih hal v delovnem času 
ni videti nobenega. Ob zamenjavi 
izmen pa se asfaltirane poti v tem 
»parku« iznenada napolnijo z več 
tisoč ljudmi, ki so tako elegantno 
oblečeni, kakor da bi zares bili 
sprehajalci na kakšni promenadi 
- skratka pravi muralisti. Od 
sprehajalcev jih loči samo to, da 
hitijo na avtobuse, ki že čakajo 
pred tovarno. Res, nenavaden pri
zor za vse, ki poznajo razmere in 
pogoje dela v večini naših to
varn...

Mura pa ni samo na zunaj po
dobna najbolj razvitim tovarnam 
v Evropi, pač pa je tudi njena pro
izvodnja na evropski ravni. »Več 
kot 90 odstotkov naše celotne 
proizvodnje gre v izvoz na naj
zahtevnejša evropska in sve
tovna tržišča,« pravi eden od vo
dilnih mož Mure Ernest Eben- 
španger, direktor Tovarne mo
ških oblačil. »Mura je že deset
letja vključena v neusmiljen kon
kurenčni boj na tržiščih v razvi
tem svetu, kar se zrcali tudi 
v vsem našem delu in poslova
nju.«

Letna proizvodnja: blizu 
4 milijone kosov oblačil

Mura ni samo naj večja tovarna 
v Pomurju, pač pa je tudi za slo
venske razmere pravi »gigant«. 
Po besedah Ernesta Ebenšpan- 
gerja je trenutno v Muri, ki ima 
svoje obrate tudi v Gornji Rad
goni, Ljutomeru in Lendavi, zapo
slenih 6551 delavcev, ki so v lan
skem letu proizvedli skupaj 
3.770.000 kosov oblačil in za to 
predelali 11,3 milijona kvadrat
nih metrov tkanin. V Muri torej 
letno porabijo za izdelavo oblačil, 
6e to za šalo povemo v drugi mer
ski enoti, 1130 hektarjev blaga. 
Glede na to, da ima denimo občina 
Ljubljana Center 506 hektarjev 
Površine, bi lahko z blagom, ki ga 
letno porabijo v Muri, dvakrat 
Prekrili celotno občino Ijubljana 
Center in še bi ostalo 118 hektar
jev kamgarna, svile in drugih zla
sti kakovostnih tkanin.

Mura proizvede toliko oblačil, 
ia bi lahko praktično »oblekla« 
7se Slovence, če bi seveda imeli 
dovolj denarja, da bi se oblačili 
samo v kakovostna in zato tudi 
de ravno poceni Murina oblačila. 
Cani je denimo Mura proizvedla 
^30 tisoč moških oblek, 440 tisoč 
hoških suknjičev, 550 tisoč mo- 
&ih hlač, 140 tisoč moških plaš- 
'ev, 116 tisoč ženskih kostimov, 
|-60 tisoč ženskih jaken, 220 tisoč 
inskih plaščev in še in še bi 
ahko naštevali. Žal pa kupna 
hoč v Sloveniji ni tako velika, da 
J1 si lahko privoščili samo Mu
dila oblačila. »Po merilih na naj
eti zahtevnih evropskih in sve
tovnih trgih proizvaja Mura 
3ajho oblačila srednjega, višjega 
111 naj višjega kakovostnega in

s tem tudi cenovnega razreda,« 
pojasnjuje Ernest Ebenšpanger. 
Zato je tudi v naših trgovinah za 
Murino moško obleko potrebno 
trenutno v povprečju odšteti 30 
do 40 tisoč tolarjev, cene ženskih 
kostimov pa se vrtijo med 20 in 
35 tisoč tolarji.

Kakovost in še enkrat 
kakovost

Mura pa se na razvitih evrop
skih in svetovnih tržiščih ni zasi
drala zaradi količine, temveč za
radi kakovosti svojih proizvodov. 
Prizadevanja za čedalje večjo ka
kovost je zato moč čutiti na vsa
kem koraku.

Na stenah v poslovnih zgrad
bah in proizvodnih halah visijo 
lični plakati z devetimi »zlatimi 
pravili« celovitega sistema obvla
dovanja kakovosti.

»V podjetju Mura European 
fashion design Murska Sobota 
bomo tržili in proizvajali kako
vostne izdelke in storitve, ki bodo 
čim bolje zadovoljevali potrebe 
potrošnikov in strank, podjetju 
pa zagotavljali dolgoročni po
slovni uspeh. Zastavljene cilje 
bomo uresničevali skladno z zah
tevami sistema celovitega obvla
dovanja kakovosti,« piše na tem 
likovno sodobno opremljenem 
plakatu, na katerem je nato na
štetih devet izhodišč, na katerih 
gradijo v Muri »stavbo kakovo
sti«. Kakšna so ta izhodišča? Eno 
denimo pravi, da mora biti kako
vost izdelkov in storitev Mure na 
ravni kakovosti tržno usmerje
nih podjetij, ki so priznana in

Ernest Ebenšpanger: Ekonom
ska politika Muri in drugim 
izvoznikom ni naklonjena
uspešna na svetovnih tržiščih. 
»Do zahtevane kakovosti bomo 
prišli s stalnim izobraževanjem 
in ustreznim motiviranjem vseh 
zaposlenih,« se glasi drugo izho
dišče. In kako je z odgovornostjo 
za kakovost? »Vodstvo podjetja je 
odgovorno za uresničevanje poli
tike kakovosti, organizacijske 
enote za doseganje ciljev, vsak za
posleni pa za kakovost svojega 
dela.«

»Domala vsi zaposleni v Muri 
se zavedamo, da je naša socialna 
varnost in perspektiva odvisna 
od visoke kakovosti naših proiz
vodov,« pravi predsednica Sindi
kata delavcev tekstilne in usnjar- 
skopredelovalne industrije
v Muri Erika Vogrinčič-Barbarič 
in dodaja, da tudi sindikati podpi
rajo prizadevanja vodstva za do
seganje čim višje kvalitete. »Go
vorimo o tako imenovani samo
kontroli, kar pomeni, da vsak de
lavec sam kontrolira kvaliteto ti
stega, kar naredi. Pri tem pa si 
delavci med seboj pomagajo in 
pomagamo in prav nobene za
mere ni, če denimo delavka na 
tekočem traku sodelavko v pred
hodni fazi dela opozori, da je na
redila napako in ji izdelek vrne 
v ,popravilo1.«

Zaradi visoke kakovosti svojih 
proizvodov imata Murini tovarni 
moških oblačil in ženskih plaščev 
že certifikat ISO 9001, v Tovarni 
ženskih oblačil pa bodo pristojne 
komisije ravno v začetku maja še 
zadnjič kontrolirale kvaliteto, na
kar bo tudi ta Murina tovarna 
prejela - v to nihče ne dvomi 
- certifikat evropske kakovosti.

Erika Vogrinčič-Barbarič: 
Socialna varnost in perspek
tiva delavcev je odvisna 
od kakovosti proizvodov

Kako je mogoče doseči takšno ka
kovost v proizvodnji? »Gre za dol
goročno spoštovanje reda in dis
cipline v proizvodnji ter za 
ustrezno znanje in motiviranost 
vseh zaposlenih,« pojasnjuje Er
nest Ebenšpanger. Ali ne spomi
nja to na tisto šalo, ko so Angleža 
vprašali, kaj počne s travo pred 
hišo, da ima tako lepo negovano. 
»Nič,« je odvrnil Anglež. »Samo 
zalivam in kosim jo redno - in to 
že 100 let!«
Za pošteno delo pošteno 
plačilo

»Zato, da lahko v Muri dose
gamo take rezultate, pa moramo 
tudi vsi zaposleni delati po evrop
skih normah,« pravi Erika Vo
grinčič-Barbarič in dodaja, da de
lavci dosegajo in presegajo evrop
ske norme tako po obsegu kot ka
kovosti. Pa tudi sicer delavci 
Mure že delajo v pogojih, ki so 
značilni za razvite države.

Tako so morali letos na daljši 
predčasni kolektivni spomladan
ski dopust, saj se morajo tudi 
z dopusti prilagajati modnim se
zonam. »Zato, da ne bi zaostali za 
naj novejšimi modnimi trendi, na
ročniki do zadnjega čakajo z na
ročili za novo sezono, temu pa se 
prilagajajo tudi tekstilci. To 
vpliva tudi na prerazporeditev 
delovnega časa pri konfekcionar- 
jih, ki imajo v aprilu in septem
bru manj dela, v ostalih mesecih 
pa toliko več,« pojasnjuje Ernest 
Ebenšpanger. Dodaja, da bodo 
morali delavci Mure delati od 
maja do septembra vse sobote 
v eni izmeni, saj bodo samo tako 
lahko ujeli kratke roke za proiz
vodnjo konfekcije po naj novejši 
modi. Zasidranost na evropskem 
in svetovnem tržišču pač terja 
tudi nemajhne žrtve. »Vse več de
lavcev se zaveda neizprosne res
nice, ki velja na razvitih tržiščih, 
daje namreč treba delati, ko delo 
je, in počivati, ko ga ni.«

Res pa je, da so delavci Mure 
— vsaj za naše razmere - za po
šteno delo tudi pošteno plačani, 
čeprav je na svetu pač tako, da bi 
verjetno težko našli človeka, kije 
povsem zadovoljen s svojo plačo.

»Plače v Muri so že dalj časa 
nad kolektivno pogodbo,« pojas
njuje sindikalni zaupnik Jože 
Turki. Zato se tudi sedaj, ko je 
podpisana nova tarifna priloga 
h kolektivni pogodbi, sindikalisti 
v Muri ne bodo imeli moralne 
pravice boriti za višje plače, saj te 
še vedno presegajo zneske tudi iz 
nove tarifne priloge. »Seveda pa 
bi delavci, ki tudi prizadevno de
lajo, radi višje plače, saj današnja 
draginja ne prizanaša niko
mur ...«

Trenutno je povprečna neto 
plača v Muri 55 tisoč tolarjev, 
vendar tudi mnogi delavci in de
lavke za šivalnimi stroji z dodatki 
za delovno dobo, izmensko delo in 
večjo produktivnost lahko zaslu
žijo mnogo več. Tudi najnižje 
plače v Muri so bile in so večje, 
kot določa kolektivna pogodba.

Delavci Mure uživajo še neka
tere ugodnosti. Tako lahko v to
varniški trgovini precej ceneje 
kupujejo konfekcijo zase in za 
svoje družinske člane, organizi
ran imajo prevoz na delo (tisti, ki

se vozijo z javnimi prometnimi 
sredstvi, dobijo povrnjenih 80 od
stotkov stroškov), prehrana med 
delom je urejena celo za tiste, ki 
morajo uživati dietno prehrano, 
skrb za delavce pa je čutiti tudi 
na drugih področjih. Delavci 
lahko denimo ceneje letujejo 
v Murinih počitniških objektih, 
tovarniški sindikat jim regresira 
sezonsko kopalno karto za po
murska zdravilišča in podobno.

Tudi teh pravic si delavci niso 
izborili čez noč, pač pa so, kakor 
pravi Jože Turki, plod večletnih 
pogajanj med vodstvom in sindi
kati. Ta dialog teče neprekinjeno, 
saj sindikati budno bdijo nad 
uresničevanjem pravic delavcev.

Poleg tega pa je v Muri še vedno 
močno razvita solidarnost med 
delavci. Tako se lahko delavci 
včlanijo v sklad vzajemne po
moči, kjer lahko po potrebi dobijo 
od 30 do 40 tisoč tolarjev kredita, 
prav tako pa vsak mesecev okoli 
350 delavcev Mure zaprosi za 
kratkoročni ali dolgoročni kredit 
v Delavski hranilnici, v katero je 
sindikat Mure vključen.

Delavci bodo tudi 
delničarji Mure

»Delavci smo ponosni na to, da 
smo zaposleni v Muri,« pravi 
Jože Turki in poudarja, da Mura 
»gor drži« tretjino pomurske re
gije. Po nekaterih izračunih živi 
v družinah Murinih delavcev 18 
do 20 tisoč Pomurcev, ki so vsi 
odvisni od gospodarskih rezulta
tov Mure, da o tem, kaj blizu 150 
milijonov mark Murinega deviz
nega priliva pomeni za regijo in 
vso Slovenijo, niti ne govorimo. 
Delati v Muri pomeni zato danes 
v Pomurju neko posebno »čast«. 
»Delavci Mure čutimo pripadnost 
kolektivu, kar se je še enkrat po
kazalo, ko je morala večina delav
cev na predčasen kolektivni do
pust.«

»Med sedanjimi in bivšimi de
lavci Mure je bil in vseskozi tudi 
obstaja velik interes za lastninje
nje. Velika večina delavcev bo vlo
žila svoje certifikate v podjetje,« 
pravi Turki in poudarja, da je 
Mura za svoj model lastninjenja 
dobila soglasje agencije in da je 
potemtakem prva faza lastninje
nja končana.

Na obisku v Muri pa človek 
opazi še nekaj: čeprav v njej vla
data red in disciplina in čeprav 
morajo delavci izpolnjevati zah
tevne norme, so nenavadno 
sproščeni in ne kažejo takšne za
skrbljenosti za prihodnost, ka
kršna se je zajedla v prenekateri 
naš kolektiv.

Jože Turki: Delavci Murš 
čutimo pripadnost kolektivu

Sindikat je dobro 
organiziran in močan

»Morda je tako tudi zato, ker 
Mura ni odpuščala trajno presež
nih delavcev, z izjemo šoferjev 
pred nekaj leti, ko je prišlo do 
vojne na Balkanu. Pa tudi takrat 
je Mura vsem šoferjem ponudila 
drugo primerno zaposlitev, ti
stim, ki se za drugp delo niso mo
gli odločiti, pa je pomagala na 
druge načine,« pravi sindikalni 
zaupnik Jože Turki. Kako po
membno vlogo ima Svobodni sin
dikat v Muri, smo se lahko pre
pričali tudi sami, saj je v času

našega nekajurnega obiska sindi
kalno pisarno obiskalo blizu 40 
delavcev.

»Delavci prihajajo zaradi kredi
tov, zaradi nezadovoljstva s pre
mestitvijo, zaradi različnih spo
rov z vodilnimi, zaradi proble
mov, s katerimi se srečujejo kot 
delovni invalidi, in podobno. Sin
dikat pa delavcem nudi tudi 
pravno pomoč. Vsako prvo soboto 
dela v naši pisarni pravnik ob
močne organizacije ZSSS za Po
murje, ki nato zastopa naše de
lavce v sporih tako pred različ
nimi organi Mure, po potrebi pa 
tudi na delovnem sodišču,« pojas
njuje Turki in poudarja, da se za
radi navzočnosti »delavskega od
vetnika« vsa vprašanja, povezana 
z uresničevanjem delavskih pra
vic v tovarni, mnogo bolj resno in 
kvalitetno obravnavajo.

Očitno je v Muri podobno kakor 
v uspešnih tovarnah v razvitem 
svetu, kjer imajo dobre tovarne 
tudi dober in močan sindikat. 
Samo tako se lahko razvije pravo 
in zdravo partnerstvo med delom 
in kapitalom, ki je prvi pogoj za 
uspeh.

Mura jev Evropi, naša 
ekonomska politika pa 
še ne

Mura, ki je lani izvozila za 146 
milijonov mark svojih proizvo
dov in na slovenskem trgu iztr
žila 3,8 milijarde tolarjev, pa je 
kljub vsej svoji uspešnosti lani 
ustvarila samo za 94 milijonov 
tolarjev dobička.

»Pestijo nas podobni problemi 
kakor vse druge izvoznike v Slo
veniji,« poudarja Ernest Eben
španger in dodaja, da je vsem 
znano, koliko je lani tečaj marke 
zaostal za inflacijo. Tolar se je 
očitno znašel v apreciacijski 
zanki, iz katere ga doslej naša 
ekonomska politika še ni znala 
ali hotela rešiti. »Samo pomislite, 
koliko je Mura pri 146 milijonih 
mark izvoza izgubila, če je kurz 
marke zaostal za inflacijo 8 od
stotkov. Gre za več kot 10 milijo
nov mark.«

Konkurenca na evropskem tr
žišču je čedalje ostrejša tudi za
radi tega, ker je delo v vseh drža
vah v tranziciji bistveno cenejše 
kakor pri nas.

»Naši tuji partnerji cenijo naše 
izkušnje, znanje, tehnologijo, pa 
tudi poslovne odnose, ki smo jih 
razvili v zadnjih 30 letih, zato se 
obseg naših naročil ne zmanj
šuje. Vendar pa dobivamo naro
čila za zahtevnejšo proizvodnjo 
in manjše serije, medtem ko eno
stavnejši in velikoserijskl posli 
gredo marsikdaj mimo nas v dr
žave vzhodne Evrope,« pojasnjuje 
Ebenšpanger. »Moramo si priz
nati, da smo predragi, in to zlasti 
zaradi previsokih plač, ki so pre
visoke tako v neto, še veliko bolj 
pa v bruto zneskih. Pri nas je živo 
delo izredno obremenjeno z daja
tvami. Tako v naših kalkulacijah 
cena dela zavzema že 70 odstot
kov. Povsod po svetu je ta odsto
tek veliko manjši.«

Zaradi tega se kljub vsem napo
rom kolektiva uvozno-izvozne 
»škarje« tudi v Muri zapirajo. 
»Pred leti je Mura poslovala z 80 
odstotki lastnih sredstev, sedaj 
pa imamo lastnih obratnih sred
stev bore malo in moramo poslo
vati z dragimi krediti,« opozarja 
Ebenšpanger. 0 tem, kam se pre
takajo sredstva, ki jih s trudom 
ustvarjajo Murini delavci, pa ob 
kreditih R +12 do 18 sploh ni 
treba govoriti.

V Muri so, kakor pravi Eben
španger, upali, da bo naša eko
nomska politika bodisi s stimula
cijami ali z drugimi ukrepi poma
gala izvoznikom prebroditi seda
nje razmere, vendar očitno tudi 
v letošnjem proračunu ne bo sti
mulacij za tiste, ki so že doslej 
z lastnimi silami vlekli voz na
šega gospodarstva naprej.

Kljub težavam pa, vsaj zdi se 
tako, kolektiv Mure z optimiz
mom zre naprej, saj Muri tudi 
doslej in v še težjih časih ni nihče 
nič podaril. Kar so ustvarili, so 
naredili z lastnim delom, zna
njem in poslovnostjo. Težav se ne

Kaj v Muri 
menijo in kako 

se počutijo 
delavci?

Drago Kodlla: V Muri sem 
že 18 let. Čeprav je v tem času 
Mura izredno napredovala 
(večja je kvaliteta, povečal se 
je izvoz), se mi zdi, da se ni 
veliko spremenilo. Delavci še 
vedno čutimo pripadnost ko
lektivu, v tovarni pa še vedno 
tudi pravice delavcev nekaj 
veljajo. Noja, plače bi že lahko 
bile višje, saj tudi delamo po 
evropsko.

Rasama Gerič: V Muri sem 
zaposlena že 27 let in še vedno 
rada hodim na delo. Res je, da 
se v Muri veliko dela, vendar 
lahko pridni tukaj tudi zaslu
žijo.

Vlado Kocet: V Muri delam 
že 13 let. Večkrat ljudje mi
slijo, da so v Muri zaposlene 
samo delavke, vendar je tudi 
delavcev veliko. Zdi se mi, da 
smo vsi, ki delamo v Muri, po
nosni na to, saj nam mnogi 
zavidajo. Medtem ko v mnogih 
kolektivih delavce odpuščajo, 
je pri nas še vedno dela dovolj 
in včasih celo preveč. Sicer pa 
kolektiv Mure »drži skupaj«. 
Imamo svoja športna društva, 
družabna srečanja in po
dobno. Moti me le, da so ra
zlike v plačah prevelike.

bojijo, ker so se jih naučili pre
magovati. Ali ni tudi to Evropa?

Ko človek po čudovito ureje
nem »parku« zapušča Muro, se 
nehote vpraša, kdaj se bodo meje 
vsega tistega, za kar je sinonim 
Mura, razširile na vse Pomurje in 
Slovenijo.

Tomaž Kšela
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V preteklih dneh seje v sloven
skem parlamentu po dobrih treh 
letih in pol odprla razprava 
o temi, ki jo je bilo ves ta čas 
praktično prepovedano odpirati, 
zlasti pa ne na tak način, kot je 
bila odprta sedaj.

Uradno dobrih dvanajst tisoč 
petsto, v resnici pa skoraj tri
najst tisoč podpisnikov je konec 
lanskega oktobra dalo držav
nemu zboru možnost, da se loti 
občutljivega dela in temeljito pre
veri, pregleda in popravi zakon 
o denacionalizaciji, ki ga je prav 
tako konec oktobra tri leta prej 
v sorazmerno kratkem času, v ev
foričnem vzdušju politične pre
vlade Demosove koalicije in ob 
popolni prevladi vpliva interesov 
bivših razlaščencev sprejela slo
venska skupščina.

Pogled v tisti čas se nam danes 
zdi kot pogled v davno preteklost. 
Kot da se to ni dogajalo pred ko
maj tremi leti, kot da to ni bila 
ista generacija, skoraj isti ljudje. 
Vsakdo, ki si je upal na glas pod
vomiti o svetosti lastnine, o izk
ljučnosti pravice do fizičnega po
sedovanja premoženja, je bil ana- 
temiziran.

Zakon je bil sprejeman na os
novi samo enega stavka v XCIX. 
amandmaju k stari slovenski 
ustavi, ki je povedal naslednje: 
»Preoblikovanje družbene last
nine v javno in druge oblike last
nine ter omejitve lastnine ureja 
zakon.«

Že samo ta stavek je dovolj, da 
vsem zatrjevanjem upravičencev 
do denacionaliziranega premože
nja navkljub lahko ugotovimo, da 
je bilo tudi delegatom takratne 
skupščine in večjemu delu slo
venske srenje jasno, da v sodobni 
družbi lastnina ni absolutna in 
neomejena pravica. In komaj dva 
meseca po sprejemu zakona je ta 
ista skupščina sprejela ustavo, 
s katero je to temeljno misel še 
nadgradila. V 33. členu je zapi
sano: »Zagotovljena je pravic^ do 
zasebne lastnine in dedovanja.« 
Toda že v 67. lenu pravi: »Zakon 
določa način pridobivanja in uži
vanja lastnine tako, daje zagotov
ljena njena gospodarska, soci
alna in ekološka funkcija.« In 
v 68. členu določa, da pravica do 
lastnine ni temeljna človekova 
pravica, temveč le pravica držav
ljana: »Na zemljiščih tujci ne mo
rejo pridobiti lastninske pravice, 
razen z dedovanjem ob pogoju 
vzajemnosti.« Ter nazadnje v 69. 
členu: »Lastninska pravica na 
nepremičnini se lahko v javno 
korist odvzame ali omeji proti na
domestilu ali v naravi pod pogoji, 
ki jih določa zakon.«

Seveda lahko razumemo vse te 
člene v zelo zoženem smislu 
— zgolj v korist posameznika, 
lastnika. Vendar pa ne pozabimo, 
da smo na pragu tretjega tisoč
letja, v evropskem okolju, ki je 
usmerjeno v razumevanje vseh 
norm v družbi v takem smislu, da 
je pravica posameznika omejena 
s pravico drugih. In to v skrajni 
konsekvenci pomeni, da norma 
o zagotovitvi gospodarske, soci
alne in ekološke funkcije ob uži
vanju (zasebne) lastnine pomeni,

PRAZNIČNI »SPOMNI«

»Bili ste v zmoti«
»Ljubi dragi Slovenci!« S temi besedami seje pred davnimi leti 

obrnil k svojim dragim rojakom cerkveni reformator Primož 
Trubar. Verjetno bi nas tudi danes takole nagovoril. Obletnica, 
s katero zdaj proslavljamo zgodovinski dogodek izpred 50 let, bi 
se tudi Primožu Trubarju zdela primerna, da bi se spet takole 
obrnil na Slovence.

Praznujemo spomin na izredno pomemben zgodovinski dogo
dek. Pol stoletja je minilo od tega, ko je svobodoljuben svet 
premagal najbolj strahotno pošast, ki ga je hotela uničiti: faši
zem, porojen v Italiji, in nacionalsocializem, ki mu je pomagal 
na svet eden največjih zločincev v zgodovini človeštva, Adolf 
Hitler.

Ves svet bo praznoval obletnico velikega dogodka, pri nas 
Slovencih pa se zatika.

Poglejte, kako lepo bi lahko bilo: Če ne bi bilo trpkih, bolečih 
spominov na Kočevski Rog, na Turjak, Teharje, na Sveti Urh, pa 
na to, kar se je dogajalo v Kozlarjevi gošči na Ljubljanskem 
barju in drugih s krvjo oblitih krajih v naši lepi domovini!

Pa se človek vprašuje, zakaj je bilo potrebno vse to gorje, ki ga 
je moral prestajati slovenski človek!

Zakaj je bilo vse tisto v Kočevskem Rogu?
Zakaj so že prej, med vojno, vlačili ljudi k Svetemu Urhu, jih 

tam mučili, nekatere celo z lopatami obglavljali?
Zakaj so tisti, ki so sodelovali z okupatorjem - kolaboracioni

sti - s svojim izdajstvom spravili pred puške toliko ljudi?
Zakaj so poklali toliko ljudi? Zakaj so pobili mlado dekle, 

pesnico in pisateljico Anico Galetovo in še toliko drugih domo
vini zvestih Intelektualcev?

Zakaj so poslali toliko ljudi v taborišča, kjer so umirali od 
gladu? Zakaj so jih pošiljali v Auschvritz in druga nemška 
taborišča, pa v tržaško Rižarno, v krematoriie?

Zakaj?
Zakaj se je moralo ravno v Ljubljani spočeti in zaročiti naj

hujše zlo slovenskemu narodu? Zakaj je bilo treba ustanoviti 
belo gardo in s tem zasejati sovraštvo med ljudmi?

Na Štajerskem in na Gorenjskem se je partizanstvo pojavilo 
mnogo prej kot v tako imenovani Lju bljanski pokrajini, pa se tu 
ni razpasla bela garda in domobranstvo. (Na Gorenjskem seje 
pojavilo domobranstvo šele leta 1944.)

Je bila vera v nevarnosti pred komunizmom samo v Ljubljan
ski pokrajini?

Zakaj je bilo treba vero spolitizirati?
Zakaj je moralo zaradi vere v smrt nad 85.000 Slovencev, 

pretežno mladih?
Osvobodilna fronta v vseh Temeljnih točkah svojega pro

grama nikjer ne omenja, da se bori proti veri. Edini in poglavitni 
program Osvobodilne fronte je bil boj, in to brezkompromisen 
boj proti okupatorju in njegov izgon iz domovine!

Zakaj je katoliški kler v Ljubljani borce proti okupatorjem 
- partizane prekrstil v komuniste, kar je bila največja laž?! 
Zakaj na tej laži vztraja še dandanes?

Klerikalni prvaki Slovenske ljudske stranke in ljubljanska 
škofija so združeno mobilizirali za boj proti brezbožnemu ko
munizmu skoraj vse katoliške sile v pokrajini, od duhovščine, 
študentov do organizacij Katoliške akcije in Marijine družbe na 
podeželju.

Toda kje je bil tedaj la brezbožni, tolikanj nevarni komuni
zem? Za Hitlerjevega propagandnega ministra Geobelsa je bil 
vsak, ki seje uprl in boril proti naclfašizmu, komunist, bandit, 
ki gaje treba pokončati!

In tega navodila seje oprijela katoliška cerkev v ljubljanski 
škofiji in to zadnje tudi vestno izpolnjevala! Vatikan pa je le 
počasi spoznal, kaj fašizem je.

Ko je potem po končani vojni škof Rožman iz prostovoljnega 
pregnanstva v Argentini pisal dolgo pismo v Vatikan, v katerem 
se je opravičeval, da je zapustil svojo škofijo in vernike v njej 
prepustil usodi, je dobil odgovor v treh besedah:

Bili ste v zmoti! Naša stališča ste sl, na žalost, napačno 
razlagali!

Zaradi te zmote takratnih slovenskih politikantov s škofom 
na čelu je moral slovenski narod prestati toliko gorja?

Zaradi te zmote je bilo ob življenje nad 85.000 pretežno mla
dih ljudi!

Zakaj del slovenske politike z verskimi poglavarji vred še 
vedno vztraja, da smo bili partizani komunisti in da je bil 
poglavitni cilj našega boja le revolucija?

Povejte vsi, ki še trmasto vztrajate v zmotah, ali in kako boste 
praznovali obletnico veličastne zmage, ki jo bo praznoval ves 
svet? Slišim, da s škofovo črno mašo v Cankarjevem domu!

Ko so Italijani zasedli Ljubljano leta 1941, je tedanji škof 
Rožman opravil nadvse slavnostno mašo v stolnici in s sloves
nim Te deum laudamus zapel zahvalo za dobro izpeljano okupa
cijo Ljubljane in dela Slovenije. K črni maši se pa ne poda Te 
deum.

Rado Zakonjšek-Cankar

Slovenci na žalost nismo 
takšni, da bi nam izid vsake 
knjige pomenil majhen praznik. 
Spomnim se, kako je neki zgodo
vinar z velikim veseljem objavil 
svojo ne ravno zlahka priprav
ljeno knjigo, ki pa je imela več 
pomanjkljivosti, kot je bilo mo
goče sklepati iz njegovih vznese
nih napovedi. Njegovi stanovski 
kolegi v knjigi niso videli ničesar 
dobrega. Nanj so se spravili z uni
čujočimi kanoni.

Kljub temu verjamem, da bo 
imel Rudolf Hribernik — Sva
rim, znani partizanski poveljnik, 
upokojeni general in narodni he
roj, te dni dvojni praznik. Kot 
partizanski borec in poveljnik in 
kot zaveden Slovenec bo prazno
val obletnico konca druge sve
tovne vojne, praznoval pa bo tudi 
izid svoje knjige, sicer šeste po 
vrsti, Spomini, ki ji je dal podna
slov Klic svobode.

Knjiga je te dni izšla pri Znan
stvenem in publicističnem sre
dišču v Ljubljani, predstavljena 
pa bo 5. maja, se pravi na SO. 
obletnico imenovanja slovenske 
vlade, kije tedaj simbolizirala ve
liko večjo mero slovenske suvere
nosti, kot jo je Slovenija v nasled
njih letih dejansko živela v ok
viru FLRJ. Zaradi te neugodne 
okoliščine pa omenjenega zgodo
vinskega dejstva ne kaže podce
njevati; vsak razvoj se giblje po 
vijugavih poteh.

Hribernik v Spominih opisuje 
vso svojo življenjsko pot. Spisal 
jih je že leta 1988, vendar do ob
jave iz spleta razlogov ni prišlo. 
Pred bližajočo se 50. obletnico pa 
je našel skupni jezik z omenje
nim založnikom, kije razumel, da 
so spomini partizanskega povelj
nika, ki se je bojeval na tako po
membnem bojišču, kot je bilo Slo
vensko primorje, kjer so igrali

pomembno vlogo tudi zavezniški 
strateški interesi, vsekakor 
vredni objave. Za objavo je avtor 
dopisal krajše poglavje o sloven
ski osamosvojitvi in o novem po
ložaju Slovenije, predvsem 
z obrambnega vidika.

Vsebinsko težišče Spominov je 
na času NOB. Seveda ne izvemo 
ničesar spektakularno novega. 
Omembe vredna je objektivnost, 
s katero riše dogajanje od prvih 
dilem in lastne odločitve za osvo
bodilni boj in vključitev vanj 
v Dolomitih pa vse do konca 
vojne, ki ga dočaka na vojaški 
akademiji Vorošilov v Sovjetski 
zvezi. Po človeški občutenosti se 
s tem delom ne more primerjati 
drugi, ki opisuje Hribernika kot 
častnika JLA in kot republiškega 
sekretarja za ljudsko obrambo 
ter nazadnje kot poveljnika repu
bliškega štaba teritorialne ob
rambe.

Lastnina - izključna pravica ali dolžnost ?

VKMTEVIASTMNF NF 
POMENI ABSOLUTNE PRAVICE
DO IZBIRE VRAČILA
da mora uživalec lastnine najprej 
upoštevati te tri družbeno normi
rane funkcije lastnine, če hoče 
v vsem ostalem neomejeno uži
vati svojo lastnino.

In prav zato ustava predpisuje, 
da država sme z zakonom predpi
sati pogoje za zagotavljanje druž
bene funkcije lastnine. Daljna 
preteklost so časi, ko je posamez
nik lahko rekel: »Ta gozd, ta 
njiva, ta tovarna je moja in z njo 
lahko delam, kar hočem nikogar 
ne briga, tudi če jo uničim!« V so
dobni družbi (in po vseh trditvah 
to menda smo tudi mi) je posa
meznik dolžan lastnino uporab
ljati v skladu z zakonskimi (in 
moralnimi) normami.

In tu pridemo do dilem, ki so se 
odpirale ob sprejemanju zakona 
o denacionalizaciji in se ponovno 
odpirajo ob obravnavi njegovih 
sprememb in dopolnitev. Ali je 
resnično pravica do posedova
nja lastnine absolutna pravica? 
Ali je resnično absolutna pra
vica upravičenca do izbire oblike 
vračila denacionaliziranega pre
moženja? Ali je mogoče, da dr
žava, ki z ustavo predpiše, da se 
z zakonom zagotovi gospodar
ska, socialna in ekološka 
funkcija lastnine, obenem noče 
spremeniti zakona, s katerim do
voljuje, da nima pravic do fizič
nega posedovanja lastnine abso
lutno prednost pred njeno gospo
darsko in socialno funkcijo?

Niti predlagatelji niti zagovor
niki sprememb zakona o denaci
onalizaciji ne odrekamo denaci
onalizacijskim upravičencem 
pravice do vrnitve lastnine. Za
govarjamo pa stališče, da vrnitev 
lastnine ne more pomeniti abso
lutne pravice do izbire oblike 
vračila. Država je z^zakonom 
o denacionalizaciji izkazala voljo 
do vrnitve krivično odvzete last
nine, a po našem mnenju preura- 
njeno in nepremišljeno, v želji po 
vseobsežni, tudi moralni, popravi 
krivice pozabila na lastne, dr
žavne interese. In prav gotovo je 
interes te države, da zagotovi tako 
funkcioniranje lastnine, ki bo 
prinašala optimalni gospodarski 
učinek in optimalno zaposlenost.

Zato zagovorniki sprememb za
kona trdimo, daje potrebno zago
toviti vrnitev lastnine, da pa 
mora biti izbira oblike vračila 
enakopravna pravica zavezanca 
in upravičenca, vedno pa taka, da 
je družbena škoda čim manjša.

V podporo takemu stališču naj 
povem, da so v vseh državah 
vzhodne in srednje Evrope, kjer 
so se odločili za denacionalizacijo 
(naši sosedi Hrvati se je sploh

V besedilu spoznamo nadvse 
resnega človeka (četudi mu hu
domušni vložki niso tuji) s po
udarjenim občutkom za (mo
ralno) čast in dolžnost. Čut za 
dolžnost (do domovine) ga je 
pravzaprav »pahnil« med osvobo
dilne borce. V tem pogledu je 
strog sodnik kolaborantstva, ven
dar ni ujetnik propagandnega 
žargona, ki je praviloma odbija
joč.

Spomine se splača prebrati za
radi številnih stvari. Naj omenim 
samo prepričljive opise socialnih 
razmer v Dolomitih pred vojno, 
pa avtorjevo toplino, s katero 
obravnava ljudi, soborce, starše, 
še posebej pa zavedno slovensko 
ljudstvo kot nenadomestljivo 
partizansko zaledje. Zanimivi so 
tudi kritični in samokritični pre
misleki, ki spremljajo vso knjigo; 
posebej kritičen pa je avtor v zad
njem obdobju, ko »komentira« 
zmeraj bolj očitno slepo ulico ju
goslovanskega razvoja. V knjigi 
vsekakor zaman pričakujete po
dobo okostenelega poklicnega vo
jaka. Pokazal se bo predvsem klen 
značaj, ki je 50 let zgledno sledil 
klicu svobode. M. I.

niso lotili kljub temu, da lastni
njenje normalno poteka), dali 
prednost vračanju lastnine 
v obliki denarne odškodnine, ob
veznic ali delnic v privatiziranih 
podjetjih. V naravi vračajo samo 
stanovanjske objekte in manjša 
zemljišča, medtem ko je vračanje 
podjetij v naravi možno samo, če 
upravičenec v enakopravni kon
kurenci z drugimi interesenti za 
privatizacijo (v naših primerih bi 
to bili predvsem zaposleni in 
bivši zaposleni v podjetjih) do
kaže, da je njegov poslovni pro
gram za bodoči razvoj podjetja 
najugodnejši, in če zagotovi, da bo 
ohranil delovna mesta v podjetju.

Izvajanje denacionalizacije 
v Sloveniji je v treh letih in pol 
pokazalo celo vrsto hudih hib za
kona in tudi podzakonskih aktov, 
pa vendar nobeno od poročil 
vlade o izvajanju denacionaliza
cije ni omenjalo nobenih drugih 
problemov razen počasnosti izva
janja. Šele poročilo Slovenskega 
odškodninskega sklada iz lan
skega novembra je jasno poka
zalo, da prihaja ne le do napak, 
ampak do hudih zlorab in neza
konitosti. Glede na to, daje vlože
nih kakih 40.000 denacionaliza
cijskih zahtevkov, Slovenski od
škodninski sklad pa je dobil do 
izdelave poročila v obravnavo le 
okrog 1600 zadev, lahko govo
rimo glede na obseg kršitev za
kona, ki jih je ugotovil sklad, le 
o vrhu ledene gore in glede na 
neuradne informacije o celi vrsti 
določb, kijih objavljajo mediji, bi 
lahko mirno uvedli v naš besed

njak nov pojem »divje denaciona
lizacije«.

Kako bi lahko drugače imeno
vali vračanje v celoti obnovljene 
stanovanjske hiše »upravi
čencu«, kije ob podržavljanju kot 
odškodnino dobil tri stanovanja, 
ob vrnitvi pa jih seveda ni vrnil, 
pa tudi odškodnine za sredstva 
vložena v obnovo hiše, ni plačal? 
Ali — kako imenovati denacionali
zacijo trgovine z mešanim bla
gom v kraju, ki danes šteje okrog 
800 prebivalcev in je zaloga blaga 
ob podržavljanju ocenjena na reci 
in piši 2.000.000 DEM!! Ah je ce
nitev goljufiva ali pa je bil trgovec 
vojni dobičkar. (V 87. členu za
kona pa jasno piše, da »niso upra
vičenci do denacionalizacije 
prejšnji lastniki premoženja, ki 
je bilo podržavljeno po zakonu 
o odvzemu vojnega dobička, pri
dobljenega v dobi sovražnikove 
okupacije«)?

Tako v prvem kot v drugem pri
meru (in koliko jih je še med de- 
settisoči ostalimi) bi moral na
stopiti javni pravobranilec in sto
piti v bran družbenega in držav
nega premoženja.

Država je država vseh državlja
nov, tako tistih, ki jim poravnava 
pred mnogimi leti storjene kri
vice, kot tistih, ki bodo to še deset
letja plačevali. Nihče ji ni dal pra
vice, da si zakriva oči pred zlora
bami in nepoštenjem v imenu ne
kih imaginarnih moralnih obvez 
do poravnave krivice. In prav 
tako ji nihče ne daje pravice, da bi 
na račun tisočev brezposelnih in 
zmanjšanja gospodarske aktiv
nosti znova v imenu nekih višjih 
moralnih ciljev popravljanja pre
tekle krivice, neupravičeno favo
rizirala upravičenca nasproti za
vezancu — celo proti sami sebi!

Breda Pečan

Ideja dr, Pretnarja
Odkar je »socialdemokrat« Janša zapustil ministrski položaj, se 

je povprečno število novih afer na teden precej zmanjšalo. Seveda 
pa to ne pomeni, da sploh ni tem, ki zelo zanimajo javnost, kot se 
lepše reče javnemu prepiranju. Očitno pa je, da je epicenter vseh 
teh tem (oz. prepirov) neskrlt v vprašanju razmerja med cerkvijo 
in državo. Poleg vsega - kot da netiva za razpravljanje o tej temi ne 
bi že sami imeli dovolj — je svoj ustvarjalni donesek dodal še 
poglavar katoliške cerkve s svojo najnovejšo encikliko. Skratka, 
podlage za stalno obnavljanje kar naprej istih vprašanj v medijih je 
več kot dovolj. Na vrsto osnovnih vprašanj, ki jih je pred slabim 
letom priobčila t. 1. krovna komisija, se navezuje še vrsta vseh 
mogočih zgodovinskih, pravnih, kulturnih in drugih političnih 
označevalcev.

Dialog med cerkvijo in državo, ki seje na formalni ravni bolj ali 
manj ustavil, se nezadržno nadaljuje na vseh drugih ravneh, od 
domnevno strokovnih do bifejskih, vendar je na vseh opazna poli
tična zagata. Zakaj se ta ne more razrešiti? Morda bo kdo pomislil, 
da se vsa debata vrti okoli kakšne neizrečene kolektivne travme. 
A je pravzaprav nasprotno, v končnem učinku pa isto: vse kolek
tivne travme v zvezi z razmerjem med cerkvijo In državo so izre
čene do konca, brez vsakršnega preostanka, še najmanj zgodovin
skega. Problem pa je v tem, da tako tisti govorci, ki se vpisujejo na 
cerkveno stran, kot oni drugi, ki zagovarjajo koristi posvetne dr
žave, ne morejo iz sheme, po kateri zastopajo stališča določenega 
dela državljanov. Zdi se, da iz te sheme kratko malo ni izhoda, kar 
seveda jasno priča o tem, da sta obe instituciji porabili vsa sredstva 
in obrabili vse mehanizme, ki bi problem rešili brez škode za 
demokracijo. Celo parlamentarno glasovanje o vprašanjih, ki se 
lahko legitimno postavijo na več področjih (npr. v šolstvu, pri 
lastninjenju gozdov ipd.), očitno ne bi ničesar dolgoročno rešilo, saj 
je jasno, da bi sprememba razmerja moči v državnem zboru hitro 
privedla do nasprotnega glasovanja.

Čeprav se pri nas s številnimi topoumnimi predlogi za najbolj 
nemogoče referendume zamegljuje možna koristna funkcija tega 
posebnega demokratičnega instrumenta, pa je v navedenem pri
meru vse bolj očitno, da bi prav referendum bil najboljša terapija za 
stanje naše demokracije, ki ga simptomatično označuje omenjena 
debata. To je med drugimi dobro opazil tudi akademik dr. Stojan 
Pretnar, predstavnik dobre stare šole pravnega mišljenja v najbolj
šem pomenu besede. Dr. Pretnar je namreč predlagal referendum 
o vračanju fevdalnih cerkvenih posesti. Z drugimi besedami pove
dano, je torej stvar samih državljanov, ali se jim zdi primerno živeti 
v demokratični družbi z elementi fevdalizma.

Vzemimo idejo dr. Pretnarja za začetni predlog, ki bi nemara 
lahko pomagal k razbistritvi tudi drugih spornih zadev med insti
tucijama države in cerkve. Vsa sporna vprašanja so se namreč 
v vsej debati že tako daleč izkristalizirala, da je že mogoče nedvo
umno odgovarjati z »da ali ne«. Poleg omenjenega spornega vpraša
nja gozdov gre še za vprašanja o verouku v šoli, splavu, kontrace
pciji itd. Če bi sedanji sprti strani torej opustili jalovo »približeva
nje stališč«, bi verjetno zelo kmalu lahko oblikovali štiri ali pet 
vprašanj, na katera vsaka od njiju odgovarja drugače. Vsa ta vpra
šanja bi morali postaviti seveda ljudstvu oziroma volivcem.

Ker gre za dolgoročna vprašanja, bi zaradi prihrankov najbrž 
lahko pripravili referendum kar skupaj z naslednjimi državnoz
borskimi volitvami, vse zakonodajne poteze na tem področju, pote
kajoče vračanje gozdov ipd., pa bi do takrat zamrznili. Najbolj 
žgočega vprašanja,, namreč o tem, kdo da je imel prav v minuh 
krvavi zgodovini, z referendumom sicer ni mogoče rešiti, a verjetno 
bi se ga vseeno dalo malo bolj umakniti tja, kamor spada - namreč 
v zgodovino. Darko Štrajn
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Nekateri menijo, da popravlja
nje krivic prepočasi teče, drugi da 
je denacionalizacija neživljenjska 
in povečuje napetost v družbi. Da 
država niti kapelice ni postavila, 
da pa cerkev pretežno dela le to. 
»Pokopov in mrliških listov« niso 
uredili »katoličani«, a da jih je za 
tri četrtine državljanov. Slišimo, 
da je oskrunjenih več enobejev- 
sklh spomenikov kot nekoč raz
pel in kapelic. Spremenjenih 
imen cest, ulic in šol bo kmalu 
toliko kot pod okupacijo (nova 
moda prekrščanja, da nam bo bo
lje). Mnogi se čudijo splošnemu 
povečanju grabeža, nasilja in kri
minala, ne prištejejo pa vpliva 
»demokracije in liberalizma«. 
Morala naj bi še narekovala, da 
ne storimo drugim česa, česar ne 
želimo, da bi kdo storil nam, stara 
resnica pa, da svobodo omejujejo 
pravice soljudi. Malokdo se meni 
za to. Prepogosto - kot na Divjem 
zahodu ali v šerifovskih filmih 
- namišljeni in pravi šerifi ali 
duhovni pastirji jemljejo pravico 
vižilantsko sami v roke. Bog je 
visoko in že star, pa ne vidi, kaj 
počno njegovi služabniki na zem
lji. Cesar in sodnije imajo preveč 
dela, pravica tehta z zavezanimi 
očmi. Otopele nas komaj še ujeze, 
recimo, globokoumne misli fi
nančnih pomembnežev o (pre- 
)velikih zneskih pokojnin, plač 
zaposlenih in socialnega trans
fera. Ti se tičejo pri upokojencih 
posredno dobre tretjine družbe, 
vsaj polovico družbe posredno 
predstavlja aktivno prebivalstvo, 
katerega prejemki so celo neure
jeni. Prejemki obojih ne dajo pra
vega sorazmerja odločanja v vo
lilnem telesu tudi zaradi še fluid
nega svetovnonazorskega ali 
strankarskega strukturiranja. 
Nepošteno velik pa je vpliv pre
možnejšega dela družbe. Na ome
njene zneske gleda le kot na pri
pravno možnost za prerazdelje- 
vanje. In potem vznikajo ideje 
o previsokih pokojninah, ki da so 
realno za desetino višje(?), kar
da lzravnava(?) upokojencem
pobrano pred letom (mogoče bi 
spet kaj vzeli in pred volitvami 
velikodušno delček vrnili, da bi 
jih volili?). Obglodovati smemo še 
kakšno kost, denimo, manijo 
povzpetniško purgerskih status
nih simbolov - nabavljanje (pre- 
) dragih vozil za stare in nove 
urade, preurejanje kamelij, kjer 
dela vse bolj neučinkovito vse več 
ljudi -, drago državo in podobno. 
Ah pa menjalnice in denarne in
stitucije zaradi prenizkih deviz
nih tečajev in previsokih obresti, 
ko se o primerni ceni deviz ne 
sporazumejo s ponudbo in pov
praševanjem zaradi »iznajdlji
vih« špekulacij.

Zaliti, rejeni vsevedneži pridi
gajo o shujševalnih kurah in 
zdravi prehrani, ko (pre)neka- 
teri zdravniki o prehrani nočejo 
slišati (poklicni gladovni štraj-

kači pa vedo, da ne le izsilijo svoj 
prav, temveč očistijo še telo stru
pov s terapijo posta). Odgovor
nost za nemarno gospodarjenje 
z denarci (kam se izgubljajo zne
ski dodatnega zavarovanja, da ho
čejo novo, ali zvišano prispevno 
stopnjo?) pa prelagajo na zdrav
nike in recepte.

Možje pod celibatom, ki iz last
nih izkušenj ne vedo nič o otro
cih, eksistenčnih in drugih dru
žinskih skrbeh, niti nočejo slišati 
o ženskih duhovnih, nas pouču
jejo o skrbi za otroke, družino in 
farizejsko trobezljajo o pošteno
sti, vzgoji in prosveti. Zdimo se 
jim primerno zaostali in nepo
učeni nedonošenčki, da nas pitajo 
le s šarlatanstvom lastnih »res
nic«. Zato povsem upravičeno 
dvomimo o njihovih intelektual
nih sposobnostih. Še bolj o tem, 
kako takšni odrešeniki dojemajo 
realnost. Kaj naj si mislimo o nji
hovi percepciji razmer v svetu, ko 
niso prepoznali širjenja globalne 
človeške mizerije in šele zdaj - ko 
so milijoni in milijoni pokončani, 
ko je po svetu ob vsem bogastvu 
še toliko lačnih, revnih in neza
poslenih - omenjajo kulturo 
smrti. Čez noč tudi ne velja več 
bogu, kar je božjega, cesarju, kar 
je cesarjevega. Vsak naj se, če 
noče biti ekskomuniciran, upre 
družbenim normam, po svoje 
oceni, kaj je prav, in naj ne spo
štuje zakona, pa če je še tako de
mokratično izglasovan. Za znan
stveniki in komunisti bodo zdaj 
ekskomunicirane še množice. 
Planiranje družine, kontracepcij
ska sredstva, splav, evtanazija so 
v zaostrujočih se razmerah, para
doksalno, večji tabu kot prej. Tudi 
če bi morali morda prenaselje
nost v prihodnosti po maltusov- 
sko kanibalsko reševati zaradi 
zatiskanja oči danes, ko bi se še 
dalo kaj storiti. Siromašni naj tr
pijo, sicer ne bodo prišli v nebesa. 
Premožnejši jih imajo na tem pla
netu. In ker je med svetovnim 
prebivalstvom ubožcev mnogo, bo
več kandidatov za pekel (no, vsaj 
ne bo zmanjkalo posla za hierar
hijo). Cerkev osvoboditve je kaj
pak greh, tisti škof v Franciji pa 
naj ne razmišlja o brezperspek
tivnosti generacij, naj molči kot 
dunajski kardinal, pa bo prav. Kje 
ostaja osnovna človeška pošte
nost, se vprašamo tudi ob najno
vejši izjavi škofovske komisije za 
resnico, ki ob naših 70.000 druži
nah na robu eksistence in ob več 
kot 120.000 nezaposlenih mo
druje in sanja le o svojem vplivu 
in oblasti.

In kaj naj porečemo o tokratni 
periodični izjavi razumnikov. 
Podpisnikov je res za tretjino 
manj, vendar se čudimo, kako se 
nekateri še strinjajo, da zapišejo 
njihova imena pod zmedeno iz
javo, ki vtika del novejše zgodo
vine v navednice. Kaj se jim še zdi 
pomembno in kaj je s celovitostjo

pogleda na razmere!? Seveda so 
potem krivi spet znani neznanci 
za oskrunjenje spomenika na ce
sti, ki nosi ime OF. Ime, ki priča 
o času, ko se je dobršen del slo
venske elite skupaj s prebival
stvom, razen znanih zoprnikov, 
dogovoril in odločil, da Slovenci 
ne bodo hlapci. Ob petdesetletnici 
naj se spremeni ime še te ceste.

Potuhnjeno teče ubijanje resnice. 
Naj bo Večna pot, pravijo. Zmage 
nad fašizmom se ne moremo 
spomniti na primernejši način. 
A so tako pridobitve francoske re
volucije kot protifašizma danes

V novi Ribičičevi knjigi, ki je 
verjetno še zanimivejša od prejš
njih, se spet oglašajo ključna 
vprašanja razvijanja parlamen
tarizma pri nas. Četudi izločimo 
vse druge tehtne misli iz posa
meznih tekstov v knjigi, pa jih ni 
niti umestno, niti primerno, 
ostaja pred nami še zmeraj ena 
temeljnih izkušenj Cirilovega bi
vanja v slovenskem parlamentu 
kot poslanca, ki vedno ob skoraj 
vsakem vprašanju ali problemu, 
kije na dnevnem redu, razmišlja, 
ugotavlja, ocenjuje in se odloča. 
Knjiga je zanimivo in izvirno na
rejena iz sestavin posameznih 
odločitev v državnem zboru in 
prejšnji skupščini - nekakšna 
mini inventura tega hrama uče
nosti in odločanja. Pred našimi 
očmi se od strani do strani raz
grinja nepopustljivo nihanje med 
sprotno - dnevno politiko in pr
sti poslancev, ki pritiskajo na 
sivo tipko — tako pomembno za 
ljudi — volllke in volllce.

Če bi bilo moč sklepati po ilu-

že del zahodne, evropske civiliza
cije. Prav tako pozitivne izkušnje 
socializma, ki so ostvarjene v dr
žavah socialne solidarnosti. Ne
kateri bi jih najraje zamolčali, po
zabili, izbrisali in zagrebli v pod
zavest. In da se ne bi kdo še kaj 
spomnil, je treba - v vsej katoli
ško odpuščajoči dobrotljivosti 
- kazati s prstom na druge, čiv- 
meč govoriti - že zaradi sprave, 
miru in strpnosti - o (le) nekate
rih minulih zamolčevanjih in be
lih lisah. Del te civilizacije so po
stale tudi slabe navade podedova
nih izkušenj iz zgodovinskih do
gajanj, denimo, prenesenih s to-

straciji na naslovnici te knjige, je 
na najbolj varnem mestu v poli
tiki sam avtor te knjige. Je visoko 
v krošnji bogato ozelenele sloven
ske lipe, od koder s teniškim lo
parjem servira jajca najpomemb
nejšim liderjem slovenskih par
lamentarnih strank. Ti mu udar
cev ne vračajo, ker se ukvarjajo 
z drugimi zadevami in imajo roke 
zasedene z drugimi rekviziti, 
samo z loparji ne. Drnovšek ima 
v roki bič, Peterle klobuk, Koci
jančič puško, Janša pa z obema 
rokama odgrinja zemljo proti 
vrhu oblasti.

Tudi s to knjigo postaja vedno 
bolj očitno dejstvo, da se je dr. 
Ribičič popolnoma predal misli 
Turgenjeva, ki pravi: »Resnica, ki 
je ne povemo o pravem času, je 
hujša od laži.« In Ciril kot posla
nec in profesor doživlja vsakod
nevno nove in nove podobe posa
meznih resnic. In da te resnice ne 
bi sčasoma postale laži, si jih 
sproti zapisuje in vsake toliko 
časa strne v podobo knjige. In eno

talitarnim duhom teokratske res
nice v totalitarizem tehnološke 
dobe, v nacizem, fašizem, da, in 
boljševizem. Prekrščevalci so ve
nomer med nami. Pravzaprav gre 
za podobne, enake ali kar iste, ki 
so tudi prej diletantsko zaplani- 
rali ali na druge načine preprečili 
primernejši razvoj, nad čemer se 
zdaj sprenevedavo zgražajo zato, 
da bi lahko raboto nadaljevali. Ži
vijo, tu so, m sploh ni res, da so 
bili krivi le neki Bavarci ali salz
burški nadškofle. Zdaj iz izkušnje 
vemo, da so kvizlingi večna, stara, 
pokrita domača rihta, od Valj- 
huna do imen iz časov »Provicia

od njih imamo danes priložnost 
spoznati. Vsebina SIVE TIPKE je 
predvsem v drugem delu še svež 
zapis nekaterih dogajanj v slo
venskem parlamentu, kjer avtor 
nastopa kot oseba, ki ga je življe
nje vrglo na tisto peščino, na ka
teri se mora vsakdo, ki se na njej 
znajde, s kom ali čim bojevati 
- kot je nekoč zapisal Ciril Zlobec. 
Nisi se sicer prišel bojevat, a se 
moraš: na eni strani je razbur
kano morje, na drugi strnjena 
množica zahtevno radovednih, pa 
tudi iskreno upajočih na ugoden 
izid tvojega spopada.

Že od Cervantesa naprej so 
mlini na veter zaznamovani 
s tragično zmoto don Kihota, 
z brezupnostjo boja, a hkrati tudi 
z neustavljivo močjo dolgorokih 
pošasti, ki meljejo počasi, 
a vztrajno. Položaj poslanca, torej 
tudi C. Ribičiča, v slovenskem 
parlamentu je velikokrat podo
ben don Klhotovemu položaju; 
večen dialog z mlini na veter. Na 
eni strani velika moč, skoncentri
rana v zlobirani večini ob posa
meznem vprašanju, ki ga razre
šuje državni zbor, in na drugi 
strani goloroka manjšina ali celo 
goloroki posameznik — poslanec.

di Lubiana« in še kje. Kot tisti, ki 
za velikonočno cvetlico pravega 
imena niti ne omenjajo več, da bi 
ostalo za vselej pozabljeno.

Razmišljanje o dnevu vstaje in 
o prvem maju postaja žalostno. 
Kaže misliti na spremembe. Kako 
do politične elite, ki se ne bi ru
tinsko lenobno sebično ujčkala 
na delcih zavožene preteklosti, 
kako do spodbudnega ustvarjanja 
nove vrednosti z umnim delom, 
z znanjem in znanostjo do mož
nosti za lepše dni mladih genera- 
cij.

Milan Samec

Na eni strani vpletenost poslanca 
v skoraj sleherno vsebino, ki se 
obravnava, na drugi strani nevid
nost sile delovanja oblasti.

Cervantesov don Kihot je dal 
Sančo Pansi takle nasvet: »Nikoli 
ne začenjaj prepira o rodovih, 
oziroma vsaj primerjaj jih nikoli 
med seboj, zakaj med rodovi, ki 
jih primerjaš, mora eden biti 
nujno najboljši, pa te bo sovražil 
tisti, ki ga boš ponižal, ne da bi te 
kakorkoli poplačal oni, ki ga boš 
povišal.« Nasvet, kakorkoli že pri
kladen za vsakdanjo rabo, se av
torju dr. C. Ribičiču ni zdel spre
jemljiv, ko je pisal to knjigo. 
V zgodbah, ki sestavljajo mozaik 
SIVE TIPKE, ni primerjal, temveč 
je razkrival. Teksti ne odslikavajo 
avtorja, ki bi veroval popolnost 
tega državnega zbora in demo
kratičnost vseh odločitev v njem, 
pač pa veruje v njegovo izpolnje
vanje. Za precej dogodkov, ki so 
opisani v tej knjigi, velja Kantova 
misel, izrečena ob francoski revo
luciji, da je namreč njihova res
nica v njihovem socialnem in 
simbolnem odmevu, ne pa v nepo
srednosti tega, kar se je res zgo
dilo. Padec Bastllje je postal sim
bol demokratske revolucije, če
prav je, kot danes vemo, v resnici 
šlo zgolj za neorganizirano mno
žico nekaj stotin ljudi, ki so vdrli 
v na pol opuščen zapor, ki ga je 
varovalo nekaj stražarjev. In 
osvobodili sedem zapornikov, 
med njimi večino tatov.

Mislim, da je sled tega vidna 
v tej knjigi. Gre večinoma za 
stvari - vsebine, ki so še zmerom 
predmet naših sporov, nesoglasij 
in razhajanj. Kakorkoli že, če da
nes javno deluješ, če si kakorkoli 
v javnosti znan, ti kamere in pi
sana beseda ne uidejo. Ne pustijo 
te pri miru. Za Cirila pa je še 
značilno, da s svojo pisano besedo 
k temu prispeva tudi sam Kakor
koli že, tudi ta knjiga je dokaz, da 
gre v primeru C. Ribičiča za moti
viranega poslanca, ki zna iz 
vsake seje državnega zbora na
praviti zgodbo in tudi samoin- 
tervju. In pri tem očitno nima 
težav.

Dušan Kumer

SIVA TIPKA 074

Komune da „
Vse večje bilo občinskih revežev in beračev, družine 
Pa so bile velike. Običajno so imele 6 in več otrok. 
Zaposlitve v mestih in v industriji niso dobili, pri 
veleposestnikih vse več je bilo hlapcev in dekel. 
Porajal se je vaški proletariat, ki se je pridruževal 
onemu v industrijskih in rudarskih središčih. Celo 
gospodarji malih posestev so odhajali po sezonskih 
^elih, skratka s trebuhom za kruhom.

Ker doma revni ljudje-kajžarji, bajtarji, industrij- 
®ni brezposelni delavci iz siromaštva niso videli 
^hoda, so se začeli odseljevati v druge dežele. Največ

Jih je izseljevalo »čez lužo«, v Ameriko. Veliko pa 
"hdi v Nemčijo, Primorci tudi v Egipt in drugam. 
”ataliteta pred I. svetovno vojno ni upadala, kjer je 
Se Povečevalo stiske, čeprav je prebivalstvo na ob- 
5L°6ju današnje Slovenije naraščalo počasi. Vseka
li01' mnogo počasneje in globoko pod evropskim 
Povprečjem. Primer. V letu 1875 je na Slovenskem 
Prebivalo 1,100.000 ljudi, čez 53 let, torej leta 1910

pa 1,320.000. Povečanje je bilo 20%, oz. za 220.000 
ljudi. V mestih jih je bilo oz. prihajalo vse več. 
V 1910. letu je n. pr. Ijubljana štela 41.727 ljudi, 
Maribor 27.994, Celovec 28.911, Gorica 30.995, 
Kranj, Novo mesto, Kamnik in druga manjša mesta 
z nekaj tisoč prebivalci pa so le životarila. Največje 
mesto, že kar velemesto (edino na Slovenskem) je 
bil Trst, ki je leta 1869 štel 123.098 prebivalcev. 
Zaradi naglejšega priliva je 1910. leta premogel že 
229.510 ljudi.

Povečano izseljevanje je pobiralo več kakor polo
vico prirastka. Poleg tega je bila dolga pot čez Ocean 
tako draga, da je marsikdo zaradi potnine moral 
prodati domačijo. Marsikdo pa seje zadolžil tako, da 
je hiša potem, če ni hitro uspel zaslužiti toliko, da bi 
poplačal dolg, šla na boben. Zato so številni izse
ljenci v tujini nepopisno garali in trpeli, vendar si 
niso opomogli. Res pa je tudi, da so z leti mnogi 
uspeli in dobro zaslužili.

Tako seje do I. svetovne vojne samo v ZDA izselilo 
blizu 200.000 Slovencev. Izseljevanje je bilo v vsaki 
slovenski pokrajini drugače zajeto.

Vseskozi so se odvijala ne le na gospodarskem, 
temveč tudi na kulturno-šolskem področju. Seveda 
proti Nemcem in njihovemu kapitalu ter oblastnim 
težnjam. Poleg tega pa so potekali tudi vse hujši 
notranji, strankarski spopadi in tekmovanja. Po le
tih 1891-92 se je odvijalo neprestano ločevanje 
liberalcev in klerikalcev, katerih odnosi do množic 
so bili podobni. Nasprotja so se zaostrovala, Srbija 
se je v balkanskih vojnah 1912-1913 okrepila. Ker 
avstro-ogrskim imperialističnim in militarističnim 
krogom to ni šlo v račun, so o vojni proti njej 
razmišljali vedno bolj.

Glede odnosa do avstro-ogrskih načrtov, so slo
venski politiki gojili in razvijali različne misli. Kako 
sta 1913. leta govorila in pisala pisatelj Ivan Cankar 
in politik-duhovnik dr. Anton Korošec, ki sta si bila 
globoko nasprotna, že vemo.

Dodati jih je treba še nekaj. Klerikalna stranka se 
je zavzemala predvsem za trializem (ob avstrijskem 
in ogrskem delu monarhije naj bi sestavih še tret
jega, in sicer iz Bosne in Hercegovine, Hrvatske, 
Slavonije, Dalmacije, Istre, jugoslovanskih predelov 
iz ožje Ogrske ter iz slovenske dežele). To zamisel 
naj bi uresničili s pomočjo tistih, ki so bili blizu 
dvorskih krogov. Najbolj Pa s0 se zanašali na vo
dilne vojaške kroge z vrhovnim poveljnikom, pre
stolonaslednikom Francem Ferdinandom na čelu.

Deželni glavar dr. Šušteršič, hkrati tudi voditelj 
klerikalne SLS pa je tedaj, novembra 1912, računa
joč na okrepljeno protimadžarsko razpoloženje re
kel:

»...v tem za monarhijo težkem času mora stranka 
(SLS) posvečati posebno pozornost vzdrževanju di
nastičnih čustev našega naroda.«

Toda tudi med politiki so v1 zvezi z jugoslovansko 
državo obstojale velike razlike. Prihajalo je do nape
tosti in prikazovanja, kot da so liberalci skoraj izda
jalci cesarske Avstrije.'A tudi znotraj deželnega 
zbora je prihajalo do »sumljivih« izjav. Dobrona
merni voditelj krščanskih socialistov dr. Janez E. 
Krek je v kranjskem deželnem zboru že januarja 
1909 izrazil simpatijo do Srbov. Pri tem pa je celo 
upal, da bodo tudi oni postopoma vneti za Avstrijo, 
vendar ob pogoju, če bo v njej prišlo do sprememb. 
Izrekel je ne le željo temveč tudi prepričanje, da bo 
prej ali slej prišlo do enotnosti »vse od Triglava do 
Balkana«. Kreka tudi srbska pravoslavnost ni mo
tila.

A najvidnejši katoliški teoretik, filozof in duhov
nik dr. Aleš Ušeničnik (1868—1952) je v času raz
prav o tretji avstrijski »državi«, ki naj bi bila sloven
ska, govoril tudi o jeziku. Če naj bi bili politični cilji 
enotni, je zapisal tudi

» ...naj bi Slovenci hrvaščino sprejeli kot znan
stveni jezik, ljudski jezik pa bi ji počasi približevali.«

Liberalni prvak in pisatelj ter ljubljanski župan 
dr. Ivan Tavčarje 1913. leta začudujoče izjavljal:

»Slovenstvo ne sme nikdar pozabiti, da živi 
z močjo, ki mu prihaja iz žezla habsburške dina
stije.«

Ob sicer različnih gledanjih na uvedbo hrvaščine 
je liberalno usmerjena kulturna revija Veda 1913 
izvedla celo anketo. Pokazala se je velika razlika. 
Nekateri so bili za sprejem hrvaščine v Useničniko- 
vem in Tavčarjevem duhu, drugi so bili odločno 
proti, tretji za počasno asimilacijo jezika. Nekateri 
so ob tem celo obžalovali, zakaj je Trubar uvajal 
slovenščino, ker je s tem odtrgal Slovence od Hrva
tov. Tako zaradi razmišljanja o združevanju jugo
slovanskih narodov in skupnih gospodarskih inte
resov. Predvsem slovenskega kapitala, seveda v tri- 
alističnem okviru Avstrije. Južni Slovani naj bi to
rej imeli enoten knjižni jezik.

Mar je bilo potem čudno, če jih je Cankar karal in 
jim je očital, da so pozabili slovensko kulturo, ime in 
svojo domovino! Kot smo videli, se je ta gospoda 
kljub zavzemanju za pravice Slovenije in Slovencev 
spozabila tako daleč, daje Ivan Cankar, njihov pro-’ 
nitij M osveščevalec pod Tavčarjevim županova
njem moral ,v zapor!’

*

V takih razmerah, v razmerah različnih nasprotij 
in vse večjih želja avstro-ogrskih vrhov, da bi začeli 
nekakšno kaznovalno vojno proti okrepljeni Srbiji, 
je v vsem sijaju nadvojvoda in prestolonaslednik 
Franc Ferdinand (1863-1914) proti koncu junija 
1914 pripotoval v Sarajevo. Mesto leži ob Drini, kjer 
je bila meja med Avstro-Ogrsko in Srbijo. In na 
Vidov dan, 28. junija, kije srbski narodni praznik, j e 
bil Franc Ferdinand skupaj s soprogo ubit. Prišel je, 
da bi prisostvoval velikim vojaškim manevrom, ki 
so Srbiji pomenili grožnjo.

Dalje prihodnjič



Dogodki zadnjega tedna v Sloveniji so ned
vomno ovrgli razvpiti stavek nekaterih poli
tičnih analitikov, ki že vse od volitev 1992 
trdijo, da gre v slovenskem parlamentu za 
nenačelno koalicijo. Nenačelna koalicija hi 
namreč pomenila, da so se po sili razmer zdru
žile po svoji politični provinienci povsem ra
zlične stranke, da hi zaustavile skupnega na
sprotnika, pred katerim so vsi preplašeni. 
Takšna nenačelna koalicija je hila realistično 
vzeto konec koncev sprejemljiva, recimo takoj 
po volitvah, ko so poraženci takratnih volitev 
grozili z insinuacijami o podkupljenih volil- 
cih, o nelegitimnih volitvah itd. LDS, ZLSD in 
SKD so takrat naredile pomemben korak 
v smeri umiranja političnih strasti s tem, ko 
so se odločile za sodelovanje v vladi dr. Drnov
ška.

Toda dogodki kasneje so žal pokazali, da je 
bila koalicija, ki se je izpričala v svojem več 
kot dveletnem delovanju, še kako načelna. Te
melj te koalicije vse do danes je, da vsi njeni 
partnerji sprejemajo pravila igre, ki je v tem, 
da so v tem imenu (torej nenačelnosti) pri
pravljeni obračunati vsak s svojimi »ekscesi«.

Prvi dokaz, da je ta koalicija načelna, smo 
kmalu dobil že poleti leta 1993, ko se je na 
veliko začelo govoriti o trgovini z orožjem in 
ko so poslanci dveh koalicijskih strank LDS in 
ZLSD postavili v parlamentu znanih 27 vpra
šanj. Mimogrede, vsak malo prosvetljen člo
vek, ki ga zanimajo besedne igre, je lahko kaj 
hitro ugotovil, da ne gre le za vprašanja, am
pak tudi že za odgovore na nekatera zastav
ljena vprašanja. Naloga vlade in parlamenta je 
bila in je še vse do danes, da odgovori na 
vprašanja oz. da potrdi ali ovrže spretno po
stavljene trditve v teh vprašanjih. Toda, ker je 
v vladni koaliciji kot pridružena sodelovala 
tudi stranka, katere predsednik je bil obenem 
obrambni minister, moramo priznati, da je 
bila »Operacija« orožje s strani takratne vla
dajoče politike izpeljana dovolj spretno, celo 
z elementi »psihološke specialne vojne«. Naj
prej je Janša z odkritjem kontejnerjev na ma
riborskem letališču .položaj skrajno dramati
ziral, dobil podporo demokratične javnosti (ki

je bila v tistem trenutku pripravljena pozabiti 
na ključno dejstvo, da so se te stvari lahko 
odvijale le z vednostjo teh akterjev, ki so stvari 
odkrivali). Nato je bila ta podpora izkoriščena 
za zakulisno barantanje med nekaterimi part
nerji, da se stvar prikrije — ne tista na mari
borskem letališču, temveč mnogo obilnejša po 
morski poti »šverca«.

Prvo znamenje, da so ta barantanja kon
čana, so bili prvi glasovi, ki so govorili, da 
početje obrambnega ministra v usodnem tre
nutku, ko je potrebna politična stabilnost po
litike in socialnih tenzij, slabi položaj koali
cije. Zgodila se je Depala vas in odletel je 
obrambni minister, ki je morda največ vedel, 
pa ni imel priložnosti na ta račun več baran
tati. Ta točka je ključna. Kajti takoj za tem so 
krščanski demokrati ugotovili, da so naredili 
napako, ko so se tako na hitro poslovili od 
Janše v koaliciji. Kot najnevarnejšega proti
kandidata Peterleta za liderstvo na desnici so 
ga izpustili iz nadzora in kontrole za lastno 
mizo. Toda bilo je prepozno. In kot posledica te 
prve napake je bila druga napaka krščanskih 
demokratov. Pomembna zahteva LDS in Dr
novšku, da bodo v bodoče sodelovali le v takšni 
koaliciji, v kateri ne bo ZLSD, je še dodatno 
oslabila položaj koalicije nasproti opozicije. 
Kajti sedaj so bili krščanski demokrati primo
rani javno in odkrito delovati proti ZLSD. In 
posledica: Neverjetna krepitev pozicije LDS 
v koaliciji in s tem seveda tudi Drnovška, ki je 
to situacijo izkoristil za še en mat s svojim 
večnim tekmecem Peterletom (ne pozabimo, 
daje Drnovšek prevzel vlado po konstruktivni 
nezaupnici Peterletovi vladi). Ta partija šaha 
med Drnovškom in Peterletom se je končala 
z Oglejem in odhodom Peterleta z ministr
skega stolčka.

Zdaj je seveda nastopila situacija, ko se je 
krščanska demokracija počutila res pozicij
sko ogrožena v vladni koaliciji. Zato je posku
šala pridobiti ZLSD za slabitev pozicije LDS 
v vladni koaliciji. Ker pa je ta stranka ena od 
najbolj načelnih in državotvornih parlamen
tarnih strank, seveda na takšno igro ni pri
stala. Je pa izkoristila to situacijo zato, da se

vsi trije partnerji postavijo v enakovreden po
ložaj v koaliciji. Posledica: Peterle in SKD več 
ne zahteva koalicije brez ZLSD, temveč napada 
LDS, daje premočna. Kot doto za to, daje tiho, 
mu Drnovšek »omogoči« Deželaka in obljubi 
še nekaj državnih uradnikov, le samemu Pe
terletu ne more zagotoviti predsedniškega me
sta parlamentarnega odbora za mednarodne 
odnose. Toda tudi to se bo sčasoma uredilo. In 
ker krščanski demokrati radi ubogajo Drnov
ška, jim to zadostuje, da celo na konferenci 
sprejmejo, da zdaj pa res ne bodo izsiljevali na 
račun odhoda iz koalicije. Celo več, zakleli so 
se, da v njej ostanejo do naslednjih volitev.

Že teh nekaj fragmentov iz iger političnih 
akterjev v Sloveniji pokaže, da je glavna pre- 
okupacija strank, pa naj bodo pozicijske ali 
opozicijske, predvsem v javnem imidžu njiho
vih pozicij. Prav veliko jimi ni do tega, kako ob 
teh njihovih spletkah živijo in preživijo ljudje. 
Toda ker je v končni konsekvenci od teh iger 
in spletk ter odločitev, ki jih sprejemajo 
stranke v vladi in parlamentu, odvisna tudi 
pozicija preostalih državljanov, je osnovno 
vprašanje: kakšna je dejanska razdelitev poli
tične moči v Sloveniji. Pogled opazovalca, ki te 
stvari spremlja s strani, torej ni v središču in 
ne sodeluje v igri, je približno tak:

V slovenski politiki in konkretno v parla
mentu do sedaj, razen prvi dve leti Demosove 
vladavine, ne poznamo boja med opozicijo in 
pozicijo. Razlog: Od začetka funkcioniranja te 
Drnovškove vladne koalicije sedijo na dveh 
stolčkih krščanski demokrati, v začetku pa so 
to počeli še izraziteje Janševi socialdemokrati. 
Držijo se že znane izjave izpred petdesetih let: 
»Sedimo v vladi, toda pripravljamo se pri kon
kretnih odločitvah, kot da jutri ne bomo več 
sedeli v vladi.« Torej parlamentarni boj in boj 
za oblast poteka predvsem med vladnimi 
strankami, nevladne stranke pa tudi po svoji 
krivdi stojijo le ob strani in jih izkoriščajo za 
svoje »finte« le vladne stranke.

To isto počenja sam predsednik vlade in 
koalicije (da sedi na dveh stolčkih), ko vedno 
znova in znova popušča krščanskim demokra
tom, ki so de faeto opozicijska stranka v vladni 
koaliciji. Prvi zapitek je njegova LDS plačala

ob lokalnih volitvah, drugega bo kmalu ob I 
naslednjih državnozborskih (ko bo to ceno I 
plačal tudi samo s tem, da več ne bo prvi mož I 
oblasti).

Malo spretnej ši politik, kot j e n. pr. J anša, to - 
s pridom izkorišča in krepi svoj položaj oz. mu ^ 
ga krepijo tako LDS kot SDK, ali bolje rečeno, 
vse tri vladne stranke, tudi ZLSD. Zato se f 
lahko »zajebava«, pa čeprav ima veliko več 
masla na glavi, kot ti njegovi konkurenti. Naj
bolj evidentno se to kaže pri trgovini z orož
jem. Nič ni vedel, le drugi so mu povedali in je 
on obvestil slovensko javnost (mariborsko le
tališče in Brnik), pa čeprav je bil obrambni 
minister države, ki je bila ogrožena zaradi 
dogodkov v svoji neposredni soseščini. Če ni 
vedel za trgovino z orožjem, se zastavlja vpra
šanje: Kaj vse seje še, dogalalo, pa ni vedel. Mi 
vsi pa smo živeli v lastnem upanju, da je za 
našo varnost poskrbljeno.

Po več kot dveh letih sta danes prisiljena 
obnoviti »prijateljstvo« Janša in Bavčar. Oba 
naj bi namreč po Janševi izjavi »namočil« 
z ovadbami sam Drnovšek. Zopet absurdno 
stanje. Bavčar je podpredsednik LDS, torej 
prve vladne stranke, Janša iz opozicijske 
stranke, iniciator pa sam šef oblasti Drnovšek. 
Morda pa gre za dogovor vseh treh ali pa vsaj 
dveh med njimi. In prav ima Janša, ko pravi, 
da gre za politično ozadje teh ovadb. Kajti, za 
kaj drugega pa naj bi šlo, ko pa sta oba ova
dena poleg državljanstva Slovenije oprem
ljena še z veliko politično močjo, ki jo imata : 
v državi. In tako naprej in tako naprej...

Skratka, volitve so pred vrati in teme se že , 
določajo. Orožje, denacionalizacija, sprava in ] 
še kaj. Toda moje vprašanje je: Kaj pa ljudje, 
njihov socialni položaj - zaposlitev, plače, sta
novanja, šolanje otrok itd. itd.? Ali bodo te 
teme na vrsti ob naslednjih volitvah?

Kot kaže, ne bo tako, kajti v ZLSD priprav
ljajo, kot smo izvedeli, pravi levi socialdemo
kratski program za Slovenijo. Skrajni čas je 
že, kajti res prihaja trenutek, ko je Sloveniji 
potrebna socialdemokracija in ne predpotopni 
liberalizem ali pa še zgodnejši konservativi- 
zem.

Sultan *

Franček Rudolfi

Praktični fundamentalizem

BALKAN

Kar srce me boli, ko vidim, 
kako Slovenci ravnamo z zgo
dovino in zemljepisom.

Ja, ta narod mora biti pono
sen, da se je vojskoval od 
prazgodovine dalje!

Vedno v tuji službi, vedno 
bratomoren, vedno razpet 
med požrtvovalno obrambo 
domovine in izdajstvom!

Čudno, vsak odrasel se 
hvali, da je bil kot otrok 
skrajno poreden, prava ba
raba. Pa daje bil živahen mla
denič in ono in tretje!

Slovenci pa ne.
Na koncu nam morajo itali

janski fašisti (ali vsaj nasled
niki fašistov, tudi v Italiji se 
vsaka stranka izrodi tako kot 
pri nas) razlagati, da smo 
Balkanci in sodimo na Bal
kan.

Vsi vemo, da sta reki ljub
ljanica/Sava meja Balkana. Da 
leži pol Ljubljane na Balkanu, 
Kranj in Maribor pa ležita 
v centralni Evropi. To so zem
ljepisni problemi: če je Slove
nija balkanska ali obbalkan- 
ska država, nikakor ni vse
eno, ni pa kaj posebnega: iz 
zemljepisnih podatkov zvemo 
kvečjemu kaj o sestavi tal in 
kameninah in vremenskih 
razmerah.

Važen je pa narod. Narod se 
je oblikoval na Balkanu in 
v nenehffem ukvarjanju 
z Balkanci. In z vsemi tistimi, 
ki se jim je ljubilo ukvarjati 
z Balkanci. To je pa ves svet: 
ni je velesile, ki se ji ne bi 
ljubilo ukvarjati z Balkanom.

Če je Balkan oznaka za po
lotok, poln staronagubanih 
gorstev, so Balkanci prava 
zbirka narodov, ki so iz sto
letja v stoletje vedno imeli 
obilo priložnosti, da se borijo 
za svobodo. Svoboda in boj za 
svobodo sta takorekoč fol
klorna značilnost Balkancev.

Kaj so delali medtem drugi 
narodi po Evropi? Borili so se 
razred proti razredu, vera 
proti veri, za fevdalizem ali 
odpravo fevdalizma, za komu
nizem ali proti komunizmu, 
Balkanci pa čisto drugače: 
bolj intimno. V začetku na
šega stoletja se v evropskih

slovarjih in leksikonih zače
nja prikazovati beseda »bal
kanizacija«. »Balkanizacija« 
pomeni razdrobitev večje ce
lote na nepregledno število 
drobnih in med seboj sprtih 
državic.

Balkanizacija je uničila 
najprej turški imperij, potem 
je uničila avstro-ogrski impe
rij in pred nekaj leti še Sovjet
sko zvezo in njen imperij 
- Varšavski pakt.

Še veliko priložnosti je za 
nadaljnje balkanizacije: raz
padla bo Kitajska, pa Indija, 
pa Združene države, pa še 
Evropa. Pa bo.

Najprej se države na nena
raven način združujejo: s tem 
ne mislim raznih Srbij, am
pak s tem mislim na ZDA, Ka
nado in Mehiko. Ko pa se 
združijo, vsaj trgovinsko in 
gospodarsko, začnejo desni
čarske milice z eksplozijami.

Tudi Turški imperij je bil 
tako lepo združen. Toliko le
pih vojn je bilo potrebnih, da 
je potem lahko nekaj sto let 
propadal.

Tudi Jugoslavijo so zmago
valci v prvi svetovni vojni 
tako imenitno sestavili: da je 
v sedemdesetih letih pridelala 
toliko volje za nadaljnja raz
padanja, da zdaj ni in ni mo
goče nehati.

V prejšnjem stoletju se je 
združevala Nemčija V tem 
našem tudi. Znova, ponovno.

V prejšnjem stoletju se je 
združevala Italija.

Evropa se kar naprej zdru
žuje. In se še namerava. In še 
s Slovenci morebiti.

Kaj se pa, v nasprotju 
s tem, dogaja v državi, ki seje 
lotila balkanizacije?

Prikažejo se mladi in od
ločni ljudje, pripravljeni na 
spremembe. Prikažejo se or
ganizacije, ki združijo mlade 
in odločne ljudi v borbi za 
svobodo. Začne se boj.

Boj traja.
Bojevnikom v stiski poma

gajo velesile. Tudi tistim, ki 
hočejo spraviti bojevnike za 
svobodo v še večjo stisko, po
magajo velesile.

Boj traja in traja.
Vendar Slovenci tega sploh 

ne opažamo. Kot da ne doje
mamo. Nobenega veselja 
z Balkanom in balkanizacijo. 
Šele nekakšni fašisti (pa še ti 
reformirani) nam morajo po
vedati, da občudujejo naš spo
pad za spremembo sveta.

Že res, da so se realsociali
stični režimi sesuli: ampak 
mi jih moramo še bolj sesu- 
vati in še naprej sesuvati in 
skozinskoz sesuti.

Že res, da moramo 
v Evropo. Ampak mi moramo 
biti bolj podobni Evropi, kot je 
Evropa podobna sama sebi.

Fašisti imajo prav: če je 
razpadla Jugoslavija, bo tudi 
Italija. Zakaj naj bi Balkanci, 
ki so si med sabo tako po
dobni, imeli priložnost in 
možnost, da si naredijo ducat 
novih držav in da si jih po 
svoje prikrajajo, Italijani, ki 
pa so si med sabo tako ra

zlični, da tudi po sto in več 
letih ne spadajo skupaj, pa 
naj bi se mučili z enotnim je
zikom in slovnico in maturo 
:in enotno folkloro.

Prej so imeli Italijani Jugo
slovane - da so se lahko jezili 
nanje.

Zdaj imajo Slovence in Hr
vate in še kakšne. In to jih 
čisto bega.

Če ti razpadajo sovražniki 
pred tvojimi očmi, kako se je 
mogoče zanesti, da tudi ti ne 
boš razpadel?

In zakaj ne bi?
Če imajo v Ruandi Tutsije 

in Hutujce, zakaj ne bi na Bal
kanu imeli raznih vrst Bal
kancev?

Če Italijani pravijo, da smo 
Slovenci divjaški Balkanci in 
da ne sodimo v Evropo, ker 
hočemo spreminjati meje, 
moram reči: Meje hoče spre
minjati Jelinčič in drugi naši 
politiki jih žal nikakor no
čejo. Za čudo tudi zunanji mi
nister Thaler ne. Seveda se 
strinjam z Jelinčičem: meje 
so krivične in potrebno jih je 
spremeniti, in kaj naj Hrva
ška naredi drugega, kot da se 
priključi Sloveniji, vsaj tisti 
del, ki bo še za silo štrlel ven 
iz Balkana, to sta pa Istra in 
Zagreb.

Če Italijani pošiljajo Slove
nijo na Balkan in med Bal
kance, to samo pomeni, da si 
želijo enoten Balkan in 
enotno Italijo. Skrajno lepo.

Če bi ves Balkan govoril en 
sam jezik, recimo srbskega, 
potem bi sto dvajset milijonov 
Srbov, združenih v eni državi, 
skoraj zlahka konkuriralo 
Japonski.

Kaj morem, če se ne mo
remo zmeniti.

Balkan ima odlično lego: 
med Turčijo, Nemčijo, Rusijo 
in Italijo je kakor ustvarjen, 
da na njem nastajajo nove ci
vilizacije. Balkan je oblikoval 
tisočletje pred našim štetjem, 
pa prvo tisočletje našega 
štetja: Evropa je kakih tisoč 
let pripravljala Balkan za 
nove podvige. Samo še Rado
van Karadžič naj izpelje 
tretjo svetovno vojno, pa smo 
tam: v tretjem tisočletju bo 
spet Balkan določal, kakšen 
naj bo svet.

O tem, da mora biti svet 
podvržen totalni balkaniza
ciji, razpadu na male in gib
ljive države, zelo drage za 
vzdrževanje, vendar ele
gantne za upravljanje, o tem 
skoraj ne moremo dvomiti. Če 
ne bo svet sestavljen iz stotin 
in stotin držav, potem ne bo 
mogoče vojskovati stotin in 
stotin lokalnih vojn.

Prav tako ne bo mogoče re
ševati stotin in stotin lokal
nih vojnih žarišč. Spravljati 
v življenje stotin in stotin mi
rovnih procesov.

Jasno: So države, ki morajo 
biti velike in močne in ure
jene, da lahko primerno go
spodarijo, si omogočijo razvoj 
in potem pomagajo drugim 
državam, tistim, kjer divjajo 
borbe za svobodo in proti oku
patorjem in proti starim si
stemom, morali in kulturi, da 
niso čisto brez orožja, stro
kovne pomoči in morda še 
zdravil in hrane.

In brez televizijskih pos
netkov strahot na kriznih ža
riščih.

Bolj ko balkanizacija na
preduje, več urejenih, stabil
nih, bogatih, za pomoč pri
pravnih držav je potrebnih.

Bolj kot je Balkan balkan
ski, bolj mora biti Italija ne- 
balkanska, še več, evropska. 
To je resen problem: ne bo 
menda Balkan evropski, 
Evropa pa pobalkanjena? Če 
bo Balkan nehal ogrožati 
Evropo, potem se nujno lahko 
zgodi, da bo začela Evropa

!
ogrožati Balkan. Ja, če bi se : 
Balkan združil, bi pa Evropa 
razpadla. In od Evrope naj- \ 
prej Italija. s

In ker poznamo Balkance, 1 
kako so izurjeni za balkaniza
cijo držav in za balkanski na- 1 
čin doživljanja vsega lepega, 1 
vemo, da se ni mogoče zane- 1 
sti, da bi Združene države Bal- j 
kana lahko uspešno gospo
darsko pomagale vojskujočim 
se in razpadajočim (balkani- 
zirajočim se) državam Evrop
ske unije. In posebej še Italiji.

Še sam ne bi vedel, da smo 
Balkanci, in kako je nujno, da 
smo ponosni, da smo, kar 
smo, in da s ponosom ponav
ljamo: »Ja, prihajamo z no
rega polotoka in vedno bomo 
tesno navezani na naš nori 
polotok!«, če me ne bi opozo
rili italijanski časopisi in ita
lijanski desničarji. In vse za- < 
radi našega zunanjega mini- - 
stra Thalerja, ki pravi, da so 1 
nekatere meje krivične. Se
veda so krivične: eni stoletja ! 
dolgo živimo na Balkanu in 
imamo pravico do vsega mo- , 
gočega, drugi pa morajo živeti 
izven procesa balkanizacije. \ 
in še nobenega upanja ni, da 
bi lahko razpadali, se vojsko- 1 
vali in osvajali nove dežele.

Desničarji v Italiji mi delu- si 
jejo tako znano. Tako kot des
ničarji drugod po Evropi. Spo- 1 
minjajo me na domače desni
čarje. V Italiji in Evropi se 
počutim kot doma: srečen r 
med desničarji. j

Še v Ljubljani me kdaj pa j 
kdaj zagrabi panika: kaj če ni- ; 
smo že tako daleč v Evropi, da 
smo že pravzaprav v Italiji... 
Saj veste, če nekomu skušaš 
nekam zlesti, lahko kam tudi 
prilezeš... In so meje pro
padle. Včasih ponoči sanjam, 
da sem emigriral na Hrvaško.
In zaprosil za državljanstvo. 
Da bi vsaj bil na Balkanu.

Ker po srcu sem Balkanec. 
Nič balkanskega mi ni tuje. 
Samo Balkanci lahko razvese
lijo Balkanca. Kako bi živel 
brez Balkancev? Težko. Izgu
bil bi smisel za balkanski hu
mor. In s čim bi me potem 
zmerjali Italijani?
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PRORAČUN PREŽIVETJA
Domnevamo, podatkov do zak

ljučka redakcije nismo dobili, da 
je odbor za finance državnega 
zbora predlagal državnemu zboru, 
naj nadaljuje razpravo o letošnjem 
proračunu. Težava pri poročanju 
s te seje je bila v tem, da je bila do 
polovice redna, potem pa zaradi 
odhoda nekaterih članov zaradi 
nesklepčnosti postala korespon
denčna. Prisotni člani so se v veliki 
večini izrekli za nadaljevanje raz
prave o proračunu, čeprav so 
hkrati prenekateri med njimi do
dajali, da bodo na razpravi v dr
žavnem zboru poskušali spreme
niti vsaj notranjo strukturo prora
čuna. Najbolj so jih bodle fiksi
rane obveznosti, ki jih je v prora
čunu, »težkem« 510 milijard tolar
jev, kar za 330 milijard tolarjev. 
Ali ne bi bilo mogoče, so menili 
posamezni člani odbora, za kak 
odstotek ali dva te fiksne obvezno
sti iz proračuna zmanjšati, pa bi se 
dobila sredstva za pokritje neka
terih drugih, zelo važnih potreb? 
Sploh je proračun čudna stvar. Ta- 
korekoč nihče ni zadovoljen z raz
delitvijo sredstev iz njega in ne 
z njegovo višino, tudi ministri ne, 
vendar pa doslej noben minister še 
ni odstopil, ker se ne bi strinjal 
z dodelitvijo proračunskega de
narja njegovemu resorju. Ali je po
temtakem proračun dobro sestav
ljen ali pa so bile na tehtnici tudi 
ugodnosti ministrskega položaja, 
tako za posameznike kot za 
stranke... Najbolj neprizanesljiv 
do vlade, sestavljalke proračuna, 
je bil Feri Horvat, predsednik od
bora za gospodarstvo državnega 
zbora. Povedal je, da bo sicer gla
soval za nadaljevanje razprave 
o zadnjem vladinem predlogu pro
računa, da bi ga pa raje videl dru
gačnega. Potem je pojasnil, .da 
zato, ker je med proračunskim me

morandumom in predlogom pro
računa velika vsebinska razlika. Iz 
memoranduma je vel duh potrebe 
po razvoju, razvojna komponenta 
pa je v zadnjem predlogu prora
čuna povsem zvodenela. To je pro
račun preživetja, ne proračun na
predka, razvoja, je vzkliknil. In ne 
samo to: vlada ne kaže veliko vo
lje, da bi med vire finansiranja 
proračuna uvrstila sivo ekono
mijo. Če je te res za 30 odstotkov 
gospodarskih dejavnosti, bi bila 
lahko pomemben vir napajanja 
proračuna, s tem bi se deloma raz
bremenili drugi proračunski viri, 
pa tudi podoba narodnega do
hodka in deleža javne porabe 
v njem bi bila drugačna. Predvsem 
pa bi tako pridobili nova sredstva 
za financiranje razvojnih kompo
nent, ki so sedaj podhranjene. 
Drugi govorci, člani odbora za fi
nance in gostje, so se lotili »sveto
sti« fiksnih proračunskih obvez-

Janez Kopač, predsednik odbora 
za finance: težave z udeležbo na 
sejah ogrozile sprejem proračuna

nosti, »zakovane« zgornje meje 
proračuna, še posebej pa dejstva, 
da vlada nima dolgoročne politike 
javne porabe. Lotili so se velikega 
deleža plač v proračunu, ki je po
sledica tudi nenadzorovanega za
poslovanja v državni upravi. Opo
zorili so na neskladje med zaščitno 
kmetijsko politiko vlade, ki se vidi 
tudi v proračunu, in rastočimi ce
nami kmetijskih pridelkov v za
četku tega leta. Pripomba predr 
stavnika vlade, češ da so dvig cen 
v minulem januarju povzročili 
uvoženi agrumi, na člane odbora 
ni napravila velikega vtisa. Bolje 
bi bilo, so menili, če bi vlada opu
stila zaščito kmetijstva z uvoznimi 
prelevmani ter sprostila uvoz, za 
domačo pridelavo pa iz proračuna 
zagotovila sredstva za odkup pri
delkov. In tako dalje. Če torej skle
pamo po vzdušju in vsebini zadnje 
seje odbora državnega zbora za 
finance, naj bi se razprava o prora
čunu nadaljevala v maju, vendar 
lahko pričakujemo še veliko šte
vilo amandmajev. Če domnevamo, 
da je odbor za finance predlagal 
državnemu zboru, naj nadaljuje 
razpravo o proračunu, in da bo le
ta pobudo sprejel, bodo poslanci in 
odbori državnega zbora imeli do 
20. maja čas za pripravo amand
majev. Vlada bo potem ponovno 
staknila glave in ocenila spremi- 
njevalne predloge, vse to poslala 
ponovno odboru za finance. Ta bo 
edini še imel priložnost dati kake 
amandmaje (sredi junija), potem 
pa bo pripravil skupno splošno po
ročilo za naslednjo sejo državnega 
zbora proti koncu junija. Potem bo 
proračun menda sprejet. Vsekakor 
zelo pozno. In za v prihodnje, so 
menili člani odbora ža finance, bo 
treba storiti kaj, da bi bilo spreje
manje proračuna hitrejše.

Boris Rugelj

Ta čas, ko se na ljubljanskem sej
mišču vse blešči od zlikane avtomo
bilske pločevine, imajo slovenski iz
delovalci sestavnih delov za avto
mobilsko industrijo precejšnje 
skrbi. Od prvega maja letos bodo 
v veljavi nova merila kakovosti za 
avtomobile in sestavne dele. Da so 
nova merila strožja kot dosedanja in 
bolj vseobsegajoča, menda ni treba 
poudarjati. Nova merila so nastajala 
lani, ko so francoski in nemški pro
izvajalci za avtomobilsko industrijo 
podpisali sporazum o novih, skup
nih merilih, ki so seveda postala re
ferenčna za vso Evropo. »EAQF 94« 
standardi, kot se imenujejo, so na
stali na osnovi normativov iz leta 
1990 in nemških standardov VDA 6/ 
93, dopolnili pa so jih še s standardi 
ISO 9000. Novi standardi bodo slo
venskim izdelovalcem sestavnih de
lov za evropsko avtomobilsko 
strijo verjetno povzročili precej pre
glavic. Da bi prišli v najvišji, A ra
zred dobaviteljev, ki bodo kajpak 
najlaže pridobivali naročila, bodo 
morali izpolniti vsaj 90 odstotkov 
predpisanih normativov o kakovo- . 
sti.

To pomeni, da bo prenekateri 
dobavitelj (oba velika dobavitelja, 
Cimos in Revoz imata še nekaj deset 
poddobaviteljev) moral posodobiti 
svoj način proizvodnje. O tem smo se 
pogovarjali z direktorjem nadzora 
kakovosti v Cimosu, inž. Tomažem 
Pavlinom. Cimos namerava letos 
proizvodnjo povečati za 35 odstot
kov (95 odstotkov te proizvodnje iz
vozijo, obenem pa se prebiti v A ra
zred dobaviteljev - ob poostrenih 
zahtevah kupcev, se pravi avtomo
bilske industrije. Na osnovi spreje
tih obveznosti do kupcev in obvez
nosti, ki izhajajo iz sprejete politike 
kakovosti in zahtev računalniškega 
obvladovanja sistema, bo Cimos vlo
žil v opremo, orodja in izobraževa
nje okroglih 59 milijonov francoskih 
frankov. Denar si bo sposodil, de
loma pa ga bodo vložili kupci se
stavnih delov. Inž. Pavlin je na vpra
šanje, ali je realno pričakovati, da 
bo Cimos letos dosegel cilj, uvrstitev 
vseh svojih izdelkov v skupino A, 
odgovoril, da bo srečen, če se bo to 
res zgodilo. Dobavitelji Cimosa 
bodo težko takoj zadovoljili vse te 
nove zahteve, je dejal. Na Revozovi 
tiskovni konferenci na Avtosalonu 
nismo iskali njihovega neposred
nega odgovora na to vprašanje, saj je 
bilo po izjavi predsednika Revozove 
uprave, Bernarda Coursata, češ da je 
Revoz najbolj kvaliteten proizvaja
lec sestavnih delov za clio od vseh 

dobaviteliev. mogoče 
kar napovedati všečen odgovor tudi 
na vprašanje o zadovoljevanju novih 
standardov kakovosti. Sicer pa

NOVI STANDARDI 
- NOVE SKRBI

Slovenski avtosalon, ki bo odslej le vsako drugo leto, je med najbolj 
obiskanimi sejmi pri nas. V ozadju pa se bije trd boj za vsakega kupca, 
kjer je boj dobaviteljev sestavnih delov prav tako zanimiv in neizprosen 
kakor boj avtomobilskih tovarn in njihovih trgovcev.

Sejem gradbeništva v Gor nji Radgoni naj bi tudi bil dokaz, da so se slovenskemu gradbeništvu vre
mena začela jasniti.

GRADBENIŠTVO 
PRIHAJA IZ KRIZE

»Prva dva meseca leta 1995 do
kazujeta, da je oživljanje gospo
darske rasti zajelo tudi gradbeni
štvo, saj je bilo število delovnih ur 
v gradbeništvu v teh dveh mesecih 
za 1,4 odstotka večje kakor v ena
kem obdobju lani.« To je dejal mi
nister za gospodarske dejavnosti 
dr. Maks Tajnikar, ko je 18. aprila 
otvoril 8. mednarodni sejem grad
beništva in gradbenih ter izolacij
skih materialov na sejmišču 
v Gornji Radgoni.

Letos je na tem sejmu, trajal je 
do 22. aprila, sodelovalo 212 do
mačih razstavljalcev in 138 raz- 
stavljalcev iz 21 tujih držav. V ok
viru sejma se je zvrstilo tudi se
dem strokovnih posvetovanj (o 
ekonomskem položaju gradbeni
štva, o vzdrževanju in graditvi 
cest, o predpisih v gradbeništvu, 
o zagotavljanju kakovosti v grad
beništvu, o komunalnih službah 
v občinah, o izobraževanju 
v gradbeništvu in o uporabi raču
nalnikov v gradbeništvu), na ka
terih so sodelovali številni grad
beni strokovnjaki iz Slovenije in 
tujine.

Po mnenju dr. Maksa Tajni
karja je slovensko gradbeništvo 
najhujšo krizo in depresijo, ki je 
bila še posebej izrazita od leta 
1990 do 1993, že preživelo. V letih 
krize se je število delovnih ur 
v gradbeništvu letno zmanjševalo 
od 15 do 26 odstotkov. Lani pa je 
bilo število delovnih ur v sloven- • 
skem gradbeništvu samo še za 0,1 
odstotka manjše kot leto poprej, 
vendar pa je bila vrednost oprav
ljenih del kar za 33 odstotkov 
večja. Na začetku letošnjega leta

se je število delovnih ur začelo 
ponovno povečevati.

Oživljanju gospodarske rasti 
v Sloveniji tako z enoletnim zami
kom sledi tudi oživljanje gradbe
ništva. Po mnenju dr. Tajnikarja 
bo v naslednjem obdobju še hi
trejše, saj bo nadaljnja gospodar
ska rast zahtevala nove investi
cije. Tako oživljanje gradbeništva 
ne bo več odvisno predvsem od 
državnih investicij v javnem sek
torju, kakor je bilo doslej.

Po besedah dr. Maksa Tajni
karja ni mogoče pričakovati, da bi 
bile investicije na področju cest
nega programa, energetskega pro
grama, šolstva, zdravstva in kul
ture večje, kakor so bile v lanskem 
in predlanskem letu. Zato se tudi 
slovensko gradbeništvo ne bo mo
glo hitreje razvijati, ne da bi se 
vključilo v mednarodno poslova
nje in ne da bi iskalo delo izven 
države. »Usmerjenost zgolj na do
mači trg ne dovoljuje obstoja 
gradbenih podjetij. Tako bodo 
morala slovenska gradbena po
djetja iskati svoje tržišče zunaj
Slovenije ne glede na oživljanje 
gospodarske rasti na domačem 
trgu in ne glede na relativno obse
žen in stabilen delež javnih in dr
žavnih investicij,« je poudaril dr. 
Tajnikar. Gradbena podjetja 
v prihodnje ne bodo v ugodnem 
položaju, saj bo njihova konku
renčna sposobnost na eni strani 
ogrožena z relativno trdnim tolar
jem, na drugi strani pa z visoko 
bruto ceno delovne sile, ki izhaja 
iz nesorazmerno visokega deleža 
prispevkov in davkov. Dosedanji 
način zbiranja davčnih prihodkov

je imel tudi za gradbeništvo, ka
kor za vse delovne intenzivne pa
noge, hude posledice. V obdobju 
recesije so se gradbena podjetja 
»branila pred propadom« z zniže
vanjem plač, zato sedaj plače 
v gradbeništvu zaostajajo za pov
prečjem v slovenskem gospodar
stvu za okoli 20 odstotkov. Dr. 
Tajnikar vidi kratkoročno rešitev 
za te težave v ukrepih carinske 
politike in politike standardov ter 
zaposlovanja, ki bodo v določeni 
meri lahko zaščitili domače grad
beništvo. Nesporno pa bo tudi do
mače gradbeništvo moralo pove
čati svojo učinkovitost in čimprej 
doseči takšno, kot je značilna za 
gradbena podjetja v razviti 
Evropi.

Osrednja pozornost na sejmu je 
veljala posvetovanju o ekonom
skem položaju gradbeništva, in
dustrije gradbenih materialov in 
inženiringa, ki je sledilo Tajnikar
jevemu otvoritvenemu nagovoru.

Na njem so sodelovali številni di
rektorji gradbenih podjetij in 
drugi strokovnjaki. Potrdili so 
ministrovo oceno, da je najhujša 
kriza v gradbeništvu minila, pri 
iskanju rešitev za hitrejše oživlja
nje gradbeništva pa so mnogi vo
dilni možje iz gradbene operative 
iskali rešitev - morda tudi zaradi 
prisotnosti dr. Tajnikarja - v dr
žavnih investicijah. O gospodar
skih investicijah in zlasti o pro
doru naše gradbene operative 
v tujino pa je bilo bolj malo sli
šati.

Tomaž Kšela

>|S*

bomo tej temi, ki je pomembna za 
kar lepo število slovenskih malih 
podjetij, posvetili več pozornosti čez 
čas, ko bodo jasnejši prvi rezultati 
prilagajanja novim zahtevam.

Tudi prodajalci avtomobilov pod 
zaslepljujočim leskom avtomobilske 
pločevine imajo precej »rje«, beri 
skrbi. Slovenski trg je pač premaj
hen, da bi vsem 25 zastopnikom sve
tovnih proizvajalcev avtomobilov 
zagotavljal dovolj dobro življenje. 
Boj med njimi za košček kruha bo 
nemara še srditejši kot na večjih tr
gih, saj je na tako majhnem trgu 
precej težje pripraviti velike proiz
vajalce, da bi kupcem ponudili kaj 
posebej atraktivnega. Denimo ugod
nejše cene in podobno. Boj se bije 
bolj na drugih frontah, s ponudbo 
bogatejše opreme za sicer nekaj 
višjo ceno in z boljšo kakovostjo vo
zil nasploh. Ali pa z obeti boljših 
servisnih storitev, kar denimo po
nuja Revoz v pomanjkanju drugih 
orožij (pri čemer imamo v mislih, da- - a mn_tovarna trenutno nima uu>c6« 
dela spodnjega in spodnjega sred
njega razreda). Revoz se pri tem za
naša tudi na svoj veliki tržni delež 
v Sloveniji, saj je daleč največji pro
dajalec osebnih vozil na našem trgu. 
Zato lahko Bernard Coursat samov- . 
šečno izjavi, da Revozu glede na 
tržni delež ni treba ubirati istih ste
zic prodajne in cenovne politike, kot 
jih prodajalci, ki se še borijo za od
stotek ali dva tržnega deleža.

Boris Rugelj
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POSOJILA ZA NAKUP 
AVTOMOBILA RES UGODNA?

Kranjski avtomobilski posred
nik Alpetur Remont je eno izmed 
21 podjetij, ki svojim kupcem 
prek Gorenjske banke ponujajo 
izredno ugodna posojila pri na
kupu različnega porabniškega 
blaga. Posojila so brez pologa in 
obrestovana po obrestni meri R + 8 
odstotkov do R + 9.5 odstotka na 
leto. So ta posojila le spretna ko
mercialna vaba ali trenutno res 
najboljša možnost, da si v banki 
sposodite denar? To lahko preso
dimo šele, ko poznamo celotno 
ozadje tega ali kateregakoli dru
gega posojila.

Povprečna bančna posojila za 
nakup avtomobila so pri nas tre
nutno obrestovana z obrestno 
mero okoli R + 18 na leto. Kot je 
pred dnevi sporočil časopisni 
oglas, pa je milijon tolarjev poso
jila mogoče dobiti že v 36 meseč
nih obrokih po 35.279 tolarjev ali 
v 48 obrokih po 27.755 tolarjev. 
V teh vsotah, kot piše v oglasu, naj 
bi bil vključen tudi veliki R. Poso
jilojemalec, ki se na precej zaple
ten bančni izračun praviloma ne 
spozna, bi na podlagi teh številk 
s preprostim, a napačnim sklepa
njem lahko ugotovil, da bo v treh 
letih posojilo preplačal za dobrih 
(nominalnih) 27 odstotkov, štiri
letno posojilo pa vrnil z nekaj več 
kot 33-odstotnimi obrestmi.

O napakah
Vsak fižol ima svoje črne 
lise.

Angleška

Kdor samo napake išče, nič 
drugega ne najde.

Angleška

Dober konj ima sto napak, 
slab samo eno.

Hrvaška

V Gorenjski banki so pojasnili, 
da je izračun precej bolj zapleten 
in da gre pravzaprav za posojilo 
z obrestno mero R + 8 odstotkov na 
leto. Posojilojemalec mora za na
jem posojila izpolniti še nekatere 
pogoje. Obrestna mera R + 8 od
stotkov velja le za komitente Go
renjske banke, ki ob najemu poso
jila zagotovijo 10 odstotkov po
loga od vsote posojila in za vse 
druge, ki zagotovijo 15 odstotkov 
pologa. Polog banka obrestuje po 
letni obrestni meri R + 3 odstotke.

Kot so nam povedali v Gorenj
ski banki, polog kupce očitno 
moti, saj se raje odločajo za poso
jilo z obrestno mero R + 9,5 od
stotka na leto, kjer depozita ni. 
K mesečnemu obroku morate pri
šteti še desetino odstotka fiksnih 
stroškov, ki si jih banka vzame za 
vodenje posojila, poleg tega pa je

treba upoštevati še stroške odo
britve in zavarovanja posojila. 
Predvsem slednji niso zanemar
ljivi. V primeru, ki ga opisujemo, 
je treba posojilo, kot so nam pove
dali v Gorenjski banki, zavarovati 
neposredno pri zavarovalnici. Za 
zavarovanje posojila za nakup av
tomobila pa zavarovalnice zara
čunavajo od 1,5 do 2,5 odstotka 
vrednosti posojila.

Če se po temeljitem premisleku 
odločite za najem posojila, morate 
tudi vedeti, ali se obrok, ki vam ga 
zaračunajo v banki, spreminja. 
Nobeno dolgoročno posojilo nam
reč še nima povsem trdno določe
nega mesečnega obroka za celotno 
obdobje, kajti banke se še ne 
upajo zanemariti velikega R.

Nekaj pa se je vendarle spreme
nilo. Doslej so banke obrok pravi
loma določale glede na dogovor-

DOLGA POT DO 
ČRNOGORSKEGA MORJA

Črnogorsko primorje po raz
padu Jugoslavije ni več to, kar je 
bilo. Tu so zelo velike količine 
orožja, ki je bilo prej razporejeno 
ob vsej Jadranski obali, poleg tega 
pa so ti kraji dobili številne nove 
prebivalce, med katerimi prevla
dujejo najrazličnejše vojaške 
osebe. Veliko pa je v Črni gori tudi 
beguncev, ki seveda nimajo nika
kršnih sposobnosti, pa tudi ne na
mena, da bi se ukvarjali s turiz
mom. Zato se tudi letošnje poletje 
črnogorskemu turizmu bolj slabo 
piše.

Prometne povezave so s tem de
lom nekdanje Jugoslavije precej 
slabe. Z avtomobilom je moč pri
potovati v Črno goro preko Mad
žarske in Srbije ali prek Italije.

Zato letošnje poletje tu ne bo kdo 
ve koliko turistov z avtomobili. 
Problem je namreč še v tem, da 
prodajajo bencin le ulični prepro
dajalci in da je gorivo dražje od 
vina. Liter bencina namreč velja 
več kot tri marke, je pa tudi zelo 
sumljive kakovosti. Vsak, ki ga 
kupi, tvega, da bo povzročil pre
cejšnje težave svojemu avtomobil
skemu motorju.

Letala bodo v Črni gori prista
jala v Podgorici in Tivatu, novou
stanovljena letalska družba Mon- 
tanegro airlines pa napoveduje 
tudi posebne polete. Z vlakom bo 
moč pripotovati do Bara iz Bu
dimpešte, in sicer že od začetka 
junija. Zanimiv način potovanja 
pa ponuja tudi trajektna zveza

j eno realno obrestno mero in me
sečni veliki R. Kot pravijo v Go
renjski banki, se zdaj večina bank 
odloča za izračun, v katerem se 
stopnja revalorizacije skuša pred
videti vnaprej (navadno za eno 
leto) v obliki takoimenovanega 
koeficienta pričakovane revalori
zacije. Ta je izračunan na temelju 
minulih in pričakovanih gibanj 
inflacije. Pri omenjenem posojilu 
Gorenjske banke znaša koeficient 
pričakovane revalorizacije tre
nutno 1,09 (pri večini bank se gib
lje od 1,05 do 1,25). V banki priča
kujejo, da bo povprečna inflacija 
v štirih letih od 0,4 do 0,5 od
stotka na mesec oziroma okoli pet 
odstotkov na leto. Če koeficient 
ne bo »zdržal« rasti inflacije, ga 
bo banka hkrati z anuiteto naje
tega posojila ob koncu vsakega 
leta zvišala (ali tudi znižala, če 
bodo cene na drobno rasle počas
neje, kot je predvideno). Posojilo
jemalec ne bo na slabšem, saj naj 
bi se z višanjem cen praviloma 
poviševale tudi plače (razmerje 
med posojilom in višino meseč
nega dohodka naj bi se ohranjalo), 
pravijo v Gorenjski banki.

M. B.

Bar-Bari. Vozovnica velja pri
bližno sto nemških mark.

In cene? Nočitev pri zasebnikih 
bo veljala 8 do 14 mark, dvopo
steljni apartmaji 34, štiriposteljni 
pa 56 nemških mark. Cene v avto
mobilskih kampih so precej nižje. 
Za noč bo treba plačati do 8 mark. 
Sicer pa je potrebno k omenjenim 
informacijam o cenah dodati, da 
v Črni gori nihče ne zagotavlja 
spoštovanja objavljenih cenikov. 
Verjetno zato, ker ne zaupajo 
lastni valuti in ker niti približno 
ne vedo, kako bo z obiskom.

Lani je obiskalo Črno goro 
600.000 turistov, letos pa naj bi 
jih bilo 100.000 več. Velika večina 
gostov bo kajpak iz Srbije, iz tu
jine pa jih bo po sedanjih predvi
devanjih le borih 5 odstotkov. 
Kajpak bo za potovanje v Črno 
goro potreben vizum. Skratka, 
dopust na jugu Jadrana v nobe
nem primeru ne bo poceni.

A. U.

V APRILU 1995 nudi sindikatom, društvom, družbenim organizacijam, 
krajevnim skupnostim, dobrodelnim organizacijam, obrtnikom, majhnim prav
nim osebam in fizičnim osebam nove pogoje varčevanja.

Nove obrestne mere na revalorizirano osnovo

Revalorizacijska stopnja za mesec APRIL 1995 znaša 0,50% mesečno, 
preračunano na letni nivo pa 6,26%.

OBRESTNE MERE ZA VARČEVANJE BANČNIH VLOG:

OBRESTNE MERE ZA POSOJILA:

Kratkoročna posojila lahko dobijo člani tistih sindikatov, ki svoja sredstva 
varčujejo v Hranilnici.

VARČUJTE SVOJA SREDSTVA V VAŠI DELAVSKI HRANILNICI. 
USTVARITE MOŽNOST, DA BODO ČLANI VAŠEGA SINIDKATA LAHKO 
DELEŽNI STORITEV DELAVSKE HRANILNICE.

Naše geslo je: KAKOVOST SO LJUDJE!
Naš žiro račun je 50101-625-7316
Dodatna pojasnila lahko dobite na sedežu Hranilnice tel. (061) 312-098, 

316-881.

<ŽP
SO STVARI, KI OSTANEJO.
27.april, dan boja proti okupatorju, 

l.maj, praznik dela.
Iskreno čestitamo.

Delavska zveza ZLSD

Bona sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
sprejema ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje proste zmogljivo
sti, organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških objektov, stanovanj, 
bungalovov, prikolic in drugih možnosti.

Pišite nam ali telefonirajte na 061/131-00-33, int. 384, 385, 061/326-982 ali 
322-975; naš telefaks je 061/326-982 ali 317-298, žiro račun 50101-601- 
92077 - Atris.

Poslovni čas za stranke vsak delovnik od 9. do 15.30.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI VAM JIH NUDIMO
HRIBI

1. POČITNICE NA POKLJUKI V DVO- ALI ŠTIRIPOSTELJNIH APART
MAJIH -veliki apartma 62 DEM,mali 46 DEM, brunarica za 8 oseb 125 DEM 
v tolarski protivrednosti. Termini vsako soboto. Turistična taksa ni vključena.

2. POČITNIŠKE HIŠICE V BOHINJU, UKANC - hišice s tremi oziroma 
štirimi spalnicami - sedem ležišč, kmečka dnevna soba, kuhinja z jedilnim 
kotom, predprostor, kopalnica, wc, lastno parkirišče. Cena 79 DEM dnevno. 
Turistična taksa ni vključena. Posamezni termini v maju.

3. KOPE - garsonjere za štiri osebe, posamezni termini po 3. maju. Cena 
v sezoni 51 DEM v tolarski protivrednosti. Praviloma tedenski paketi - termini 
so določeni.

4. SORICA - PLANINSKA KOČA do 50 oseb, primerno za šolo v naravi, 
penzion 24 DEM, prometni davek in turistična taksa nista vključena. Termini 
v maju.

5. KANINSKA VAS - stanovanje za štiri osebe, cena 72 DEM. Termini 
v maju.

6. KRANJSKA GORA
- apartmaji za 4 osebe, cena 55 DEM, termini v maju,
- stanovanje ali garsonjera v maju, cena 50 oz. 40 DEM.
7. BOHINJSKA BISTRICA
- dvosobno stanovanje za 4 do 5 oseb, opremljena kuhinja, kopalnica, 

WC, balkon, cena 82 DEM na dan, termini v maju,
- počitniška hiša z dvema dvoposteljnima sobama in dvema triposteljnima 

sobama, opremljena kuhinja, kopalnica, WC, dnevni najem 20 DEM na 
osebo, termini v maju.

8. KANIN - garsonjere za 4 osebe, termini v mesecu maju, cena 52 DEM.
9. BLED
- komfortno stanovanje, dnevni prostor, spalnica, kuhinja, kopalnica, WC, 

termini po dogovoru, cena 70 DEM,
- apartma za tri osebe, spalnica, dnevna soba s kuhinjo, kopalnica, WC, 

balkon, lastno parkirišče, cena 75 DEM na dan, turistična taksa 2 DEM.
10. ROGLA - garsonjera, dve ležišči in eno pomožno, posamezni termini, 

cena 72 DEM.
11. VELIKA PLANINA - apartma za 6 oseb, prosto po 3. maju, cena 

dnevnega najema 48 DEM.

TOPLICE
12. MORAVSKE TOPLICE - ogrevan kontejner za 4 osebe, termini po 3. 

teaju.
13. PODČETRTEK - ATOMSKE TOPLICE - garsonjera za 4 osebe, 

v ceno 74 DEM so vključene kopalniške vstopnice s 50% popustom, termin 
v maju.

14. ČATEŽ - hišica za 4 osebe, posamezni termini v maju, prosto od 6. do
16. maja. Cena dnevnega najema 73 DEM.

15. PTUJSKE TOPLICE - apartma za 4 osebe, posamezni termini, cena 
105 DEM.

16. ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA - POLNI PENZION V DVOPOSTELJNI 
SOBI, 10.000,00 tolarjev v hotelu Donat, 4.500,00 tolarjev v hotelu Boč. 
Poseben cenik za zdravniške storitve: program hujšanja, antistres program, 
gastro program, program za diabetike. CENE V AGENCIJI.

17. ROGAŠKA SLATINA - privatni penzion, čajna kuhinja, tri sobe in 
apartma, lasten bazen, parkovna ureditev vrta, cena 16 DEM na osebo, 
turistična taksa ni vključena, otroci do 12. leta imajo 40% popusta.

MORJE
18. PORTOROŽ - apartmaja za 4 osebe, ogrevano. Dnevni najem 45 

DEM - lastna posteljnina.
19. PIRAN - sodobno opremljeni apartmaji za dve ali štiri osebe, cena 42 

oz. 58 DEM za enoto. Termini v maju.
SINDIKALNE ORGANIZACIJE ALI KAR TAKO OBLIKOVANE SKUPINE 

VABIMO, NAJ NAM POSREDUJEJO SVOJE ŽELJE ZA DRUŽABNI ALI 
STROKOVNI IZLET ALI POTOVANJE DOMA ALI V TUJINO. PLAČILA
V 2 OBROKIH.

SINDIKALNI IZLETI
1. BUDIMPEŠTA - TRIDNEVNI IZLET ZA VIKEND ALI PA KAR TAKO ZA 

SKUPINE 40 DO 50 OSEB. AVTOBUSNI IZLET V BUDIMPEŠTO, OGLED 
ZNAMENITOSTI MADŽARSKE PRESTOLNICE, POLDNEVNI OBISK TI
PIČNE KMETIJE V MADŽARSKI STEPI Z DRUŽABNIM DELOM IZLETA, 
TRETJI DAN NA POVRATKU V LJUBLJANO ALI V KRAJ, OD KODER JE 
SKUPINA, KOSILO V ČARDI. CENA 245 DEM, PLAČLJIVO V DVEH 
OBROKIH.

2. ENODNEVNI IZLET PO BELI KRAJINI - obisk metliške kleti, naselja 
Adlešiči, kosilo na poznani kmetiji pri ŠKALOVIH v Cerovcu. Idealno za 45 
oseb.

3. TRI- ALI ŠTIRIDNEVNI IZLET NA KORZIKO - čudovito potepanje po 
Italiji in po Korziki. Prevoz z avtobusom in na luksuznem trajektu. Cena je 
odvisna od kategorije kabin in dodatnega programa. Informativno tridnevni 
izlet 400 DEM, štiridnevni 500 DEM. Plačilo v dveh obrokih.

ORGANIZACIJA SEMINARJEV
Posebna ponudba ATRISA in Hotela KOMPAS V Bohinju:
Organiziramo eno- ali večdnevne seminarje za 15 do 70 udeležencev. 

Cena penziona 4.350 tolarjev. Tehnična oprema je zagotovljena.

POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI JIH POTREBUJEMO
1. POČITNIŠKE HIŠICE V ČATEŽU, ATOMSKIH TOPLICAH ALI MORAV

SKIH TOPLICAH, BANOVCIH, PTUJSKIH TOPLICAH, ROGLI, KRVAVCU, 
KANINU, BOHINJU ALI KRANJSKI GORI za vsa obdobja.

2. LASTNIKE POČITNIŠKIH DOMOV V SLOVENSKEM PRIMORJU ALI
V HRVAŠKI ISTRI, KI BI V 1995. LETU DALI OBJEKTE V NAJEM, VABIMO, 
DA NAM POSREDUJEJO PONUDBE.

ATRISOVA PONUDBA ZA POLETJE 1995
1. SAVUDRIJA - ZAMBRATIJA - apartmajske hišice: dve spalnici, wc, 

tuš. Polpenzion ali penzion. Cene v pred- in posezoni od 33 do 39 DEM NA 
OSEBO, V VISOKI SEZONI OD 10. 7. DO 28. 8. pa 45 DEM - polpenzion je 
5 DEM cenejši.

2. OTOK PAG - PAG - dvosobni apartmaji s kuhinjsko nišo v dnevnem 
prostoru, kopalnica, terasa, za 5 oseb. Čena do 24. 6. 50 DEM, do 1.9. pa 78 
DEM.

3. POREČ
- paviljoni BELEUVE DVOPOSTELJNE SOBE POLPENZION OD 25 

DO 45 DEM. Cene so odvisne od sezone.
- apartmaji LANTERNA - NAJEM APARTMAJA ZA 4 OSEBE, dve 

spalnici, kuhinja, kopalnica od 38 do 112 DEM, odvisno od sezone.
- NAJEM APARTMAJA ZA 6 OSEB, tri spalnice, kuhinja, kopalnici, te

rase. Cene od 47 do 158 DEM, odvisno od sezone

- HOTEL LOTOS ISTRA - DVOPOSTEUNE SOBE, POLPENZION, 
v ceno za osebo od 42 do 57 DEM, odvisno od sezone, je vključena turistična 
taksa.
- HOTEL NEPTUN - POREČ - DVOPOSTELJNE SOBE, POLPENZION, 

cena od 45 do 65 DEM na osebo, odvisno od sezone.
- APARTMAJI LUNA - POREČ - DNEVNI NAJEM ZA 3 OSEBE OD 43 

DO 104 DEM, ZA 4 OSEBE PA OD 48 DO 113 DEM. Cene so odvisne od 
sezone.
- HOTEL TAMARIS - polpenzion, bivanje v dvoposteljni sobi, hotel 

visoke B kategorije. Cene do 23. 6. 50 DEM, do 25. 8. 72 DEM.
- OTOK SVETI NIKOLA - polpenzion, bivanje v dvoposteljnih sobah. 

Cena do 24. 6. 60 DEM, do 25. 8. 80 DEM.
4. FIESA - tri- ali štiriposteljne sobe s kopalnico. Polpenzion 48 DEM na 

osebo, penzion pa 56 DEM na osebo, otroci do 10. leta imajo 30% popusta.
5. ANKARAN - dvosobno stanovanje, opremljena kuhinja, možno bivanje 

za 5 oseb. Cena dnevnega najema 70 DEM.
6. MAREDA PRI NOVIGRADU - dvosobno stanovanje, opremljena kuhi

nja, možno bivanje za 5 oseb. Cena najema 65 DEM na dan.
7. STINICA - garsonjere za 3 osebe, bivalni prostor s kuhinjsko nišo, 

kopalnica, terasa. Termini od 27. 6. do 15. 8. in od 5. 8. do 25. 8. Cena 
najema na dan je 47 DEM.

8. ANKARAN - počitniška prikolica za 4 osebe, dodatna zunanja kuhinja, 
baldahin, TV. Cena do 24. 6. 55 DEM, do 1. 9. pa 78 DEM.

9. LUCIJA PRI PORTOROŽU - tri- in štiriposteljne sobe s TWC, termini 
devetdnevni od 15. junija do 3. septembra. Cena polnega penziona za 
odrasle 48 DEM, otroci do 4. leta brez hrane 300 tolarjev, od 4 do 7 let 17 
DEM, otroci do 12. leta 24 DEM na dan.

10. ROGLA - garsonjera oz. dvosobno stanovanje 65 oz. 76 DEM dnevno.
11. KOPE - garsonjera za 4 osebe, cena 52 DEM dnevno.
12. Posamezni termini v apartmajih v Bohinju - Stara Fužina, Kranjski 

Gori, v Kaninski vasi.
PRI PRIJAVAH DO 20. MAJA Sl Z VPLAČILOM 50% REZERVACIJE 

ZAGOTOVITE POPUST. PONUDBA BO TEDENSKO DOPOLNJENA.

Informacija gostom Atrisa
PLAČILNI POGOJI: Ob potrditvi rezervacije zahtevamo plačilo 40% celot

nega zneska. Pri odpovedi nad 20 dni pred odhodom za že rezerviran termin 
zaračunamo stroške poslovanja in druge stroške; najmanjši znesek stroškov 
odpovedi je 4.000 tolarjev, pri krajši odpovedi zaračunamo stroške in 30 % 
celotnega zneska. Cene veljajo le za že v celoti plačane aranžmaje, če se te 
ne spreminjajo za več kot 7%. Po plačilu gostje prejmejo našo napotnico. 
V primeru, da naše napotnice ne prejmete 7 dni pred odhodom, nas nujno 
pokličite.

PROGRAME V TUJINI OBRAVNAVAMO V SKLADU S SPLOŠNIMI NA
VODILI POTOVALNE AGENCIJE, KI JE ORGANIZATOR POTOVANJA, IN 
JIH GOSTJE PREJMEJO OB PRIJAVI. PRIJAVA JE SPREJETA, KO JE 
VPLAČANIH 30% CENE ARANŽMAJA. Reklamacije v skladu s turističnimi 
uzancami razrešujemo sporazumno.

Prijetne praznike!
ATRIS je povsod, kjerkoli ste.

Metod Zalar, direktor borze

SOS TELEFON
za ženske in otroke - žrtve nasilja

Telefon:
061/97-82

061/441-993

vsak dan od 18. -23. ure
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Medtem ko se državno zdravstvo zvečine otepa s hudimi 
izgubami, pa je v naglo razraščajočem se zasebnem zdravstvu 
opaziti uspešen razcvet. Da bi ugotovili, kje tičijo vzroki za ta 
uspeh, smo obiskali ta hip najbolj znan zasebni center v Slove
niji, ki ima koncesijo, to je Diagnostični center na Bledu.

Kot smo lahko zvedeli, je pogla
vitni porok uspeha dobra organi
zacija dela, kakovost in količina 
storitev, pa seveda tudi samoplač
ništvo zdravstvenih storitev. »Če 
sta izpolnjena dva pogoja, to je 
zadovoljen bolnik in zadovoljen 
zdravnik, je prihodnost centra za
gotovljena, to pa je hkrati tudi 
naša najboljša reklama,« nam je 
povedal direktor centra, znani ga- 
stroenterolog dr. Milan Gorenšek.

Uspeh ni padel z neba
Seveda pa uspeh ni padel 

z neba. »Podarjeno nam ni bilo 
ničesar, v začetku sem moral skr
beti za vse, od toaletnega papirja 
pa do vsega drugega,« razlaga dr. 
Gorenšek. »Poldrugo leto sem de
lal po 16 do 18 ur na dan, tako da 
mi je nekega dne moj petnajstletni 
sin dejal: Oči, ta teden sem te vi
del le 15 minut. Pozneje pa se je 
delo normaliziralo.«

Zamisel o ustanovitvi Diagno
stičnega centra se je porodila 
v letu 1991, ko je bil dr. Gorenšek 
še zaposlen na gastroenterološki 
interni kliniki v ljubljanskem Kli
ničnem centru, kjer je vodil endo
skopijo. »Najprej sem se zaljubil 
v tole hišo, nato sem spoznal di
rektorja hotela Jelovica. Tale hiša 
je bila namreč svojčas depan
dansa hotela Jelovica,« razlaga 
zgodovino centra dr. Gorenšek. 
Zamisel je nato bliskovito uresni
čeval, tako da so 7. avgusta 1992 
že začeli poskusno obratovati. Ta
krat so bili v centru zaposleni le 
trije, potem pa so prišli še vsi

stane 1900 mark, petdnevni pa 
2200 mark. Poglavitna kakovbst, 
s katero se center ponaša, so vr
hunski strokovnjaki, sodobna me
dicinska in laboratorijska opre
ma, tako da so izvidi nared že 
v petnajstih minutah.

V lasti 14 delničarjev
Ko so Diagnostični center usta

novili, je Jelovica v novo podjetje 
vložila kot kapitalski vložek hišo 
samo. V dveh letih so hišo odku
pili. Center je danes v lasti 14 del
ničarjev, med njimi so lastniki 
tudi zaposleni zdravniki. Vloženi 

Jcapital zdaj presega že šest mili
jonov mark. Diagnostični center

Dr. Stanislav Benedik: Zame je 
bil to predvsem strokovni izziv...«

Glavna sestra Dragica Rebolj: 
»Ne gre le za plačo, ampak tudi za 
odnos do pacienta...«

vendar pa omogoča hitre rezul
tate. Sicer pa so na področju ra
zličnih laboratorijskih raziskav 
povsem neodvisni. Tako imajo so
dobno opremljen tudi patohisto- 
loški laboratorij, histološke izvide 
pa imajo nared že v enem dnevu.

»Najprej sem hotel popraviti to, 
kar mi je šlo na nekdanjem delov
nem mestu v Kliničnem centru 
najbolj na živce: čakanje na diag
nozo,« razlaga dr. Gorenšek. 
»Leta 1993 je bila v našem centru 
čakalna doba za diagnoze 2,8 
dneva, lani pa nam jo je uspelo 
skrajšati že na 1,6 dneva.« V naših 
bolnišnicah pa je treba čakati na 
postavitev diagnoze tudi po ves 
teden. Seveda pa so za hitro diag
nozo potrebni tudi sodobno 
opremljeni laboratoriji.

V bistvu gre torej za diagno- 
stično-endoskopsko-operativni 
center, v katerem je mogoče z en-

kliče, da imajo nujen primer, je 
naš odgovor vedno danes ali pa 
najpozneje jutri, ne glede na po
rabljene točke,« je rekel dr. Go
renšek. »Za preživetje centra je 
osnovnega pomena pogodba z za
varovalnico, šele potem pridejo na 
vrsto samoplačniki.«

Zakaj ste se odločili, da pridete 
delat v ta center, smo vprašali dr. 
Stanislava Benedika, gastroente- 
rologa, ki je bil poprej zaposlen na 
Golniku. Takole je odgovoril: 
»Zame je bil to predvsem stro
kovni izziv. Tam, kjer sem delal 
poprej, sem bil omejen le na ga
stroskopijo. Mene pa je že od nek
daj zelo privlačila endoskopija. 
Kakšnega napredka na področju, 
na katerem sem prej delal, nisem 
mogel pričakovati, zato sem prišel 
k dr. Gorenšku, ki je vodilni na 
področju gastroenterologije. Stro
kovno delo se pri nas zelo hitro

Diagnostični center, Vila Bogatin na Bledu

razvija. Diagnostični center je na 
področju endoskopije v samem 
vrhu. Delam sicer precej več, kot 
sem poprej. Plača pa je seveda 
boljša kot prej. Smo polno izko
riščeni, uradno imamo delovni čas 
od osmih do štirih, vendar gremo 
domov tedaj, ko vse naredimo ozi
roma, ko je delo opravljeno. Vsi

Direktor Diagnostičnega centra dr. Milan Gorenšek: »Najprej sem hotel 
popraviti to, kar mi je šlo v Kliničnem centru najbolj na živce: čakanje 
na diagnozo.«

Cenik zdravstvenih storitev
preventivnih pregledov

1. Specialistični pregled

- uvodni pogovor............................................................ . 50 DEM
- urolog.............................................................................. . 70 DEM
- kardiolog....................................................................... . 70 DEM
- gastroenterolog............................................................ . 70 DEM
- zaključni pogovor..................................................... . 50 DEM

- ortoped........................................................................... . 150 DEM
- ORL.................................................................................. . 150 DEM
- ginekolog....................................................................... 150 DEM
- tirolog.............................................................................. 150 DEM
- alergolog....................................................................... 150 DEM

2. Pregled z ultrazvokom (2x80).................................... 160 DEM
3. Gastroskopija.................................................................... 150 DEM
4. Koloskopija .■.................................................................... 220 DEM
5. EKG..................................................................................... 30 DEM
6. Spirometrija.................................................................... 30 DEM
7. Obremenitveni test......................................................... 220 DEM
8. Uroflovv................................ .............................................. 20 DEM
9. Laboratorijske analize.................................................. 240 DEM

10. Namestitev
- 3x190 DEM................................................................ 750 DEM
- 5x190 DEM................................................................ 950 DEM

imamo v pogodbi pravico in ob
veznost, da se izobražujemo, in to 
tudi maksimalno izrabljamo. En
doskopija je zelo specifična dejav
nost, ki jo obvlada določen krog 
zdravnikov. To so posebna zna
nja, ki dozdaj niso bila ovredno
tena. Naš center bo tako postal 
ena od učnih baz za ta posebna 
znanja.«

Delo z veseljem
Glavna sestra je Dragica Re

bolj. Po poklicu je višja medicin
ska sestra in je poprej delala na 
urološki kliniki v Kliničnem cen
tru, Za sabo ima že 24 let delovne 
dobe. »Zasebno zdravstvo je bilo 
zame izziv. Moram pa reči, da sem 
se težko odločila, služba je nam
reč resna stvar. Begala me je tudi 
razdalja, vsak dan prevoziti po 
130 kilometrov od Ljubljane do 
Bleda in nazaj. Zdaj mi ni žal, da 
sem tu. V primerjavi s prejšnjo 
službo so razlike velike. Ne gre le 
za plačo, ampak tudi za odnos do 
pacienta, za delo samo. Obvezno
sti so res velike, vendar delaš jih 
nekako drugače, z veseljem. V dr
žavni službi gledaš na uro in po
tem greš, tukaj pa delaš tudi po 14 
ur, če je treba...«

Sindikata v Diagnostičnem 
centru nimajo. Direktor je z vsa
kim posameznikom sklenil po
godbo, v kateri so zapisane obvez
nosti in pravice. »Zdravniki so 
zvečine včlanjeni v Fides, če pa bi 
hoteli še tukaj ustanoviti sindikat, 
je to njihova stvar,« pravi dr. Go
renšek. Načrtov za prihodnost je 
veliko. Najbolj »vroče« je tre
nutno na področju lokacije: ali se 
bodo širili na Bledu ali pa v Rožni 
dolini v Ljubljani. Morda, kdaj 
v prihodnosti, celo oboje skupaj.

Naj sklenemo z mislimi dr. Be
nedika" »Ljudje bodo prišli do 
tega, da bodo podobno, kot zdaj 
dajejo po deset ali trideset tisoča
kov za popravilo avta pri meha
niku, dali nekaj več denarja tudi 
za svoje zdravje. Državno zdrav
stvo ima svoje omejitve, če pa bo 
kdo želel kaj več, kot mu predpi
suje zdravstveno zavarovanje, bo 
moral pač tudi plačati. Po svetu je 
to že normalna praksa...«

Skratka, z več denarja do več 
zdravja. Kaj pa tisti, ki si zdravja 
v fraku ne bodo mogli privoščiti?

Marija Frančeškin

ESWL ali izventelesno drobljenje 
kamnov z ultrazvokom, tako da ni 
potreben kirurški poseg.

- drugi. Danes je v Diagnostičnem 
centru zaposlenih že 32 ljudi, od 
tega je kar enajst zdravnikov. Po 
potrebi pa dela nekaj dodatnih 
zdravnikov še pogodbeno.

Vsi tisti pacienti, ki ostanejo 
v Diagnostičnem centru dlje časa, 
so nastanjeni v 24 sobah. Pre
hrano imajo v hotelu Jelovica in 
tudi sobarice imajo pogodbeno 
vezane s hotelom.

Skozi Diagnostični center, ka
terega poglavitna dejavnost so di
agnostični pregledi z manjšimi ki
rurškimi posegi na področju ga
stroenterologije in urologije, je od 
konca leta 1992 do konca lan
skega leta šlo več kot 30.000 paci
entov, če pa štejemo še letošnje 
leto, je bilo v centru že nad 40.000 
pacientov. Med njimi je vedno več 
samoplačnikov. Pomembna de
javnost centra je tudi preventivna 
kardiologija. Zmerom bolj pa se 
uveljavljajo tudi preventivni in 
kurativni pregledi za vodilne de
lavce in delavke, ki jih ponavadi 
plačujejo podjetja sama. Takšen 
tridnevni celoviti pregled mened
žerja s popolno hotelsko oskrbo

je od 1. januarja letos družba 
z omejeno odgovornostjo, v njej 
pa je vložen izključno zasebni ka
pital.

Naj dražji so medicinski apa
rati. Samo endoskopski aparat 
stane 30.000 mark, rentgen kar 
milijon mark, aparat, s katerim 
brez kirurškega posega razbijajo 
kamne v ledvicah, žolčniku in tre
bušni slinavki, pa stane kar mili
jon 600 tisoč mark. V biokemič
nem laboratoriju so uvedli tako 
imenovano »suho« kemijo, ki je 
sicer dražja od klasične »mokre«,
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otto jo potrebujem01

doskopijo opraviti tudi manjše 
operativne posege. Kamne v seče
vodu, kamne v vodih trebušne sli
navke, polipe v debelem črevesju, 
vse to je mogoče odstraniti z en
doskopijo.

Tri mesece čakanja

Simon
VViesenthal

In kdo so bolniki, ki prihajajo 
v ta sodobni center? »Med paci
enti ne delamo nobenih razlik. 
Sodelujemo z vsemi bolnišnicami.
V diagnostiko nam pošiljajo bol
nike z napotnico tudi splošni j 
zdravniki iz vse Slovenije, od 
Murske Sobote do Izole. Potem pa 
so tu še samoplačniki,« razlaga dr. 
Gorenšek.

Čakalna doba je tri mesece. Sa
moplačnikom pa rečejo: pridite 
jutri. Za druge paciente je ča
kalna doba toliko daljša zato, ker 
jim zavarovalnica priznava veliko 
manj storitev v primerjavi s pov
praševanjem.

Kvoto, ki jo je določila zavaro
valnica v enoletni pogodbi od 1. 
maja 1994 do 1. maja 1995, so 
porabili že sredi marca, čeprav so 
jo razdelili na dvanajst mesecev. 
Odločba jih zavezuje, da morajo | 
delati vsak dan. »Če nas zdravnik

PRAVICA, NE 
MAŠČEVANJE

PRAVICA, NE 
MAŠČEVANJE

Vsakokrat, ko se je Simonu Wi- 
esenthalu posrečilo pred sodnika 
pripeljati kakega nacističnega mo
rilca, je svetovni tisk o njem pisal kot 
o »lovcu na naciste«, »judovskem 
Jamesu Bondu« alr celo kot o »maš
čevalcu Judov«. Toda on je hotel, da 
bi ohranil spomin na mrtve, ni želel 
netiti sovraštva; zahteval je pravico, 
ne pa hlepel po maščevanju.

VViesenthal je avtor številnih knjig. V naši 
založbi smo izdali prevod njegove zadnje, 
z naslovom PRAVICA, NE MAŠČEVANJE. 
To je hkrati prvo njegovo v slovenščino 
prevedeno delo.

Pokličite (061) 321255. 
Cena knjige je 2.500 SIT.
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O REVOLUCIJI 
V OSVOBODILNEM 
BOJU SLOVENIJE
Bolj kot se bliža obletnica konca druge svetovne vojne in s tem zmage nad fašizmom, vse silovitejši so 

poizkusi razvrednotenja ali vsaj zmanjšanja pomena osvobodilnega boja slovenskega naroda, kar seveda 
pomeni čim bolj podcenjujoč odnos do OF in partizanstva. Temu predvsem služi ponavljanje povsem 
nezgodovinskih dejstev o tistem času, češ da je bila to komunistična zadeva, državljanska vojna, revolucija. 
Nosilci teh in takih glasov enostavno ponavljajo vse, kar se je v samem začetku osvobodilnega boja rodilo 
v kuhinji nasprotnikov OF.

Tako naprimer slovenski generalni tožilec Anton 
Drobnič (v televizijski oddaji 23. 3. 1995 v razgovoru 
z L. Ambrožičem) pravi, da je ponosen na svoje 
domobranstvo, saj se ie vključil s sedemnajstimi leti, 
ker je že takrat vedel, da ne gre za osvobodilni boj, 
temveč za revolucijo. Pri tem pa povsem zamolči, ko 
to poudarja kot predstavnik domobranske slovenske 
zaveze, da so bili že takrat, toraj vse od leta 1941 
dalje mnogi 17-letni in celo mlajši slovenski fantje 
pod strahotnim pritiskom klerikalne in cerkvene 
propagande, da se morajo zoperstaviti OF. Generalni 
tožilec tudi povsem zanemari strahotne posledice, ki 
jih je imela domobranska izdaja za slovenske ljudi. 
Postoterjene so bile žrtve, ki bi sicer bile Slovencem 
prihranjene.

(Mimogrede, v Sloveniji je edinstven primer v de
mokratični Evropi, da je lahko predstavnik organizi
rane sovražne dejavnosti, to je domobranstva, ki je 
bila od zavezniških oblasti - Niirnberg - ožigosana 
za izdajalsko, naenkrat najodgovornejši predstavnik 
organa pregona. Smo pa tudi ena redkih držav v de
mokratičnem svetu, v kateri lahko taka organizacija 
tudi službeno deluje!)

Prav tako govore o revoluciji številni domobranski 
veljaki, ki se po 50 letih ugodnega življenja v tujini 
vračajo v svobodno Slovenijo, da bi nadaljevali maš
čevalni pohod zoper vse, kar spominja na OF, ki so ga 
morali pred 50 leti prekiniti kljub pomoči okupatorja 
in kljub prisegi, s katero so izpovedali svojo vero 
v zmago fašizma - ali prav zaradi tega. (Žal jim pri 
tem pomagajo tudi nekatere manjše politične 
stranke, katerih voditelji so preveč zagledani vase in 
nesposobni pravilno oceniti delo, ki ga je opravila OF 
v času druge svetovne vojne.) Svoje maščevalnosti ne 
usmerjajo samo zoper partizane in aktiviste OF, ki 
jih je po 50 letih vse manj, temveč predvsem zoper 
osvobodilno idejo in OF kot njeno nosilko, ki ni le 
stalno živa, temveč vse bolj prisotna med Slovenci.

Revolucija ali borba
Ko je tako vse več govora o revoluciji in ko skušajo 

nasledniki predstavnikov nekdanje oblasti (izpred 
vojne) predvsem z očitkom, da je bila NOB revolucija 
pod vodstvom Komunistične partije, povrniti in utr
diti svojo nekdanjo oblast in preko nje tudi opravičiti 
domobransko in medvojno katoliško izdajstvo (ome
jeno sicer predvsem na Ljubljansko pokrajino), bo 
prav, da si ta dogajanja vendarle ogledamo nekoliko 
pobliže. Prav pa bo tudi, da preveč ne razmetavamo 
s termini, ki imajo svojo, v dolgih letih znanstvenih 
raziskovanj dokaj jasno opredeljeno vsebino in zato 
tudi povsem jasen pomen.

Res pa je, da je kljub vsemu temu, še posebno 
danes, v letu obletnic, toliko govora o revoluciji 
v času NOB, da se tudi že mnogi partizani, celo 
večina njih sprašuje, ali smo se res šli le revolucijo, 
namesto da bi se borili z okupatorjem, oziroma kdo 
izmed nas je imel čas za revolucijo, ko smo se lačni in 
utrujeni preganjali po terenu z okupatorjem in nje
govimi pomočniki ter branili deželo in ljudi pred 
popolnim uničenjem. Pa še to, zakaj nam nezaupljivi 
ljudje, ki so toliko časa po vojni uživali naše dosežke 
iz vojne, skušajo s toliko ihte vsiliti revolucijo že za 
ves čas NOB in nas spremeniti v slepe izvrševalce 
nalog, ki da jih je baje postavljala KP, ko pa smo vsi 
skupaj vse svoje sile posvečali eni sami nalogi, osvo
boditi svojo deželo in ji omogočiti, da bodo vsi njeni 
državljani svobodno zadihali in se posvetili reševa
nju najpomembnejših vprašanj skupnega življenja. 
Vse težke materialne in številne človeške žrtve so 
služile prav temu namenu.

Postavlja pa se tudi vprašanje, ali ni revolucija (in 
podtikanje z njo) in razvijanje vsakršnih nemogočih 
teorij o njej potrebna vsem tistim politikantom, 
predvsem pa Katoliški cerkvi v Sloveniji, ki iščejo 
opravičila za trditev, da je bila v Sloveniji državljan
ska vojna, ko so se baje predvsem verniki zopersta
vili vdoru komunizma, ki da je skušal preko OF 
izničiti vse, predvsem pa vero, ki je temelj slovenske 
samobitnosti. Dve temeljni zgodovinski napaki sta 
v taki trditvi! Prvič, OF se ni borila zoper vero, 
zanikala pa je pravico katoliške cerkve in starih 
Politikov, da edino oni odločajo o usodi Slovencev in 
še to tako, da jih prodajajo okupatorju. In drugič, 
nikakršnih pogojev ni bilo za državljansko vojno, ko 
so se na eni strani borili vsi, ki so v okviru OF storili 
vse, da se čim preje otresejo okupatorja, na drugi 
strani pa okupatorjevi soldati, katerim so zvesto (in 
celo pod prisego) pomagali od katoliške cerkve spod
bujani narodni izdajalci. Zato ni bilo dveh enako
pravnih strani, ki bi se borili za oblast v državi, 
temveč okupator in njegovi pomočniki na eni strani 
ter partizani in vsi svobode željni in samo njej pre
dani Slovenci na drugi strani. Zato ni bilo v Sloveniji 
uied osvobodilno borbo ne revolucije v klasičnem 
smislu, še manj pa kakršnihkoli piogojev za držav
ljansko vojno.) Zoper to govore tudi številni poizkusi

iz leta 1941, da bi pritegnili vse Slovence v OF, še 
Posebno pa vernike z ozirom na njihovo številčnost. 
° tem pričajo tudi pisma, ki jih je vodstvo OF naslo
vilo na škofa Rožmana. Kot odgovor pa je doživelo 
samo še ostrejše napade in še večjo pomoč okupa- 
l?rju s strani klera, predvsem v Ljubljanski pokra
jini.

Edina sprejemljiva rešitev
Po vseh teh ugotovitvah se zato postavlja vpraša

nje, ali res ni vsem, ki se oglašajo z zlobnimi trdi
tvami 0 partizanih kot nosilcih revolucije v njenem 
pravem smislu, povsem jasno, kaj v zgodovini, 
v družboslovju, v življenju držav in narodov pravza
prav pomeni revolucija. Če so mišljene temeljne 
družbene spremembe (odprava kapitalističnega 
reda, uveljavljanje socialističnih idejnih in material
nih opredelitev), ko je govor o NOB kot revoluciji, 
potem prav-gotovo partizani in OF niso neposredno 
v vojni zasledovali tega cilja in niso bili nosilci revo
lucije. Je pa seveda sama vojna v svetu in stek poli
tičnih in vojnih dogodkov doma, pri nas, olajšalo 
dejansko uveljavljanje revolucionarnih sprememb 
neposredno po končani vojni.

Če pa naj kot revolucionarno usmerjenost sprej
memo priznanje temeljnih točk OF (po vojni prev
zame oblast OF kot celota, z osvobodilno akcijo, 
preoblikuje OF slovenski narodni značaj) in njihovo 
uveljavljanje v političnem življenju, ali pa če naj kot 
tako velja razpoloženje partizanov, ko so razmišljali 
ob skromnem tabornem ognju o življenju po vojni, ki 
mora biti drugačno, kot je bilo pred vojno, lepše 
(brez žendarjev in srezkih načelnikov, brez izkoriš
čevalskih strank, brez nezaposlenih in še drugače 
nesrečnih), potem so prav gotovo bili vsi partizani 
revolucionarji. Toda to ni in ne more biti revolucija 
z negativnim predznakom (torej ne revolucija v smi
slu sprememb temeljnih družbenih odnosov), temveč 
odrešujoča, žrtev vredna in za vse Slovence edino 
sprejemljiva rešitev, ki bi, če bi se po vojni dosledno 
uresničevala, prinesla mir in srečo predvsem v mali 
slovenski prostor.

Za tak pristop k revolucionarnim spremembam so 
imele vse temeljne skupine vse predpostavke že iz 
svojega predvojnega delovanja, ki jih je tudi tako 
uspešno povezalo v skupno aktivnost z ustanovitvijo 
OF. Komunistična partija je itak ves čas nastopala 
kot revolucionarna sila, ki je uživala nedeljene sim
patije med številnimi kulturnimi in delavskimi krogi. 
Prav gotovo je Komunistična partija v svoji temeljni 
opredelitvi tudi med vojno ohranjala revolucionarni 
naboj. Ni pa ne vsiljevala in ne izvajala propagande 
za revolucijo, ko je bila v ospredju osvobodilna 
borba. Znala se je podrediti skupnemu interesu (prav 
tega katoliški in klerikalni krogi niso bili sposobni).
Krščanski socialisti, predvsem njihov delavski del, so 
že vse od svojega nastanka, pod vodstvom dr. Kreka, 
od začetka 20. stoletja izpovedovali resnico o delav
skih pravicah v boju zoper interese kapitalističnih 
izkoriščevalcev. Sokoli so svoj boj za svobodo člo
veka in naroda, zoper oblast političnih strank in 
zoper vzgojne posege cerkvenih ustanov izpovedo
vali vse od časov prvih uporov zoper centralizem 
v sami organizaciji leta 1936 in ob prirejanju 
obrambnih zborov pred grozečo zunanjo nevar
nostjo. Tako prisotni pogoji za ugotavljanje skupnih 
teženj so pripeljali do prvih stikov med omenjenimi 
skupinami že tik pred vojno in so tudi kaj hitro 
omogočili dogovor o skupni akciji zoper okupatorja. 
Ustanovitev OF je bila tako povsem logično nadalje
vanje že pred vojno ustvarjenih stikov, ki ni zahte
vala nikakršnih pisanih dokumentov, pač pa do
sledno medsebojno zaupanje, ki je bilo med vojno še 
posebno potrebno med samimi partizani in aktivisti 
OF.

Med vojno, po vojni
Žal so tako razumljeni revoluciji (torej ne pogojeni 

z materialnimi spremembami) nasprotovali ne le 
okupatorski zločinci, temveč predvsem njihovi do
mači pomočniki, ki so se zoper vsebinsko bogastvo 
po OF zastavljenih idej borili v interesu starih, pok
varjenih političnih strank in še posebno nekaterih 
idejno, moralno in materialno prizadetih katoliških 
cerkvenih krogov, za popolno ohranjanje vseh raz
merij izpred vojne.

Vsemu temu se je na žalost takoj po vojni pridru
žila s svojimi centralistično naravnanimi ukrepi še 
Komunistična partija, ki je sicer v svojem sloven
skem delu ves čas vojne spoštovala in tudi dosledno 
izvajala s temeljnimi točkami OF zastavljene sloven
ske cilje, skušala je njihovo veljavo tudi po vojni čim 
bolj ohranjati. Žal je bila moč slovenskega dela Ko
munistične partije prešibka in navezanost na center 
premočna, da bi se politika OF tudi po vojni lahko 
uspešno nadaljevala. To je bil tudi konec omenjene 
»idealne revolucije« in pričela se je tista prava, polna 
človeških in materialnih žrtev in ne vedno do kraja 
domišljena revolucija, ki je do temeljev pretresla vsa 
razmerja in odnose, ki so sicer veljali v tako imeno
vanem demokratičnem svetu. Toda vse to ni več 
nadaljevanje osvobodilne borbe, temveč na njenih 
uspehih iskanje poti za urejanje vseh družbenih raz
merij v svobodni državi. Zato tudi niso več nosilci te 
dejavnosti partizani in aktivisti OF, temveč Komuni
stična partija kot vodilna politična stranka, številčno 
okrepljena z novimi kadri, ki jih je na to pot preveč
krat pripeljalo iskanje osebnih koristi, manj pa 
skupni interes, ki pa je bil med vojno med partizani 
edino merilo sodelovanja in žrtvovanja.

Vsa ta razmišljanja bi zaključil s še eno ugotovi
tvijo. Ko zadnje čase tudi mnogi predstavniki nove 
oblasti toliko govore o »revoluciji«, ki da je nastopila 
z osvobodilno borbo že leta 1941, bi vendarle lahko 
vsi samozvani voditelji slovenske izdaje pošteno po
vedali, kako to, da se niso že leta 1941, ko so vedeli, 
da bo revolucija, temu zoperstavili s tem, da bi se 
vključili v OF in v njej uveljavljali svoje ideje, če so 
res bili, kot pravijo, velika večina slovenskega na
roda (še posebno, ko so bili k sodelovanju povab
ljeni). Zakaj so se raje povezali z okupatorjem? Prav 
bi bilo, če pošteno povedo, da so se na samem začetku 
slovenskega osvobodilnega poleta ustrašili za svojo 
oblast in da jim je prišlo prav, ko je Komunistična 
partija takoj po vojni pričela priprave za temeljite 
revolucionarne spremembe, in so lahko s tem opravi
čevali svoje zadržanje tudi v času vojne. Res je, da 
v opoju zmage nihče ni posebej upošteval tega, da bi 
imelo pripravljanje revolucije, zaradi posebnih po
gojev, na katerih je gradilo, čim bolj človeški obraz. 
Vsem tudi ni bilo dovolj jasno, kdaj se je revolucija 
v Jugoslaviji pravzaprav pričela. Prav gotovo je slo
venski delež posebnost, kot je bilo posebnost tudi 
vodenje osvobodilne borbe z OF na čelu, česar niso 
poznali ne drugi narodi v Jugoslaviji in tudi ne svet. 
Zato so slovenski zgodovinarji in še posebno družbo
slovci poklicani, da se temeljiteje spopadejo s temi 
problemi, ki so jih doslej vse preveč prepuščali samo 
političnim ocenam in zato tudi dopustili, da se eden 
najpomembnejših delov slovenske zgodovine pre
pušča v novejšem času tolmačenju tistih, ki bi želeli 
prav ta del zgodovine čim preje prepustiti popolni 
pozabi.

Vernike so zlorabljale katoliške ustanove
Ne bo odveč v razmišljanju o »revoluciji med 

NOB« omeniti najbolj tragični lik, ki je povezan 
neposredno s tem razmišljanjem, to je lik Edvarda 
Kocbeka.

Mnogi ne vedo, ali pa se zavestno sprenevedajo, ko 
je govor o vlogi Edvarda Kocbeka v OF, kaj mu je 
pomenila in kaj je pričakoval, ko se je vključil vanjo. 
Se več pa je tistih, ki prav posebno poudarjajo tisti 
del delovanja Edvarda Kocbeka, ko se je, kot pravijo, 
prizadet zaradi odnosov Komunistične partije do 
njega povsem odvrnil od »Tovarišije« in pričel (kot 
pravijo) razkrinkavati prave namene Komunistične 
partije in s tem pravi značaj OF. In vendar je to le 
obrobni del, bolj podoba bolnega, razočaranega člo
veka, ne pa slika vsega tistega, kar je v bistvu pred
stavljalo življenjski cilj Edvarda Kocbeka vse od 
predvojnih časov, ko se je s pisanjem v reviji Dejanje 
aktivno pojavil tudi na političnem prizorišču. Ne gre 
pa pozabiti tudi, da je imel Edvard Kocbek tudi 
v najtežjem času svoje globoke moralne dileme še 
vedno dokaj prijazno besedo za misel in delovanje 
OF.

Nedvomno je Edvard Kocbek pomemben krščan
ski mislec, globok poet in tudi prepričljiv v mnogih 
literarnih stvaritvah, ki jih je zapustil sodobnim ra
ziskovalcem. Toda to je vendarle vse preskromno za 
njegovo celovito podobo in premalo, pa tudi prepo
vršno glede njegovih namenov in ciljev v OF.

Edvard Kocbek je dolgo omahoval, preden se je 
vključil v OF (krščanski socialisti so se po svojem 
vodstvu vključili nekaj mesecev pred njim). Edvard 
Kocbek je nekaj časa, v razgovorih s svojimi znanci, 
celo razmišljal, da bi okupacijo preživel izven Slove
nije. Verjetno je v prvem hipu smatral, da čas okupa
cije ne bo primeren za uresničevanje njegovih idej 
v zvezi s preporodom krščanstva, ki so postale glavni 
smisel vseh njegovih prizadevanj. Toda po temelji
tem razmisleku je le ugotovil, da je to vendarle lahko 
edinstvena pot, predvsem pa okvir, v katerem bo 
lahko uspešno uresničeval svoje ideje. (Verjetno so 
k tej odločitvi mnogo prispevali - ali pa vsaj pomem
ben delež - razgovori s Kidričem, ki je na vsak način 
želel tudi Kocbeka, kot krščanskega kulturnika, 
v krogu slovenskih kulturnih delavcev, ki so se v ve
likem številu odzvali pozivu OF.)

Edvard Kocbek je gradil svojo idejno pot na dej
stvu, da je večina Slovencev vernih in pa da se je 
treba zlorabam, ki jih nad verniki izvajajo razne 
katoliške ustanove in njihovi aktivisti na terenu 
(župniki in kaplani), zoperstaviti z osvobajanjem 
Cerkve na sploh, še posebno pa slovenske, ki je pre
večkrat služila politikantskim namenom vodilne slo
venske politične stranke. Odločilno za njegovo vklju
čevanje v OF je zato bilo globoko spoznanje, da je to 
končno vendarle edinstvena prilika za uresničevanje 
njegovih, s krščansko prenovo povezanih idej. Zato 
ne beg iz dežele, niti čakanje na svobodo, ki bi jo 
prinesli drugi (zahodna demokracija), temveč najak
tivnejše delovanje pri uresničevanju idej OF in preko 
tega uresničevanje najpomembnejše osebne obveze 
(nekako simbolično zamišljena vloga odrešenika).

Zamisel novega krščanstva
Edvard Kocbek je tako še pravočasno ugotovil, da 

je pravzaprav OF idealen okvir za uresničevanje nje
govega namena, saj s svojo četrto točko (menjati

značaj slovenskega človeka) to njegovo težnjo pov
sem uresničuje. Zato se je zavestno odločil, da bo to 
(vključevanje v OF) tudi pot uresničevanja njegove 
temeljne naloge. Vedel je sicer, da to ne bo eno
stavno, da zahteva temeljito delo, da zahteva »revo
lucijo« v mišljenju vernikov. Zato je takoj pričel 
izdajati revijo »Slovenska revolucija«, ki naj odpira 
predvsem slovenski inteligenci pot na njegove, ofici- 
alni cerkvi nasprotne pozicije. Bolj ko smo Edvarda 
Kocbeka takrat v izvršnem odboru OF prepričevali, 
da ni govora o dejanski revoluciji, bolj je vztrajal na 
svoji poti.

Ni moj namen, da bi temeljiteje prikazal napore in 
prizadevanja Edvarda Kocbeka v okviru OF. To je 
predvsem stvar zgodovinarjev (morda pa tudi litera
tov). Skušam le nakazati problem, ker se mi zdi, da 
so vsi, ki so doslej obdelovali to poglavje iz zgodovine 
OF (pomembno tako zaradi same OF, zaradi Komu
nistične partije, pa tudi zaradi Edvarda Kocbeka 
samega), videli le razmerje E. Kocbeka s Komuni
stično partijo, ne pa Kocbeka z njegovimi osnovnimi 
problemi.

Ali se je Edvard Kocbek v tem svojem delu res 
videl kot nekakega rešnika, kot voditelja prerojenega 
krščanstva, v to se ne spuščam, ker je to povsem 
njegova intimna zadeva (pa tudi premalo smo se 
z njim o tem pogovarjali). Govorim le o dejstvih, ki so 
nam lahko danes mnogo očitnejša, kot pa so bila 
v samem času dogajanja. Zato pa je toliko bolj 
čudno, da mnogi raziskovalci in poznavalci Edvarda 
Kocbeka mnogih stvari niso videli, mnogih pa tudi 
niso pravilno ali vsaj ne dobro ocenili.

Tako ie na primer po mojem mnenju zgrešena 
trditev, da je Komunistična partija E. Kocbeka pre
varala z Dolomitsko izjavo (o sami izjavi in njeni 
vsebini je bilo precej napisanega). Nasprotno, E. 
Kocbek jo je sam pomagal pripraviti in mu je povsem 
ustrezala s svojo opredelitvijo vloge krščanskih soci
alistov (prehajanje slovenskih katoliških množic na 
napredne nacionalne in družbene pozicije...). Da jo 
je kasneje (ob zatonu njegovih političnih ambicij) 
napadal, postaja vse bolj razumljivo, če se sprijaz
nimo z ugotovitvijo, da je bil najbolj tragična oseb
nost svoje tako iskreno zamišljene »krščanske revo
lucije«. Bil pa je zopet le človek, ki je težko prenesel 
vsak poraz, ki nikdar ni priznaval svoje krivde za 
neuspeh, pa tudi ne odsotnosti objektivnih pogojev 
za uresničevanje njegovih, dokaj meglenih idej. Po
raz ga je prepojil s takim sovraštvom do vsega v nje
govi okolici, razen do prišepetovalcev, ki so mu 
zlobno ponujali sovražnike, tam kjer so jih oni želeli.
In ker jim je bila v napoto Komunistična partija in 
vsa ožja »tovarišija« E. Kocbeka, so jih spremenili 
v glavne krivce in Kocbekovo pero usmerili zoper 
njih v vsem, kar je pisal nekako po letu 1955 (velja 
primerjati »Tovarišijo« s spomini nekako deset let po 
njej).

Ob povedanem je možna zanimiva primerjava. 
Prav gotovo Komunistična partija tudi med vojno ni 
opustila misli na revolucijo, toda znala je tako svoja 
hotenja kot tudi samo aktivnost v celoti podrediti 
potrebam osvobodilne borbe. Vodilni kadri so se 
prav gotovo zavedali, da šele zmaga v vojni odpira po 
vojni vse možnosti za družbene spremembe - če je 
treba, tudi z revolucijo. Zato med vojno Komuni
stična partija ni izvajala propagande in priprav za 
pravo revolucijo.

Nasprotno je veljalo za E. Kocbeka. Zanj je bilo 
neobhodno, zaradi same zamisli, govoriti in delati za 
revolucijo že med samo borbo (ne sicer za enako kot 
Komunistična partija, temveč za tisto na verskem 
področju), ker mu je, po njegovem mnenju, samo 
NOB in okvir OF odpiral možnosti, da doseže tudi 
izpolnitev.

Del zmagovitih sil
Četudi je situacija s pojavom domobranstva od

ločno govorila, da je Kocbekova zamisel novega krš
čanstva možna, uresničljiva in še posebno za Slo
vence tudi sprejemljiva, pa je bližajoči se konec voj
nega spopada vse bolj oddaljeval možnosti njenega 
uresničenja, saj so bila štiri leta prekratek rok za 
njeno uresničenje (kar velja tudi za uresničenje če
trte točke OF).

Prvi udarec svojim idejam je E. Kocbek doživel že 
med vojno, ko so ga pričeli zapuščati mnogi mladi 
pristaši - njegovi aktivisti na terenu -, saj so jim bili 
njegovo razmišljanje in njegovi cilji vse preveč me
gleni. Drugi je bil v času njegovega bivanja v Rimu, 
konec leta 1944. Tu je želel o svojih idejah razprav
ljati z vatikanskimi krogi in po možnosti s samim 
papežem. Zato je želel, da ga Tito postavi za neka
kega diplomatskega predstavnika Jugoslavije v Vati
kanu. Tega ni dosegel in se je razočaran vrnil v Slo
venijo. Tu pa je doživel končni in najtežji udarec, ko 
se je znašel med svojo nekdanjo prijateljsko druš
čino. Res, da se je med njimi vse bolj čutila dokaj 
agresivna politika Komunistične partije po vojni.
Toda pomembnejše je, da med njimi, med prijatelji, 
ni bilo nobenega razumevanja za velike ideje o revo
lucionarnih spremembah krščanstva, o katerih je E. 
Kocbek toliko sanjal ves čas vojne. Potrditev takega 
nerazumevanja pa je doživel tudi povsod po Slove- * 
niji, kjer je iskal stike z verniki, ki naj bi potrdili 
njegova pričakovanja. Vse to mu je uničilo tisto naj
lepše, o čemer je sanjal, ko je pisal svoja razmišljanja 
v- svoje dnevnike in v »Slovensko revolucijo«. In 
prišla je tista zadnja etapa v njegovem političnem in 
s tem tudi človeškem razvoju, ko je zasovražil ne le 
Komunistično partijo, temveč tudi prej toliko ope- j 
vano »tovarišijo« in sploh vse, za katere je smatral, 
da so mu preprečili uresničitev njegovega poslan
stva. O vseh in o vsem je zato na jesen svojega 
življenja govoril le slabo. In vendar je tudi vse to 
življenje E. Kocbeka del naše zgodovine!

To je le bežen zapis o našem razumevanju revolu
cije. Z njim želim zase in za številne še živeče soborce 
ugotoviti, da smo bili iskreni in pošteni v svoji odlo- j 
čitvi, ko smo se vključili v oborožen upor proti oku
patorju, in da nimajo prav tisti, ki so nas v naših 
naporih ovirali, nam predvsem danes očitajo, da nam 
je bilo najpomembnejše izpeljati revolucijo in name
sto okupatorja preganjati domače borce za vero ter 
pobijati vse, ki se z nami niso strinjali. Pretežki so ti 
očitki, da bi jih lahko mirno sprejeli v času, ko se > 
spominjamo pred 50 leti izbojevane zmage nad fašiz
mom. Bili smo del zmagovalnih sil, kar nam je omo
gočilo tudi uspešno uveljavljanje toliko želj ene sa
mostojnosti in odprlo pot v skupnost evropskih de
žel. Zato bo čas osvobodilne borbe za vedno ostal 
pomemben del slovenske zgodovine!

Zoran Polič
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Humoreska

Presodite!?
- Ali kdaj gledate televizijsko oddajo »Presodite!?«, smo nago

vorili tovariša Neposrednega proizvajalca raznih strok, ki je 
nekam zdolgočaseno tičal za šankom bifeja Bližnja srečanja 
posebne sorte in počasi srebal svoje veliko pivce.

»Seveda, saj je ob nedeljah bife Bližnja srečanja zaprt.«
- In!? Vam je všeč?
»No, reakcije gledalcev, zlasti tistih po telefonu, so zanimive. 

Pravzaprav so značilne. Pregovorno pošteni Slovenci v večini 
primerov ne bi vrnili najdenega denarja, bi ukradli testne naloge 
itd. Skratka ob prvi priliki bi poštenost obesili na plot.«

- No, ampak vseeno vam je oddaja očitno všeč...
»Bila mi je, dokler so vrteli angleške nadaljevanke. Zdaj, ko so 

priznani slovenski televizijski ustvarjalci začeli delati domače 
nadaljevanke, pa so zgodbe ena sama pocukrana moralka...«

- Kam merite?
»Poglejte, Angleži so imeli nadaljevanke v verzijah. Skratka, 

če se je večina odločila recimo za to, da naj možak ne vrne 
najdenega denarja, ga je v zgodbi zafrčkal na stavah, ker ga je 
hotel vrniti, kajti slutil je, da mu je policija na sledi. Pri naših 
nadaljevankah, vzemimo zadnjo, ko je mati snažilka za sina 
ukradla testne naloge, da bi izdelal, pa jo je čisto neživljenjsko 
zvilo in se je sama prijavila ravnateljici. In ta je potem odločila, 
da bo sinovo nalogo razveljavila, on pa bo pisal še enkrat, kot da 
bi bil bolan. In tako nam naša TV prodaja nekakšno pocukrano 
drdŽbC, Jej er srhu vsi pošteni, šolniki pa uvidevni, in sin se bo 
v desetih dneh seveda naučil tisto, česar prej ni mogel vse leto. 
Juhej! Živimo v družbi, kjer se vsi topimo od sreče.«

- In kako bi to zgodbo zapletli vi?
»No, ko se je na ekranu pokazalo, da velika večina navija za to, 

da naj uboga snažilka naloge vzame, bi jaz, če bi hotel povedati, 
da tatvina ni le nemoralna, ampak da se tudi ne izplača, to 
nadaljevanje zasukal tako, da bi mati snažilka naloge ukradla, 
sin pa bi vseeno padel, ker bi profesorica matematike v zadnjem 

■ hipu spremenila naloge.«
- Ampak, odgovorite mi, ali bi vi naloge ukradli?
»Seveda!«
- Ampak tako znanje je piškavo!
»Oh, dajte no mir. Poznam primere, da so nekateri naši ugledni 

znanstveniki svoje magistrske naloge in doktorate prepisovali, 
največkrat kar od Kardelja. In so, jasno, postali doktorji samou
pravljanja. No, samoupravljanje se je izkazalo za zgrešeno, pa še 
nobenemu našemu doktorju tovrstne znanosti ni prišlo na misel, 
da bi vrnil svojo doktorsko disertacijo, v kateri je samoupravlja
nje zagovarjal.«

- Ampak v nadaljevanki je šlo za eksaktno znanost, za mate
matiko ...

»Oh, če bi samoupravljanje trajalo še nekaj časa, bi počasi 
dobili tudi samoupravno matematiko, kjer bi recimo veljalo, da je 
ena in ena tri. Pri socialističnem gospodarstvu smo bili že zelo 
blizu takšni matematiki. In tisti, ki so nas prej učili, da je ena in 
ena tri, nam zdaj dopovedujejo, da je ena in ena dve, kar seveda 
pomeni, da je čisto vseeno, kaj se v šoli naučiš; važno je le, da 
izdelaš. Boš že pozneje revidiral svoje znanje, kakor bodo pač 
narekovale trenutne politične zahteve.«

Bogo Sajovic

O
Horoskop

Usluga za uslugo

Prvomajsko
Kar prav je, da nas je obiskal dež. Če zdaj ni potreben... 

Aprila, pravzaprav že skoraj maja, dežja ne povzročajo le vre
menske fronte. Veliko prispeva tudi nestabilno ozračje z nevih
tami in plohami.

Krajevno so take padavine po količini lahko precej neizena
čene. Zaležejo pa manj kot enakomeren dež. Več vode namreč 
odteče po površini, debele kaplje tla zbijejo...

Ker smo pred prazniki, ki bodo za marsikoga trajali skoraj 
teden dni, upam, da bo vreme vsaj nekoliko pripomoglo k bolj
šemu počutju. Človek prenese tudi dež, da le ni prehladno.
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Britanskega vojaka in politika Arthurja Wellesleyja, vojvodo Weling- 
tonskega (rojen 29. aprila 1769) cesto imenujejo tudi zmagovalca nad 
Napoleonom. Leta 1787 je stopil v vojsko, v letih 1794-95 se je boril 
proti Francozom v Flandriji, pozneje pa je bil premeščen v Indijo, kjer je 
sodeloval v več bitkah. V Indiji si je pridobil slavo kot vojak in uprav
nik. Zaradi svojih zaslug v kolonijah je bil po vrnitvi domov povišan 
v viteza. Od leta 1808 je spet sodeloval v vojni proti Francozom, najprej 
na Portugalskem, kasneje pa je bil poveljnik britanskih čet na Pirenej
skem polotoku. Zaradi svoje defenzivne taktike vojskovanja je bil 
v domovini hudo kritiziran, nekateri so celo zahtevali njegovo zame
njavo. Vendar je po pomembnih zmagah pri Salamanci in Vitorii uspel 
izgnati francoske čete s polotoka. V priznanje za ta podvig je bil 
imenovan za vojvodo Welingtonskega. Bil je eden britanskih odposlan
cev na dunajskem kongresu. Po Napoleonovi vrnitvi je poveljeval bri
tanskim četam v Belgiji. Skupaj z nemškim maršalom Blucherjem je 
Napoleona premagal v bitki pri Waterlooju. Vojaška slava mu je omogo
čila politično kariero, ki jo je začel leta 1818. Bil je član vlade, v letih 
1828-30 pa ministrski predsednik. Leta 1834 je bil kratek čas podpred
sednik vlade in nato zunanji minister. Po krajšem premoru je bil 1841 
spet vladni minister, tokrat brez resorja. Leta 1846 se je umaknil iz 
javnega življenja, vendar so ga že leta 1848 spet poklicali, tokrat kot 
vrhovnega poveljnika vojske, ki naj bi preprečil nasilje čartistov. Umrl 
je leta 1852.

Welington je bil eden najbolj strogih poveljnikov v britanski armadi. 
Njegova strogost je prehajala že kar v odkrito surovost do podrejenih, 
zato ni čudno, da je bil eden najbolj osovraženih poveljnikov britanske 
armade. Nekoč, ko je bil še polkovnik, se je skoraj utopil v nekem jarku. 
V bližini je bil vojak iz njegovega polka in ta mu je pomagal na suho. 
Welington se mu je zahvalil in ga povprašal, kako naj mu povrne uslugo. 
Vojak je zavračal vsako ponudbo, poveljnik pa je vztrajal. Končno je 
vojak dejal:

»Najbolj se mi zahvalite, če nikomur ne poveste, da sem vas jaz rešil iz 
jarka.«

»Zakaj pa to?« je zanimalo Welingtona.
»Če bodo moji tovariši zvedeli, da sem vas jaz rešil, bodo vrgli v jarek 

mene,« je pojasnil vojak. Deni

POVRŠINA,
OBMOČJE

ŠOLSKO
ČTIVO

MESTO V 
VZHODNI 
FRANCIJI

ZGOLJ,
SAMO

DELAVSKA
ENOTNOST

PRIPRAVA
V

RUDNIKU

NEKDANJI
KOŠARKAR
RADOVANO

VIČ

JAPONSKI
PISATELJ

(KOČO)

SLOVENSKI
PEDAGOG
(STANKO)

GOROVJE
V

BURMI

TEMNI DEL 
DNEVA
POTNA
KAPLJA

KARTA PRI 
TAROKU

NIKARAGVS.
POLITIK
(DANIEL)

ATLETSKA
PANOGA
ANDREJ
KURET

ARABSKA
ČETRT

MEJNA REKA 
MED HRVAŠKO 
IN SLOVENIJO

KONIČAST
BORILNI

MEČ

VRSTA
JABOLK

LEPO
VEDENJE

PAJČOLAN
NORDIJSKA

BOGINJA
MORJA

SKRIVNI
ODPOSLA

NEC

DLAKA

POLOŽAJI 
PRI JOGI

TELOVADNA
PRVINA

VANDOTOV
MLADINSKI

JUNAK

CHATEU-
BRIANDOV

ROMAN

IME VEČ 
SLOVENSKIH 

VASI

PESNICA
SEIDEL

KOSTUMO
GRAFINJA
VOGELNIK

RUSKA
FANTAST.
PRIPOVED

GRŠKI
KOMEDIO

GRAF

STROKOVNJAK
ZA

ESTETIKO

SPUST
PO

BRZICAH
SLAVNOSTNA

POJEDINA

NAGRADNA
KRIŽANKA

AMERIŠKA
PEVKA

AGREGATNO
STANJE
SNOVI

MESTO V 
VOJVODINI

EDVARD 
ŠE V/'ARNA-

DZE

KOZAŠKI
POVELJNIK
UPRAVNO 
SREDIŠČE 
V ITALIJI

LJUBEZEN.
PESNIK

SLOVENSKI
NAPOVEDOV.

(JERNERJ)

UMETNO
USNJE

SLOVENSKI
PLANINEC
ALOJZIJ

GOZDNI
DELAVEC,

DRVAR

DEL
KOLESARSKE

DIRKE

JEZIK
INDIJSKIH
BUDISTOV

EGIPT. BOG 
SONCA

VZDEVEK
GOETHEJEVE

MATERE

sff
DOBAV

MEZZOZOIKU

SREDIŠČE
GRŠKE

POKRAJINE
EPIR

KLICA,
POGANJEK

GRIČ PRI 
JERUZALEMU

TELOVADEC
(TEKAČI)

PISATELJICA
PEROCI

SVOJE
GLAVOST

IGOR
BAVČAR

OKRASNA
SREDOZEM.
RASTLINA

RUMENO
RJAVA
BARVA

DRŽAVA 
NA APENI

NSKEM
POLOTOKU

UČITELJ
TELOVADBE

PRIPRAVIL:
SALOMONOV

UGANKAR

Rešeni križanki nam pošljite do 16. maja 1995 na naslov: ČZP Enot
nost, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, p.p. 479 na dopisnici ali v pismu 
s pripisom Prvomajska križanka št. 19 in 20. Nagrade so 5.000, 3.000 in 
2.000 tolarjev.

Rešitev nagradne križanke št. 17:
POSPLOŠENOST, ASTRONAVTIKA, LATRINA, RAB, HAN, IKS, 

OAHU, TADEJ, AALST, HEL, ŽAN, ILIČA, AMARILIS, TJAŠA, EL, 
RAKUN, RIVIERA, ANK, KRAŠ, BIRIČ, AJANTA, ETNOLOG, DAHL, 
ETIN, BI, VEK, KANT, AROMA, UNIAT, ORLI, ZVONE, ZOGRAFSK1, 
NI, ITA, IVO, LASO, AZIJEC, RO, ORAN, KOŠARA

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 17:

1. Ana Pegan, Trg Pohorskega bat. 
9. 61412 Kisovec

2. Slavko Kamnik, Ljubljanska 33, 
63000 Celje .

3. Ivanka Heferle, Trg 1. maja 6, 
66330 Piran

Nagrade bomo poslali po pošti.
Križanki pripravil

SALOMONOV

UGANKAR


